
NAS CASOPIS 523/26. 2. 2024 C M Y K 1

Leto LI, št. 523, 26. februar 2024

Izhaja za občine Vrhnika, Borovnica, Horjul, Dobrova - Polhov Gradec in Log - Dragomer

Naslednja številka bo izšla v 
ponedeljek,  25. marca.

Gradivo bomo zbirali do 10. marca.
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Horjul

Se vidimo na 
čistilni akciji?
V soboto, 16. marca, bo v občini 
potekala čistilna akcija.

Lokacije in ure zborov, kjer vam bodo vodje 
akcij razdelili rokavice in vrečke za smeti ter 
natančnejša navodila, kje in kako bo poteka-
lo pobiranje odpadkov v naravi, najdete na 
horjulskih straneh. Vabljeni v čim večjem 
številu, saj prav vsake roke pridejo 
prav. 

Log - Dragomer

Nadzidava šole le s 
sofinanciranjem
Čakajo na razpis

Občina Log - Dragomer je lani pridobila 
gradbeno dovoljenje za nadzidavo osnovne 
šole, v sklopu katerega bi gradili nove učil-
nice in občinsko knjižnico. Začetek del je 
odvisen od razpoložljivosti finančnih sred-
stev in uspešnosti na razpisih. Na občini so 
dejali, da nimajo lastnih sredstev za pokri-
tje celotne investicije, zato aktivno 
spremljajo razpise s tega področja.

Dobrova - Polhov Gradec

Štirideset tisoč evrov za projekte po izbiri
Priložnost za občane
Lani je Občina Dobrova - Polhov Gradec prvič izvedla participativni proračun, ki so ga občani 
izjemno dobro sprejeli, zato bo tudi letos v okviru participativnega proračuna zagotovila štiri-
deset isoč evrov za projekte po vaši izbiri. V vsaki krajevni skupnosti bo izveden po en projekt. 
Zbiranje predlogov poteka od 26. februarja do 29. marca 2024. Obrazec je dostopen na občinski 
spletni strani in v sprejemni pisarni občine. Več na straneh Občine Dobrova - Polhov 
Gradec. 

Ob 118. obletnici rojstva dr. Marje Boršnik, 24. 
januarja 2024, se je krajevna knjižnica, ki nosi 
njeno ime, po več desetletnem gostovanju v 
prostorih nekdanjega župnišča preselila v svoje 
prostore v temeljito preurejeno nekdanjo trgovi-

no TUŠ Market Jurček na Paplerjevi ulic 19A v 
Borovnici.  Tako je bil končan dolg proces priza-
devanj, ki jih je začel in do nakupa prostorov ter 
izdelave projekta njihove preureditve v knjižnico 
pripeljal nekdanji župan Bojan Čebela, z izvedbo 

projekta pa končala aktualni župan Peter Črnilo-
gar in občinska uprava. Prenovljena knjižnica bo 
izboljšala knjižnično dejavnost v kraju, verjetno 
bo privabila tudi kakšnega novega 
bralca. Več na borovniških straneh.

--> 32

--> 39

--> 22

Cankarjeva misel: 

… da je svetla in hrepenenja vredna vsaka daljava, 
naj se ozre človek 

v preteklost 
ali v prihodnost. 

Ivan Cankar, Moje življenje

Slovesno odprtje nove knjižnice
Borovnica je bogatejša za novo knjižnico 

--> 24

Foto: Rok Mihevc

Peter Perše, urednik

Vrhnika, Borovnica

Študija 
protihrupnih 
ukrepov
Železniška proga

Na borovniških straneh pišemo o protihrupnih 
ukrepih ob železniški progi. Toda zakaj bi sploh 
razmišljali o njih, če je predvidena izgradnja pre-
dorov? Odgovorni odgovarjajo, da nove proge 
pred letom 2040 ni pričakovati, pa tudi po tem 
lahko stara proga ostane v funkciji 
lokalnega potniškega prometa.

Dekleta, žene in matere!
Ob dnevu žena in materinskem dnevu 
vam želimo obilo ljubezni, spoštovanja in 
priznanja za vso skrb in nežnost, 
ki jo delite z nami vsak dan. Hvala.

Od včeraj za 
danes in jutri

Že od nekdaj velja, da je družinska srebrnina 
sveta. S tem izrazom označujemo naše 
bogastvo, ki se ga ne dotikamo, ga ne 
delimo, dostop do njega pa je, v prvi vrsti, 
namenjen le najožjim družinskim članom. 
Ne glede na njeno vrednost je družinska 
srebrnina, pa naj si gre za družinsko v 
pravem pomenu ali družinsko v pomenu 
družbeno, deležna posebne skrbi in 
pozornosti, saj njena vrednost v glavnem 
presega zgolj njeno nominalno vrednost. 
V njej je naša zgodovina, naši geni, zgodbe 
naših prednikov, njihov trud, skratka vse, 
zaradi česar smo kot posamezniki in 
skupnost to, kar smo. Na lokalni ravni 
prištevamo k »družinski srebrnini« tudi 
naravno in kulturno dediščino. Prav snovna 
in nesnovna kulturna dediščina, ki sta 
nas ohranjali in oblikovali kot narod. To, 
kar so ustvarili naši predniki, nam govori, 
kdo in kaj smo. V tokratni temi meseca 
preberite, kako skrbimo za kulturno 
dediščino, na katero se vsaj ob kulturnem 
prazniku tako radi sklicujemo. Veliko je bilo 
že narejenega, veliko je še za postoriti. 
Ker je pust pregnal zimo, preden je 
sploh zares prišla, so po naših krajih 
brez prisilnega prestanka brneli 
gradbeni stroji. To pomeni, da nekateri 
projekti celo prehitevajo časovnico. 
Tudi o tem več v tokratni številki. 
Ustvarjalnost prejšnjih rodov pred nas 
postavlja vprašanje, ali 
bodo naši zanamci naš 
trud in naše delo cenili kot 
družinsko srebrnino ali pa 
bo naša zapuščina bolj 
podobna ničvrednemu kiču. 
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ZAKAJ SONČNA OČALA?
Sončna očala že dolgo niso več le modni
dodatek. Danes so sončna očala nekaj,
kar bi moral ob sebi imeti vsak. UV
svetloba, tako naravna (sonce), kot
umetna, lahko lahko resno poškoduje
vaše oči, poleg tega pa povzroča številne
resne očesne bolezni (sivo mreno, suho
oko, keratokonus, glavkom in druge).
Zavedati se je potrebno, da so oči organ,
ki je na prekomerno svetlobo bistveno
bolj občutljiv od kože, kar je razlog, da je
potrebno oči zaščititi veliko prej. Poleg
izogibanja močnemu soncu najboljšo
preventivo pred UV žarki predstavljajo
razna pokrivala in seveda sončna očala.
Priporočljvo je, da sončna očala nosijo
vsi, tako odrasli, kot otroci.

.
 

Otroke zaščitite le, kadar so izpostavljeni
močnejšemu soncu (morje, gore), saj je za
razvoj njihovih oči UV potreben. Za vse
mladostnike in odrasle pa je zaščita oči
danes nujna (tudi pozimi).  Učinke boste
občutili, ko boste starejši. Pomembno je,
da izberete kvalitetna sončna očala. V
kolikor imate korekcijo za daljavo, si jih
lahko omislite tudi v sončni izvedbi.
Sončna očala vas ne bodo ščitila le pred
soncem, temveč tudi pred vetrom, prahom

bleščanjem in drugimi vplivi iz okolja.  
Dobra in kvalitetna očala kupite v optiki,
saj vam le tam zagotavljajo ustrezno
kvaliteto, ki pa ni nujno pogojena z visoko
ceno ali blagovno znamko. Vaše oči vam
bodo zagotovo hvaležne. Seveda pa je
priporočljivo, da še prej opravite pregled
vida in oči, da preverite, da je z vašimi
očmi resnično vse v redu. Ne pozabite,
pregled vida svetujemo vsaj na vsaki dve
leti. Pregledi vida so v naših ambulantah
brezplačni in brez čakalnih vrst. Naše
strokovno osebje vam bo zagotovo znalo
svetovati in pomagati.

O Č E S N A  O R D I N A C I J A  I N  O P T I K A  B R E Z O V I C A

ZAKAJ SONČNA OČALA?

OČESNA ORDINACIJA IN OPTIKA BREZOVICA I TRŽAŠKA 495    I  BREZOVICA    I   TEL.:  064-292-274
 INFO@OPTIKA-BREZOVICA.SI  I  WWW.OPTIKA-BREZOVICA.SI

BON  -40% POPUST
na sončna očala z dioptrijo

in
brezplačen pregled vida 

(za nakup novih očal v vrednosti nad 200,00 €)

Avtohiša Sever
Sinja Gorica 112, 1360 Vrhnika
Tel.: 01 750 6 330
www.opel-sever.com

Kombinirana poraba goriva (po WLTP-ciklu): 4,4–6,0 l/100 km, poraba električne energije: 15,8–6,2 kWh/100 km ter izpusti CO2: 0–135 g/km. Emisijska stopnja: EURO 6. Specifične 
emisije dušikovih oksidov (NOX): 0–0,0460 g/km. Trdi delci: 0,00052 g/km in število delcev: 0,0900 *1011/km pri dizelskih motorjih. Ogljikov dioksid (CO2) je najpomembnejši 
toplogredni plin, ki povzroča globalno segrevanje. Emisije onesnaževal iz prometa prispevajo k poslabšanju zunanjega zraka. Prispevajo zlasti k čezmerno povišanim koncentracijam 
ozona, delcev PM10 in PM2,5 ter dušikovih oksidov. Več informacij je na voljo na www.opel-sever.com. Pridržujemo si pravico do spremembe ponudbe. Slika je simbolna.

NOVA

OPEL ASTRA
NAJBOLJŠA OD VSEH

 Značilni Vizor® z najnovejšimi IntelliLux® LED matričnimi žarometi
 Pure Panel® digitalna armaturna plošča
 Ergonomski aktivni sedeži s certifikatom AGR1

Zapeljite jo na testno vožnjo v Avtohiši Sever.

NOVA

OPEL ASTRA
NAJBOLJŠA OD VSEH

 Značilni Vizor® z najnovejšimi IntelliLux® LED matričnimi žarometi
 Pure Panel® digitalna armaturna plošča
 Ergonomski aktivni sedeži s certifikatom AGR1

Zapeljite jo na testno vožnjo v Avtohiši Sever.

NOVA

OPEL ASTRA RADA IMAM SVOJ AVTO,
ZATO DOBRO SKRBIM ZANJ

NOVANOVA RADA IMAM SVOJ AVTO,NOVANOVANOVA

VARNOST NAJ BO VEDNO NA PRVEM MESTU. 
ZATO NE SKLEPAJTE KOMPROMISOV IN 
OBIŠČITE POOBLAŠČENI OPEL SERVIS.

 Avtohiša SEVER, pooblaščeni serviser in prodajalec vozil Opel.

 Pogodbeni partner zavarovalnic: Triglav, Sava, Generali, Allianz.

 Nudimo cenitve škod in kleparska ter ličarska popravila vseh vrst vozil.
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Prve novice
Rokodelski dom – društva vabljena na ogled prostorov
Občina Vrhnika in Zavod Ivana Cankarja Vrhnika sta skladno s sprejeto Strategijo 
trajnostnega razvoja Občine Vrhnika 2030 obnovila in uredila prostore za potrebe 
medgeneracijskih programov v objektu, znanem pod imenom Rokodelski dom 
na naslovu Tržaška cesta 23, Vrhnika. Društva si bodo lahko ogledala prostore po 
predhodni najavi na elektronski naslov: info@zavod-cankar.si, in sicer v sredo, 28. 
februarja 2024, ob 10. in 15. uri. Rok za oddajo ponudb za zasedbo prostorov pa je do 
vključno torka, 5. 3. 2024, do 24. ure. 

Borovnica je malce večja
Sredi meseca je potekala seja v Občini Borovnica. Med navadno resnimi točkami je 
bila tokrat ena, ki je poskrbela za nekaj več smeha. Ob tehnični posodobitvi katastrov je 
bilo namreč ugotovljeno, da ima Geodetska uprava zavedeno, da meja občine poteka tudi 
po parcelnih številkah, ki so v Kamniku, na Verdu, v Bistri. Prav v Bistri pa meja poteka 
čez polovico hiše, »tako da lahko kuhaš v Borovnici, spiš pa na Vrhniki«, so se malce 
pošalili svetniki in hkrati potrdili premik meje za štiri metre proti Bistri, kar pomeni, da 
je Borovnica  malce večja.

Huliot ostaja v Horjulu
Leta 2014 je izraelska skupina Huliot Flow A.C.S. kupila podjetje ARGO, d. o. o., skupaj 
z zaposlenimi in stroji. Nepremičnine so ostale podjetju ARG Nepremičnine, d. o. o., ki 
je v večinski last NLB, d. d. Podjetje Huliot je tako od vsega začetka za svoje poslovanje 
najemalo vse prostore na Vrhniški cesti 30 v Horjulu. V decembru  2023 je Huliot 
Slovenija odkupil nepremičnine v Horjulu in tako dal jasen signal lokalni skupnosti in 
zaposlenim, da podjetje ostaja v Horjulu. 

Pregled projektov v letu 2024
Na januarski seji Občinskega sveta Občine Dobrova so potrdili proračun občine za leto 
2024, s tem pa tudi investicije in projekte, ki bodo potekali letos. Med drugim bo občina 
uredila objekt Zelena dolina v središču Dobrove, kjer bo nove prostore dobila knjižnica, 
uredili pa bodo tudi nov večnamenski prostor. V letu 2024 bo izvedeno javno naročilo za 
izbiro izvajalca del in ureditev prostorov. Več o načrtovanih projektih na straneh Občine 
Dobrova – Polhov Gradec. 

Občina kupila zemljišče
Občinski svet Občine Log - Dragomer je na seji med drugim odločal tudi o nakupu 
parcele med regionalno cesto in avtocesto, na katerem lahko Občina Log - Dragomer 
uveljavlja predkupno pravico. Kot smo slišali, so na seji  priložnost zgrabili z obema 
rokama, saj je bila cena po oceni občinske uprave ugodna. Za 700 m2 veliko parcelo naj 
bi odšteli okoli 35 tisočakov. Parcela je v bližini osnovne šole in meji na dve državni 
parceli. Kot smo lahko slišali v obrazložitvi, so na zemljišču videli možnost za postavitev 
postajališča za izposojo javnih koles po sistemu, kot ga poznajo v sosednjih občinah, 
ali za ureditev parkirišča za avtomobile oziroma avtodome ali pa za vstopno točko v 
Krajinski park Ljubljansko barje. Nakup zemljišča so svetniki sprejeli z odobravanjem in 
ga soglasno podprli.

Zveza kulturnih društev Vrhnika išče novega predsednika
Z aprilom 2024 se izteče predsedniški mandat dosedanjemu predsedniku Jožetu 
Zormanu, ki je zvezo vodil zadnjih šest let. Ker društva med svojimi člani še niso našla 
primernega kandidata, ki bi prevzel to častno funkcijo, se s pozivom obračajo tudi na 
bralce Našega časopisa. Če vas zanimata kultura in umetnost ter povezovanje lokalnih 
društev, ki delujejo na tem območju, ste vabljeni, da svoje zanimanje izkažete prek 
e-naslova zkd.vrhnika@gmail.com. Več na straneh Kultura. -->      61
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FRIZERKA
META

Meta Keršmanc s.p.
Cankarjev trg 3,
Vrhnika@frizerkameta

Pomlad že trka na vrata,
zato je čas, da svoji pričeski
privoščite osvežitev.

Dobrodošli vsi, tako dame,
kot moški vseh generacij na urejanje

vaše pričeske.

Svoj termin si pravočasno zagotovite

na 031-219-541

ali pa se osebno oglasite na
Cankarjevem trgu 3 naVrhniki.

»Varstvo kulturne dediščine«
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Občina je želela pridobiti po-
datke ravno zaradi njihove upo-
rabe pred pristojnimi organi v 
primeru inšpekcijskih postop-

kov ali postopkov za pridobitev 
ustreznih dovoljenj onesnaže-
valcev. Sodelovanje občanov 
pri številnih prijavah smradu v 
aplikaciji Občinski nos je omo-
gočilo občini, da je rezultate 
prijav priložila v tožbenem po-
stopku zoper novo izdano oko-
ljevarstveno dovoljenje Kompo-
starni Rosa. Upravno sodišče je 
v sodbi, št. U1437/2023-31, z dne 
31. 1. 2024, utemeljitvam občine 
(med drugim tudi glede smra-

du) ugodilo z navedbo: »To-
žnica namreč dovolj določno 
zatrjuje, da zaradi obrato-
vanja kompostarne prihaja 
do neznosnega smradu (to-
žnica je prejemala pritožbe 

s strani svojih občanov zaradi 
'neprijetnega vonja' na Vrhni-
ki, uvedla aplikacijo Občinski 
nos z namenom sporočanja 
pojava smradu, katere upo-
rabo natančneje pojasni tudi 
z vidika zabeleženih prijav 
občanov v času njene uved-
be, ki jih tudi opiše), torej, da 
prihaja do čezmernih emisij v 
okolje, to pa so pravne koristi, 
ki jih glede na prvi odstavek 

83. člena ZVO-1 lahko varuje 
v postopku izdaje okoljevar-
stvenega dovoljenja.«

Upravno sodišče je v celoti 
odpravilo novo okoljevarstveno 
dovoljenje in naložilo pristojne-
mu organu, da mora v ponovlje-
nem postopku izdaje okoljevar-
stvenega dovoljenja obravnavati 
ugovore občine.

Vsem občanom se zahvaljuje-
mo za redno prijavljanje smra-
du večjega obsega v aplikaciji 
Občinski nos! Aplikacija Ob-
činski nos je še naprej dostopna 
na spletni strani občine in s po-
močjo mobilne aplikacije. 

Občina Vrhnika

V letu 2020 je bila 
za ažurno beleženje 
izvirov in obseg 
smradu narejena 
aplikacija Občinski 
nos, ki je namenjena 
anonimnemu ali 
registriranemu 
sporočanju pojava 
smradu v trenutnem 
času in na trenutnem 
mestu.

Županova beseda 

Spoštovane občanke 
in občani.
Na občini s tem, da 
izvajamo investicije, ki 
služijo vsem nam in 
niso preplačane, in da 
financiramo programe, 
ki so resnično koristni 
našim občanom, 
nadaljujemo 
naprej. Objavili 
smo poziv k oddaji 
ponudb za možnost 
uporabe pisarn in 
skupnih prostorov v 
Rokodelskem domu 
za številna društva in 
nevladne organizacije. 
S tem želimo tudi 
poskrbeti za mlade 
občane in njihove 
aktivnosti ter s tem 
poskrbeti za čim 
manj vandalizma in 
uničevanje javne ter 
zasebne lastnine. 

Upravno sodišče odpravilo okoljevarstveno
dovoljenje Kompostarne Rosa

Občina je po uspešno 
izvedeni  javni 

predstavitvi izhodišč 
za pripravo Odloka o 

urejenosti naselij in 
krajine za področje 

oglaševanja in 
označevanja mestnega 

središča Vrhnike v 
decembru 2023 zbirala 

pobude in pripombe 
na gradivo še do 8. 

januarja 2024.

V tem času je prispelo nekaj 
pobud, ki jih bomo podrobneje 
proučili. Ključne deležnike, ki 
jih bo odlok konkretno nasla-
vljal, pa je občina z namenom 
pravočasne informiranosti in 
uskladitve stališč povabila tudi 

na individualne sestanke, ki po-
tekajo v tem mesecu. Na podla-
gi zbranih pripomb in pobud ter 

strokovnega mnenja Zavoda za 
varstvo kulturne dediščine bo 
izdelovalec nadaljeval postopek 

s pripravo osnutka odloka, ki bo 
javno razgrnjen. 

Občina Vrhnika

Lani je potekala rekonstruk-
cija dela vodovoda Betajno-
va–Gačnik od prečrpališča za 
Stanom do prečrpališča Gačnik 
v dolžini 1.750 metrov. Rekon-
struirani del je v začetku febru-

arja dobil uporabno dovoljenje. 
Vodovod bo izboljšal oskrbo s 
pitno vodo na območju Strmi-
ce in Zaplane. 

Občina Vrhnika

Obravnava pripomb in predlogov na izhodišča Odloka o urejenosti naselij 
in krajine za področje oglaševanja in označevanja

Prejeli
uporabno dovoljenje
za vodovod Betajnova – Gačnik

Tako še naprej pozivamo k 
ozaveščanju o ustreznem rav-
nanju na javnih prostorih.

Še naprej si prizadevamo za 
zdravo okolje in dobro poču-
tje vseh.  Tako smo nedavno 
uspeli z aplikacijo Občinski 
nos in prijav smradu odpravi-
ti okoljevarstveno dovoljenje 
Kompostarne Rosa. Upravno 
sodišče je tako naložilo pri-
stojnemu organu, da mora v 
ponovljenem postopku izdaje 
okoljevarstvenega dovoljenja 
obravnavati ugovore Občine 
Vrhnika. Iskreno se zahvalju-
jemo vsem občanom za redno 
prijavljanje smradu večjega 
obsega v aplikaciji Občinski 
Nos.

Ravno tako smo po uspešno 
izvedeni javni predstavitvi 
izhodišč za pripravo Odloka 
o urejenosti naselij in krajine 
za področje oglaševanja in 
označevanja mestnega sredi-
šča Vrhnike v decembru 2023, 
zbirali pobude in pripombe na 
gradivo. Na podlagi zbranih 
pripomb in pobud ter stro-
kovnega mnenja Zavoda za 
varstvo kulturne dediščine, bo 
izdelovalec nadaljeval posto-
pek s pripravo osnutka odloka, 
ki bo tudi javno razgrnjen.

Intenzivno pa si prizadeva-

mo za pridobitev investitorjev 
za javno-zasebno partnerstvo, 
na Bajerjih v Verdu. Naš na-
men je dovoliti in ohraniti 
naravo in možnost rekreacije 
vsem občanom. Območje je 
naravni biser na katerem le-
žijo ribniki, ki so nastali po 
opustitvi glinokopov nekda-
nje Kotnikove opekarne. Tam 
prav tako živijo številne vrste 
ptic, rib, pa tudi redke školjke, 
raki in želve sklednice. Glede 
na Občinski podrobni pro-
storski načrt so na območju 
predvidene površine za turi-
zem, površine za oddih, goz-
dna zemljišča, območja vodne 
infrastrukture ter površinske 
celinske vode. Spodbujamo 
potencialne investitorje, da 
predstavijo lastne idejne za-
snove, vključno z ocenjeno 
vrednostjo projekta, finančno 
konstrukcijo in časovnim na-
črtom izvedbe.

Pred nami je torej pomlad. 
Pomlad investicij in investi-
cijskih vlaganj. Tako kot bo 
zaživela narava, si želimo, da 
bi zaživela tudi celotna naša 
občina. Hvala vsem občan-
kam in občanom, da nam pri 
tem aktivno pomagate.

Župan Daniel Cukjati
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Objavljen je javni poziv za 
najem pisarn v Rokodel-
skem domu na Vrhniki

Občina Vrhnika in Zavod 
Ivana Cankarja Vrhnika sta 
skladno s sprejeto Strategi-
jo trajnostnega razvoja obči-
ne Vrhnika 2030 obnovila in 
uredila prostore za potrebe 
medgeneracijskih programov 
v objektu, poznanem pod ime-
nom Rokodelski dom na naslo-
vu Tržaška cesta 23, Vrhnika. 
Projekt se izvaja v okviru LAS 
barje z zaledjem in je sofinanci-
ran s strani Evropskega kmetij-
skega sklada: Evropa investira v 
podeželje. 

Skladno z objavljenim po-
zivom za najem pisarn, je bil 
v torek, 13. februarja izveden 
prvi del ogledov v objektu. 
Ob ogledu smo se pogovar-
jali predvsem o sami uporabi 
prostorov ter stroških, ki bodo 
ob tem nastajali. Povzamemo 
lahko, da je interesa precej, 
predvsem za pritlične prostore. 
Društva seveda skrbi tudi cena 
najema ter stroški, ki bodo pri 
tem nastajali. Pojasnjeno je bilo, 
da glede na to, da objekt še ne 
obratuje, je lahko podana zgolj 
ocena obratovalnih stroškov in 
ti znašajo 5,56 € m2/mesec + 
ddv. V nadaljevanju se bo cena 
obratovalnih stroškov prilago-
dila dejanskim stroškom in se 
bo enkrat ali po potrebi večkrat 
letno korigirala, vsekakor pa si 
bomo na zavodu prizadevali, da 
bodo čim nižji. Pojasnili smo 
tudi, da smo dolžni zaračuna-
vati najemnino, njeno višino pa 
v okviru javnega poziva ponu-
dniki predlagajo sami.

Skozi pogovore smo tudi 
razbrali, da si povezovanje in 
sodelovanje društev, ki bodo 
sobivala v tem objektu, vsak 
predstavlja po svoje. Ena od 
oblik povezovanja je tudi ta, da 
si društva, ki prostora ne upo-
rabljajo velikokrat, tega delijo. 
Predvsem, če gre za prostore z 

veliko kvadraturo, je to smisel-
no, saj si s tem lahko bistveno 
zmanjšajo stroške. Obstaja še 

vrsto drugih oblik sodelovanja 
in povezovanja, ki se ustvarjajo 
spontano ali pa načrtno, običaj-

no skozi skupne cilje ali projek-
te. Takšnega povezovanja si mo-
rajo deležniki v prvi vrsti želeti, 

v nadaljevanju pa za to tudi kaj 
narediti. Na začetku bomo or-
ganizirali nekaj predavanj, de-
lavnic in prireditev, v nadaljeva-
nju pa upamo, da bodo štafeto 
prevzela društva.

Ogled prostorov je mogoč 
po predhodni najavi, ki jo 
zainteresirani ponudnik 
pošlje na elektronski naslov: 
info@zavod-cankar.si in si-
cer v sredo, 28. februarja 
2024 ob 10. in 15. uri.

Rok za oddajo ponudb je 
do vključno torka, 5. 3. 2024 
do 24. ure. 

Javni poziv je objavljen na 
spletnih straneh www.visi-
tvrhnika.si in 

www.vrhnika.si .
Zavod 

Ivana Cankarja Vrhnika
 

Javni poziv
 promotorjem K oddaji vloge o 

zainteresiranosti za izvedbo projekta: 
»ureditev turistično rekreacijskega 

centra na Bajerjih v Verdu«

Občina Vrhnika na podlagi 32. člena Zakona 
o javno-zasebnem partnerstvu in na podlagi 

ostalih določb ZJZP-ja, poziva vse potencialne 
promotorje (zainteresirane zasebne investitorje), 

da v skladu z navodili iz poziva oddajo svoje 
vloge o zainteresiranosti za izvedbo projekta jav-
no-zasebnega partnerstva »ureditev turistično 

rekreacijskega centra na bajerjih v Verdu«.

O projektu
Občina želi s projektom urediti turistično-
-rekreacijski center na Bajerjih v Verdu. Glede 
na Občinski podrobni prostorski načrt so na 
območju predvidene površine za turizem in 
površine za rekreacijo in oddih. 

Lokacija in mikrolokacija
Območje na katerem je predviden turistično-
-rekreacijski center obsega območje velikosti 
233.050,00 m2. Spodbujamo potencialne in-
vestitorje, da predstavijo lastne idejne zasno-

ve, vključno z ocenjeno vrednostjo projekta, 
finančno konstrukcijo in časovnim načrtom 
izvedbe.

Obstoječa dokumentacija, priprava vloge in 
rok za prejem vlog
V dokumentacijo, s katero razpolaga javni par-
tner, lahko potencialni promotorji vpogledajo 
po predhodni najavi pri kontaktni osebi Jasmi-
ni Spahalić (E: jasmina.spahalic@vrhnika.si). 
Javni partner bo pred rokom za oddajo vlog o 
zainteresiranosti na podano zahtevo potenci-
alnega promotorja organiziral ogled lokacije z 
vsakim promotorjem ločeno, v okviru katere-
ga bo promotorjem dana možnost pridobitve 
podrobnih informacij o projektu. Udeležba na 
ogledu ni pogoj za oddajo vloge o zainteresi-
ranosti. Javni partner pričakuje  oddajo 
vloge do 15. 4. 2024, do 13. ure,  na naslov 
Občina Vrhnika, Tržaška 1, 1360 Vrhnika. Na 
ovojnici naj bo navedeno: »Ureditev turistično 
rekreacijskega centra na bajerjih v Verdu« - s 
pripisom NE ODPIRAJ!

Celotna dokumentacija javnega poziva je do-
stopna na spletni strani Občine 
www.vrhnika.si

Pred časom se je na nas 
obrnil bralec, ki živi ob 
regionalni cesti Verd–
Borovnica. 

Njega pripomba je bila v sme-
ri, kdaj bo tudi ta odsek deležen 
prometu primerne razširitve ce-
stišča. Odgovor smo poiskali na 
Direkciji RS za investicije, kjer 
so nam pojasnili, da je obnova 
ceste Verd–Bistra predviden 
znotraj projekta obnove ceste 
Vrhnika–Podpeč. »Izdelana je 
investicijska dokumentacija, ki 
je v potrjevanju. Projekt zaradi 
zadnjih katastrofalnih poplav še 
ni uvrščen v proračun Republi-
ke Slovenije. Ko bo projekt uvr-
ščen, se bo pristopilo k nadalj-
njim aktivnostim.« Na občini 

so dejali, da se problematike za-
vedajo, a ker gre za državno in-
vesticijo, težko ukrepajo. »Pred 
časom smo že skupaj  z državo 
rekonstruirali odsek državne 

ceste proti Borovnici, vendar 
samo do Pritiska, tako nam za 
v prihodnje ostane še uredi-
tev odseka iste ceste, najmanj 
do zadnjih hiš v Verdu, morda 

do gradu Bistra. Vsekakor se 
Občina Vrhnika zaveda pro-
blematike, zato si prizadevamo, 
da bi država čim prej pristopila 
tudi k rekonstrukciji predme-
tnega odseka in s tem varnosti 
vseh udeležencev v prometu.« 
Z DRSI so sporočili še približen 
termin rušenja razpadajoče 
hiše pred krožiščem v Verdu, 
zaradi katere je tam tako oster 
ovinek. »Objekt v Verdu bo po-
rušen predvidoma v prvi polo-
vici letošnjega leta.« Tako bi bil 
odsek na tem delu preglednejši 
in prometno bolj varen. Ali bo 
zraven stala tudi avtobusna po-
staja, kot je bilo nekoč rečeno, 
pa je v skladu z Zakonom o ce-
stah v pristojnosti občine. 

Gašper Tominc

Po besedah DRSI bodo star objekt porušili v prvi polovici letošnjega leta. 

Obnova ceste proti Borovnici na čakanju

Rokodelski dom – 
ustvarjalno stičišče Vrhnike 
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V Zdravstvenem domu Vrhnika 
so v januarju organizirali dve 
pomembni delavnici, namenjeni 
opolnomočenju zaposlenih pri 
soočanju z nestrpnim ali nasilnim 
vedenjem pacientov. 

Delavnice so se osredotočale na prepozna-
vanje, preprečevanje ter ustrezno obravnavo 
takšnih situacij.

Pomočnik načelnika Policijske postaje Vrh-
nika, Dejan Braniša, je izvedel predavanje z 
naslovom Nestrpnost do zdravstvenega osebja, 
samozaščitni in drugi ukrepi. Braniša je osve-
tlil pomembno tematiko nestrpnega vedenja 
do zdravstvenega osebja, ki je žal vse pogostej-
ša v sodobni družbi. Zaposlenim je predstavil 
praktične ukrepe za lastno zaščito in zakonske 
podlage, ki jih imajo zaposleni, če se soočijo z 
neželenim dogodkom. Pojasnil je razliko med 
vedenjem, ki se skladno z Zakonom o varstvu 
javnega reda in miru obravnava kot prekršek, in 
vedenjem, ki je kaznivo dejanje po Kazenskem 
zakoniku.

Doc. dr. Vesna Homar je vodila drugo preda-
vanje z naslovom Prepoznavanje in preprečeva-
nje nasilnega vedenja v zdravstvu. Njen pristop 
je bil osredotočen na razumevanje vzrokov za 
nasilno vedenje pacientov in na razvoj strategij 
za preprečevanje eskalacije konfliktov v zdra-
vstvenem okolju. S svojim strokovnim znanjem 
je zaposlenim ponudila dragocene smernice in 

tehnike za učinkovito obvladovanje takšnih si-
tuacij.

Oba predavatelja sta prispevala dragocene 
vpoglede in strategije, ki bodo zaposlenim v 
Zdravstvenem domu Vrhnika pomagale pri ob-
vladovanju in preprečevanju nasilnega ter ne-
strpnega vedenja pacientov. Z ničelno stopnjo 
tolerance do tovrstnega vedenja se v ZD Vrhni-
ka trudijo zagotoviti varno delovno okolje za vse 
njihove zaposlene in za paciente. 

AR

Delavnice za prepoznavanje in 
obvladovanje nestrpnega ali nasilnega 

vedenja v Zdravstvenem domu Vrhnika

Po poročanju Nacionalnega 
inštituta za javno zdravje, Center 
za zgodnje odkrivanje raka, je bilo 
lani v program Svit na nacionalni 
ravni povabljenih 318.085 oseb, 
316.746 osebam je bilo vabilo 
tudi vročeno. Izjavo o sodelovanju 
je vrnilo 206.721 oseb oziroma 
65,62 %. 

Komplet testerjev za odvzem dveh vzor-
cev blata na prikrito krvavitev blata je pre-
jelo 193.713 oseb. Za analizo primerne 
vzorce je do konca leta vrnilo 184.023 oseb 

oziroma 94,39 %. Med analiziranimi oseba-
mi je imelo 174.127 oseb (94,62 %) negativen 
izvid in 9.896 (5,38 %) oseb pozitiven izvid.  
Največja odzivnost vabljenih v program je v 
zdravstveni regiji Kranj (68,82 %), najmanjša pa 
v zdravstveni regiji Koper (61,88 %). 

In kako se je izkazala Vrhnika? Povprečna od-
zivnost je bila večja od povprečja, 69,46 %: pri 
moških 62,64 % in pri ženskah 76,25 %. Bolje 
so se izkazali v Občini Log - Dragomer, kjer je 
bila povprečna odzivnost 70,49 %, v preostalih 
treh občinah pa slabša – Dobrova - Polhov Gra-
dec 68,5 %, Horjul 66,67 % in Borovnica 65,22 
%. Največja odzivnost je bila v Moravčah – kar 
76,22 %. 

Gašper Tominc

Lekarna Ljubljana pri 
križišču Ceste gradenj 
in Ulice 6. maja gradi 
nov objekt, v katerega 
namerava jeseni 
preseliti svojo dejavnost 
iz trenutne lekarne na 
Trgu Karla Grabeljška. 

»Prostore za Lekarno Vrhni-
ka najemamo. Glede na potrebe 
so prostori neustrezni, saj lek-
arne tudi s prenovo ni mogoče 
urediti skladno s sodobnimi 
usmeritvami v lekarniški deja-
vnosti, ki omogočajo bolj dos-

topno in za obiskovalce bolj 
odprto lekarno. Že dalj časa 
smo si zato prizadevali, da bi 
v bližini Zdravstvenega doma 
Vrhnika pridobili ustrezne pro-
store za novo, veliko in sodobno 
lekarno. Priložnost se je ponu-
dila z odkupom objekta na 
Cesti gradenj 7,« so sporočili 
iz Lekarne Ljubljana. Po prido-
bitvi gradbenega dovoljenja so z 
gradnjo nove lekarne začeli lani 
konec decembra. 

»Lekarna bo obsegala do-
brih 250 m2 površine, v njej bo 
nameščen lekarniški robot za 
shranjevanje in izdajo zdravil, 

velika oficina pa bo omogočala 
večji asortima in boljšo dostop-
nost do izdelkov za ohranjanje 
zdravja in dobrega počutja, 
kar bo zagotovo vplivalo na 
izboljšanje izvajanja lekarniške 
dejavnosti za prebivalce Vrh-
nike.« 

Lekarna Ljubljana oprav-
lja lekarniško dejavnost na 
območju Občine Vrhnika od 
leta 1983. Na tem območju ima 
dve enoti, in sicer Lekarno Vrh-
nika na Trgu Karla Grabeljška 
in Lekarno Zlatica v trgovskem 
centru Spar.

Gašper Tominc

Za gozdarje je žled 
normalen naraven 

pojav, ki se pojavlja 
nekako na vsakih 

deset let. Toda 
takšnega,  kot se je 
pojavil v februarju 

2014, ne pomni 
nihče.  

Med zelo prizadetimi gozdo-
vi so bili tudi gozdovi na obmo-
čju občin Vrhnika, Borovnica, 
Brezovica in Log - Dragomer. 
V tem žledu so največ škode 
utrpeli čisti bukovi gozdovi na 
strmih rastiščih, ki jih je žled 
enostavno zvrnil po strmih po-
bočjih navzdol. Najhuje so bili 
poškodovani gozdovi nad nase-
lji Brezovica, Dragomer, Log, v 
okolici Ligojne, v Podlipski do-
lini, okolici Stare  Vrhnike, Sta-
rega malna, ter med Borovnico 
in Pokojiščem. Preostali kraški 
gozdovi so bili manj prizadeti. 
Ocenjujemo, da je tedaj žled 
uničil okrog 167.000 m3 drevja. 

Pri sanaciji poškodovanih po-
vršin je bila v začetku največja 
težava pomanjkanje ustrezno 
usposobljenih ljudi.  Zato so se 
dela lotili tudi številni lastniki 
gozdov brez ustreznega znanja 
s področja sečnje drevja.  Tedaj 
so nas mediji vsakih nekaj dni 
obvestili o smrtni nesreči pri 
delu v gozdu. Žal smo eno za-
beležili tudi pri nas na območju 
Preserja. Kasneje so se pojavili 
tudi izvajalci iz drugih delov 

Slovenije in celo iz Avstrije. Iz-
kazalo se je, da so bile poslovne 
navade  prišlekov pogosto dvo-
mljive; nekaj ljudi so kar grdo 
okradli. Ne pravijo zaman, da 
je lahko vsaka kriza tudi po-
slovna priložnost, toda le za 
koga?  Ko smo že pri poslovnih 
priložnostih, je v tem času delo 
v gozdu kot poslovno priložnost 
videlo kar nekaj mladih ljudi na 
območju Vrhnike, Borovnice in 
Brezovice, ki se s tem poslom 
ukvarjajo še dandanes. 

Večina poškodovanega drevja 
(82.000 m3) se je posekalo v letu 
2014, v letu 2015 še 39.000 m3. 
Tedaj pa  je z vso silo stopila v 
ospredje  se hujša nadloga – ka-
tastrofalen pojav podlubnikov. 

Posek zaradi žleda poško-
dovanega drevja je praktično 

končan. Sekajo še tista drevesa, 
za katere se je v začetku ocenilo, 
da bi lahko preživela še nekaj let. 
Le-ta nam pridejo prav sedaj, ko 
v teh gozdovih ni mogoče sekati 
nič drugega.  Morda še en zani-
miv podatek: ocenjujemo, da je 
v gozdu zaradi žledu poškodo-
vanega drevja zgnilo 11.000 m3 
drevja. 

Večina najbolj prizadetih goz-
dov je na rastiščih, kjer naravna 
obnova poteka zelo dobro. Tako 
v teh gozdovih skorajda nismo 
izvajali umetne obnove s sa-
jenjem sadik gozdnega drevja. 
Nas pa v prihodnjih letih v teh 
gozdovih čaka obsežna nega 
mladega gozda, ki prihaja na 
mesto v žledu uničenih gozdov. 

Janko Vidmar,
Zavod za gozdove Slovenije

Odzivnost dobra, a lahko 
bi bila še boljša

Jeseni nova lekarna

Od žledu je minilo deset let
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Že dlje časa opažamo 
dogajanje ob cesti, ki 
povezuje Vrhniko z 
Žirmi. 

Tu se dnevno že od jutranjih 
ur naprej odvija velik tranzitni 
in dostavni promet. Obrobje 
ceste je po vsej trasi posuta z 
različnimi odpadki. Najpogo-
steje so pločevinke, plastenke, 
vrečke v katerih so embalaže 
od jogurtov, papirne vrečke 
od kruha in sendvičev, ovitki 
čokolad, energijskih ploščic… 
Kdo so ti onesnaževalci, ki jim 
ni mar kaj puščajo za seboj, ki 
s svojim zavržnim dejanjem 
posredno vplivajo na mlajše, ki 
se verjetno nikoli ne podajo na 

čistilne akcije in ne premišljuje-
jo, da nekdo pa vse to mora za 
njimi očistiti. Še huje je ob ce-
stah v hribovitem delu, kjer se 
skozi okno avtomobila odvrže-
ne embalaže kotalijo po strmih 
brežinah po več deset metrov 
globoko.

Na tako onesnaženje okolja 
naletimo ob cesti skozi Smre-
čje na trasi od odcepa za Potok 
do pečine pod Plaznikom, to je 
približno 300 m dolžine. Pred 
kratkim je bilo samo na tej dol-
žini pobranih skoraj 300 ploče-
vink od piva, pod cesto pa leži 
še ogromno steklenic od alko-
holnih pijač, PVC folij od ploče-
vink piva … Vse to daje slutiti, 
da ta del ceste ob kateri ni hiš 
in ima izrazito strmo gozdnato 

brežino, onesnažujejo vozniki, 
ki ne premorejo toliko etike ali 
poguma, da bi embalažo zauži-
tega alkohola odložili na ustre-
zno mesto. Pri tem pozabljajo, 
da četudi je embalaža odvržena 
ob cesti, vonj po zaužitem al-
koholu ostaja. Ob tem se lahko 
sprašujemo, kako varna je naša 
vožnja ob srečevanju z vozniki 
pod vplivom alkohola? 

Spoštovani vozniki in udele-
ženci v prometu, verjetno si ve-
čino vas želi voziti po cestah, ob 
katerih so zeleni travniki, čisti 
gozdovi ali poraščene brežine. 
Bodimo prijazni do narave in 
se udeležimo čistilne akcije, ki 
bo potekala v mesecu aprilu.
Krajevna skupnost Podlipa-

Smrečje 

Vabilo 

Zbor članov Društva 
invalidov Vrhnika

Društvo invalidov Vrhnika vabi svoje čla-
ne na redni zbor članov, ki bo v soboto 23. 
marca 2024 ob 13:00 v gostilni Cankarjev 
hram. Obvezne so prijave na društvu v času 
uradnih ur ali po telefonu 031 591 150.

Društvo invalidov Vrhnika

Četr tek,   28.  3.  ob 10.00

ZLO NE OBSTAJA 

FILMSKO DOPOLDNE 
V KINU VRHNIKA

Vsak zadnji četrtek v mesecu. Po filmu druženje ob kavi in čaju.

Takumi in njegova osemletna hčerka Hana prebivata v majhni 
vasi sredi gozdov. Tako kot generacije pred njima živita skromno 
življenje v skladu z ritmi in zakoni narave. Ko v vas nekega dne 
prispejo predstavniki tokijskega podjetja, da bi predstavili načrte 
za gradnjo glampinškega naselja, prebivalcem hitro postane jasno, 
da utegne projekt ogroziti krhko ekološko ravnovesje in za vedno 
spremeniti njihov harmonični način življenja … Ryusuke Hamaguchi 
se po mednarodnem uspehu filma Drive My Car vrača s skrivnostno, 
počasi tlečo zgodbo o človekovem zapletenem razmerju z naravnim 
svetom. Dobitnik velike nagrade žirije v Benetkah.

Za več informacij obiščite www.kino-vrhnika.si ali pišite na info@kino-vrhnika.si 

Odpeljite se na 1. turo z Biciklancem. Odkrili boste 
lepote Vrhnike, preizkusili kolesa Biciklanc ter 
poskrbeli za svoje zdravje.

Zahtevnost: lahka

Obvezne prijave na: 
turizem@zavod-cankar.si do srede, 13. marca 2024.

Sobota, 16. marec, ob 9.00
Zbor pred trgovino Jan Sport, Vrhnika

Blizu. Zelena. Zanimiva. Prečudna. Obiščite Vrhniko!

Biciklanc 
tura

VisitVrhnika @visitvrhnikaVisit Vrhnika

www.visitvrhnika.si www.vrhnika.si

Marcel ima 7 let in je 
učenec prvega razreda. 

V prvi triadi osnovnošolskega 
izobraževanja je poudarek na 
opismenjevanju, ki pri slepem 
otroku poteka preko brajeve pi-
save. Za zapisovanje uporablja 
brajev pisalni stroj in se uči bra-
nja s pomočjo gradiva, prilago-
jenega v brajico. Da bo Marcelu 
lažje pri njegovem učenju, smo 
mu omogočili nov brajev pisal-
ni stroj in komplet za učenje 
matematike, s katerim se lahko 
s pomočjo tipa uči o merskih 
enotah enica-desetica-stotica-
-tisočica ter zvenečo športno 
žogo.

LK Vrhnika

Kdo onesnažuje Podlipo in Smrečje?

Lions klub Vrhnika pomagal 
slepemu fantku Marcelu

Vsak kraj ima nek objekt, kjer 
potekajo javna druženja. 

Po vaseh so to običajno gasilski domovi, ki pa 
že dolgo niso več samo »klubski prostor« gasil-
cev, ampak velikokrat tudi prostor za druženje, 
sestanke in kulturne dogodke. Tako je tudi z 
gasilskim domom na Pokojiški planoti, ki je 16. 
februarja dočakal uradno odprtje. Dom gasilcev 
in krajanov se je v veliki meri gradil udarniško, 
zato so krajani treh zaselkov (Padež, Pokojišče 

in Zavrh) vanj vložili ogromno ur dela. Za PGD 
Padež - Pokojišče - Zavrh, 16. društvo v vrhniški 
gasilski zvezi in hkrati najmlajše društvo, usta-
novljeno leta 2015, je objekt ogromna pridobitev, 
hkrati pa tudi za krajane, saj se je s tem povečala 
požarna in splošna varnost krajanov. Slovesne 
prireditve so se udeležili številni gostje, tako iz 
gasilskih kot občinskih vrst, vsi pa so poudarili 
pomen skupnosti in sodelovanja, ki sta bila ključ-
na pri uresničitvi tega projekta. 

GT, foto: arhiv Občina Vrhnika

Velika pridobitev 
za Pokojiško planoto Mednarodni dan maternega jezika 

obeležujemo 21. februarja. 

Gre za spominski dan z namenom spodbuja-
nja spoštovanja lastnega in hkrati drugih mater-
nih jezikov oziroma za ohranjanje večjezičnosti 
ter jezikovne in kulturne raznolikosti.

Zakaj ga praznujemo? 
Mednarodni dan maternega jezika je organi-

zacija UNESCO razglasila 17. novembra 1999, 
prvič pa smo ga uradno praznovali 21. februarja 
2000. Nekaj pogumnih študentov je 21. februar 
1952, z univerze v Daki v Bangladešu protestira-
lo z zahtevo po uradni rabi njihovega maternega 
jezika – bengalščine. Med protesti je bilo nekaj 
študentov ubitih, zato je UNESCO v njihov spo-
min izbral ravno 21. februar. 

Pojasnimo tudi pomensko razliko - je materin 
ali materni jezik?

Pri svojilnem pridevniku materin se vpraša-
mo čigav? Torej materin plašč, materina ura, 
materino ime. Pri vrstnem pridevniku materni 
pa se vprašamo kateri? Torej materni jezik, saj 
nam pove, za kateri jezik gre. 

Materni jezik je tisti, ki se ga je človek najprej 
naučil in se najpogosteje uporablja v vsakda-
njem sporazumevanju. Z njim se najlažje izra-

žamo, razmišljamo, pišemo, sanjamo in na splo-
šno komuniciramo. To je jezik, ki se običajno 
govori v državi, kjer se je oseba rodila, lahko pa 
je tudi drug jezik, ki se ga naučimo v zgodnjem 
otroštvu, če je oseba odraščala v večjezičnem 
okolju. 

Materni jezik ima za govorca pogosto ču-
stveni in kulturni pomen ter ima pomembno 
vlogo pri oblikovanju identitete in pripadnosti. 
Družbeno gledano je materni jezik pomemben 
za razvoj in krepitev narodne zavesti. 

Naši pesniki in pisatelji so se tega zaveali, saj 
je jezik sredstvo izražanja in veliko več kot sred-
stvo komuniciranja. Spomnimo se del Ivana 
Cankarja, ki je eden najuspešnejših slovenskih 
pisateljev in slovensko književnost povzdignil 
na višjo raven. Pokazal je, da lahko kakovostno 
literaturo pišemo tudi v slovenskem jeziku. 
Zato vzemimo v roke kakšno njegovo delo in 
bogatimo ter spoštujmo svoj jezik.

Jezikovni nasvet - Praznike pišemo z malo 
začetnico

Praznike, poimenovanja mesecev in posebne 
datume pišemo z malo začetnico: božič, božični 
večer, božični sejem, novo leto, velika noč, va-
lentinovo … Z veliko začetnico pišemo le tiste 
praznike, ki so izpeljani iz imena ali priimka, 
npr. Marijino vnebovzetje, Prešernov dan.   JS

Mednarodni dan maternega jezika
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Še posebno v dopoldanskih 
urah je bilo mogoče opaziti 

več organiziranih skupin, ki 
so preganjale zimo. Med njimi 

so se pred našim uredništvom 
pomudile tudi “mašakarce” iz 
vrhniškega VDC. Kajne, da so 
bile prav “fletne”?

Vrhnika, 10. februar – V športni 
dvorani pri osnovni šoli Antona 
Martina Slomška na Vrhniki je 
potekala maškarada, ki je privabila 
več kot tisoč pustnih mask. 

Dogodek, poln barv, smeha in domišljije, je 
ponovno dokazal, da je pustni čas čas veselja in 
skupnega praznovanja.

 Zabavo je organiziral Zavod Ivana Cankarja 
Vrhnika v sodelovanju z Udeleženci so bili priča 
bogatemu glasbeno-animacijskemu programu z 

Alenko Kolman, plesno šolo 5-ka, vrhniškim pi-
halnim orkestrom in vrhniškimi mažoretkami. 

Verjetno lahko rečemo, da ni bilo dolgčas niko-
mur – od najmlajših, oblečenih v priljubljene ri-
sane junake, do starejših, ki so se odločili za bolj 
tradicionalne ali izvirne maske. Sodelovale so.

Razdeljenih je bilo 181 nagrad, ki so razveselile 
številne udeležence; od vročih čokolad do slast-
nih palačink, krofov in tradicionalnih vrhniških 
štrukljev. 

Glavno nagrado – vikend najem vozila – je 
podelila Avtohiša Sever, in sicer družini ping-
vinov. (gt)

Maškare na obisku

Več kot
tisoč pustnih
mask

Na pustni torek so se po Vrhniki
sprehajale številne maškare. 
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Otroci se učijo peti ljudske 
pesmi, udeležujejo se rajal-
nih plesov, poslušajo prav-
ljice, se urijo v deklamiranju 
in izražajo skozi lutkovno igro. 
Poleg tega pa velik poudarek 
namenjamo tudi kulturnemu 
vedenju. Otrokom že od malih 
nog posredujemo pomembnost 
nežne uporabe rok za izražanje 

ljubezni, igro in ustvarjanje, ne 
pa za nasilje. Naučimo jih, da 
so noge namenjene hoji, teku 
in igranju z žogo, ne pa brcanju. 
Učimo jih, da so besede na-
menjene izražanju hvaležnosti, 
pozdravu in prijaznosti, ne 
pa grizenju ali žalitvam. Take 
drobne lekcije so ključne za 
vzdrževanje harmonije v naši 

skupnosti. Ob kulturnem 
prazniku naš vrtec še posebno 
praznuje. Pred praznikom je 
v vrtcu slovesno vzdušje, saj 
otroci in zaposleni namenijo 
še več pozornosti svojemu vid-
ezu. Proslava se začne s himno 
in dvigom zastave, sledi nas-
top otrok, ki skozi deklamacije, 
pesmi in plese izražajo svoje 

znanje o Sloveniji. 
Vrhunec praznovanja so 
folkloristi v narodnih nošah, 
ki skozi ljudske igre in plese 
bogatijo našo kulturno 
dediščino. Taki dogodki krepijo 
našo pripadnost in so nam v 
trajen spomin. 

Župnijski vrtec Vrhnika

Vse skupine Spodnje 
Žabice smo se vključile 
v projekt Moje zdravje, 

moje življenje. 

Projekt smo načrtovali sku-
paj, nato pa si je vsaka skupina 
prilagodila dejavnosti glede 
razvojno stopnjo otrok. 

Letos smo si zadali cilj, da so 
otroci čimbolj gibalno aktivni 
in da si pridobijo vzdržljivost. 
Nato smo še vsaka skupina na 
svoj način spoznavale pomen 
zdrave prehrane. Zanimalo 
nas je tudi, kaj lahko sami sto-
rimo za svoje zdravje in kako 
poskrbimo zanj.

V času trajanja projekta so 
bili otroci gibalno aktivni 
in so uživali v gibanju. Vsak 
dan smo izvajali načrtovane 
gibalne aktivnosti in si v tem 
času uredili gibalne kotičke, ki 
smo jih sproti dopolnjevali in 
spreminjali glede na sredstva. 
Vključevali smo tudi fit ak-
tivne metode, veliko gibanja 
zunaj, aktivne sprehode ter 
gibanje in igre na snegu.

Vključili smo tudi letošnjo 
prednostno nalogo – ples in 
gibanje ob glasbi. Za zdravje 
smo poskrbeli tudi s sprosti-
tvenimi minutkami, zabavni-
mi igrami in smehom. 

V časopisnih reklamah z 
živili so otroci prepoznavali 

zdravo hrano, jo izstrigli ter iz-
delali plakate. Starejši oddelki 
so se seznanili tudi s prehran-
sko piramido, kjer so otroci 
dobili še slikovno predstavo, 
koliko in kaj je zdravo jesti.

Projekt smo zaključili s 
skupnim kulinaričnim do-
godkom v Spodnji Žabici. Na 
hodniku smo si pripravili ku-
linarični dan. Vsaka skupina je 
pripravila en zdrav prigrizek, 
nato pa smo se sprehodili po 
hodniku in okušali različno 
hrano. Na kulinaričnih posta-
jah so otroci lahko okusili li-
monado, različno zelenjavo na 
zelenjavni plošči, sadni smuti, 
sadna nabodala, domače zele-
njavne namaze in zelenjavno 
pico.

Otroci so se sprehodili po 
vseh kulinaričnih postajah in 
okusili vse, kar je bilo ponuje-
no. Odzivi in vtisi otrok so bili 
pozitivni. Ob koncu projekta 
opažamo, da so se otroci za-
čeli zavedati, katera je zdrava 
prehrana, ter kaj lahko sami 
storijo za svoje zdravje. Me-
nim, da smo storili korak na-
prej in da smo vsaj malo lahko 
vplivali, da se vsi skupaj zač-
nemo zavedati, kaj lahko sami 
storimo za svoje zdravje.

Strokovni delavci 
Spodnje Žabice

Moje zdravje, 
moje življenje

Kultura
v župnijskem 
vrtcu
V našem vrtcu kultura in tradicija 
zavzemata osrednje mesto v 
vzgojnem procesu vse leto.
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Obvestilo 

Spoštovani starši,
obveščamo vas, da poteka vpis otrok v Vr-
tec Vrhnika za šolsko leto 2024/2025. 
Vloga za vpis otroka v vrtec je objavljena na 

naši spletni strani: 
https://vrtec-vrhnika.si/ . 
Izpolnjeno vlogo nam lahko pošljete skeni-

rano na naš spletni naslov:
info@vrtec-vrhnika.si ali po pošti na na-

slov: Vrtec Vrhnika, Tržaška cesta 2a, 1360 
Vrhnika.

Komisija za sprejem novincev bo obravna-
vala vse vloge, ki bodo prispele do 31. 3. 2023. 
Starši boste o sprejemu otroka v vrtec obve-

ščeni v sredini aprila, o razporeditvi otroka v 
oddelek pa v avgustu.

Do vstopa otroka v vrtec morajo starši od-
dati:
•  podpisano pogodbo o določitvi medseboj-

nih pravic in obveznosti staršev ter vrtca, 
ki jo bodo prejeli ob obvestilu o sprejemu 
otroka v vrtec,

•  potrdilo o zdravstvenem stanju otroka, ki 
ga izda pediater, iz katerega je razvidno, da 
je otrok cepljen po programu in

•  vlogo za znižano plačilo vrtca na pristojni 
center za socialno delo.

Vrtec Vrhnika
Anita Čretnik, ravnateljica

Konec januarja 
smo se v Gozdni 

sobi razveselili 
pošiljke snega. 

Prav nič se nismo obotavljali 
in se brž odpravili raziskovat 
belo čudo.  Lopatanje, kepanje 
in hoja po celem snegu so nas 
pošteno utrudili, a vseeno na-
risali nasmehe na obraz, mraz 
pa nam je lica obarval rožnato 
rdeče. Ker pa se je sneg začel 

hitro taliti in nam kmalu one-
mogočil igro na prostem, smo 
si zimo pričarali kar v igralnici. 
Igra in delo z odpadnimi ma-
teriali (papir, rolice toaletnega 
papirja, papirnati rezanci …) 
so nas spodbudili k izvajanju 
različnih dejavnosti s področja 
gibanja in umetnosti. S papir-
jem smo se sankali in drsali po 
sobi, se kepali, prek fit aktivnih 
metod usvojili pesem Jaz sem 
snežak (J. Bitenc), se plesno 
izražali in svoje občutke zime 

risali na list papirja. Nismo 
pozabili tudi na lačne ptice. V 
ptičjo krmilnico, ki stoji ne da-
leč od naše igralnice, smo več-
krat natresli semena, potem pa 
skozi okna opazovali ptice pri 
zobanju.  

Upamo, da prave zime letos 
še ni konec in da nas čaka še 
kakšno snežno presenečenje. 

Gozdna soba z Natašo in 
Petro 

(enota Želvica)

V decembru so se starejši oddelki 
Spodnje Žabice vsako sredo odpravili 
na obisk v dnevnovarstveni center 
starejši občanov. 

Kot zadnja skupina smo jih januarja obiskali 
otroci in strokovni delavki iz Vijolične sobe. Gle-
de na to, da so se skupine predstavile z različnimi 
plesi, rajalnimi igrami, petjem pesmic, smo se jim 
mi s petjem pesmi v znakovno podprti komuni-
kaciji. Zapeli in s kretnjami smo ponazorili pe-

smi Ta mali pujsek, Avtobus in Miha znakec. Po 
koncu nastopa so otroci prisotnim odnesli svoje 
risbice, ki so jih narisali v vrtcu. Varovanci doma 
so bili vidno veseli, zelo lepo so nas sprejeli in nad 
obiskom so bili navdušeni. Dogovorili smo se, da 
se ponovno vidimo spomladi, ko bomo lahko 
nastopali zunaj. V zahvalo smo dobili piškote in 
klementine, s katerimi smo se posladkali v vrtcu 
po kosilu. 

Slavica Bjelobrk, 
Vrtec Vrhnika, enota Žabica

Tudi najmlajši otroci, 
otroci iz Vrtne sobe, 
smo skrbeli za naše 
kokoši  v naravnem 
kotičku vrtca Želvica. 

Lara je zjutraj, ko se je naredil  
dan, kokoši spustila na prosto. 
Dopoldan smo skupaj z otroki 
odšli kokošim zamenjat vodo in 
jim dali hrano. Videli smo dve 
kokoši in petelina, ki so veselo 

kljuvali hrano in hodili za nami. 
Videti je bilo je, da jim je bila 
naša družba všeč. 

Za večino otrok so bile kokoši 
zanimive in zabavne, nekateri 
pa so se jih malce bali. 

Ogledali smo si kokošnjak, 
videli, kaj kokoši jejo in pijejo 
in kje nesejo jajca. Vendar, žal, 
ni bilo nobenega jajčka, da bi 
ga lahko pobrali in g odnesli v 
hladilnik. Poleg kokošk smo vi-
deli tudi dve raci, ki sta veselo 

plavali v našem ribniku. 
Naše bivanje v naravnem ko-

tičku je hitro minilo. S prijetni-
mi vtisi smo se vrnili v Vrtno 
sobo. 

V igralnici smo nalepili slike 
jajc, kokoši in kokošje družine. 
Poslušali smo pesmico o ko-
koškah, otroci  pa zdaj že tudi 
sami v knjigah poiščejo kokoši 
in jih pridejo pokazat in rečejo: 
»Ko, ko, ko.«

Vrtna soba

»Kdo je napravil 
Vidku srajčico?« je 

bilo vprašanje, ki 
smo ga v januarju 

raziskovali z otroki 
iz Sobe smeha. 

Ker na začetku nismo našli 
odgovora, smo se odpravili v 
knjižnico. Tam smo poiskali in 
prisluhnili zelo znani pravljici 
F. Levstika z naslovom Kdo je 
napravil Vidku srajčico. Pra-

vljica nas je vodila skozi me-
sec, spoznavali smo literarne 
like in se zabavali ob neštetih 
dejavnostih. Izdelali smo si la-
stne knjige, ilustracije nizali v 
pravilno zaporedje, ustvarjali 
figure iz slanega testa, prema-
govali pajkovo mrežo in figure 
razvrščali glede na to, ali na-
stopajo v zgodbi ali ne, in še 
bi lahko naštevali. Preizkusili 
smo se v vlogi kapitanov, ki z 
ladjami plujejo po morju in 
iščejo izgubljene dele blaga. Iz 

kosov blaga smo po skupinah 
izdelali likovne izdelke oz. na-
stopajoče osebe v zgodbi, jih 
postavili v pravilno zaporedje 
in z njimi okrasili igralnico. 
Pravljica nam je pomagala spo-
znati, da je ob sebi lepo imeti 
prave prijatelje in drug druge-
mu pomagati. 

Daniela Žvokelj, Soba 
smeha, 

Vrtec Vrhnika

Obisk v dnevnovarstvenem
domu starejših občanov

Videk
in srajčica

Zimsko veselje

Otroci iz Vrtne sobe skrbijo za kokoši
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Zakorakali smo v novo 
leto, v leto novih izzivov 
in novih praznovanj. 

V letu 2024 obeležujemo 65. 
leto delovanja našega združe-
nja. Letošnji občni zbor, ki smo 
ga imeli v soboto, 27. 1. 2024, je 
bil volilni. Med naše prioritete 
postavljamo skrb za najmlajše 
in ranljive skupine udeležencev 
v prometu ter dobro počutje 
članstva.

Člani ZŠAM Vrhnika smo se 
v začetku januarja, v sredo, 3. 1. 
2024, vključili v akcijo Varova-
nje otrok po novoletnih počitni-
cah. S svojo fizično prisotnostjo 
smo skozi Vrhniko na najbolj 
izpostavljenih in nevarnih pro-
metnih točkah zagotavljali var-
nost, opozarjali voznike in vse 
prisotne, da so na cesti šolarji. 
Razposajenost otrok po daljši 

odsotnosti in slabša pozornost 
lahko kaj hitro pripeljeta do ne-
zgod, zato je izredno pomemb-
na voznikova usmerjena pozor-
nost na dogajanje ob cesti.

S takim namenom smo prek 
različnih medijev opozarjali na 
ponovno povečano pozornost 
na dogajanje ob cesti. V križišču, 
pri spomeniku Ivana Cankarja, 
smo postavili opozorilni pano. 
V obliki patrulj se je v varovanje 
vključila tudi PP Vrhnika, za kar 
se jim iskreno zahvaljujemo. S 
takšnimi akcijami pomagamo 
do cilja vizije nič: “Nič mrtvih 
v prometu.”

Čeprav stalno opozarjamo 
udeležence v prometu, še vedno 
nastajajo nezgode na prehodih 
za pešce, kar je zaskrbljujoče. 
Slaba koncentracija, zmanjšana 
vidljivost, vremenske nevšečno-
sti in  temna oblačila botrujejo, 

da se dogajajo nesreče. Bodite 
pozorni, vidni in varni na cesti. 
V začetku februarja smo člani 
združenja obiskali OŠ Ivana 
Cankarja, oddelke NIS. Najprej 
smo v razredih učence teoretič-
no popeljali skozi cestne pasti in 
skozi osnovna cestnoprometna 
pravila. V nadaljevanju smo 
izvedli še praktične sprehode 
po poteh, kjer se največ gibljejo 
učenci na poti v šolo in iz nje. 

V drugi polovici februarja 
smo svoj trud pri prometnem 
opismenjevanju namenili Vrtcu 
Vrhnika, otrokom v enoti Želvi-
ca. Naš namen je, da predšolske 
otroke čim bolje pripravimo na 
prometno življenje.

Pozimi so prevečkrat vzrok 
nesreč zarosena, zaledenela in 
neočiščena vetrobranska stekla, 
težava je tudi koncentracija pri 
vožnji zaradi uporabe mobilnih 

naprav. 
Iskrena zahvala velja vsem 

članicam in članom ZŠAM 
Vrhnika, ki sodelujete v prome-
tnih akcijah.

Po najboljšim močeh se tru-
dimo za vas občane tudi s pro-
jektom PROSTOFER. Nemalo 
težav imamo  pri zagotavljanju 

voznikov, zato vas vljudno va-
bim, da se nam pridružite kot 
vozniki. Pogoja sta veljavno vo-
zniško dovoljenje kategorije B 
in dobra volja. Vabljeni!  Tel. št. 
: 080 10 10.

Naj velja tudi v letu 2024 geslo 
ZŠAM Vrhnika: »S skupnimi 
močmi, se prometna preventi-

va gradi.« 
V naše vrste ste vabljeni tudi 

novi člani, tisti, ki si želite de-
lovati na področju prometne 
preventive.

Foto: Leon Novak                           
Franjo Čretnik, predsednik 

ZŠAM Vrhnika

V aprilu 2024 se 
končuje dvoletni 

projekt Alternativno 
terapevtsko zdravljenje 

s pomočjo jahanja.

Projekt poteka v okviru po-
dukrepa 16.9 – Podpora za 
diverzifikacijo kmetijskih de-
javnosti v dejavnosti v zvezi z 
zdravstvenim varstvom, soci-
alnim vključevanjem, kmetij-
stvom, ki ga podpira skupnost, 
ter izobraževanjem o okolju in 
hrani. Sofinancirata ga MKGP 
in EU iz kmetijskega sklada za 
razvoj podeželja. Vodi ga Zavod 
za gluhe in naglušne Ljubljana, 
v njem pa poleg kmetije Šte-
blaj – Poniji s Klanca, Vrhnika, 
sodelujejo še tri druge kmetije 
(Kerin, Straža pri Krškem, Tr-
ček, Rovte, in Pivk, Zaplana) in 
socialno podjetje 2DOM, d. o. o.

Namen projekta je bila po-
skusna izvedba aktivnosti s po-
dročja zdravstvenega varstva, 
predvsem spoznavanje pozi-
tivnih učinkov oskrbe živali in 

ježe konj na psihofizično stanje 
posameznika s posebnim pou-
darkom na ranljivih družbenih 
skupinah (otroci s posebnimi 
potrebami, starejši od petdeset 
let in dolgotrajno brezposelni), 
s ciljem proučitve možnosti iz-
vajanja teh aktivnosti na kmetiji. 

Že tako pestro dogajanje na 
kmetiji Šteblaj smo popestrili 
s štirimi delavnicami za dijake 
ZGNL, k sodelovanju pa smo 
povabili tudi dolgotrajno brez-
poselne in starejše ter druge 
zainteresirane. Na delavnicah 
v čudoviti naravi so se sodelu-
joči seznanili z oskrbo konj, s 
pripravo konj na ježo, pravil-
nim rokovanjem s konji, naj-
pogumnejši so tudi jahali. Vse 
skupaj je potekalo v umirjenem 
vzdušju, kjer je vsak lahko prišel 
v stik s konji. Mnogi so pri tem 
premagali strah do velikih živali 
in ugotovili, kako konji pomir-

jujoče delujejo s svojo prisotno-
stjo, če se pri tem umirimo tudi 
sami. Medgeneracijsko sodelo-
vanje je doprineslo k izmenjavi 
znanja, pozitivnim odnosom in 
mnogim zanimivim izkušnjam, 
ki so jih starejši delili z mladimi. 
Hkrati pa so mlajši udeleženci 
opogumili starejše, da so se lo-
tili nalog, ki se jih sicer ne bi. 

Cilj projekta je tudi spodbu-
janje diverzifikacije dejavnosti 
na kmetijah – registracija in 
razvoj novih dopolnilnih dejav-
nosti (kmetija Šteblaj). K temu 
bo v prihodnosti pripomogel 
tudi prenos pridobljenih znanj 
in informacij o projektu na 
druge, znanja želje kmetije. Ježa 
konj in še posebno terapevtski 
učinki pri delu s konji ter dru-
gimi domačimi živalmi v obliki 
aktivnosti, prilagojenih različ-
nim (ranljivim) družbenim in 
starostnim skupinam, so lahko 

pomemben vir prihodka na slo-
venskih kmetijah. Tako spod-
bujamo ohranjanje delovnih 
mest na podeželju in urejenost 
kulturne krajine. 

Ožbe Šteblaj, član KG Šteblaj 
in vodja Ponijev s Klanca, je 
opravil usposabljanje s podro-
čja celostnega pristopa alter-
nativnega zdravljenja in terapij 
s pomočjo živali ter oskrbe in 
priprave konj za terapevtsko ja-

hanje. Novo pridobljeno znanje 
je delil z drugimi člani partner-
stva in drugimi zainteresirani-
mi kmetijskimi gospodarstvi.

V okviru projekta smo ure-
sničili tudi novo zaposlitev 
(ZGNL), član kmetije Kerin pa 
se je vključil v zavarovanje iz 
naslova opravljanja kmetijske 
dejavnosti. Sledi še končna eval-
vacija projekta v sodelovanju z 
dr. Benjaminom Leskovcem.

Veseli nas, da je projekt uspel. 
Pri tem smo pridobili veliko 
novega znanja, pričarali pre-
nekatere nasmehe na obraz ob 
skupnih druženjih in se med 
seboj spoznali ljudje, ki želimo 
aktivno prispevati k inkluzivni 
družbi, ohranjanju slovenskega 
podeželja ter ustvarjanju novih 
trajnostnih delovnih mest. 

ZGNL in OŠ, foto: arhiv 
projekta

Novi prometni izzivi 
v ZŠAM Vrhnika

S skrbjo za živali in ježo do boljšega zdravja in počutja
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V soboto, 13. januarja 2024, je Območna obrtno-
podjetniška zbornica Vrhnika na tradicionalnem 

Letnem srečanju obrtnikov in podjetnikov v 
Cankarjevem domu na Vrhniki svojim članom 
podelila priznanja za dolgoletno delo v obrti. 

Dogodka so se udeležili aktiv-
ni in upokojeni člani Zbornice 
Vrhnika in dvorano zapolnili 
do zadnjega kotička. Zbrane sta 
nagovorila predsednik Zbor-
nice Vrhnika, Matjaž Jereb, in 
župan Občine Vrhnika, Daniel 
Cukjati. Trije nekdanji predse-
dniki in aktualni predsednik 
Zbornice Vrhnika so se s po-
darjeno vrtnico poklonili dol-
goletni sekretarki Adeli Cankar.

Jubilejno listino in plaketo so v 
letu 2023 prejeli:

deset let dela v obrti za bro-
nasto listino in plaketo

– Krovec, tesarstvo, krovstvo, 
kleparstvo, d. o. o.

– Robert Vehar, s. p., SGV ser-
vis gospodarskih vozil

dvajset let dela v obrti za 
srebrno listino in plaketo

– Miroslav Celarc,  s. p., obnova 
objektov

–  Cotis grafika, telekomunika-
cije, d. o. o.

–  G.T. gostinstvo in trgovina, d. 
o. o.

– Franc Oblak, s. p., kovinar-
stvo

–  Brigita Strajnar, s. p., frizerski 
studio BS

– Šampinjoni smuk, gojenje in 
prodaja gob, d. o. o.

– Robert Unetič, s. p., strojne 
instalacije, PEXA

– Tomo Žos, s. p., Žosysteme

trideset let dela v obrti za 
zlato listino in plaketo

– Stanislav Čepon, s. p., Avto-
vleka Čepon

– Dekor senčila podjetje za kul-
turo bivanja, d. o. o.

– Gut&Pet – proizvodnja, sto-
ritve in trgovina, d. o. o.

– Tomaž Lenarčič, s. p., Avto-
vleka

– Robert Malovrh, s. p., Tape-
tništvo

– Metod Osredkar, s. p., Avto-

prevozništvo
– Rastor, storitve, d. o. o.
– Siliko proizvodno podjetje, 

storitve in trgovina, d. o. o.
– Tera nova gradbeno podjetje, 

d. o. o. VRHNIKA
– Ženko servisno storitvena de-

javnost, d. o. o. 

štirideset let dela v obrti za 
platinasto listino in plaketo

– Marjan Oblak, s. p., Ključav-
ničarstvo

Uradni podelitvi priznanj  sta 
sledila gledališka predstava KD 
Janez Jalen – Stari ko zemlja in 
druženje vseh udeležencev s 
pogostitvijo. 

LO
Trije nekdanji in aktualni predsednik vrhniške zbornice 

so se s podarjeno vrtnico poklonili dolgoletni sekretarki Adeli Cankar.

Obrtniki 
prejeli 

priznanja

V soboto, 27. januarja 
2024, je v dvorani 
gasilskega doma 
na Drenovem Griču 
potekal stoti občni 
zbor, ki se ga je 
udeležil podžupan 
Občine Vrhnika Mirko 
Antolović.

Na srečanju so se ozrli po 
prehojenih poteh in interven-
cijah v letu 2023 ter programu 
za leto 2024. Letos bo društvo 
praznovalo 100-letnico de-
lovanja in tako bodo letošnja 
priznanja ter napredovanja 
podeljena delno na občnem 
zboru, delno na slavnostni 
seji, delno pa na gasilski para-
di. Na občnem zboru so bila 
podeljena priznanja za dolgo-
letno delo in napredovanje v 
čine. Odlikovanja GZ Vrhnika 
bodo podeljena na slavnostni 
seji, odlikovanja GZ Slovenije 
pa na slavnostni paradi.

Podžupan je vsem prisotnim 
zaželel obilo uspehov v priho-
dnje in se zahvalil za uspešno 
dozdajšnje delo ter pozdravil 
aktivnosti za pridobitve mla-
dih generac

Občina Vrhnika

Obvestilo 

Moto klub Nauportus Vrhnika letos 
obeležuje dvajsetletnico obstoja.
K vpisu vabimo nove člane!

Pridružite se nam lahko na Občnem 
zboru,
ki bo v petek, 22. 3. 2024, ob 18. uri v gasilskem domu 
na Vrhniki.

         
Zbor za republiko v sodelovanju z Občinskim odborom SDS 

Vrhnika  

vabi na javno tribuno pod naslovom

Slovenija ni samo 
Ljubljana

v petek, 22. marca 2024, ob 18. uri
v  CANKARJEVEM DOMU,

Tržaška 25, Vrhnika.

Gost večera

Janez  Janša
Pogovor bo povezoval France Cukjati.

Vabljeni vsi, ki vas zanima, ime česa je danes Svoboda 
in kako to spremeniti.

Stoti Občni zbor PGD Drenov 
Grič - Lesno Brdo
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NA SPLETNI PRIŽNICI

Cankarjev dom Vrhnika, 14. marec 2024 ob 18. uri

Dejavnosti bodo sofinancirane tudi s strani RS, Ministrstvo za delo, družino, socialne 
zadeve in enake možnosti, Direktorat za družino; EU, Evropski socialni sklad, Naložba v vašo 
prihodnost in Občine Vrhnika.

PROGRAM V MARCU
V  marcu vam nudimo kar nekaj zanimivih delavnic oz. predavanj, si-

cer pa smo za obisk in izvedbo različnih aktivnosti dostopni vsak dan v 
delavniku, razen ob koncu tedna. Prav tako nudimo VSAKODNEVNO 
UČNO POMOČ in BRALNI KOTIČEK ter UPORABO RAČUNALNI-
KA. Vse naše delavnice so BREZPLAČNE, vabljeni pa ste vsi – od naj-
mlajših do najbolj zrelih. Veseli smo tudi vsakršnega dodatnega predloga 
oz. ideje z vaše strani.

VGC Skupna točka  Vrhnika PON–PET 8.00–16.00  na Cankar-
jevem trgu 4 (prvo nadstropje)

Oseba za stik: koordinatorica aktivnosti Eva Ličof, e-naslov: 
eva.licof@zpmmoste.net in  tel: 064 259 033.

* Čas za osnovnošolce:  ob pomoči prostovoljcev pisanje domačih  
nalog  in druženje – od PONEDELJKA do PETKA ob 12.00 do 16.00.

* Skupna kvačkarija  – PONEDELJEK, 4., 11., 18., 25. MAREC, ob 
9.00 do 12.00 – Ustvarjalna delavnica za vse nove in stare udeležence, ki 
radi kvačkate, pletete ali kako drugače ustvarjate.

* Rastemo skupaj: igralnica in druženje za mamice in malčke – NE-
FORMALNO DRUŽENJE  – od PONEDELJKA do PETKA ob 9.00 do 
12.00.

*NOVO skupina za mamice in malčke Izpolnjena MAMA – 
Pogovor in druženje vodi edukantka realitetne psihoterapije Sanja Ivić. 
Torek, 5., 12., 19., 26. MAREC, ob 9.30.

Naš novi prostor je prilagojen za igro, dojenje in previjanje, mamica pa 
ob tem lahko spije kavico.

* Začetni tečaj računalništva in uporaba pametnega telefona – 
SREDA, 6., 13., 20., 27.  MAREC, ob 9.00 do 10.30. 

* Zvočna gong kopel – PONEDELJEK, 18. MAREC,  ob 17.00. Obve-
zne prijave  na: eva.licof@zpmmoste.net ali na 064 259 033.

*Nadaljevalni tečaj kitare – SREDA, 6., 13., 20., 27. MAREC, ob 
18.00 Obvezne prijave  na: eva.licof@zpmmoste.net ali pa na 064 259 033.

* Igralne urice s starši za otroke od 0 do 6 let  – ČETRTEK, 7., 14., 
21., 28. MAREC, od 16.00  do 17.30.

*Pogovorna delavnica – Otroci, starši in vrtec s strokovno delavko 
Lenko Trpin. Torek,  11. MAREC, ob 17.00.

*NOVO! GLINA ZA ODRASLE – MOJA PRVA SKLEDA – PO-
NEDELJEK, 4. MAREC,  ob 17.30.

Prijave so OBVEZNE na: eva.licof@zpmmoste.net ali na 064 259 033.
Program dodatnih aktivnosti lahko spremljate na strani Facebook: 

VGC Skupna točka Vrhnika.

• Brezplačne
  delavnice, tečaji
   in predavanja
     Večgeneracijski center

     Skupna točka

V nedeljo, 4. februarja 2024, 
smo člani in simpatizerji 
ZB NOB Vrhnika v Domu za 
ostarele Črni Vrh nad Idrijo 
obiskali partizana Viktorja 
KIRNA, s partizanskim 
imenom JANOŠIK, komisarja 
legendarne Prešernove 
brigade, častnega občana 
Borovnice in mu čestitali 
ob njegovem 103. rojstnem 
dnevu. 

Krajšo slovesnost v skupnim pro-
storih DOS Črni Vrh smo pripravili 
skupaj z Viktorjevimi družinskim 

člani, predvsem hčerko Vasilijo. Da 
je samo srečanje potekalo v parti-
zanskem duhu, je poskrbel pevski 
zbor Društva upokojencev Bertoki, ki 
je v Viktorjevo čast zapel šest parti-
zanskih pesmi, med njimi VSTALO 
PRIMORSKO in tudi že ponarodelo 
Slakovo V DOLINI TIHI.  

Viktor je kljub poznim letom še do-
kaj čil in zdrav in se je pri petju pri-
družil pevskemu zboru. Na koncu je 
na kratko opisal svojo življenjsko pot 
od vajenca do zidarja, do člana Soko-
lov v Borovnici in na koncu s pono-
som tudi trenutek, ko si je na ramo 
ponosno poveznil češko zbrojevko 
in odšel v partizane. Zapel nam je že 
skoraj pozabljeno pesem takratnih 

Sokolov, ki gre takole: 

Mi smo vojaki, korenjaki,
kako nas gledajo ljudje!
Pa pravijo: To so junaki,
ki se nikogar ne boje.
Velike delamo korake,
pred nami boben ropota;
papirnate so naše čake
in puške naše iz lesa.
Ko mi vihtimo bridke meče,
ni smrti, ne krvavih ran;
če teče kri, iz nosa teče,
kako je lep vojaški stan!
Ko bomo pa kedaj dorasli,
železo bo, kar zdaj je les;

ko bodo drugi krave pasli,
vojaki bomo mi zares!

In res se je Viktor kmalu odločil za 
pot med slovenske partizane. Svoje 
obujanje spominov je končal z že kar 
legendarnimi besedami: »Bil sem po-
nosen na svoja dejanja med drugo voj-
no in hkrati vesel, da sem bil v družbi 
z rodoljubnimi ljudmi. In še tole: ni-
koli več vojne!«

Na koncu smo Viktorju obljubili, da 
če ne prej, se vidimo ponovno ob nje-
govi 104-letnici.

Viktor, še na mnoga leta!
ZB NOB Vrhnika

Spomin 
devetim 
ustreljenim 
talcem
Združenje borcev za 
vrednote NOB Vrhnika 
se je 10. februarja 
2024 poklonilo 
devetim ustreljenim 
partizanom v Koteh 
pri Veliki Ligojni. 

Delegacija je pri spomeniku ustreljenih 
talcev, ki so jih pred enainosemdesetimi leti 
ustrelili nemški okupatorji, položila spomin-
ski venec. Tam je pokopanih devet partizanov, 
in sicer: Jožef Rodič, Jurij Jager, Jožef Perko, 
Alojzij Udovec, Franc Turk, Alojzij Makovec, 
Janez Vadnjal, Ivan Strojan in pesnik Ivan Rob. 
Na spomeniku je napisan tudi njegov zname-
niti stavek: »Kdor za domovino umre, je živel 
dovolj!« (Ivan Rob)

Simon Seljak

Viktor Kirn - Janošik, 103 leta
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T E M A  M E S E C A

Kulturna dediščina 
je v mnogih pogledih 

ogledalo družbe, saj 
odraža zgodovino, 

vrednote, tradicijo in 
način življenja ljudi, 

ki so jo ustvarili. Z 
dediščino v snovni 

in nesnovni obliki se 
srečujemo tako rekoč 

na vsakem koraku. 

Tokrat se bomo dotaknili ma-
terialne dediščine, ki je na Vrh-
niki ne manjka. Spomnimo se 
na privilegij, da imamo v bližnji 
okolici Vrhnike osrednji tehni-
ški muzej Slovenije, ki ponuja 
vpogled v narodno zakladnico 
tehniške kulture. Zanj skrbi dr-
žava. Kaj pa mi in lokalna sku-
pnost? Kako pa se mi obnašamo 
do kulturne dediščine? 

Občina Vrhnika ima za so-
financiranje obnove stavb kul-
turne dediščine na voljo se-
demdeset tisoč evrov. Lastniki 
ali upravljavci stavb, vpisanih v 
register, ali stavb na območjih 
naselbinske dediščine s spreje-
tim odlokom lahko ob prijavi 
na javni razpis prejmete dvajset 
tisoč evrov na stavbo. Razpis je 
odprt do oktobra oziroma do 
porabe razpoložljivih sredstev. 
Sofinancira se obnova zunanjo-
sti stavbe, ki mora biti izvedena 
v skladu s kulturno-varstvenimi 
usmeritvami. Izbrani projekti 
bodo predvidoma sofinancira-
ni v višini do 50 % za projekte 
na objektih, ki so na območju 
varovane naselbinske dedišči-
ne s sprejetim odlokom, do 40 
% za projekte na objektih, ki so 
namenjeni turistični dejavnosti, 
in v višini do 35 % za projekte 
na drugih stavbah kulturne de-
diščine. 

Občina: zanimanja bi bilo 
lahko več

Razpis za sofinanciranje ob-
nove stavb kulturne dediščine 
obstaja že več let. Na občini so 
povedali, da znesek z leti po-
večujejo. »Dejansko je povpra-
ševanja manj od razpoložljivih 
sredstev, se pa z leti počasi po-
večuje.« Kot glavni razlog za ne-

zanimanje javnosti za omenje-
ne razpise so visoki stroški in 
postopek, ki terja več potrplje-
nja. »Obnova stavbe je zahteven 
proces, še posebno v primeru 
kulturne dediščine, saj je treba 
upoštevati kulturnovarstvene 
usmeritve.  V primerih z večjim 
številom lastnikov je potreb-
nega tudi več usklajevanja. La-
stniki morajo še vedno zagoto-
viti velik delež lastnih sredstev.« 
Na podlagi razpisanih sredstev 
so tako med drugim obnovili 
streho stavbe na Cakarjevem 
trgu 7 v središču Vrhnike, fasa-
do zvonika in streho cerkve na 
Kurenu, kapelico v Blatni Bre-
zovici, večstanovanjsko stavbo 
na Opekarski …

Obnavlja se, a počasi
Oko malce pozornejšega 

obiskovalca v mestu hitro opa-
zi objekte, ki bi bili potrebni 
prenove. Nekaj je javnih, nekaj 
zasebnih. Če v roke vzamete 
Vrhniške razglede, boste pre-
senečeni, kaj vse se je nekoč 
dogajalo v Cankarjevem mestu, 
temu primerno je tudi število 
objektov. Vzemimo na primer 
skladišče živega srebra ob Lju-
bljanski cesti, ki počasi propada, 
nekdanjo mlekarno ob Tržaški 
cesti ali pa Kotnikovo domači-
jo v Verdu. Na srečo ni veliko 
objektov v tako klavrnem sta-
nju, da bi potrebovali celovito 
prenovo, za katero vemo, da 
ni poceni. Eden takih rešenih 
biserov v središču mesta je se-
danja enota vrtca Komarček 
med Poštno in Tržaško cesto. 
Občina ga je skoraj na novo 
zgradila leta 2012 in tedaj naj 
bi bil to edini vrtec v Sloveniji, 
ki je našel svoje mesto v objek-
tu, ki je bil pod spomeniškim 
varstvom. Pred stoto obletnico 
Cankarjeve smrti, leta 2018, je 
občina obnovila tudi osrednji 
vrhniški kulturni hram in mu 
s tem nadela podobo, ki pritiče 
tako pomembni stavbi v mestu. 
Nedavno je obnovila nekdanjo 
železniško postajo v središču 
mesta, v procesu obnove je 
tudi Rokodelski dom zraven 
Cankarjevega doma, ki bo letos 
»vseljiv«. 
 

Primer dobre prakse
S sprejemom konservatorske-

ga načrta za mestno središče so 
natančneje določene smernice 
za ohranjanje, varstvo, revita-
lizacijo in razvoj kulturne de-
diščine v mestnem središču. V 
praksi to pomeni, da sleherna 
obnova nepremičnin na tem 
območju zapade pod omenje-
ni načrt. To pomeni tudi za 
fasade na Stari cesti. Večina 
stavb, če ne vse, so v zasebni 
lasti, odločitev za prenovo pa 
je odvisna od lastnikov. Zgled 
lepe prenove je objekt na križ-
išču Cankarjevega trga in Stare 
ceste (Cankarjev trg 10), ki jo je 
konec sedemdesetih let 19. sto-
letja zgradil Franc Golob. Ko-
nec stoletja je hišo kupil Jakob 
Radoslav Hočevar in leta 1900 
v njej odprl vrata lekarne, ki se 
je imenovala Lekarna pri an-
gelu varhu. Pred leti obnovljen 
objekt v zasebni lasti je mestu 
v ponos, podobno kot Kunstlje-
va vila, ki je ob Cankarjevem 
spomeniku verjetno največkrat 
fotografiran objekt v mestu.  

Kašča na Stari Vrhniki 
Svetal primer obnove je tudi 

kašča na Stari Vrhniki, ki so jo 
je leta 2007 kupila domačinka 
Anka Grom in se v naslednjih 
letih s pomočjo mojstrov s sta-

rimi znanji lotila obnove. Kašča 
je letos stara dvesto let oziroma 
najmanj toliko, kajti takrat se 
prvič omenja v Franciscejskem 
katastru. Obnova je temeljila 
na strokovnosti, notranjost pa 
opremila z inventarjem, kot so 
ga nekoč imele kašče. Objekt, ki 
je bil že tako rekoč pred tem, da 
ga zamenja novogradnja, je tako 
rešila domačinka, ki ji ni bilo 
vseeno za lokalno zgodovino. 
Nekateri takšnih dejanj ne bodo 
nikoli razumeli, a če bi ne bilo 
takšnih entuzijastov, potem bi 
na smetišču zgodovine končal 
še kakšen objekt. 

Obnova domačije v Verdu
Zobu časa je bila iztrgana tudi 

domačija Verd 18, zraven Mikl-

čeve kašče. Kot je dejala naša 
sogovornica, Petra Hladnik, s 
katero objavljamo celoten kra-
tek intervju, sta z možem Ro-
bertom Sternenom kolebala 
med novogradnjo z videzom 
stare hiše in obnovo propadajo-
čega objekta. 

Na koncu je prevladala odlo-
čitev za prenovo objekta, med 
drugim tudi kot poklon in v 
spomin na Robertove prednike. 

Stari propadajoči hiši sta 
vdahnila življenje in jo ohrani-
la za naslednje generacije. Tudi 
ta objekt je zdaj v ponos kraju, 
družini Petre in Roberta pa to-
plo družinsko gnezdo. Bi se po 
izkušnji še enkrat odločila za 
obnovo? Preberite v intervjuju. 

Obnova stavbne dediščine je 

pomemben proces, ki prispeva 
k ohranjanju kulturne in zgo-
dovinske identitete skupnosti. 
Z obnovo tudi navduhujemo 
in izobražujemo mlajše rodove, 
prispevamo k gospodarskemu 
razvoju (turizem), krepimo ob-
čutek skupnosti in pripadnosti 
ter krepimo kulturni turizem. 
Čeprav obnova stavbne dedi-
ščine predstavlja izzive, kot so 
veliki stroški, potreba po speci-
aliziranih znanjih in tehnologi-
jah ter potreba po usklajevanju 
s sodobnimi standardi in pred-
pisi, pa so koristi ohranjanja 
naše kulturne in zgodovinske 
dediščine obsežne in trajne. 

Gašper Tominc

Kako sta z Robertom prišla do te nepremični-
ne?
V 90. letih je hiša postala last mojega oče-
ta Gabrijela Hladnika potem, ko je bil 
njegov boter, Vinko Nagode, ki je bil za-
dnji stalni prebivalec hiše, sprejet v Dom 
upokojencev Vrhnika. Hiša je od takrat 
čakala na celovito obnovo. Nekaj nujnih 
vzdrževalnih del so po letu 2003 izvedli 
že moji starši, skupaj s partnerjem Ro-
bertom Sternenom pa sva se za celovito 
obnovo odločila leta 2016. 

Kako, da sta se odločila za obnovo in ne za no-
vogradnjo?
Hišo, ki je večinoma grajena iz kamna, bi 
sicer lahko porušili, seveda s soglasjem 
Zavoda za varstvo kulturne dediščine 
in zgradili nadomestno gradnjo na videz 
enakega objekta. Vendar bi s tem izničili 
trud, ki so ga v obnovo hiše vložili že moji 
starši. Prav tako bi izgubili konstrukcij-
ske elemente, kot so npr. obokani stropi, 
ki dajejo poseben čar tej hiši. Nama je bil 
pomemben tudi trajnostni vidik obnove. 
Hišo sva želela ohraniti tudi v poklon in 
spomin na prednike in na njihovo dedi-
ščino. To je hiša, v kateri so do začetka 
20. stoletja živeli tudi Robertovi predniki. 
Rodbina Sternen, iz katere izhaja tudi slo-
venski slikar Matej Sternen, ki pa se sicer 
ni rodil v tej hiši. 

Ali sta pri tem iskala kakšno zunanjo finančno 
pomoč, na primer razpis Občine Vrhnika?

Za obnovo hiše smo prejeli finančno po-
moč Občine Vrhnike, saj smo uspešno 
kandidirali na razpisu za subvencioni-
ranje obnove stavb kulturne dediščine. 
Pridobili smo subvencijo za investicijo v 
nova okna in streho. 

Bi se še enkrat tako odločila?
Vprašanje, na katerega ni lahko odgovoriti. 
Če bi želeli podati objektiven odgovor, bi 

morali izpeljati tudi projekt novogradnje 
in nato primerjati zahtevnost izvedbe ter 
finančni vidik obeh načinov (torej obnove 
in novogradnje). Sva zadovoljna z obno-
vljenim objektom? Sva. Stari propadajoči 
hiši sva vdahnila življenje in jo ohranila za 
naslednje generacije.  
Pri sami obnovi takšnega objekta pa se 
srečuješ z veliko izzivi. Stare hiše imajo 
drugačne gradbene zakonitosti kot no-
vogradnje, zato jih ni mogoče enostavno 
aplicirati oziroma uporabiti pri obnovah 
takih stavb. Na trgu tudi ni veliko ponu-
dnikov, ki bi se (namensko) ukvarjali z ob-
novo takšnih objektov oziroma je njihovo 
znanje, potrebno za kakovostno obnovo 
takšnih stavb, šibko. Iz tega razloga je bilo 
potrebno veliko lastne angažiranosti tako 
pri raziskovanju, kako pristopiti h grad-
beni prenovi, da bo rezultat ustrezen, kot 
tudi v pomenu vloženega lastnega dela v 
samo prenovo. Obnova je tudi zato trajala 
kar šest let.

Kako je s kakovostjo bivanja v takem objektu?
Kar zadeva bivalne razmere, je to primer-
ljivo z novogradnjo. Zaradi gradbenega 
materiala, iz katerega je v pretežni meri 
zgrajena hiša (kamen), je sicer treba pozi-
mi več ogrevati kot v novogradnji, poleti 
pa je prav zato hiša dlje časa prijetno hla-
dna (brez klim). Ima pa bivanje v takšni 
hiši tudi poseben čar: bila je namreč dom 
že veliko generacijam pred nami, zato ima 
takšna stavba tudi svojo dušo.

Pri Angelu varuhu zraven cerkve sv. Lenarta 

Ankina kašča na Stari Vrhniki rada odpre vrata za obiskovalce.

Kulturna dediščina – most med 
preteklostjo in sedanjostjo

Kratek intervju s Petro Hladnik, 
solastnico nepremičnine v Verdu 18 

Pred obnovo …

… in po obnovi
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Spoštovane upokojenke 
in cenjeni upokojenci,
zima je še vedno tu in nam vsake toliko časa po-
kaže zobe, vendar se dnevi daljšajo, narava se 
počasi prebuja in v nas budi željo po novih dogo-
divščinah. V okviru društva se trudimo organi-
zirati razne aktivnosti, h katerim vas vabimo, saj 
je predvsem po upokojitvi izjemno pomembno 
ohranjanje psihične in fizične kondicije.
V okviru društva tudi v tem obdobju potekajo 
načrtovani pohodi in druge aktivnosti:  sestanki 
posameznih komisij, redna vadba pevskega zbora, 
splošna telovadba,  različne tehnike  izdelovanja 
in pisanja voščilnic, klekljanje, treningi igralcev 
in igralk pikada, treningi šahistov in balinarjev ... 
Potekajo tudi priprave na zbor članov društva, 
ki bo v ponedeljek, 25. 3. 2024, ob 16.00 v 
mali dvorani Cankarjevega doma Vrhnika. Vlju-
dno vabljeni.
Enkrat na mesec organiziramo predavanja s 
področja zdravja, ki ga izvajajo strokovnjaki iz 
Centra zdravja ali Doma upokojencev Vrhnika. 
Naslednje predavanje bo v ponedeljek, 18. 
3. 2024, ob 9. uri s področja demence. Izva-
jali ki ga bodo strokovnjaki iz Doma upokojencev 
Vrhnika.
Ponovno organiziramo individualno usposa-
bljanje za uporabo računalnika, tablice ali/in 
pametnih telefonov. Prijavite se lahko na sedežu 
društva.
V prostorih društva razstavlja slike Janez 
Ovsec. Vabim vas na ogled razstave v času 
uradnih ur društva. Razstava bo na ogled 
do 15. 4. 2024.
Naše prostovoljke v okviru projekta Starejši za 
starejše izvajajo prve in ponovne obiske pri sta-
rejših od 69 let (tudi če niso člani DU Vrhnika). 
Skupaj s socialno komisijo bodo v tem obdobju 
pripravile nabor živil in v marcu razdelile petde-
set humanitarnih paketov. 
Pod okriljem Cankarjeve knjižnice Vrhnika de-
luje tudi Bralni klub z Društvom upokojencev 
Vrhnika, katerega članice se srečujemo vsak prvi 
(ali drugi) torek v mesecu ob 17. uri (še vedno se 
nam lahko pridružite, četudi še niste upokojeni 
oz. niste člani društva). Skupaj razpravljamo o 
tematiki prebranih knjig ter o vtisih, ki so jih v 
nas pustila prebrana dela. Pridružile smo se tudi 
projektu Teden pisanja z roko, ki je potekalo od 
22. 1. do 26. 1. 2024.

Dragi upokojenci, ponovno vas vabim, da 
se nam pridružite (če še niste naši člani) ter 
izberete katero od naših aktivnosti. Lahko nam 
tudi pišete prek elektronske pošte duvrhnika@
gmail.com in tako sodelujete pri oblikovanju na-
ših prihodnjih aktivnosti ali  nas obiščete v času 
uradnih ur v društveni pisarni, ki so ob sredah in 
petkih od 9.00 do 12.00. Več informacij o delova-
nju društva in o aktivnostih v tem obdobju dobite 
v Našem časopisu ter na spletnih straneh (na naši 
spletni strani www.upokojenci-vrhnika.si ali na 
spletni strani MojaObcina.si).

Lep, že skoraj pomladni, pozdrav,                                                            
Fani Al-Mansour,

predsednica DU Vrhnika 

Februarja so naši člani 
praznovali okrogle 

jubileje:
Viktor Kirn, DSO Črni Vrh (1921)

Frančiška Kovačič, Ob Beli (1925)
Zvonko Čukljek, Sivkina (1928)
Vera Serini, Cesta na polju (1928)
Valentina Zalar, Dom upokojencev Vrhnika (1929)
Matija Jesenovec, Notranjska cesta (1930)
Valentina Fefer, Na Klisu (1932)
Julijana Pirc, Mizni Dol (1933)
Francka Gabrovšek, Dom upokojencev Vrhnika (1934)
Valentin Justin, Kurirska pot (1939)
Rezka Petkovšek, Ribiška pot (1939)
Konrad Benkič, Cerknica (1939)
Miroslav Pajsar, Sinja Gorica (1944)
Vincencij Žakelj, Stara Vrhnika (1944)

Januarja sta praznovala okrogli jubilej:
Veronika Pivk, Kurirska pot (1944)
Andrej Rožmanc, Brigadirska (1944)

Naše člane obveščamo, da objavljamo imena članov, ki praznujejo 80, 85, 90 
in več kot 90 let. 
Vsem jubilantom iskreno čestitamo za visoki jubilej. Čestitke pa tudi vsem, ki ste 
februarja praznovali rojstni dan.

Okrogli
jubileji v
februarju

Častitljivih devetdeset
Prostovoljke projekta Starejši za starejše obišče-

mo člane, ki praznujejo okroglih devetdeset let. 
Letos smo se odločili, da bomo v prihodnje na 
naši spletni strani, seveda ob privolitvi, objavili 
ime, priimek in priložili fotografijo, ki je bila po-
sneta ob obisku. Tako smo v januarju 2024 zažele-
li zdravja, zadovoljstva in prijetne trenutke gospe 
Ani-Mariji Vogrinc in gospe Pavli Pečar.

Vesna Stare

Fotoklub Diana je 
razstavljal v prostorih 
DU Vrhnika

Fotoklub DIANA deluje že od leta 1973 in 
združuje naravoslovne fotografe. »Naši člani so-
delujejo na naravoslovnih fotografskih razstavah, 
kjer dosegajo vidne rezultate, nagrade in prizna-
nja doma in po svetu,« sta v zloženki zapisala 
Iko Krašovec in Marta Rijavec. Med drugim sta 

zapisala še: » V današnjem času podnebnih spre-
memb, čezmernega izsekavanja gozdov, onesna-
ževanja vodnih virov in ozračja je prispevek fo-
tografije pomemben dejavnik pri ohranjanju žive 
in nežive narave kot opomnik odgovornejšega 
ravnanja našega planeta …« Razstavo je organi-
zirala in postavila Marta Rijavec v sodelovanju z 
Ikom Krašovcem in Željkom J. Za lično zloženko 
je poskrbel Marjan Rijavec. Na razstavi so sode-
lovali vsi člani kluba DIANA. Za prijetno vzdušje 
na svečanem odprtju sta poskrbela Tone Stanov-
nik in Damjan Brajnik. Obiskovalci pa so uživali 
ob čudovitih posnetkih živali v naravnem okolju. 

Elica Brelih, foto Željko J.

Izdelovanje novoletnih 
voščilnic

V Društvu upokojencev Vrhnika vedno pra-
vočasno začnemo razmišljati o izdelavi voščilnic 
za novoletne praznike. To pa zato, ker jih ročno 
napišemo zgodaj jeseni približno petsto. Da, prav 
ste prebrali.

Zato sta bili kar dve delavnici, kjer so prosto-

voljke pod vodstvom mentorice Metke Krašovec, 
ki je pripravila material, skrbno sledile navodilom 
in izdelale skoraj dvestopetdeset prijetnih in ra-
znovrstnih novoletnih voščilnic, kar lahko ob-
čudujete na spodnji sliki. Še dve delavnici bosta 
potrebni v jeseni, da bo voščilnic dovolj.

Hvala vsem, ki ste si vzele čas in pokazale veli-
ko ročnih spretnosti ob prijetnem druženju. Tudi 
to je smisel delavnic, zato vas v jeseni spet vabimo 
na srečanje.

Elica Brelih
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Sončki na Toškem  Čelu
V oblačnem jutru smo se na prvi februarski 

torek Sončki podali na Toško Čelo. Zbrali smo 
se kar v velikem številu in ponovno dokazali, da 
nam naša druženja veliko pomenijo in da nam 
pohodniškega zagona nikakor ne zmanjka. Pri-
družila se nam je tudi nova pohodnica Branka. 
Po prvotnem načrtu naj bi s hojo začeli v Šentvi-
du, zaradi blata in preostalih zaplat ledu ter snega 
na predvideni poti pa smo naš pohod začeli v Že-
rovnikovem grabnu. Nekdanji kolovoz, ki je sedaj 
spremenjen v makadamsko cesto, je takoj poka-
zal, da bo vzpon na planoto Ravnik precej strm.  
Kmalu po začetku poti smo prišli do kraškega 
izvira, kjer je voda pritekala iz manjše kraške 
jame. Vodnica Sonja je poudarila, da je nad izvi-
rom planota Ravnik, ki je za razliko od preosta-
lih Polhograjskih Dolomitov zgrajena iz apnenca, 
zato se ponaša z nekaterimi značilnimi kraškimi 

pojavi. Tako smo v nadaljevanju poti po planoti 
lahko opazili številne vrtače. Hodili smo mimo 
posameznih kmetij, skozi redek gozd, ki pa je 
ponujal obilo cvetočega črnega teloha. Na po-
lovici vzpona na planoto Ravnik se nam je pri 
kmetiji Seničar pridružil zlati prinašalec in nas 
spremljal vse do naselja Toško Čelo. Naša družba 
mu je očitno prijala in veselo nam je kazal pot. 
Z najvišje točke Toškega Čela, na 590 mnv, je v 
jasnih dneh mogoč razgled na del Ljubljane in v 
daljavi Kamniško-Savinjske Alpe. Tisti dan pa se 
je videlo le do Grmade in Šmarne gore. Spustili 
smo se do bližnje lovske koče, kjer nam je Mira 
za pravkar dopolnjenih sedemdeset let pripravila 
okusno malico. Z lepimi željami za še veliko po-
hodov in s pesmijo smo se ji zahvalili za dobrote.  
Čakal nas je le še spust v dolino. Pot nas je vodila 
v smeri Podutika, kjer nas je čakal avtobus in po-
peljal na Vrhniko.

Tatjana Krašovec, Tatjana Rodošek

Barjani od Portoroža do 
Belvedera

Dan se je začel malce deževno, vendar nas to ni 
ustavilo, da se ne bi odpravili proti Portorožu. Ko 
smo prispeli do našega tokratnega začetka poti, 
se je vreme že malce izboljšalo, saj ni več rosilo. 
Pripravili smo si nahrbtnike, nekateri pohodni-
ki tudi pohodne palice in že smo  krenili na pot.  
Ko smo premagali prvi vzpon, smo kmalu prišli 
do predora Valeta, poimenovan tudi Parenzana. 
Skozi predor je nekdaj potekala trasa ozkotirne 
železnice, ki je povezovala Poreč in Trst.  Med 
hojo po predoru smo občudovali njegovo izdela-
vo, saj je v takratnih časih terjala samo težko roč-
no delo. Nato smo pot nadaljevali proti  solinam. 

Preden smo jih prečkali, nam je Sonja na kratko 
razložila nastanek klifa, ki smo ga videli. Na poti 
smo se ob morju kmalu ustavili, da smo se malo 
okrepčali in posladkali z Marjetinimi čokoladni-
mi dobrotami. Kmalu nas je vodnik Frenk po-
stavil pred dejstvo, da moramo naprej. Odpravili 
smo se mimo hotela Salinera po prijetni poti pro-
ti vrhu do Križa. Med hojo smo imeli lep razgled 
proti morju, čudovite zalive s čisto vodo, v daljavi 
smo videli naše gore, med njimi tudi Triglav. Pri 
Križu je sledilo skupinsko fotografiranje, nato pa 
še kratek spust do Belvedera, kamor je že prihajal 
naš avtobus. 

Kljub jutranjemu rahlemu dežju, ki nas je pri-
čakal na Vrhniki, smo preživeli krasen sončen 
dan na našem pohodu. Hvala Frenku za prijetno 
vodenje po poti, Metki pa hvala, ker nas pripravi, 
da gremo od doma.

Cvetka

Sončki na Teranovi 
krožni poti

Sončki se v zimskem času večkrat odpravimo 
proti Primorski, ki v tem obdobju leta praviloma 
nudi več sonca kot notranjost Slovenije, čeprav ga 
včasih spremlja burja. Na našem tokratnem po-
hodu okoli Dutovelj nam je burja prizanesla, tako 
da je bila hoja po kraški pokrajini  prav prijetna.  
V Dutovljah smo začeli v središču kraja pri po-
znorenesančni cerkvici sv. Jurija, kriti s škriljami. 
Pot nas je nato vodila v del vasi, imenovan Dul-
nji konc, mimo napajalnika za živino, zanimive 
»komunske štirne«, ki je bila včasih edini vir pi-
tne vode, mimo Polhove domačije,  najstarejše v 
vasi,  in drugih starih, a obnovljenih hiš z zaprtimi 
dvorišči kot zaščito pred burjo. In ker je Terano-
va krožna pot pravzaprav zgodba o teranu, veli-
ko pozornosti namenjeno zemlji, na kateri raste 
trta refošk, ki daje teran, in samim trtam. Zemlja, 
domačini jo imenujejo jerovica, je nastala iz ne-
topnega ostanka apnencev in dolomitov, obarva-
na je rdeče, in daje vinu značilen okus. Spoznali 
smo gojitvene oblike trt: najbolj tradicionalna 
oblika je zaprti latnik z vodoravno lato, podoben 
je odprti latnik s prečno lato pod kotom 120 sto-

pinj, novejša pa je šparonska gojitvena oblika, ki 
jo srečamo tudi drugod v vinorodnih krajih. Na 
Sirkovci, kjer je včasih prevladovala kraška gmaj-
na, so ljudje od leta 1960 z dovozom zemlje iz 
vrtač  in posaditvijo trte refošk ustvarili številne 
nove vinograde, ki zaradi sončne lege dajejo zelo 
kakovosten pridelek. Na pobudo članov vinogra-
dniške skupnosti so v začetku sedemdesetih let 
začeli organizirati Praznik pršuta in terana, ki se 
je z leti razvil v najbolj odmevno turistično prire-
ditev na Krasu. Naša pot je vodila tudi prek prire-
ditvenega prostora. Tudi na Teranovi krožni poti 
smo imeli priložnost videti ščavnico, vdolbino na 
vrhu velike skale,  v kateri se zbira deževnica. Ves 
čas pa nas je na poti spremljalo značilno kraško 
rastlinstvo in ograje iz kamna, ki so zamejevale 
polja. Videli smo tudi Lokovco - kal, ki pa so ga 
z visoko kamnito ograjo temeljito odmaknili od 
prvotne zasnove. Na poti smo se srečali tudi z 
zgodovino: s kraško železnico, zgrajeno v začetku 
dvajsetega stoletja med Gorico in Trstom, z nasipi 
vojaške železnice in  kaverno iz prve svetovne voj-
ne, avstro-ogrskim vojaškim pokopališčem, cesto 
Marije Terezije, imenovane tudi sejemska pot, in  
kapelico sv. Roka iz leta 1865, posvečeno umrlim 
za kugo.

Tatjana Krašovec, foto: Sonja Zalar Bizjak

Januarski pohodi 
Vandrovk

Na praznični torek, 2. januarja, se nas je nekaj 
vztrajnih Vandrovk zbralo pred društvenimi pro-
stori. Naš dogovor je, da hodimo in se družimo 
tudi ob  prazničnih dneh. Vsak januarski torek 
nas je bilo več, čeprav nam vreme ni prizanašalo. 
Jutra so bila zasnežena, mrzla in vetrovna. Samo 
zadnji torek nas je spremljalo sonce in nas 

prepričalo, da so pred nami bolj svetli in prijetni 
dnevi. Med potjo smo opazile podrta drevesa in 
mogočne korenine, ki so izgubile svojo moč in 
oporo. Ponekod med suhim listjem in grmovjem 
počasi, a vztrajno kukajo zvončki in trobentice. 
Čas hitro mineva, posebno v prijetni družbi in 
nestrpnem čakanju na nove pohode ter druženja 
v naslednjih mesecih. Zato  Vandrovke, bodite še 
naprej vztrajne in pogumne ter vsak torek tako 
kot doslej pridite  nasmejane in dobre volje pred 
društvene prostore, pripravljene za pohod.

Besedilo in foto: Vesna Stare
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V okviru naše univerze smo 
januarja v sodelovanju  s 

Policijsko postajo Vrhnika že 
drugič zapored organizirali 
delavnico na temo splošne 

varnosti. 

V uvodu je moderatorica spregovori-
la o varnosti kot izredno močnem ob-
čutenju in eni od temeljnih človekovih 
potreb, ki zagotavlja, da v različnih ži-
vljenjskih situacijah ostajamo notranje 
stabilni in mirni. Nasprotje od varno-
sti je nevarnost ali ogroženost, trajen 
občutek strahu, prestrašenosti, ki pa 
lahko izzove pojave tveganj in odsto-
panje od varnih, preizkušenih, znanih 
metod delovanja. 

V nadaljevanju je gospod Janez Kav-
čič, rajonski policaj, prisotne seznanil 
z aktualnim dogajanjem na Vrhniki in 
okolici, ki se nanaša na varnost obča-
nov. Najprej ga je zanimalo, ali se kot 
občani počutimo varne?

Po mnenju udeležencev delavnice se 
krajani v svojem ožjem okolju počuti-
mo dokaj varno.  Občasno pa nekateri 
opažajo povečano število migrantov, ki 
jih srečujejo v kraju. Gospod Kavčič je 

udeležencem podrobneje opisal  nekaj 
dogodkov, povezanih z migranti, ki so 
nelegalno prestopili mejo v Sloveniji 
in se nahajajo na ožjem regionalnem 
območju. Izvedeli smo o obsegu de-
javnosti, ki so povezane z uveljavitvijo 
pravice do zaprosila za azil ter obre-
menjenosti policije z zagotavljanjem 
pravnih predpisov. Naša zakonodaja 
migrantom omogoča med drugim tudi 
prost izhod iz azilnega doma, kjer so 
trenutno nastanjeni. Spodbudna novi-
ca je, da  na policiji zaenkrat ne zazna-
vajo nasilnega vedenja migrantov do 
občanov. 

Na lanski delavnici smo se seznanili 
z mladoletniškim vandalizmom in o 
težavah mladih v mestu Vrhnika in 
širši okolici. Stekel je pogovor o vlogi 
družine in lokalne skupnosti pri re-
ševanju te problematike, ki nagovarja 
širši krog občinstva, posebno družine 
z mladostniki. 

Izvedeli smo, da se je v reševanje pri-
merov mladoletnega vandalizma uspe-
šno vključila trgovska mreža tako, da je 
poskrbela za varnostnika in ustrezno 
zaklepanje svojih prostorov. Se pa še 
dogaja, da mladoletniki pred vstopom 

v trgovski center Mercator nagovarjajo 
oz. ustrahujejo starejše občane, naj jim 
kupijo alkohol in cigarete. V takih pri-
merih je treba o tem čimprej obvestiti 
policijsko postajo. 

Premiki pri reševanju mladostniške-
ga vandalizma se dogajajo tudi na po-
dročju občinske uprave Vrhnika, ki se 
je zavezala, da bo v letu 2024 poiskala 
prostore, namenjene druženju mladih 
v kraju, kjer se bodo lahko družili ob  
različnih prostočasnih dejavnostih.  

Z mladimi je povezano tudi narašča-
nje prisotnosti drog, kar je po mnenju 
g. Kavčiča zaskrbljujoče. Opisal je pri-
mer družine, ki je  najprej zavračala 
ponujeno informacijo policije glede 
opažanja mladoletne osebe pri težavah 
z javnim redom, čez leto pa prosila za 
pomoč. Starši pogosto nimajo stvarne 
slike o tem, ali njihov otrok poseduje 
droge. Izvedeli smo, da starši lahko 
samostojno preverijo prisotnost drog 
pri svojem otroku s testom, ki je do-
segljiv v lekarni. Pozorni naj bodo tudi 
na uporabo dane žepnine otrokom za 
razne priboljške, kot je npr. priljubljena 
hitra hrana, saj mladi pogosto porabijo 
preveliko žepnino tudi  za nedovoljene 
droge.

Na delavnici smo govorili tudi o tem, 
kako naj kot občani ravnamo ob obi-
skih ljudi, ki se predstavljajo za različne  
potnike, predstavnike telefonije, ko-
munale idr., v bistvu pa imajo namen 
kraje lastnine takoj, ko jih kot lastniki  
brez nadzora spustimo v svoje domo-
ve. Udeleženci smo bili ponovno opo-
zorjeni tudi na nepridiprave, ki iščejo 
priložnosti kraje v času nakupovanja in 

naše zmanjšane pozornosti na lastnino 
(npr. odprte torbice na nakupovalnih 
vozičkih). 

Med drugimi zanimivimi opisi de-
javnosti nadzora javnega reda je po 
mnenju gospoda Kavčiča na območju 
Policijske postaje Vrhnika v zadnjem 
letu opaziti vedno več primerov po-
zabljenega  dvignjenega denarja na 
bankomatih, največ v znesku 50 evrov, 
imeli so tudi primer  zneska 550 evrov.
Da bi se temu izognili, gospod Kavčič 
svetuje, da ob dvigu pridobimo tudi 
potrdilo, s katerim lahko dokažemo la-
stništvo dviga denarja. V nasprotnem 
primeru je postopek vrnitve dolgotra-
jen. Prav tako naj bomo pozorni, kam 
si zapisujemo številko PIN  bančne 
kartice, ki naj ne bo skupaj s kartico. 
Pozorni naj bomo tudi pri sodelova-
nju z e-bančnimi transakcijami, kjer 
je treba obvezno preveriti verodostoj-
nost pošiljateljevega zahtevka oz. se ne 

odzivati na neznane zahteve v imenu 
banke. 

Udeleženci delavnice smo imeli 
priložnost poklepetati z rajonskim 
policajem in iz prve roke izvedeti o 
dejavnikih tveganja v ožjem in širšem 
okolju ter o tem, kaj se za dvig splošne 
varnosti dogaja na Vrhniki in v okolici 
in kako lahko za lastno varnost poskr-
bimo sami.

V zaključku je vsebino delavnice 
obogatila izkušnja udeleženke, ki je 
predstavila svoj primer medgenera-
cijskega dialoga, s katerim je podprla 
optimizem  za sodelovanje med starej-
šimi in mladimi ter zaupanje v policijo 
kot zavetnikom javne varnosti in reda 
v  kraju.  

Zahvaljujemo se Policijski postaji 
Vrhnika za sodelovanje v upanju, da 
postane tradicionalno. 

Dr. Katica Pevec Semec, članica 
Upravnega odbora U3ŽO Vrhnika

U3ŽO Vrhnika

Odzivi na delavnico 
o splošni varnosti

U P O K O J E N S K I  K O T I Č E K

Članice Bralnega kluba 
Društva upokojencev 
Vrhnika

Od septembra 2023 dalje je na podlagi sodelo-
vanja Cankarjeve knjižnice Vrhnika pričel delo-
vati Bralni klub z Društvom upokojencev Vrhni-
ka, ki ga vodi Fani Al-Mansour. Ljubitelji dobrih 
knjig, ki se radi pogovarjajo o prebranem, se sre-
čujejo vsak prvi ali drugi torek v mesecu.

Svizci v okolici Dutovelj
Mesec dni za Sončki so se na Kras odpravi-

li še Svizci z namenom, da prehodijo Teranovo 
krožno pot Dutovlje. V hladnem sončnem jutru 
smo zapustili Vrhniko, na Krasu pa je že prijetno 
grelo. Pohod smo pričeli na najvišjem delu Duto-
velj, kjer stoji cerkev sv. Jurija. Potem so se točke 
ogleda kar vrstile: stara komunska štirna, napajal-
no korito za živino, »rusa« zemlja ali jerina, ki je 
temelj vinogradništva na Krasu. Samo ta zemlja 
namreč omogoča gojenje trte refošk, ki da dra-

goceno temno rdeče vino teran. Videli smo tudi 
vinograde vseh treh načinov gojenja trte, prečkali 
traso kraške železnice in se sprehodili po nasipih 
nekdanje vojaške železnice Dutovlje-Povir. Na 
prvo svetovno vojno so nas spomnile še nenava-
dna betonska stavba, skalna kaverna  in vojaško 
pokopališče. Narava se je začela prebujati tudi na 
Krasu, ob poti so že cveteli progasti žafrani. Tri 
ure pohoda so hitro minile in zadovoljni smo se 
vrnili na Vrhniko.

Sonja Zalar Bizjak

Barjani od Opatjega 
sela do Sela na Krasu

Na pustni torek, 13. 2., se je 36 Barjanov od-
peljalo na področje, ki ga je 15. julija 2022 zajel 
najhujši požar v zgodovini samostojne Slovenije. 
Pohod smo pričeli v Opatjem selu, kraški vasici, ki 
je bila obnovljena po 1. svetovni vojni po načrtu 
znamenitega arhitekta Maksa Fabianija. Opatje 
selo leži na skrajnem zahodnem delu slovenskega 

Krasa. Tik pod vasjo, na zahodni strani poteka 
državna meja z Italijo.  Vodnik Jože Školc nas je 
peljal po kraški poti mimo opečnatega, 8 m vi-
sokega, stražarskega stolpa, ki ga je uporabljala 
nekdanja JLA. Pot smo nadaljevali do Kremenja-
ka, kjer stoji opazovalnica iz prve svetovne vojne. 
Ker smo imeli čudovit sončen dan, smo lahko ob-
čudovali razgled od Tržaškega zaliva do Benetk, 
po bližnjih kraških vaseh in vse do Julijskih Alp 
s Triglavom. 

Pohod smo zaključili v vasici Sela na Krasu.
Vanda
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Na podlagi Pravilnika o postopkih za 
izvrševanje proračuna Republike Sloveni-
je (Uradni list RS, št. 50/07, 61/08, 99/09 
– ZIPRS1011, 3/13, 81/16, 11/22, 96/22, 

105/22 – ZZNŠPP, 149/22 in 106/23), 
Statuta Občine Vrhnika (Naš časopis, št. 

430/2015) in Odloka o proračunu Občine 
Vrhnika za leto 2024 (Naš časopis, št. 

521/2023), Občina Vrhnika, Tržaška cesta 
1, 1360 Vrhnika, objavlja

JAVNI RAZPIS

ZA IZBOR PREDLOGOV ZA 
SOFINANCIRANJE

UREDITVE IN NAKUPA OPREME ZA 
OTROŠKA IGRIŠČA ZA LETO 2024

1. PREDMET RAZPISA IN 
RAZPISNA PODROČJA 

Predmet razpisa je sofinanciranje 
ureditve in nakupa opreme za otroška 
igrišča na območju občine Vrhnika ter 
usposabljanja odgovornih oseb za pre-
glede in vzdrževanje otroških igral in 
igrišč. 

2. POMEN IZRAZOV IN UPRA-
VIČENOST STROŠKOV

Upravičene osebe po tem razpisu so 
Krajevne skupnosti v občini Vrhnika, 
ki posedujejo in/ali uporabljajo površi-
ne za namen otroškega igrišča (v nada-
ljevanju: upravičene osebe).

Projekt je investicijski poseg pri 
vzdrževanju in/ali posamični sklop 
opreme, ki je v celoti in v svojih de-
lih namenjen uporabi na razpisnem 
področju. Predmet sofinanciranja je 
lahko tudi redno vzdrževanje igral in 
opreme igrišč (barvanje igral ipd., ne 
pa košnja, grabljenje itn.), vendar le v 
primeru, da sredstva tudi po opravlje-
nem vrednotenju investicijskih pose-
gov niso v celoti razdeljena. Zaproše-
ni znesek financiranja posameznega 
projekta lahko dosega do 50 % vseh 
predvidenih stroškov del, opravljenih 
v letu 2024.

Usposabljanje je udeležba na uspo-
sabljanju za preglede in vzdrževanje 
otroških igral in igrišč. Zaprošeni zne-
sek financiranja posameznega usposa-
bljanja lahko dosega do 100 % celotne-
ga stroška usposabljanja.

Financiranje pomeni, kadar se upo-
rablja samostojno, tako financiranje 
kot sofinanciranje.

Finančna uravnoteženost pome-
ni, da se ujemajo skupne vrednosti 
predvidenih odhodkov in prihodkov 
finančne konstrukcije celotnega pro-
jekta (odhodki = prihodki). 

3. POGOJI ZA SODELOVANJE 
NA RAZPISU

3.1 Na razpis se lahko prijavijo 
predlagatelji (upravičene osebe), 
ki izpolnjujejo naslednje pogoje:
• imajo otroško igrišče v svoji lasti oz. 

imajo soglasje lastnika ali zakupnika 
zemljišča (dokazilo: podpisana izjava 
o lastništvu oz. soglasje);

• zagotavljajo dostopnost površine 
uporabnikom z dostopom na javno 
površino (dokazilo: podpisana izjava 
predlagatelja);

• upravljajo oz. bodo upravljali z otro-
škim igriščem, ga tekoče vzdrževali 
in vzpostavili igriški red (dokazilo: 
podpisana izjava predlagatelja) in

• imajo urejeno tehnično dokumenta-
cijo (natančen načrt obnove in popis 
del s količinami ter cenami) – pogoj 
ne velja za prijavo usposabljanja.

3.2 Izpolnjevanje razpisnih po-
gojev:

Izpolnjevanje pogojev ugotavlja ko-
misija, ki jo imenuje župan.

Predlagatelji, ki bodo podali nepo-
polne vloge, bodo pozvani k dopol-
nitvi vlog. Rok za dopolnitev vloge je 
petnajst koledarskih dni od prejema 
obvestila o nepopolni vlogi. 

Vloge, ki niso bile oddane v razpi-
snem roku, ki jih ni vložila upravičena 
oseba in nepopolne vloge, ki kljub po-
zivu niso bile pravočasno dopolnjene, 
bodo zavržene.

Občina Vrhnika lahko v primeru 
naknadne ugotovitve neizpolnjevanja 
pogojev in po že izdani dokončni od-
ločbi o izboru programov spremeni 
odločitev in z izvajalcem ne sklene po-
godbe ali razveže že sklenjeno pogod-
bo, v primeru že izplačanih sredstev pa 
zahteva povračilo sredstev.

4. RAZPISNI KRITERIJI

4.1 Splošni kriteriji razpisa
Projekt ustreza splošnim kriterijem, 

če: 
• ohranja ali povečuje učinkovitost 

uporabe otroških igrišč,
• je celovit in zaokrožen ter tehtno 

vsebinsko obrazložen in načrtovan,
• je realno ovrednoten in ima uravno-

teženo finančno zgradbo ter
• zagotavlja soudeležbo predlagatelja z 

lastnimi ali pridobljenimi sredstvi v 
višini vsaj 50%.

Usposabljanje ustreza splošnim kri-
terijem, če:
• se usposablja oseba, odgovorna za 

vzdrževanje igrišča, ki ga poseduje 
ali uporablja predlagatelj,

• traja najmanj sedem ur in ga izva-
ja institucija, ki ima akreditacijo s 
področja varnosti otroških igrišč 
oziroma je registrirana za opravlja-
nje dejavnosti varnosti pri delu na 
področju vzgoje in izobraževanja in 
ima najmanj pet let izkušenj z izvaja-
njem pregledovanja in preizkušanja 
igral na otroških igriščih.
Najvišji možni znesek sofinanciranja 

usposabljanja je do 350 EUR na prija-
vitelja.

4.2 Prednostni kriteriji
• usposabljanje osebe, odgovorne za 

vzdrževanje igrišča,
• celotna višina vrednosti projekta,
• postavitev novega igrišča ali celovita 

prenova igrišča,
• število potencialnih uporabnikov 

otroškega igrišča,
• oddaljenost od prvega urejenega 

otroškega igrišča,
• nujni projekti obnove, brez katerih bi 

bila uporaba prostorov bistveno okr-
njena, nepopolna ali celo onemogo-
čena ali katerih odložitev bi povzro-
čila nadaljnjo škodo na objektu, 

• upravičena oseba je v projektih, pri-
javljenih na tovrsten razpis v prej-
šnjih letih oziroma bo v tem letu 
pridobila sponzorska ali donatorska 
sredstva za namen urejanja igrišča 
(priložiti gradivo, ki to izkazuje).

5. UPORABA KRITERIJEV
Izbrani bodo projekti, katerih pre-

dlagatelj in projekt / usposabljanje bo 
izpolnjeval vse splošne kriterije ter bo 
visoko ocenjen pri prednostnih kriteri-
jih razpisa. Prednostni kriteriji z večjo 
težo so navedeni na začetku seznama. 
Usposabljanje ima prednost pred pro-
jekti. 

Izbrani predlagatelji bodo prejeli 
sredstva glede na število točk, ki jih bo 
prejel njihov predlog. Vrednost točke 
bo izračunana glede na skupno vre-
dnost sredstev na razpisu in skupno 
število vseh dodeljenih točk na razpisu.

Če odobrena sredstva po razdelitvi 
sredstev s strani komisije pri posame-
znem projektu presegajo maksimalni 
možni znesek oz. delež sofinanciranja 
celotne vrednosti projekta, komisija 
presežek sredstev razdeli med predlo-
ge ostalih prijaviteljev, glede na število 
točk.

Če proračunska sredstva po opra-
vljenem vrednotenju usposabljanj in 
investicijskih posegov niso v celoti raz-
deljena, se ostanek razdeli med prijave 
rednega vzdrževanja, glede na število 
točk.

Komisija bo ustreznost vloge pre-
verjala iz podatkov, ki bodo navede-
ni na prijavnih obrazcih, v obveznih 

prilogah ter na morebitnem drugem 
priloženem materialu in na podlagi 
podatkov, s katerimi razpolaga iz ura-
dnih evidenc.

6. VIŠINA SREDSTEV
Višina razpoložljivih sredstev za leto 

2024, namenjenih za predmet tega raz-
pisa, znaša 7.600,00 EUR.

7. OBDOBJE ZA IZVEDBO AK-
TIVNOSTI IN PORABO SRED-
STEV

Dejavnost, ki se bo izvajala v letu 
2024 in bo predmet prijave na ta razpis, 
je lahko začeta pred izdajo upravnega 
akta (sklepa oz. odločbe) upravičencu 
o dodelitvi sredstev, upravičeni stroški 
po tem razpisu so tisti, nastali v obdo-
bju od 1. januarja 2024 do 29. novem-
bra 2024 (skrajni rok za oddajo zahtev-
ka za izplačilo). Za kasnejše zahtevke 
si Občina Vrhnika zaradi postopkov 
preverjanja in potrjevanja pridržuje 
pravico, da jih ne izplača.

Dokazila/plačani računi za izvedene 
aktivnosti, ki jih upravičenec priloži 
skupaj z zahtevkom za izplačilo, mora-
jo biti z datumom iz zgoraj navedenega 
obdobja. 

Dodeljena proračunska sredstva iz 
razpisa morajo upravičene osebe po-
rabiti v proračunskem letu 2024 oz. v 
plačilnih rokih, kot jih določa Zakon 
o izvrševanju proračunov Republike 
Slovenije za leti 2024 in 2025 (Uradni 
list RS, št. 123/2023 in 12/24).

8. RAZPISNI ROK
Razpis se prične 27. 2. 2024 (nasle-

dnji dan po izidu Našega časopisa) in 
zaključi 2. 4. 2024.

9. RAZPISNA DOKUMENTA-
CIJA 

Razpisna dokumentacija obsega: 
besedilo razpisa, prijavne obrazce za 
prijavo posameznega projekta / uspo-
sabljanja in vzorec zahtevanih izjav.

Vlogo za udeležbo na razpisu s pri-
javnimi obrazci vlagatelji lahko prevza-
mejo v času uradnih ur v sprejemno-
-informacijski pisarni Občine Vrhnika, 
Tržaška cesta 1, 1360 Vrhnika. Lahko 
pa tudi v elektronski obliki na spletni 
strani Občine Vrhnika, www.vrhnika.
si – Javni razpisi in javne objave.

10. ODDAJA IN DOSTAVA PRE-
DLOGOV

Vloga mora biti izpolnjena na ustre-
znih razpisnih obrazcih in mora vse-
bovati vse obvezne priloge, dokazila 
in podatke, določene v razpisni do-
kumentaciji. Vloga mora biti predlo-
žena na naslov: OBČINA VRHNIKA, 
Oddelek za družbene dejavnosti in 
gospodarstvo, Tržaška cesta 1, 1360 
Vrhnika, v zapečateni ovojnici z izpi-
som na prednji strani: »NE ODPIRAJ 

– RAZPIS OTROŠKA IGRIŠČA 2024«, 
do vključno 2. 4. 2024 oz. najkasneje ta 
dan oddana na pošti kot priporoče-
na pošiljka. Na hrbtni strani ovojnice 
mora biti navedba vlagatelja: naziv in 
naslov (sedež).

Če posamezni predlagatelj predloži 
več vlog, mora biti vsaka v svojem, pra-
vilno označenem ovitku!

Za PREPOZNO se šteje vloga, ki ni 
bila oddana priporočeno na pošto do 
vključno 2. 4. 2024 oz. do tega dne ni 
bila predložena na Občini Vrhnika.

Za NEPOPOLNO se šteje del vloge 
ali celotna vloga, ki ne vsebuje vseh se-
stavin, ki jih zahteva besedilo razpisa 
in razpisne dokumentacije. 

Oddaja vloge pomeni, da se predla-
gatelj strinja z vsemi pogoji in kriteriji 
razpisa.

11. IZPOLNJEVANJE RAZPI-
SNIH POGOJEV IN UPORABA 
KRITERIJEV:

Izpolnjevanje pogojev in kriterijev 
ugotavlja komisija, ki jo imenuje župan. 
Sofinancirani bodo samo predlogi, ki 
bodo skladni z namenom oz. predme-
tom sofinanciranja. Višina sofinanci-
ranja izbranih predlogov je odvisna 
od ustreznosti predlogov glede na kri-

terije. Prednostni kriteriji z večjo težo 
so navedeni na začetku posameznega 
seznama kriterijev. Komisija bo ustre-
znost preverjala iz podatkov, ki bodo 
navedeni na prijavnih obrazcih, v ob-
veznih prilogah ter na morebitnem 
drugem priloženem materialu in na 
podlagi podatkov, s katerimi razpolaga 
iz uradnih evidenc.

Izbrani predlagatelji bodo prejeli 
sredstva glede na število točk, ki jih bo 
prejel njihov predlog. Vrednost točke 
bo izračunana za vsako področje pose-
bej, glede na višino razpisanih sredstev 
na posameznem področju in skupno 
število vseh dodeljenih točk na posa-
meznem področju.

Če odobrena sredstva po razdelitvi 
sredstev s strani komisije pri posame-
znem projektu presegajo maksimalni 
možni znesek oz. delež sofinanciranja 
celotne vrednosti projekta, komisija 
presežek sredstev razdeli med predlo-
ge ostalih prijaviteljev, glede na število 
točk.

Dvojno financiranje ni dovoljeno, 
predlagatelji lahko pridobijo za isti na-
men sredstva samo iz enega vira.

Predlagatelji, ki bodo podali nepo-
polne vloge, bodo pozvani k dopolni-
tvi vlog. Rok za dopolnitev vloge je 15 
koledarskih dni od prejema obvestila o 
nepopolni vlogi. 

Vloge, ki niso bile oddane v razpi-
snem roku, ki jih ni vložila upravičena 
oseba in nepopolne vloge, ki kljub po-
zivu niso bile pravočasno dopolnjene, 
bodo zavržene.

Občina Vrhnika lahko v primeru 
naknadne ugotovitve neizpolnjeva-
nja pogojev, in po že izdani dokončni 
odločbi o izboru programov, spremeni 
odločitev in z izvajalcem ne sklene po-
godbe ali razveže že sklenjeno pogod-
bo, v primeru že izplačanih sredstev pa 
zahteva povračilo sredstev.

12. PRISTOJNI USLUŽBENCI 
ZA DAJANJE INFORMACIJ IN 
POJASNIL:

Informacije in pojasnila lahko zain-
teresirani dobijo v času uradnih ur Ob-
čine Vrhnika, na Oddelku za družbene 
dejavnosti in gospodarstvo, tel. 01/755-
54-20. Vprašanja se lahko posredujejo 
tudi po elektronski pošti na naslov sa-
bina.ahcan@vrhnika.si.

13. ODPIRANJE VLOG IN OB-
VEŠČANJE O IZBORU

Odpiranje vlog, preverjanje izpolnje-
vanja pogojev, utemeljenosti prispelih 
vlog in vrednotenje le-teh bo izvedla 
komisija, ki jo določi župan Občine 
Vrhnika. Odpiranje vlog bo predvido-
ma 4. 4. 2024 in ne bo javno. Občina 
Vrhnika bo predlagatelje o izidu raz-
pisa pisno obvestila v 30 dneh po za-
ključku razpisa oz. prejemu popolnih 
vlog. Na sklep o izboru se predlagatelj 
lahko v 8 dneh po prejemu pritoži pri 
županu Občine Vrhnika. Po preteku 
roka za pritožbe bodo z izbranimi iz-
vajalci sklenjene pogodbe.

Datum:   12. 2. 2024
Številka: 410-20/2024 (3-02)

ŽUPAN
Daniel CUKJATI

Na podlagi Pravilnika o postopkih za 
izvrševanje proračuna Republike Sloveni-
je (Uradni list RS, št. 50/07, 61/08, 99/09 
– ZIPRS1011, 3/13, 81/16, 11/22, 96/22, 

105/22 – ZZNŠPP, 149/22 in 106/23), 
Statuta Občine Vrhnika (Naš časopis, št. 

430/2015) in Odloka o proračunu Občine 
Vrhnika za leto 2024 (Naš časopis, št. 

521/2023), Občina Vrhnika, Tržaška cesta 
1, 1360 Vrhnika, objavlja

JAVNI RAZPIS

ZA SOFINANCIRANJE UREDITVE 
POLJSKIH POTI, BARJANSKIH 

JARKOV IN DELOVANJE DRUŠTEV 
NA PODROČJU KMETIJSTVA IN 

PODEŽELJA V OBČINI VRHNIKA V 
LETU 2024

1. PREDMET RAZPISA IN RAZ-
PISNA PODROČJA 
Predmet razpisa je sofinanciranje ure-
ditve poljskih poti, barjanskih jarkov in 
delovanje društev na področju kmetij-
stva in podeželja na območju občine 
Vrhnika v letu 2024, ki vključuje nasle-
dnja področja:
A. ureditev nekategoriziranih poljskih 

poti in kolovozov,
B. vzdrževanje jarkov,
C. sofinanciranje delovanja društev in 

njihovih združenj, ki se ukvarjajo z 
razvojem kmetijstva, podeželja in 
gospodarstva.

2. UPRAVIČENE OSEBE
Upravičene osebe po tem razpisu so 
Krajevne skupnosti v občini Vrhnika 
in društva ter njihova združenja, ki 
se ukvarjajo z razvojem kmetijstva in 
podeželja na območju občine Vrhnika.

3. NAMENI RAZPISA, RAZPI-
SNI POGOJI IN KRITERIJI PO 
PODROČJIH

A. SOFINANCIRANJE UREDI-
TVE NEKATEGORIZIRANIH 
POLJSKIH POTI IN KOLOVO-
ZOV

Namen sofinanciranja:
Ureditev nekategoriziranih poljskih 
poti in kolovozov z namenom izbolj-
šave dostopa do kmetijskih zemljišč. 
Naložba se ne izvaja izključno samo za 
enega lastnika. 

Višina razpisanih sredstev: 
15.000,00 EUR

Predmet sofinanciranja:
Sofinanciranje ureditve nekategori-
ziranih poljskih poti in kolovozov, ki 
predstavljajo javno dobro oz. so v jav-
ni lasti in poti, za katere je pridobljena 
služnost za uporabo in vzdrževanje s 
strani KS ali Občine Vrhnika.

Splošni pogoji upravičenosti:
- kopija katastrskega načrta oz. ustre-

zna karta z vrisom parcel, parcelnih 
številk in vrisom poti.

Upravičenci:
Krajevne skupnosti na območju obči-
ne Vrhnika.
Upravičeni stroški: 
Za poljske poti in kolovoze, ki predsta-
vljajo javno dobro oz. so v javni lasti 
ali poti, ki imajo pridobljeno služnost 
in jih koristijo kmetje ter drugi občani, 
občina zagotavlja pokrivanje stroškov 
za nasipni material, stroške prevoza ter 
ureditev kolovoza (gredanje, valjanje, 
nasipanje…). Višina sofinanciranja ak-
tivnosti je do 100 % upravičenih stro-
škov.
Kriterij za ocenjevanje:
- dolžina planiranih poti, katerih ure-

ditev se bo sofinancirala s tem razpi-
som, največ 50 točk (100    do 199 m = 
20 točk, 200 do 299 m = 30 točk, 300 
do 399 m = 40 točk, 400 m in več = 
50 točk)

Dokumentacija, ki mora biti priložena 
vlogi:
- izpolnjen obrazec Vloga na javni 

razpis,
- kopija katastrskega načrta oz. ustre-

zna karta z vrisom parcel, parcelnih 
številk in vrisom poti ter označeno 
dolžino poti,

- kopija služnosti za uporabo in vzdr-
ževanje s strani KS ali Občine Vrh-
nika (za poti, ki niso v javni lasti).

B. VZDRŽEVANJE JARKOV

Namen sofinanciranja:
Vzdrževanje barjanskih jarkov z na-
menom ohranjanja njihovega stanja in 
s tem omogočanja obdelave kmetijskih 
zemljišč. Naložba se ne izvaja izključno 
samo za enega lastnika. 
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Višina razpisanih sredstev: 
15.000,00 EUR

Predmet sofinanciranja:
Sofinanciranje vzdrževanja barjanskih 
jarkov srednje velikosti, ki so v javni 
lasti in jarki, za katere je pridobljeno 
soglasje za vzdrževanje s strani KS ali 
Občine Vrhnika.

Splošni pogoji upravičenosti:
- kopija katastrskega načrta oz. ustre-

zna karta z vrisom parcel, parcelnih 
številk in vrisom jarkov,

- dela se izvajajo skladno z Uredbo o 
Krajinskem parku Ljubljansko barje 
(Uradni list RS, št. 112/08, 46/14 – 
ZON-C in 75/22),

- v skladu z Zakonom o ohranjanju 
narave (Uradni list RS, št. 96/04 – 
uradno prečiščeno besedilo, 61/06 – 
ZDru-1, 8/10 – ZSKZ-B, 46/14, 21/18 
– ZNOrg, 31/18, 82/20, 3/22 – ZDeb, 
105/22 – ZZNŠPP in 18/23-ZDU-10) 
je potrebno pred izvedbo za dela na 
naravnih vrednotah, zavarovanih 
območjih, ekološko pomembnih 
območjih in posebnih varstvenih 
območjih pridobiti dovoljenje za po-
seg v naravo (vloga na upravno eno-
to, priložiti natančen opis posega in 
prikaz lokacije na karti).

Upravičenci:
Krajevne skupnosti na območju obči-
ne Vrhnika.
Upravičeni stroški: 
Za obstoječe barjanske odvodne jarke 
srednje velikosti, ki so v javni lasti ali 
imajo pridobljeno soglasje in omogo-
čajo obdelavo kmetijskih zemljišč ter 
ohranjanje značilne krajine v občini 
Vrhnika, se zagotavlja pokrivanje stro-
škov za čiščenje mulja in vegetacije (do 
premera cca 2 cm). Višina sofinancira-
nja aktivnosti je do 70 % upravičenih 
stroškov. Dela se lahko izvajajo, kjer 
to določa Uredba o Krajinskem parku 
Ljubljansko barje (Uradni list RS, št. 
112/08, 46/14 – ZON-C in 75/22) samo 
v obdobju pred 15. marcem in po 30. 
septembru, s čimer se v največji možni 
meri ohranja biotska raznovrstnost. 
Dela se lahko izvajajo tudi izven nave-
denega obdobja, v kolikor je tako dolo-
čeno z dovoljenjem za poseg v naravo.

Finančne določbe:
Najvišji znesek dodeljenih sredstev za 
to področje na posameznega prijavite-
lja je 4.900,00 EUR.

Kriterij za ocenjevanje:
- dolžina jarkov, katerih vzdrževanje 

se bo sofinanciralo s tem razpisom, 
največ 50 točk (100    do 199 m = 20 
točk, 200 do 299 m = 30 točk, 300 do 
399 m = 40 točk, 400 m in več = 50 
točk)

Dokumentacija, ki mora biti priložena 
vlogi:
- izpolnjen obrazec Vloga na javni 

razpis,
- kopija katastrskega načrta oz. ustre-

zna karta z vrisom parcel, parcelnih 
številk in jarkov ter označeno dolži-
no jarka,

- kopija soglasja za uporabo in vzdrže-
vanje s strani KS ali Občine Vrhnika 
(za jarke, ki niso v javni lasti).

C. SOFINANCIRANJE DELOVA-
NJA DRUŠTEV IN NJIHOVIH 
ZDRUŽENJ, KI SE UKVARJAJO Z 
RAZVOJEM KMETIJSTVA, PO-
DEŽELJA IN GOSPODARSTVA

Namen sofinanciranja:
Društva predstavljajo temelj za izme-
njavo znanj in izkušenj med prebival-
stvom, ki živi na podeželju, zato jih 
je potrebno spodbujati in dolgoročno 
tudi s tem dvigniti kvaliteto življenja 
na podeželju.

Višina razpisanih sredstev: 
5.000,00 EUR

Predmet sofinanciranja:
Sofinanciranje delovanja različnih 
neprofitnih oblik sodelovanja kmetov 
in drugih neprofitnih združenj, pove-

zanih s kmetijstvom, gozdarstvom in 
razvojem podeželja.

Pogoji upravičenosti:
- društva, registrirana za delovanje 

na območju občine Vrhnika ali de-
lujejo na območju občine Vrhnika 
in njihov program ni sofinanciran iz 
drugih postavk proračuna občine,

- sofinancirajo se lahko izključno dru-
štva z nepridobitno dejavnostjo, 

- seznam članov društva iz območja 
občine.

Upravičenci:
Društva in njihova združenja, ki se 
ukvarjajo z razvojem kmetijstva in po-
deželja na območju občine.
Upravičeni stroški: 
- stroški ustrezne infrastrukture za 

delovanje (najem prostora/pisarne),
- materialni stroški in stroški dela pi-

sarne ter organov,
- stroški izvajanja aktivnosti za spod-

bujanje delovanja, združevanja in 
povezovanja ljudi na podeželju (stro-
ški strokovnega izobraževanja, pro-
mocijske dejavnosti, organiziranja, 
izvedbe ali sodelovanja na priredi-
tvah ali tekmovanjih,…).

Finančne določbe:
Višina sofinanciranja aktivnosti je do 
100 % upravičenih stroškov.
Najvišji znesek sofinanciranja je 
1.500,00 EUR. 

Kriterija za ocenjevanje:
- Število predvidenih aktivnosti dru-

štva za člane iz Vrhnike in občane 
Vrhnike v letu 2024; brez občnih 
zborov in rednih sestankov društva 
– največ 50 točk (do 5 aktivnosti = 10 
točk, 6 do 10 aktivnosti = 20 točk, 11 
do 15 aktivnosti = 30 točk, 16 do 20 
aktivnosti = 40 točk, 21 do 25 aktiv-
nosti = 50 točk)

- število članov društva iz občine Vrh-
nika – največ 50 točk (do 10 članov 
= 10 točk, 11 do 20 članov = 20 točk, 
21 do 30 članov = 30 točk, 31 do 40 
članov = 40 točk, 41 članov in več = 
50 točk). 

Dokumentacija, ki mora biti priložena 
vlogi:
- izpolnjen obrazec Vloga na javni 

razpis,
- seznam članov iz občine Vrhnika.

4. SKUPNA VREDNOST SRED-
STEV
Skupna vrednost razpoložljivih sred-
stev za leto 2024, namenjenih za po-
dročja tega razpisa, znaša 35.000,00 
EUR.

Izbrani predlagatelji bodo prejeli sred-
stva glede na število točk, ki jih bo pre-
jel njihov predlog. Vrednost točke bo 
izračunana za vsako področje posebej, 
glede na višino razpisanih sredstev na 
posameznem področju in skupno šte-
vilo vseh dodeljenih točk na posame-
znem področju.

5. OBDOBJE ZA IZVEDBO AK-
TIVNOSTI IN PORABO SRED-
STEV
Dejavnost, ki se bo izvajala v letu 2024 
in bo predmet prijave na ta razpis, je 
lahko začeta pred izdajo upravnega 
akta (sklepa oz. odločbe) upravičencu 
o dodelitvi sredstev, upravičeni stroški 
po tem razpisu so tisti, nastali v obdo-
bju od 1. januarja 2024 do 29. novem-
bra 2024 (skrajni rok za oddajo zahtev-
ka za izplačilo). Za kasnejše zahtevke 
si Občina Vrhnika zaradi postopkov 
preverjanja in potrjevanja pridržuje 
pravico, da jih ne izplača.
Ne glede na druga določila tega razpi-
sa so upravičeni stroški za področje B 
vzdrževanje jarkov tudi tisti, nastali v 
obdobju od 1. novembra 2023 do 31. 
decembra 2023.
Dokazila/plačani računi za izvedene 
aktivnosti, ki jih upravičenec priloži 
skupaj z zahtevkom za izplačilo, mora-
jo biti z datumom iz zgoraj navedenega 
obdobja. 
Za območja, kjer je to zahtevano v 
skladu z Zakonom o ohranjanju nara-

ve (Uradni list RS, št. 96/04 – uradno 
prečiščeno besedilo, 61/06 – ZDru-1, 
8/10 – ZSKZ-B, 46/14, 21/18 – ZNOrg, 
31/18, 82/20, 3/22 – ZDeb, 105/22 – 
ZZNŠPP in 18/23-ZDU-10), je potreb-
no skupaj z zahtevkom za izplačilo pri-
ložiti tudi dovoljenje za poseg v naravo, 
ki ga izda upravna enota in je potrebno 
zanj zaprositi pred izvedbo del. 
Dodeljena proračunska sredstva iz 
razpisa morajo upravičene osebe po-
rabiti v proračunskem letu 2024 oz. v 
plačilnih rokih, kot jih določa Zakon 
o izvrševanju proračunov Republike 
Slovenije za leti 2024 in 2025 (Uradni 
list RS, št. 123/2023).

6. RAZPISNI ROK
Razpis se prične 27. 2. 2024 (naslednji 
dan po izidu Našega časopisa) in za-
ključi 2. 4. 2024.

7. RAZPISNA DOKUMENTACIJA 
Razpisna dokumentacija obsega: bese-
dilo razpisa, prijavne obrazce za pri-
javo posameznega projekta in vzorec 
pogodbe.

Vlogo za udeležbo na razpisu s prijav-
nimi obrazci lahko vlagatelji prevza-
mejo v času uradnih ur v sprejemno-
-informacijski pisarni Občine Vrhnika, 
Tržaška cesta 1, 1360 Vrhnika. Lahko 
pa tudi v elektronski obliki na spletni 
strani Občine Vrhnika, www.vrhnika.
si – Javni razpisi in javne objave.

8. ODDAJA IN DOSTAVA PRE-
DLOGOV
Vloga mora biti izpolnjena na ustre-
znih razpisnih obrazcih in mora vse-
bovati vse obvezne priloge, dokazila 
in podatke, določene v razpisni doku-
mentaciji. Vloga mora biti predložena 
na naslov: OBČINA VRHNIKA, Od-
delek za družbene dejavnosti in gospo-
darstvo, Tržaška cesta 1, 1360 Vrhni-
ka, v zapečateni ovojnici z izpisom na 
prednji strani: »NE ODPIRAJ – VLO-
GA – RAZPIS POTI – JARKI - DRU-
ŠTVA 2024«, do vključno 2. 4. 2024 oz. 
najkasneje ta dan oddana na pošti kot 
priporočena pošiljka. Na hrbtni strani 
ovojnice mora biti navedba vlagatelja: 
naziv in naslov (sedež).

Če posamezni predlagatelj predloži več 
vlog, mora biti vsaka v svojem, pravilno 
označenem ovitku!
Za PREPOZNO se šteje vloga, ki ni 
bila oddana priporočeno na pošto do 
vključno 2. 4. 2024 oz. do tega dne ni 
bila predložena na Občini Vrhnika.
Za NEPOPOLNO se šteje del vloge ali 
celotna vloga, ki ne vsebuje vseh sesta-
vin, ki jih zahteva besedilo razpisa in 
razpisne dokumentacije. 
Oddaja vloge pomeni, da se predlaga-
telj strinja z vsemi pogoji in kriteriji 
razpisa.

9. IZPOLNJEVANJE RAZPISNIH 
POGOJEV IN UPORABA KRITE-
RIJEV:
Izpolnjevanje pogojev in kriterijev ugo-
tavlja komisija, ki jo imenuje župan. 
Sofinancirani bodo samo predlogi, ki 
bodo skladni z namenom oz. predme-
tom sofinanciranja. Višina sofinanci-
ranja izbranih predlogov je odvisna 
od ustreznosti predlogov glede na kri-
terije. Prednostni kriteriji z večjo težo 
so navedeni na začetku posameznega 
seznama kriterijev. Komisija bo ustre-
znost preverjala iz podatkov, ki bodo 
navedeni na prijavnih obrazcih, v ob-
veznih prilogah ter na morebitnem 
drugem priloženem materialu in na 
podlagi podatkov, s katerimi razpolaga 
iz uradnih evidenc.
Izbrani predlagatelji bodo prejeli sred-
stva glede na število točk, ki jih bo pre-
jel njihov predlog. Vrednost točke bo 
izračunana za vsako področje posebej, 
glede na višino razpisanih sredstev na 
posameznem področju in skupno šte-
vilo vseh dodeljenih točk na posame-
znem področju.
Če odobrena sredstva po razdelitvi 
sredstev s strani komisije pri posame-
znem projektu presegajo maksimalni 
možni znesek oz. delež sofinanciranja 

celotne vrednosti projekta, komisija 
presežek sredstev razdeli med predlo-
ge ostalih prijaviteljev, glede na število 
točk.
Dvojno financiranje ni dovoljeno, pre-
dlagatelji lahko pridobijo za isti namen 
sredstva samo iz enega vira.
Predlagatelji, ki bodo podali nepopolne 
vloge, bodo pozvani k dopolnitvi vlog. 
Rok za dopolnitev vloge je 15 koledar-
skih dni od prejema obvestila o nepo-
polni vlogi. 
Vloge, ki niso bile oddane v razpisnem 
roku, ki jih ni vložila upravičena ose-
ba in nepopolne vloge, ki kljub pozivu 
niso bile pravočasno dopolnjene, bodo 
zavržene.
Občina Vrhnika lahko v primeru na-
knadne ugotovitve neizpolnjevanja po-
gojev, in po že izdani dokončni odločbi 
o izboru programov, spremeni odloči-
tev in z izvajalcem ne sklene pogodbe 
ali razveže že sklenjeno pogodbo, v 
primeru že izplačanih sredstev pa zah-
teva povračilo sredstev.

10. PRISTOJNI USLUŽBENCI ZA 
DAJANJE INFORMACIJ IN PO-
JASNIL:
Informacije in pojasnila lahko zainte-
resirani dobijo v času uradnih ur Ob-
čine Vrhnika, na Oddelku za družbene 
dejavnosti in gospodarstvo, tel. 01/755-
54-20. Vprašanja se lahko posredujejo 
tudi po elektronski pošti na naslov sa-
bina.ahcan@vrhnika.si.

11. ODPIRANJE VLOG IN OBVE-
ŠČANJE O IZBORU
Odpiranje vlog, preverjanje izpolnje-
vanja pogojev, utemeljenosti prispelih 
vlog in vrednotenje le-teh bo izvedla 
komisija, ki jo določi župan Občine 
Vrhnika. Odpiranje vlog bo predvido-
ma 4. 4. 2024 in ne bo javno. Občina 
Vrhnika (Oddelek za družbene dejav-
nosti in gospodarstvo) bo predlagate-
lje o izidu razpisa pisno obvestila v 30 
dneh po zaključku razpisa oz. prejemu 
popolnih vlog. Na sklep o izboru se 
predlagatelj lahko v 8 dneh po prejemu 
pritoži pri županu Občine Vrhnika. Po 
preteku roka za pritožbe bodo z izbra-
nimi izvajalci sklenjene pogodbe.

Datum:   12. 2. 2024
Številka: 330-2/2024 (3-02)
 Župan

Daniel CUKJATI

Na podlagi 129. in 119. člena Zakona o 
urejanju prostora – ZUreP-3 (Ur. l. RS, št. 
199/21, 18/23 – ZDU-1O, 78/23 – ZUN-

PEOVE in 95/23 – ZIUOPZP) ter 35. člena 
Statuta Občine Vrhnika (Naš časopis, št. 
430/15) sprejme župan Občine Vrhnika

S K L E P
o pripravi Občinskega 

podrobnega prostorskega načrta 
za industrijsko cono Tojnice 2

1. člen
(območje in predmet načrtovanja)

(1) Območje OPPN se nahaja na 
severnem delu naselja Vrhnika, v obrt-
no-komunalni coni Tojnice. Območje 
OPPN meji na zahodu na avtocesto 
Brezovica-Vrhnika, na vzhodu na ce-
sto JP 966674 »Ind. cona na Tojnice«, 
na severu na potok Lahovka ter na jugu 
na območje bivše deponije. Dejanska 
raba območja je travnik.

(2) Območje OPPN je v Občinskem 
prostorskem načrtu Občine Vrhnika 
določeno z enoto urejanja prostora 
(v nadaljevanju: EUP): VR_1868 s 
podrobnejšo namensko rabo: IC – po-
vršine za industrijo. 

(3) V območju OPPN se nahajajo 
zemljišča s parc. št.: 2708/5, 2708/21, 
2708/22, 2708/23, 2708/24, 2708/25, 
2708/26, 2708/27, 2708/28, 2708/29, 
2708/30, 2708/31, 2708/36, 2708/37, 
2708/39, 2708/40, vse k.o. Vrhnika. Ob-

močje meri cca. 1,81 ha.
(4) Območju OPPN se nahaja na 

območju varstva kulturne dediščine 
(Arheološko območje Ljubljansko bar-
je, kulturna krajina Ljubljansko barje), 
na območju ohranjanja narave (eko-
loško pomembno območje Ljubljan-
sko barje) ter na poplavnem območju 
(razred srednje, majhne in preostale 
poplavne nevarnosti). Čez območje 
OPPN poteka javna cesta JP 966674 
»Ind. cona na Tojnice« ter nadzemni 
več sistemski daljnovod nazivnih na-
petosti 20 kW.

(5) Načrtovana ureditev obsega 
umestitev poslovno-skladiščnih objek-
tov investitorjev Sisteko, Proizvodnja 
in prodaja izdelkov iz plastičnih mas, 
d.o.o. in Gordeja d.o.o.

2. člen
(način pridobitve strokovnih 

rešitev)

Strokovne rešitve se pripravijo na 
podlagi:

- temeljnih pravil urejanja prostora 
na podlagi ZUreP-3, 

- pravil Prostorskega reda Slovenije,
- splošnih prostorskih izvedbenih 

pogojev (PIP) in PIP za namensko 
rabo IC ter usmeritev za pripravo 
OPPN IC Tojnice 2, ki jih določa Od-
lok o Občinskem prostorskem načrtu 
Občine Vrhnika (Ur. l. RS, št. 27/14, 
50/14 - teh. popr., 71/14 - teh. popr., 
92/14 - teh. popr., 53/15, 75/15 - teh. 
popr., 9/17 - teh. popr., 9/17, 79/17 - 
teh. popr., 12/18 - teh. popr., 60/19, 
81/19 - teh. popr., 105/23) (v nadalje-
vanju: OPN),

- splošnih smernic, konkretnih smer-
nic in mnenj nosilcev urejanja prostora,

- strokovnih podlag za gospodarsko 
javno infrastrukturo,

- hidrološko-hidravlične študije,
- geomehanične študije,
- okoljskega poročila (v nadaljevanju: 

OP),
- elaborata ekonomike,
- geodetskega načrta,
- drugih potrebnih strokovnih pod-

lag, ki se bodo pripravile v postopku 
priprave OPPN.

3. člen
(vrsta postopka)

Na podlagi 129. člena ZUreP-3 se za 
pripravo OPPN smiselno uporabljajo 
določbe, ki veljajo za postopek pripra-
ve in sprejetja občinskega prostorskega 
načrta (119. – 124. člen ZUreP-3). 

4. člen
(roki za pripravo OPPN in posame-

znih faz postopka)

FAZA ROK
OKVIREN 

ČAS
Izdelava strokovnih 
podlag

februar - 
marec 2024

Izdelava osnutka 
OPPN in osnutka OP s 
sodelovanjem javnosti

marec - junij 
2024

Prva mnenja NUP

30 dni
julij - 
september 
2024

Mnenje o ustreznosti 
OP in sprejemljivosti 
vplivov izvedbe OPPN 
na okolje

Priprava dopolnjenega 
osnutka OPPN in OP

oktober - 
november 
2024

Prva obravnava dop. 
osnutka OPPN na 
občinskem svetu

december 
2024

Javna razgrnitev in 
javna obravnava

30 dni januar 2025

Priprava stališča do 
pripomb in predlogov 
javnosti

februar 2025

Priprava predloga OPPN 
in OP

marec 2025

Mnenja NUP 
30 dni april - junij 

2025
Mnenje o 
sprejemljivosti vplivov 
na okolje
Druga obravnava 
in sprejem OPPN na 
občinskem svetu

september 
2025
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Poročilo je pripravljeno skladno z 
zahtevo 34. člena Pravilnika o pitni 
vodi (Uradni list RS, št. 19/04, 35/04, 
26/06, 92/06, 25/09, 74/15 in 51/17), ki 
določa, da mora upravljavec vodovoda 
najmanj enkrat na leto obvestiti upo-
rabnike o skladnosti pitne vode, ugo-
tovljene v okviru notranjega nadzora 
na osnovah sistema HACCP.  Stanje 
zdravstvene ustreznosti pitne vode je 
po pogodbi z upravljavcem spremljal 
Nacionalni laboratorij za zdravje, oko-
lje in hrano, enota Ljubljana.

Vodovod Podlipa
V letu 2023 je bilo mikrobiološko 

vzorčenje izvedeno šestkrat; v marcu, 
aprilu (dvakrat), novembru in v de-
cembru. Skupno je bilo odvzetih štiri-
najst vzorcev za redno oz. občasno mi-
krobiološko preiskavo. Od tega je bilo 
neskladnih pet vzorcev, neskladnosti 
so bile ugotovljene tudi pred pripravo 
na zajetju zaradi zelo majhne priso-
tnosti koliformnih oz. skupnega šte-
vila bakterij in E.Coli ter enterokokov. 
Izvedeno je bilo čiščenje zajetja, kon-

trola delovanja UV-žarnice, temeljito 
čiščenje, zamenjava mrežic na hišnem 
vodovodnem omrežju in spiranje vode 
skozi hidrante. Po ponovnem vzorče-
nju so bile ugotovljene zelo majhne 
količine bakterij, zato je uporabnik do-
bil priporočilo za nadaljnje spiranje, s 
ponovnim vzorčenjem je bila dokaza-
na skladnost. V aprilu je bilo opravlje-
no redno razkuževanje vodovodnega 
omrežja. Glede na obseg opravljenih 
fizikalno-kemijskih analiz; izvedena 
so bila tri vzorčenja, so bili vsi odvzeti 
vzorci vode za redne preskuse, glede na 
preskušane parametre, skladni z dolo-
čili Pravilnika o pitni vodi. 

V sklopu državnega monitoringa sta 
bila odvzeta dva vzorca pitne vode za 
mikrobiološko analizo (junij in decem-
ber), eden od vzorcev je bil neskladen 
zaradi prisotnosti koliformnih bakterij 
in bakterije Clostridium Perfringens. 
Pri naknadnem vzorčenju ni bilo ugo-
tovljenih neskladnosti.

Vodovod Samija
V letu 2023 je bilo vzorčenje MBI iz-

vedeno trikrat: v marcu, septembru in 
novembru. 

Rezultati kažejo, da so bili po Pravil-
niku o pitni vodi glede na preskušane 
parametre v letu 2023 vzorci pitne 
vode za redno mikrobiološko analizo 
oz. za občasno mikrobiološko analizo 
skladni. Glede na obseg opravljenih fi-
zikalno-kemijskih analiz so bili vsi od-
vzeti vzorci skladni z določili Pravilni-
ka o pitni vodi. V letu 2023 je potekala 
analiza glede morebitne prisotnosti 
produktov kloriranja v pitni vodi. Ne-
skladja niso bila ugotovljena. 

V sklopu državnega monitoringa sta 
bila odvzeta dva vzorca pitne vode za 
mikrobiološko analizo (marec in no-
vember) in oba sta ustrezala zahtevam. 

Uporabniki so bili v januarju obve-
ščeni o načinih obveščanja, skladno 
s prilogo 1 Navodila o načinih obve-
ščanja in 12. člena Uredbe o pitni vodi 
(Uradni list RS, št. 61/23). Vabimo vas, 
da si druge aktualne vsebine s podro-
čja vodooskrbe preberete na spletnih 
straneh KS PODLIPA - SMREČJE. 

Februar 2024 Upravljavec vodovoda: 
Franc Železnik, s. p.

Letno poročilo
o kakovosti pitne vode
v KS Podlipa - Smrečje za leto 2023

MIKROBIOLOŠKI PARAMETRI FIZIKALNI PARAMETRI 

št. vseh 
vzorcev

neustrezni št. vseh 
vzorcev

neustrezni

število
vzrok 
neskladnosti

število
vzrok 
neskladnosti

Vodovod 
PODLIPA

Notranji nadzor 14 5
SŠT. MO pri 22 
°C, SŠT. MO pri 
36 °C,  KB, EC

3 / /

Državni 
monitoring

2 1 KB, Cp 2 / /

Skupaj 16 6

Vodovod 
SAMIJA 

Notranji nadzor 9 /

SŠT. MO pri 
22 °C, SŠT. MO 
pri 36 °C,  KB, 
EC, En
(zajetje)

2 in 1 vzorec 
za produkte 
kloriranja 

/ /

Državni 
monitoring

2 / 2 / /

Skupaj 11 / 3 / /

Legenda: 
SŠT. MO pri 22 °C – skupno število bakterij pri 22 °C, 
SŠT. MO pri 36 °C - skupno število bakterij pri 36 °C 
KB - Koliformne bakterije

EC - Ecsherichia Coli
En - Enterokoki
Cp - Clostridium Perfringens

Preglednica 1: Rezultati notranjega nadzora in državnega monitoringa 
pitne vode za leto 2023

5. člen
(državni in lokalni nosilci urejanja 

prostora)

(1) Državni nosilci urejanja prostora, 
ki podajo smernice in mnenja za načr-
tovanje prostorske ureditve iz njihove 
pristojnosti so:

1. Ministrstvo za naravne vire in 
prostor, Direktorat za prostor in gra-
ditev, Dunajska cesta 48, 1000 Lju-
bljana (področje prostorskega razvoja)

2. Ministrstvo za naravne vire in 
prostor, Direktorat za naravo, Duna-
jska cesta 48, 1000 Ljubljana (področje 
ohranjanja narave)

3. Zavod RS za varstvo narave, OE 
Ljubljana, Cankarjeva 10, 1000 Lju-
bljana

4. Ministrstvo za naravne vire in 
prostor, Direktorat za vode, Dunajska 
cesta 48, 1000 Ljubljana (področje 
voda)

5. Direkcija RS za vode, Mariborska 
88, 3000 Celje

6. Ministrstvo za okolje, podnebje 
in energijo, Direktorat za okolje, Lan-
gusova 4, 1353 Ljubljana (področje 
okolja (tla, zrak, hrup, svetlobno one-
snaževanje, elektromagnetno sevanje, 
vibracije, ravnanje z odpadki))

7. Ministrstvo za okolje, podnebje in 
energijo, Direktorat za energijo, Lan-
gusova 4, 1353 Ljubljana (področje 
energetike)

8. Ministrstvo za okolje, podnebje 
in energijo, Direktorat za prometno 
politiko, Langusova 4, 1353 Ljubljana 
(področje trajnostne mobilnosti)

9. Elektro Ljubljana d.d., Distribuci-
jska enota Ljubljana okolica, Slovenska 
cesta 58, 1516 Ljubljana

10. Plinovodi d.o.o., Cesta Ljubljan-
ske brigade 11b, 1000 Ljubljana

11. Ministrstvo za infrastrukturo, 
Direktorat za ceste in cestni prom-
et, Tržaška cesta 19, 1000 Ljubljana 
(področje cest)

12. Direkcija RS za infrastrukturo, 
Hajdrihova 2a, 1000 Ljubljana

13. DARS d.d., Dunajska cesta 7, 
1000 Ljubljana

14. Ministrstvo za kmetijstvo, goz-

darstvo in prehrano, Direktorat za 
hrano in ribištvo, Dunajska cesta 22, 
1000 Ljubljana (področje ribištva)

15. Zavod za ribištvo Slovenije, 
Spodnje Gameljne 61a, 1211 Ljubljana 
- Šmartno

16. Ministrstvo za kulturo, Direk-
torat za kulturno dediščino, Maistrova 
10, 1000 Ljubljana (področje kulturne 
dediščine)

17. Ministrstvo za obrambo, Direk-
torat za logistiko, Vojkova cesta 55, 
1000 Ljubljana (področje obrambe)

18. Ministrstvo za obrambo, Uprava 
RS za zaščito in reševanje, Vojkova ces-
ta 61, 1000 Ljubljana (področje varstva 
pred naravnimi in drugimi nesrečami 
in varstva pred požarom)

19. Ministrstvo za zdravje, Direktor-
at za javno zdravje, Štefanova 5, 1000 
Ljubljana (področje javnega zdravja)

20. Ministrstvo za digitalno preo-
brazbo, Direktorat za digitalno infra-
strukturo, Davčna 1, 1000 Ljubljana 
(področje javnih komunikacijskim 
omrežij)

21. Telekom Slovenije d.d., Regional-
na enota TK Omrežje Zahod, Stegne 
19, 1547 Ljubljana

22. T-2 d.o.o., Verovškova 64A, 1000 
Ljubljana

(2) Lokalni nosilci urejanja prostora, 
ki podajo smernice in mnenja za načr-
tovanje prostorske ureditve iz njihove 
pristojnosti so:

1. JP Komunalno podjetje Vrhnika 
d.o.o., Pot na Tojnice 40, 1360 Vrhnika

2. Adriaplin d.o.o., Dunajska cesta 7, 
1000 Ljubljana

3. Občina Vrhnika, Oddelek za 
okolje in komunalo, Tržaška cesta 1, 
1360 Vrhnika

4. Občina Vrhnika, Oddelek za 
družbene dejavnosti in gospodarstvo, 
Tržaška cesta 1, 1360 Vrhnika

5. Občina Vrhnika, Civilna zaščita, 
Tržaška cesta 1, 1360 Vrhnika

(3) Nosilci urejanja prostora, ki po-
dajo mnenje o pomembnejših vplivih 
na okolje v postopku celovite presoje 
vplivov na okolje so:

1. Direkcija RS za vode, Mariborska 
88, 3000 Celje

2. Ministrstvo za kmetijstvo, goz-

darstvo in prehrano, Direktorat za 
hrano in ribištvo, Dunajska cesta 22, 
1000 Ljubljana

3. Ministrstvo za zdravje, Štefanova 
ulica 5, 1000 Ljubljana

4. Ministrstvo za kulturo, Direktorat 
za kulturno dediščino, Maistrova 10, 
1000 Ljubljana.

6. člen
(način vključevanja javnosti)

1) Javnost je v postopek priprave 
OPPN prvič vključena pri pripravi os-
nutka OPPN, in sicer v obliki zbiranja 
predlogov. Občina o pripravi osnutka 
OPPN obvesti širšo javnost z javnim 
naznanilom v Našem časopisu in na 
spletni strani Občine Vrhnika, pisno 
z dopisi pa tudi vse lastnike zemljišč v 
območju OPPN ter krajevni skupnosti 
KS Vrhnika - Breg in KS Sinja Gorica.

2) Javnost je v postopek priprave 
OPPN drugič vključena z javno 
razgrnitvijo in javno obravnavo. Javna 
razgrnitev traja najmanj 30 dni. V tem 
času ima javnost možnost ogleda do-
polnjenega osnutka OPPN ter podaje 
pripomb in predlogov nanj. 

3) V času javne razgrnitve se izve-
de tudi javna obravnava, na kateri je 
dopolnjen osnutek OPPN javno pred-
stavljen.

4) Javnost bo o kraju in času javne 
razgrnitve in obravnave obveščena z 
javnim naznanilom v Našem časopisu 
in na spletni strani Občine Vrhnika.

7. člen
(seznam podatkov in strokovnih 

podlag ter obveznosti udeležencev 
pri urejanju prostora glede njihovega 

zagotavljanja)

(1) Potrebni podatki za izdelavo 
OPPN so zbrani v GIS Sistemu Občine 
Vrhnika, iObcina oz. jih zagotovijo 
nosilci urejanja prostora.

(2) V postopku priprave OPPN se za-
gotovijo naslednje strokovne podlage:

- geodetski načrt,
- strokovne podlage za gospodarsko 

javno infrastrukturo,
- hidrološko-hidravlična študija,

- geomehanska študija,
- elaborat ekonomike,
- druge potrebne strokovne podlage 

glede na zahteve nosilcev urejanja pro-
stora.

8. člen
(CPVO oziroma presoja sprejemlji-

vosti na varovana območja)

(1) Ministrstvo za okolje, podnebje 
in energijo je dne 19. 1. 2024 izdalo 
mnenje št. 35409-276/2023-2570-7, da 
je za OPPN potrebna izvedba postopka 
celovite presoje vplivov na okolje po 
določilih 128. člena ZUreP-3. Presoje 
sprejemljivosti vplivov izvedbe plana 
na varovana območja narave po 101. 
členu ZON ni treba izvesti.

(2) Zavod RS za varstvo narave je 
dne 20. 12. 2023 izdal mnenje št. 3563-
0572/2023-2, da presoje sprejemljivosti 
vplivov izvedbe plana na varovana ob-
močja ni treba izvesti.

9. člen
(objava)

Ta sklep se objavi v Našem časopisu 
in začne veljati naslednji dan po objavi. 
Objavi se tudi na spletni strani Občine 
Vrhnika in v državnem prostorskem 
informacijskem sistemu.

Številka: 3503-5/2023 (5-08)
Vrhnika, dne 15. 2. 2024

Župan
Občine Vrhnika

Daniel Cukjat l.r.

Na podlagi 29. člena Zakona o lokalni 
samoupravi (Uradni list RS, št. 94/07 – 

uradno prečiščeno besedilo, 76/08, 79/09, 
51/10, 40/12 – ZUJF, 14/15 – ZUUJFO, 

11/18 – ZSPDSLS-1 in 30/18) in 22. člena 
Statuta Občine Vrhnika (Naš časopis, št. 
430/15) je Občinski svet Občine Vrhnika 

na 9. redni seji dne 15. 2. 2024 sprejel 
naslednji

SKLEP 
O IZBRISU STATUSA JAVNEGA 

DOBRA IN UKINITVI DRUŽBENE 
LASTNINE

I.
Pri nepremičninah z ID znaki: par-
cele 2000 1941/20, 1941/23, 1941/26,  
1941/28,  1941/29,  1941/31,  1941/32,  
1941/33,  1941/34,  1941/36, katerih 
izključna lastnica je Občina Vrhnika, 
status javnega dobra, preneha.

II.
Pri nepremičninah z ID znaki: parcela 
1999 697/8 in parcela 1999 697/9, kate-
rih izključna lastnica je Občina Vrhni-
ka, status javnega dobra, preneha.

III.
Pri nepremičnini z ID znakom: parcela 
2002 2740/48, katere izključna lastnica 
je Občina Vrhnika, status javnega do-
bra, preneha.

IV.
Pri nepremičnini z ID znakom: parce-
la 2002 2729/16 pri kateri je v zemlji-
ški knjigi vpisana družbena lastnina – 
Občina Vrhnika, se družbena lastnina 
ukine in se lastninska pravica vknjiži 
v korist in na ime Občina Vrhnika, Tr-
žaška cesta 1, 1360 Vrhnika, matična 
številka 5883407000.

V.
Ta sklep začne veljati naslednji dan po 
objavi v občinskem glasilu Naš časopis.

Številka: 478-6/2024 (6-03)
Datum:   15. 2. 2024

Župan
Občine Vrhnika

Daniel Cukjati l.r.
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Komisija za mandatno vo-
lilna vprašanja je že pred tem 
izvedla predstavitev kandida-
tov, ugotovila pa je, da sta obe 
predstavitvi ustrezali, zato je 
občinskemu svetu v odločitev 
predlagala dr. Boštjana Averja 
in Jureta Kristana. Slednjega so 
svetniki tudi soglasno potrdili. 

Potrdili so tudi odpis dolga 
za dve terjatvi, ki sta zastarali, 
ukinili javni dolg na treh ze-
mljiščih, 15. junij pa določili kot 
najkasnejši datum, do katerega 
se lahko vloži vlogo za korišče-
nje poletne rezervacije v vrtcu. 

S tem je staršem omogoče-
no dovolj časa, da pravočasno 
vložijo rezervacijo, hkrati pa se 
osebju omogoči, da kljub ka-
drovsko težjemu obdobju v letu, 
ko so zaposleni na poletnih do-

pustih, omogoči normalno in 
učinkovito opravljanje njihovih 
nalog. 

Za malce več humorja je po-
skrbela točka spremembe meje 
občine. Ob tehnični posodobi-
tvi je bilo ugotovljeno, da ima 
Geodetska uprava zavedeno, da 
meja občine poteka tudi po par-
celnih številkah, ki se nahajajo v 
Kamniku in na Verdu, v Bistri. 

Prav pri Bistri pa meja pote-
ka čez polovico hiše, »tako da 
lahko kuhaš v Borovnici, spiš 
pa na Vrhniki«, so se malce po-
šalili svetniki in hkrati potrdili 
premik meje za štiri metre proti 
Bistri, kar pomeni, da je Borov-
nica tako malce večja. Svetniki 

so nato na svojo pobudo raz-
pravljali še o ureditvi parkirišča 
za tovornjake pri Fenolitu in 
vrtcu na Bregu, znova opozo-
rili na nevarno cesto na Dolu 
in pri tem spodbudili občino k 
»močnejšemu trkanju na vrata« 
pristojnih institucij za ureditev 

državne ceste Borovnica - Vrh-
nika, iskali pa so tudi novo loka-
cijo za mlekomat.

Končali so s čestitkami za 
prvo leto delovanja v tej sestavi 
in želji po tvornem sodelovanju 
še naprej. 

Rok Mihevc

Čestitka ob 
25. marcu – 
materinskem 
dnevu
Vsem materam, tudi tistim, ki bodo to šele postale, ob ma-
terinskem dnevu, ki ga praznujemo na dan enega največjih 
krščanskih praznikov, dan Marijinega oznanjenja, voščim 
vse najboljše z željo, da naj jim bodo obveznosti materinstva 
v čim večje veselje in da bodo pri tem deležne široke in lju-
beče podpore tako svojih najbližjih kot tudi širše skupnosti. 

Župan Peter Črnilogar z občinsko upravo 

Županova beseda

Spoštovane občanke 
in občani
 
Lansko jesen smo 
opravili ogled stanja 
občinskih vodotokov. 
S koncesionarjem, ki 
opravlja javno službo na 
področju urejanja voda, 
so bili določeni najbolj 
kritični odseki vodotokov, 
prav tako smo dogovorili 
načrt aktivnosti. 
Praviloma se lahko 
vzdrževalna dela izvajajo 
pozno jeseni in zgodaj 
pomladi, predvsem 
zaradi različnih 
varovalnih režimov. Ker 
se dela kljub pozivom 
niso pričela, smo v drugi 
polovici januarja prevzeli 
pobudo ter začeli urejati 
in čistiti nekaj najbolj 
kritičnih odsekov. 

Najava razpisov v marcu 2024
1. Javno povabilo za izbor organizatorja Praznika borovnic 2023 
2. Javni razpis za subvencioniranje MKČN 
3. Javni razpis – kultura 
4. Javni razpis – šport

Več na www.borovnica.si

Čestitka ob 8. marcu – 
mednarodnem dnevu žensk
 
Vsem dekletom in ženam v naši občini čestitamo ob pra-
zniku boja za njihovo enakopravnost in jim želimo veliko 
uspeha v njihovih prizadevanjih po dejanski družbeni in 
politični enakopravnosti. 

Župan Peter Črnilogar z občinsko upravo 

S podpisom pogodbe 
med Občino Borovnica 

in Zavodom Zlata 
mreža, ki upravlja mrežo 
voznikov – prostovoljcev 

se je v občini uradno 
začel prevoz starejših 
in invalidnih občanov 
na klic preko projekta 

“Prostofer”.

Podpisu pogodbe je sledilo 
fotografiranje prostovoljcev z 
občinskim vozilom Dacia Du-
ster, s katerim se bodo opravlja-
li prevozi, županom Petrom Čr-
nilogarjem, direktorjem zavoda 
Zlata mreža Miho Bogatajem ter 
namestnico direktorice Agenci-
je za varnost prometa mag. Sašo 
Jevšnik Kafol in Dragico Ster-
nad Praznikar, vodjo Sektorja za 
preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu na agenciji, ki sta pro-

stovoljcem izročili tudi darilne 
vrečke AVP. Občani, starejši 
od 65. let in invalidne osebe, ki 
sami ne morejo voziti osebnega 
avtomobila niti jim prevozov do 
zdravstvenih storitev v Borov-
nici, na Vrhniki in v Ljubljani, 
do Občine Borovnica, Upravne 
enotne na Vrhniki in Centra 
za socialno delo na Vrhniki ter 

do lokacij bančnih in osnovnih 
trgovskih storitev v Borovnici 
in na Vrhniki ne morejo zago-
toviti njihovi svojci ali sosedje 
oz. prijatelji, lahko tako od 7. 2. 
2024 brezplačno pokličejo na 
klicni center na številko 080 10 
10 vsak delovni dan med 8. in 
18. uro in si uredijo brezplačen 
prevoz z občinskim vozilom, ki 

ga vozi prostovoljec, za enega ali 
več zgoraj navedenih namenov, 
in sicer od 1. 3. 2024 dalje.

Podrobnosti o projektu PRO-
STOFER v Občini Borovnica si 
lahko preberete na spletni stra-
ni občine: https://www.borov-
nica.si/objava/870504

Občina Borovnica, 
foto: Jože Pristavec Joc

Uradni začetek projekta »Prostofer«

Prostovoljci in vozilo Prostofer

Borovnica je malce večja 
Na občinski seji, 15. 2., 
so najprej obravnavali 
imenovanje novega 
direktorja Komunalnega 
podjetja Vrhnika, kar 
se je hkrati zgodilo v 
vseh treh občinah, torej 
tudi na Vrhniki in v Log 
Dragomerjur. 

Kasneje je tudi koncesionar 
pristopil k vzdrževalnim de-
lom, vendar v manjšem obse-
gu, kot bi bilo potrebno. Tako 
kot se to dogaja v naši občini, 
na problematiko urejanja vo-
dotokov opozarjajo številne 
druge občine in kot vse kaže 
je trenutna ureditev na po-
dročju urejanja vodotokov re-
sna sistemska težava. Upamo, 
da bodo napovedi pristojne-
ga ministrstva izpolnjene in 
bodo občinam dodeljena sred-
stva ter prenesene pristojnosti 
za urejanje vodotokov, seveda 
skladno s priporočili in usme-
ritvami stroke.    

Nadaljujem z vodami in 
protipoplavnimi ukrepi. V 
zaključni fazi je pridobivanje 
še zadnjih soglasij ter uskla-
jevanje projektnih rešitev na 
DRSV.  Če bo vse teklo po 
načrtih, potem je zelo ver-
jetno, da bo DRSV oziroma  
pooblaščeni izvajalec že letos 
poleti lahko pričel s prvo fazo 
izvajanja ukrepov in sicer  z 
ureditvijo struge Borovnišči-
ce od mostu v Jele, dolvodno 
do mostu na Ljubljanski cesti. 

Obnova železniške proge in 
rekonstrukcija železniške po-
staje se počasi končuje. Na za-
dnjem operativnem sestanku, 
ki smo ga imeli s predstavniki 
direkcije, smo ponovno izpo-
stavili vse pomanjkljivosti na 
katere smo opozarjali že te-
kom gradnje in nanje opozar-
jate tudi občani. Dogovorjeno 

je, da jih mora investitor od-
praviti do roka, določenega za 
končanje vzdrževalnih del. Po 
trenutno nam znanih infor-
macijah, naj bi bila prenova in 
sanacijska dela zaključena do 
konca maja 2024.

17. februarja se je iztekel rok 
do katerega smo zbirali po-
bude in predloge občanov v 
zvezi z načrtovanimi ukrepi 
za omejitev hrupa in gradnjo 
protihrupnih ograj ob železni-
ški progi, ki poteka skozi našo 
občino. Vse prispele pobude 
smo skupaj s predlogi občin-
ske uprave v dogovorjenem 
roku posredovali na direkcijo. 

Dobršen del koledarske 
zime je za nami in ponovno 
razkriva »rane« v okolju, ki so 
že leta prepoznane kot proble-
matične. Če smo zadovoljni s 
svojo okolico, potem je vse v 
redu. Če želimo spremembe 
na bolje, potem bi bilo primer-
no, da najprej začnemo vsak 
pred svojim pragom. 

Naj zaključim z razmišlja-
njem, da živimo v okolju kot si 
ga zaslužimo. Živeti v udobju 
misli, da bo država poskrbela 
za zdravo življenje in ohra-
njanje narave, je milo rečeno 
naivno. Zato vas vabim, da v 
prihajajočih pomladnih dneh 
vsak po svojim močeh in zmo-
žnostih prispevamo k boljši 
urejenosti našega skupnega 
okolja. 

Peter Črnilogar, župan
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S tem je bil končan dolg pro-
ces prizadevanj, ki jih je začel ter 
do nakupa prostorov in izdela-
ve projekta njihove preureditve 
v knjižnico pripeljal nekdanji 
župan Bojan Čebela, z izvedbo 
projekta pa končala aktualni 
župan Peter Črnilogar in ob-
činska uprava. 

Na začetku slovesne otvo-
ritve, ki se je začela ob 17. uri, 
je zbrane pozdravila vodja kra-
jevne knjižnice Simona Stra-
žišar, ki se je poleg vseh tistih, 
ki so zaslužni za to, da se je 
knjižnica lahko preselila v nove 
prostore, še posebej zahvalila 
družini Lebez, ki je takoj po 
I. svetovni vojni poskrbela za 
hrambo knjižničnega gradiva 
ter hčerki dr. Marje Boršnik 
ddr. Francki Premk in vnu-
kinji dr. Evi Premk Bogataj, 
ki sta knjižnici darovali nekaj 
zelo vrednih kosov pohištva dr. 
Marje Boršnik ter zbirko njenih 
del. 

Župan Peter Črnilogar se 
je v svojem nagovoru posebej 
zahvalil:
•  borovniškemu župniku g. 

Janezu Šilarju za možnost 
dolgoletnega najema prosto-
rov in potrpežljivost pri več-
krat preloženi selitvi knjižni-
ce v nove prostore, 

•  nekdanjemu županu Bojanu 
Čebeli za pobudo in začetek 
procesa prenove nekdanje tr-
govine v knjižnico,

•  nadzorniku gradnje Jožetu 
Wallnerju za dosleden nad-
zor ter strokovno iskanje re-
šitev, 

• nekdanjemu lastniku Jožetu 
Jurčku za vse opravljene pro-
stovoljne ure med gradnjo in 
selitvijo, 

•  knjižničarkama Simoni 
Stražišar in Tini Korošec, 
ki sta v selitev ter organizaci-
jo otvoritve vnesli ogromno 
energije in prostovoljnih ur, 

• direktorici Cankarjeve knji-
žnice Vrhnika Sonji Žakelj 
za podporo in zgledno sode-
lovanje,

•  vsem številnim prostovolj-
cem, brez katerih selitev knjig 
in ureditev novih prostorov 
ne bi bila mogoča,

•  ravnatelju OŠ dr. Iva-
na Korošca Borovnica in 
vsem učiteljem in učen-
cem, ki so z živo verigo dali 
še poseben simbolni pečat 
selitvi knjižničnega gradiva v 
nove prostore in

•  direktorici občinske uprave 
Dolores Dolenc Bajc za 
uspešno sodelovanje pri vo-
denju projekta in še posebej 
za pridobitev 68.000 evrov 
nepovratnih sredstev Mini-
strstva za kulturo za sofi-
nanciranje opreme prostorov.

Simona Stražišar je na 
kratko, s poudarki na najbolj 
pomembnih prelomnicah in 
dogodkih, predstavila začetke 
bralne kulture in razvoj knji-
žnice v Borovnici. Že leta 1874 
je obstajalo mednarodno 
bralno društvo, ki je imelo 
svojo zastavo in pravila in je 
organiziralo številne priredi-
tve. Na največji leta 1881 se 
jih je zbralo kar 4.000, ne le 
iz bližnje okolice in Ljubljane, 
temveč iz vse Kranjske in celo 
iz Trsta. Po 1. svetovni vojni je 
nastala Knjižnica Obrtnega 
društva v Borovnici. Zanjo je 
skrbela družina Lebez, zbir-
ka pa je štela okoli 2100 knjig. 
Ob začetku 2. svetovne vojne 
se je mnogo knjig porazgubilo 
in uničilo, s preostankom in 
pretežno darovi pa so po vojni 
v prostorih današnjega TVD 
Partizan slovesno odprli Ljud-
sko knjižnico. Leta 1996 se je 
poimenovala po dr. Marji 
Boršnik in nekaj let delova-
la kot samostojni javni zavod. 
Danes pa je enota Cankarjeve 
knjižnice Vrhnika. Simona 
Stražišar nas je ob koncu svoje-
ga nagovora seznanila, da je re-
dna profesorica in raziskovalka 
slovenske literature in kulture 
na ljubljanski univerzi dr. Ur-
ška Perenič svojo novo knjigo 
o Ivanu Tavčarju, ki jo je pisala 
tudi v spomin dr. Marji Boršnik, 
knjižnico ob odprtju novih pro-
storov to knjigo podarila. 

Knjižničarka Tina Koro-
šec je prebrala opis delovanja 
knjižnice v času, ko je ta v pro-
storih stare pošte delovala kot 
Knjižnica Obrtnega društva 
Borovnica in je bilo ob izposoji 
knjig v njej mogoče kupiti tudi 
trafikantske artikle in izdelke 
domačih obrtnikov. 

Direktorica Cankarjeve knji-
žnice Vrhnika Sonja Žakelj je 
povedala, da je svoje prve knji-
žničarske korake začela pred 
skoraj dvema desetletjema prav 
v borovniški knjižnici, ki je se je 
leta 1972 kot enota priključila 
vrhniški. Povedal je tudi, da se 
dobro spominja škripanja le-
senih in strmih stopnic v pro-
storih nekdanje knjižnice, po 
katerih so marsikateri starejši 
občani ali starš z otrokom v 
naročju komaj zmogli, za osebe 
na vozičkih pa so bile nepremo-
stljiva ovira. Te ovire zdaj k sre-
či ni več, novi prostori pa bodo 
verjetno tako, kot je bilo to tudi 
na Vrhniki, bistveno povečali 
število bralcev, izposoj in do-
godkov. Zahvalila se je vsem, ki 
so zanje zaslužni, še posebej pa 
svoji sodelavki Simoni Straži-
šar, ki že desetletja v borovni-
ško knjižnico vlaga sebe, svojo 
energijo ter svoj službeni in 

prosti čas. S skupnimi prizade-
vanji jima je v preteklih letih iz 
naslova vlaganj in vzdrževanja 
knjižničnih prostorov uspelo 
privarčevati 74.398,30 eur, ki so 
bili sedaj porabljeni za prenovo 
novih prostorov knjižnice v Bo-
rovnici. 

Dr. Eva Premk Bogataj se 
je v svojem in v imenu svoje 
mame Francke zahvalila občini 
in občanom za skrb, ki jo na-
menjajo ohranjanju spomina na 
sokrajanko, njeno babico Marjo 
Boršnik, ki je vedno poudarjala 
pomen svojega v Borovnici pre-
živetega srečnega otroštva za 
svoj kasnejši razvoj in uspehe. 
Poudarila je, da je sicer zelo po-
membno, da je knjižnica konč-
no dobila nove, bolj primerne 
prostore, da pa so ti le lupina, 
prava vsebina in duša knjižnice 
pa so ob njenih zaposlenih vsi 
njeni uporabniki. Ti bodo imeli 
sedaj ne le boljše pogoje za iz-
posojo knjig, temveč za številne 
dogodke in dejavnosti, ki bodo 
knjižnici omogočili, da ostane 
duša kraja in ga kulturno bogati 
s še več in še bolj raznovrstnimi 
dogodki in dejavnostmi. 

Med nagovori je program s 
skladbami, katerih avtor glasbe 
in besedila je vokalist in kitarist 
dr. Boštjan Rus, obogatil do-
mači glasbeni trio, ki ga poleg že 
omenjenega sestavljata še Boris 
Bezek, kitara in Dejan Mesec, 
harmonika. 

Po uvodnih (na)govorih so 
Peter Črnilogar, Sonja Ža-
kelj, ddr. Francka Premk in 
dr. Eva Premk Bogataj pre-
rezali trak in tako simbolič-
no odprli nove prostore. 

Dobra stotinja občanov si 
je ob glasbi kvarteta v sestavi 
Mario Dimitrov, Maja Na-
veršnik, Ana Glišić Dimi-
trova in Alenka Kovačič z 
velikim zanimanjem ogledala 
nove prostore. 

Številni so se v sproščenih 
pomenkih še dolgo zadržali v 
novem borovniškem hramu 
kulture.

Občina Borovnica

Slovesna otvoritev novih prostorov krajevne knjižnice
dr. Marje Boršnik Borovnica

Rezanje traku ob otvoritvi novih prostorov knjižnice

Ddr. Francka Premk, Sonja Žakelj, dr. Eva Premk Bogataj in župan Peter Črnilogar

24. januarja 2024, ob 118. obletnici rojstva
dr. Marje Boršnik, se je krajevna knjižnica, 
ki nosi njeno ime, po več desetletnem 
gostovanju v prostorih nekdanjega župnišča, 
preselila v svoje prostore v temeljito 
preurejeni nekdanji trgovini TUŠ Market 
Jurček na Paplerjevi ulic 19A v Borovnici. 
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Datum odprtja novih prosto-
rov ni bil slučaj, saj je tisti dan 
minilo 118 let od rojstva rojaki-
nje, literarne zgodovinarke dr. 
Marje Boršnik, po kateri je poi-
menovana knjižnica. Še več, bli-
zu tega datuma, pred 78 leti, se 
je ustanovila Ljudska knjižnica.

 Da je bil to težko pričakovan 
dogodek, je pričala več stoglava 
množica občanov, ki se je zbrala 
pred knjižnico. Knjižničarka in 
povezovalka slovesnosti Simo-
na Stražišar je najprej posebno 
dobrodošlico izrekla sorodni-
kom dr. Marje Boršnik, hčerki 
Franci Premk in vnukinji Evi 
Premk Bogataj. Pozdravila je 
tudi sorodnici družine Lebez, 
ki je po 1. svetovni vojni skrbela 
za knjige v Knjižnici Obrtnega 
društva, Maja Ondračka in Ju-
lijana Lebez Lozej.

Župan Peter Črnilogar je v 
govoru spomnil, da je knjižni-
ca dolga desetletja gostovala v 
najetih prostorih Župnije Bo-
rovnica in da je občina stalno 
preverjala različne možne loka-
cije za selitev, npr. Stara pošta 
ali prostori nad Mercatorjem. 
Razmere pa so se spremenile, 
ko so se v podjetju Jurček od-
ločili, da bodo prenehali s trgo-
vsko dejavnost. Občinski svet 
je leta 2021, v času mandata 
Bojana Čebele, potrdil nakup 
in rekonstrukcije objekta. Čas 
obnove se je sicer malce podalj-
šal zaradi ugotovljene horizon-
talne nestabilnosti, je pojasnil 
Črnilogar. “Verjamem, da smo 
lahko veseli in zadovoljni, da 

je knjižnica preseljena v nove 
moderne prostore, ki so pri-
tlični, bolj varni za uporabo, 
ustrezno osvetljeni, imajo 
talno ogrevanje in so klima-
tizirani. Lažje so dostopni 
starejšim občanom, na voljo 
imamo več parkirnih prosto-
rov, več prostora za pravljične 
urice, imamo ločeno čitalnico, 
imamo kotiček, namenjen v 
spomin dr. Marji Borštnik. 
Imamo moderen objekt, na-
menjen vsem generacijam, ki 
s sabo nosi zgodbo preteklosti.”

Zahvalil se je Župniji Borov-
nica, da je bila dolga leta potr-
pežljiv najemodajalec, arhitektu 
Jožetu Kunšku in podjetju Bo-
son, ki so projektirali prenovo 
objekta in notranjo opremo, iz-
vajalcem prenove Gib gradnje, 
podjetju Gonzaga, nadzorniku 
Jožetu Wallnerju za prispevek 
pri iskanju rešitev in nadzoro-
vanju gradnje, ravnatelju, kolek-
tivu in učencem Osnovne šole 
dr. Ivana Korošca za sodelova-
nje pri simboličnem prenosu 
knjig, vsem prostovoljcem, ki 
so sodelovali pri selitvi in ure-
janju knjižnice, nekdanjemu la-
stniku objekta Jožetu Jurčku, ki 
je “ponotranjil projekt, kot da je 
njegov,” sodelavcem Knjižnice 
Ivana Cankarja Vrhnika, Mini-
strstvu za kulturo, direktorici 
občinske uprave Dolores Bajc, 
ki je našla ustrezen razpis za so-
financiranje, in seveda obema 
knjižničarkama, Simoni in Tini 
Korošec, “ki sta pustili srce in 
dušo v knjižnici”. 

Odprtje novih prostorov je 
prebudilo spomine direktorici 
Cankarjeve knjižnice Vrhnika 
Sonji Žakelj, ki je svojo karierno 
pot knjižničarke začela prav v 
Borovnici. Kot je dejala, si je že 
takrat ogledala različne načrte 

za novo knjižnico in je vmes 
celo izgledalo, da bo nova stav-
ba narejena v dveh do treh letih. 

“Pa se je nekako vedno znova 
nekje zataknilo. Zato sem to-
liko bolj vesela, da se je tokrat 
le izšlo.” Tudi ona se je zahva-

lila vsem zaslužnim, poleg prej 
naštetih še nekdanjemu župa-
nu Bojanu Čebeli ter Marjanu 
Gujtmanu z Ministrstva za kul-
turo in predsednici Združenja 
splošnih knjižnic Vesni Horžen, 
ki sta podprla prizadevanja pri 
pridobitvi sredstev za notranjo 
opremo. 

Spomnila je, da imata vrhni-
ška in knjižnica skupno zgodo-
vino in da se je pomen lokalnega 
dostopa do knjižnične dejavno-
sti še posebej pokazal v času 
pandemije. “Kako pomembni 
so dostopnost prostorov, veli-
kost prostorov, sodobna opre-
ma in različne dejavnosti ter 
projekti, ki jih izvajamo v 
sodobnih knjižnicah, pa vam 
lahko iz prve roke povem vrh-
niško izkušnjo. Po selitvi v tri-
krat večje prostore vletu 2014 
se je najprej izjemno povečal 
vpis novih članov, izjemno so 
se razširile dejavnosti: veliko 
več je različnih tečajev, de-
lavnic in predavanj vskladu z 
interesom lokalnih prebival-
cev.” Tako verjame, da bo tudi 
borovniška knjižnica, tako kot 
vrhniška, postala “dnevna soba 
mesta, kjer bo vsakdo našel 
nekaj zase”. Hkrati pa ostaja 
želja, da bi občini čimprej uspe-
lo obnoviti tudi prvo nadstropje 
stavbe, saj bi v skladu s standar-
di za splošne knjižnice, borov-
niška knjižnica potrebovala 
dobrih 500 kvadratnih metrov 
prostora. “Kot občutimo že 
danes, predvsem manjka dvo-
rana za dogodke, predavanja, 
izobraževalne tečaje in pra-
vljice, ki jih otroci tako radi 
obiskujejo. Dejavnosti splo-
šnih knjižnic so se v zadnjem 
desetletju izjemno razširile in 
za to je potreben tako prostor 
kot tudi kader. V občini, kjer 
je tradicija knjižnice in prej či-
talništva že tako dolga in lepa 
kot v Borovnici, verjamem, da 
boste znali poskrbeti za vse. 
Vsem Borovničanom in dru-
gim želim prijetno in pogosto 
uporabo nove knjižnice, naj 
nas knjige še naprej povezu-
jejo, bogatijo in osrečujejo,” je 
zaključila direktorica Žakelj. 

Na slovesnosti, ki so jo z la-
stnimi avtorskimi skladbami 

obogatili Primož Rus, Boris 
Bezek in Dejan Mesec, je spre-
govorila tudi vnukinja Marje 
Boršnik, Eva Premk Bogataj. V 
novih prostorih bo namreč bi-
val del zapuščine “prve dame 
slovenske slavistike”. “Ko smo 
postavljali to zbirko, sem do-
živela tako požrtvovalnost, 
ki jo lahko premorete samo v 
Borovnici in podobnih krajih, 
kjer sta še srce in duša. Brez 
tega vam ves denar tega sveta 
ne bo prinesel srečo. To mesto 
bo postalo srce tega kraja in če 
ne bi bilo teh vrlih in izjemnih 
prostovoljcev, tudi nas ne bi 
bilo tukaj. Tukaj smo zato, da 
vi postanete del te hiše.”

Tudi knjižničarka Simona 
Stražišar se je zahvalila vsem, ki 
so sodelovali pri slavnostnem 
odprtju, najbolj pa tistim, ki so 
dneve in tedne selili gradivo, 
knjižnici vdahnili dušo in jo še 
zdaj soustvarjajo. “Pozornost 
vseh, ki nam v teh dneh name-
njate lepe želje in spodbudne 
misli, je za nas tudi obveza, 
da dostojno nadaljujemo delo 
naših predhodnikov.” Izrazila 
je tudi veselje nad sporočilom, 
ki ga je poslala redna profeso-
rica in raziskovalka slovenske 
literature in kulture na ljubljan-
ski univerzi dr. Urška Perenič. 
Poslala je svojo novo knjigo o 
Ivanu Tavčarju, ki jo je pisala 
tudi v spomin dr. Marji Bor-
šnik. “Pripisala je: Naj bo to 
moje skromno darilo ob odpr-
tju novih prostorov! Knjižnica 
pa naj bo Borovničanom in 
Borovničankam prijetno du-
hovno zatočišče.”

Sledilo je le še rezanje traku, 
uradno odprtje novega knji-
žnega hrama in seveda ogled 
prostorov, ki ga je spremljala 
Mala nočna glasba Wolfganga 
Amadeusa Mozarta in Serena-
da Benjamina Ipavca v izvedbi 
godalnega kvarteta poklicnih 
glasbenikov v slovenskih orke-
strih – Mario Dimitrov, Maja 
Naveršnik, Ana Glišić Dimitro-
va in Alenka Kovačič.

In bralci nove knjižnice so 
srečno živeli do konca svojih 
dni. 

Rok Mihevc 

Trilogija o knjižnici
s srečnim koncem

Župan Peter Črnilogar, knjižničarki Tina Korošec in Simona Stražišar, 
direktorica Knjižnice Ivana Cankarja Vrhnika Sonja Žakelj in poslanec Bojan Čebela

Prostovoljno gasilsko 
društvo Borovnica v 
letu 2025 praznuje 140 
let delovanja. 

Okrogli jubilej bomo okro-
nali s praznovanjem, saj je prav, 
da taka obletnica ostane v le-
pem spominu.

PGD Borovnica je ponosen 
lastnik voznega parka, po-
hvalimo se lahko s kar štirimi 
gasilskimi vozili. Da pa bi bil 
naš park tudi moderen, smo 

si že pred časom zadali cilj, da 
ga tudi posodobimo tako, da 
naš zvesti TAMA zamenja-
mo za sodobni GVC-2. Naša 
avtocisterna TAM je letnik 
1987. Avtocisterna je za svojo 
starost v zelo solidnem stanju, 
kar se imamo zahvaliti pred-
vsem skrbnikom vozila, ki so 
vsa ta leta bedeli nad njego-
vim brezhibnim delovanjem. 
Kljub temu da je vozilo dolga 
leto skrbno služilo svojemu 
namenu, se zavedamo, da je 
za potrebe osrednje enote ne-

ustrezno. Avtocisterno takega 
kova je za potrebe gasilskega 
posredovanja v današnjih ča-
sih povozil čas. Intervencije 
so čedalje zahtevnejše, zato 
moramo temu trendu slediti 
tudi z opremo in vozili. Tako 
smo si že pred časom zadali 
cilj, da bi ob 140-letnici usta-
novitve PGD Borovnica pre-
vzeli novo gasilsko cisterno z 
oznako GVC-2. Gasilska vozila 
imajo visoko ceno, ocenjena 
vrednost investicije se bo blizu 
280.000 €. Finančen zalogaj je 
veliko breme tako za proračun 
občine Borovnica kot za naše 
društvo, zato je župan občine 
Borovnica g. Peter Črnilogar 
našel sogovornika pri nakupu 
vozila GVC-2. 

Gre za podjetje Fenolit d.d., 
ki je v naši občini prisotno že 
več kot 70 let. Podjetje Fenolit 
d.d. je napredno podjetje in si 
intenzivno prizadeva za razvoj 
panoge in varnosti v tovarni in 
njeni okolici. 

17. 1. 2024 smo na sedežu 
podjetja Fenolit d.d. podpisali 
donatorsko pogodbo o naba-
vi novega vozila GVC-2, ki bo 

služilo prebivalcem občine 
Borovnica. Pogodbo o finan-
ciranju našega novega vozila 
sta podpisala direktor podjetja 
g. Slavko Žibret in predsednik 
društva Klemen Košir. Radi bi 
se še enkrat zahvalili županu 
občine Borovnica g. Petru Čr-
nilogarju za njegovo angažira-
nje pri iskanju virov financira-
nja vozila in g. Slavku Žibretu 
za njegov posluh in doprinos 
razvoju gasilstva v naši kotlini.

Zahvala gre tudi vam občan-
kam in občanom, ki ste ali pa 
še boste z donacijam in prosto-
voljnimi prispevki pomagali 
pri nakupu našega in vašega 
novega vozila GVC-2 .

Zadnji dan meseca januarja 
smo naredili velik korak k ure-
sničitvi naših žeja. Na portalu 
javnih naročil je bil objavljen 
razpis za nakup podvozja za 
vozilo GVC-2. Za kar gre za-
hvala v prvi vrsti predvsem 
tovarišu Blažu Palčiču in tova-
rišici Saši Mevec Pušnik, ki sta 
pripravila vso potrebno doku-
mentacijo za razpis.

UO PGD Borovnica

Začetek postopka nakupa 
novega vozila GVC-2 v PGD Borovnica

Podpis donatorske pogodbe med PGD Borovnica 
in podjetjem Fenolit d. d.

V sredo, 24. januarja 2024, je Borovnica tudi 
uradno dobila novo knjižnico. 
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Namen javne predstavitve je 
bil pridobiti povratne infor-
macije ter relevantne pri-
pombe in pobude občanov, 
ki naj bi se v čim večji meri upo-
števale v končnem dokumentu. 
Javna predstavitev se je konča-
la s sklepom, da se na spletni 
strani Občine Borovnica 
objavi predstavitev osnut-
ka študije mag. Globevnika, 
potem pa občani svoje čim 
bolj utemeljene pripombe 
in predloge v roku 30 dni 
posredujejo na Občino Bo-
rovnica (najbolje prek e-pošte 
na: obcina@borovnica.si). Ta 
jih bo potem posredovala izde-
lovalcu in naročniku študije. 

Omenjena študija ne obrav-
nava ukrepov za zmanjšanje 
hrupa ob železniški progi na 
njeni celotni trasi skozi občino, 
temveč le od konca železni-
ške postaje Borovnica (gle-

dano proti Divači) do konca 
poteka proge skozi občino 
Vrhnika. Protihrupne ograje 
(PHO), ki se v občini ob progi 
postavljajo sedaj, se postavljajo 
v okviru projekta posodobitve 
medpostajnega odseka med 
postajama Preserje in Borov-
nica in projekta posodobitev 
železniške postaje v Borovnici. 
Predvidoma pa bodo že v sklo-
pu tega projekta postavljeni 
tudi prvi dve od sedmih ograj, 
in sicer na lokaciji tik ob koncu 
železniške postaje, saj je zaradi 
kretnic na tej lokaciji izposta-
vljenost hrupu na tem mestu v 
primerjavi z drugimi petimi lo-
kacijami za postavitev PHO, ki 
jih predvideva študija, največja. 

Javne predstavitve se je ude-
ležilo dobrih 50 občanov, ki 
jih je v uvodu nagovoril župan 
Peter Črnilogar. Zahvalil se 
je strokovnjakom, ki so prišli 

predstaviti omenjeno študijo ter 
pozval občane h konstruktivni 
ter na predmet javne predstavi-
tve usmerjeni razpravi. 

Občane je uvodoma zanima-
lo zakaj se sploh predvide-
va postavitev PHO, če naj bi 
bila, na podlagi informacij, ki 
so bile podane ob predstavitvi 
pobude za pripravo Državnega 
prostorskega nove železniške 
proge med Borovnico in Logat-
cem dne 22. 2. 1023 v Borovnici, 
do leta 2030 zgrajena nova 
proga. 

Peter Ozmič je odgovoril, da 
nove proge ne gre pričako-
vati pred letom 2035, če bo 
zgrajena, pa bo verjetno okoli 
leti 2040, saj je postopek ume-
ščanja v prostor zelo zahteven 
in se uradno sploh še ni začel. 
Tudi v primeru izgradnje nove 
proge pa obstaja verjetnost, da 
bo stara ostala v funkciji opra-
vljanja lokalne potniškega pro-
meta. 

Občani so želeli tudi podrob-
nejša pojasnila glede metodo-
logije izdelave študije hru-
pa. Izpostavili so, da se jim ne 
zdi razumljivo, da študija kaže, 

da dovoljenje emisije hrupa niso 
presežene, če pa so sami priča, 
da t. i. »nabiralni vlak«, ki ga 
vlečejo stare dizelsko-električne 
lokomotive (t. i. »Kendedijevke« 
in »Reganovke«), ki v nočne 
času pogosto vozi po progi 
skozi občino, s svojim hrupom 
prebudijo vse prebivalce v ob-
čini. Želeli so izvedeti, kdaj in 
na katerih lokacijah so bile 
izvedene meritve. Zanimalo 
jih je tudi, zakaj se, če je na sicer 
elektrificirani progi nujna vleka 
z dizelskimi lokomotivami, pri 
tem vsi prevozniki ne upora-
bljajo sodobnih dizelskih oz. 
elektro-dizelskih lokomotiv, 
katerih hrup praktično ne 
presega hrupa električnih. 

Mag. Globevnik je pojasnil, 
da študija temelji na račun-
skem modelu, ki upošteva 
topografijo terena, poselitev 
in emisije hrupa tirnih vozil. 
Model je bil preverjen z meri-
tvami na šestih lokacijah, pri 
čemer računske vrednosti nikjer 
niso odstopale za več kot 1 dBA 
glede na modelsko izračunane. 
Na podlagi predpisane metodo-
logije raven hrupa izražena v 

povprečnih vrednostih za 
tri obdobja dneva: med 6.00 
in 18.00, med 18.00 in 22.00 
ter med 22.00 in 6.00, pri če-
mer je za nočni čas predpisana 
najnižja raven dopustnih obre-
menitev s hrupom, ki za celoten 
hrup (železnica in ostali viri) 
znaša 59 dBA, v dnevnem času 
pa ta znaša 69 dBA. V kolikor 
močnejše prekoračitve hrupa, 
ki jih povzročajo železniške 
kompozicije, niso prepogoste, 
je tako povprečna vrednost 
obremenitev s hrupom lahko 
še vedno pod ravnijo najvišjih 
povprečnih dopustnih vredno-
sti. Meritve so bile izvedene 
v marcu 2023 in so na vsa-
ki lokaciji trajale vsaj 24 
ur. Bile so izvedena na 6 loka-
cijah, med katerimi je bilo pet 
lokacij v občini Borovnica 
(Dražica 5, Zalarjeva cesta 62 A, 
Pot na Malence 1, Laze pri Bo-
rovnici 45 A, Dol pri Borovnici 
45), pri čemer so na mikro-lo-
kacijo meritev vplivala soglasja 
lastnikov parcel oz. objektov 
za postavitev merilnih naprav. 
Pomemben kriterij za lociranje 
ograj je tudi njihova ekonom-
ska upravičenost, tako da 
morajo ograje pred hrupom 
ščititi vsaj 5 stanovanjskih 
objektov, ne glede na njihovo 
velikost oz. število stanoval-
cev v njih. Ostali prekomer-
nemu hrupu izpostavljeni 
prebivalci so upravičeni 
do izvedbe pasivnih ukre-
pov oz. vgradnje protihrupnih 
oken. Na tej podlagi je študija 
prvotno predvidela postavitev 7 
lokacij za postavitev ograj v ob-
čini Borovnica, po podrobnem 
pregledu pa je bila črtana ograja 
na Cesti na Grič, saj so vsi sta-
novanjski objekti nad progo na 
takšni višini, da jih tudi postavi-
tev najvišjih predvidenih ograj 
ne bi učinkovito zaščitila pred 
hrupom. 

V zvezi z zamenjavo vlečnih 
vozil s tišjimi je Peter Ozmič 
pojasnil, da se bodo starejša v 
doglednem času zamenjala 
iz enostavnega razloga, da 
so z vidika obratovanja in 
vzdrževanja obremenjena s 
previsokimi stroški, enako 
velja za njihovo temeljito preno-
vo. Kdaj pa se bo to zgodilo, je 

odvisno od samih operaterjev 
tovornega železniškega prevo-
za kot tudi od koncesionarja 
za vzdrževanje železniške in-
frastrukture (SŽ Infrastruktu-
ra d. o. o.) in Javne agencije za 
železniški promet RS. Bodo pa 
skladno z evropsko uredbo 
vsi prevozniki do 1. 1. 2025 
morali zamenjati stare to-
vorne vagone brez amortizer-
jev in z litoželeznimi zavornjaki 
z novimi, ki so veliko tišji, kar 
bo bistveno vplivalo na zmanj-
šanje hrupa železniških kompo-
zicij. Veliko pa k zmanjšanju 
hrupa prispeva tudi rekon-
strukcija prog, pri kateri so 
bolje utrdijo nasipi, zamenjajo 
železniški pragovi in nove tirni-
ce ter vgradijo podložne plošče. 

Nekateri občani so bili mne-
nja, da ob zamenjavi tirnih vozil 
s tišjimi in rekonstrukciji proge 
vgradnja na okoli 3 milijone € 
ocenjenih PHO v občini sploh 
ne bi bila potrebna ter vprašali 
ali se občina vgradnji PHO 
lahko tudi odpove in v za-
meno raje pridobi sredstva, 
ki so za to namenjena. 

Peter Ozmič je pojasnil, da 
v kolikor občina na sploh 
ali na določeni za postavi-
tev PHO predvideni lokacij 
le teh ne bo želel, potem je 
verjetno nihče ne bo prisi-
lil, da to stori. Ker pa PHO 
precej zmanjšajo obremenitev 
s hrupom tam, kje je ta zardi 
topografskih značilnosti in po-
selitve terena največja, o tem ne 
bi smeli odločati prebivalci, ki 
jih hrup ne obremenjuje tako 
kot tiste, ki so mu najbolj izpo-
stavljeni. V nobenem primeru 
pa občina ali posamezni obča-
ni ne morajo računati na to, 
da bi si lahko z odpovedjo 
postavitve PHO kakorkoli 
pridobili sredstva, ki so na-
menjena njihovi postavitvi. 

Večje število občanov je zani-
malo ali oz. kdaj je predvide-
na rekonstrukcija proge od 
železniške postaje Borovni-
ca proti Verdu, saj je sedanja 
proga neprimerna že za sedanje 
obremenitve, ki se bodo po iz-
gradnji 2. tira med Divačo in 
Koprom še bistveno povečale. 
To v prvi vrsti velja za Dolin-
ski oz. Jelenov viadukt, ki je bil 

Predstavitev 
študije 

protihrupnih 
ukrepov

ob železniški progi 
v občini 

Karta obremenitev s hrupom ob železniški progi v občini Borovnica

Prestavitev študije postavitve PHO ob železniški progi v občini Borovnica

V sredo, 17. 1. 2024, so ob 18.00, v 
večnamenskem prostoru OŠ dr. Ivana Korošca 
Borovnica izdelovalec študije mag. Aleš 
Globevnik ter predstavnik DRSI Peter Ozmič 
in predstavnika DRI Miha Rozman in Jure Lah 
občanom predstavili osnutek »Študije hrupa 
s predlogom protihrupnih ukrepov ob glavni 
železniški progi št. 50 na območju občine 
Borovnica«.
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zgrajen med leti 1850 in 1856. 
Peter Ozmič je pojasnil, da 

po informacijah, s katerimi 
razpolaga, rekonstrukcija 
obstoječa proge od železni-
ške postaje Borovnica do 
Logatca ni predvidena, saj 
se načrtuje izgradnja popol-
noma nove proge, ki bo omo-
gočala večje hitrosti in večje 
obremenitve. 

Občane, ki živijo v neposre-
dni bližini železniške proge je 
tudi zanimalo, ali je mogoče 
zahtevati, da se na določenih 
odsekih postavijo prosojne 
PHO, ki ne mečejo sence in 
vsaj nekoliko omogočajo tudi 
pogled na krajino. 

Jure Lah je pojasnil, da je 
postavitev prosojnih PHO 
iz pleksi stekla sicer mogo-
ča, vendar pa je pri tem treba 
upoštevati, da se zvok od njih 
bolj odbija in da ob njihovi 
postavitvi lahko bili preko-
mernemu hrupu izposta-
vljeni prebivalci, ki živijo 
ob progi na njeni nasprotni 
strani. 

Občanko z Jel je zanimalo 
ali bi bilo, glede na to, da je 
podvoz pod železniško progo 
na Poti v Jele ob močnejših in 
dalj trajajočih padavinah več-
krat neprehoden, mogoče na 
lokaciji podvoza v PHO mo-
goče vgraditi vrata, tako da 
bi se lahko s prečkanjem 
tirov občani izognili več kot 
1 km dolgemu obhodu preko 
intervencijskega podhoda pod 
železniško progo. 

Miha Rozman je pojasnil, 
da so na določenih mestih za-
radi potreb po intervencijah 
predvidene vgradnje vrat, ven-
dar ne za prehajanje preko 
proge, ki je zaradi varno-
stnih razlogov prepoveda-
no. 

Občani so bili radovedni 
tudi glede višine PHO in ni-

voja, od katerega se ta meri.
Mag. Globevnik je pojasnil, 

da imajo v študiji opredeljene 
višine PHO izhodiščno toč-
ko na ravni zgornjega roba 
tirnice, večinoma pa so pred-
videne ograje višine 2 m, ma-
ksimalne višine pa znašajo 3 
m. Ker so temelji za postavitev 
PHO odvisno od terena lahko 
tudi precej pod nivojem zgor-
njega roba tirnice, je dejansko 
višina ograj seveda temu ustre-
zno višja. 

Ob zaključku predstavitve, 
ki je trajala do 20.00, je obča-
ne predvsem zanimalo kako 
je z vgradnjo protihrupne-
ga pohištva oz. kdo je do nje 
upravičen ter kako in kdaj bo 
do nje prišlo. Prav tako jih je 
zanimalo, kdaj je predvidena 
postavitev PHO. 

Mag. Globvenik je pojasnil, 
da so do izvedbe pasivnih 
ukrepov upravičeni obča-
ni, za katere po veljavni 
metodologiji kaže, da so 
izpostavljeni prekomerne-
mu hrupu, vendar bodisi 
niso upravičeni do zaščite 
s PHO bodisi ta ni dovolj 
učinkovita, kar velja v pri-
meru, da živijo neposredno ob 
progi v višjih nadstropjih ali v 
stanovanjskih objektih, ki so 
več kot 3 metre nad nivojem 
tirov. V študij je podan se-
znam vseh objektov, pri čemer 
je potrebno vzeti v zakup, da 
je vgradnja protihrupnega 
stavbnega pohištva pred-
videna le za stanovanja oz. 
stanovanjske dele stavb, ki 
so naseljene in to v tistem 
delu stavbe, ki je dejansko iz-
postavljen emisijam hrupa 
železniškega prometa. Po izde-
lavi študije bo vse upravičen-
ce do vgradnje protihrupnega 
stavbnega pohištva obiskal 
projektant, ki bo preveril, 
kako je z dejansko uporabo 
stavbe ter opredelil, ali je po-
trebna zamenjava oken skupaj 

z okvirji ali pa bo zadostovala 
zgolj menjava stekel. Zame-
njavo stavbnega pohištva 
bo izvedla DRI oz. z njene 
strani preko javnih naročil 
izbran izvajalec. Občani, ki 
bodo sami vgradili protihru-
pno pohištvo, ne bodo upravi-
čeni do povračila stroškov. 

Peter Ozmič je pojasnil, da 
same izvedbe PHO in iz-
vedbe pasivnih ukrepov 
(vgradnja zvočno izolativnih 
oken v stanovanjskih stavba 
oz. stanovanjskih delih stavb) 
pri občanih, ki so prekomer-
no obremenjeni s hrupom 
železniškega prometa, a tega 
na ustrezno raven ni mogoče 
zmanjšati s postavitvijo PHO, 
bo po najbolj optimističnem 
scenariju prišlo v drugi polo-
vici leta 2027, najverjetneje 
pa šele v letu 2028. Najprej 
bo potrebno na osnovi predlo-
gov in pripomb občanov še do-
končati študijo in jo strokovno 
recenzirati, potem pa se bodo 
začeli dolgotrajni postopki jav-
nega naročanja, ki lahko zaradi 
cenovno neustreznih ponudb, 
pritožb neizbranih ponudni-
kov itd. trajajo tudi več kot dve 
leti. 

Ob zaključku razprave je 
bilo predlagano, da se izvede-
jo dodatne meritve hrupa 
na dveh mestih, za kateri 
občani na podlagi izkušenj 
domnevajo, da je lahko 
hrup večji kot izračunan na 
podlagi modela. Sprejet je 
bil tudi sklep, da se predsta-
vitev študije v obliki, kot jo 
je predstavil mag. Globevnik, 
objavi na spletni strani Ob-
čine Borovnica, nakar bodo 
imeli občani 30 dni časa, da 
svoje predloge posredujejo 
občini, ta pa jih bo urejene po 
problemskih sklopih posredo-
vala naročniku in izdelovalcu 
študije.

Občina Borovnica

Vsako jutro smo se v dveh 
skupinah z avtobusom odpelja-
li na bazen v Logatec. Prvi dan 
nas je sprejel gospod Gregor 
s plavalne šole Ščuka in nam 
prijazno predstavil higienska 
pravila in pravila obnašanja na 
bazenu. 

Ob večkratnih ponovitvah 
in opozorilih vaditeljic plava-
nja in vzgojiteljic so skoraj vsi 
otroci dosledno upoštevali, da 
se zaradi varnosti v notranjo-
sti bazena ne sme teči in da se 
mora slediti navodilom vadite-
ljic plavanja. Na začetku so bili 
otroci prek vodnih aktivnosti v 
plitvi vodi razdeljeni v skupine 
glede na predznanje in pogum, 
nato pa so vsakodnevno v svo-
jih skupinah opravljali različne 
igre oziroma gibalne naloge, 
ki vključujejo prilagojenost na 
vodo. To so: potapljanje glave, 
izdihovanje v vodo, plovnost 
in drsenje na vodi. Otroci so se 
vsak dan z veseljem odpravili 
do svojih vaditeljic. Tisti z manj 
poguma so se zadrževali v bolj 
plitvi vodi in preko zabavnih 
iger izgubljali strah, tisti z malo 
več poguma so že uporabljali 
različne penaste pripomočke 

in spoznavali prve plavalne ele-
mente, medtem ko so se najbolj 
pogumni že naučili ali celo že s 
prvo plavalno tehniko preplava-
li več metrov. 

Za vse otroke je bil celote-
denski obisk bazena prijetna 
izkušnja in hkrati tudi preizkus 
samostojnosti (preoblačenje, 
priprava plavalnih potrebščin), 
ki so ga otroci vsak dan bolje 
opravili. Prav tako je bil izziv 
tudi za vzgojiteljice, saj smo se 
v časovni stiski s sušilci za lase 
in glavniki v rokah dokazovale 
v »frizerskih sposobnostih« ozi-
roma sušenju dolgolask. In vsak 
dan znova smo bile zadovoljne, 
ko smo se pravočasno usedli na 
avtobus za odhod nazaj v vrtec, 
in pomirjene, ko so otroci v vrt-
cu urejeni, siti in utrujeni legli 
k počitku.

Čeprav je bolezen kar nekaj 
otrokom preprečila, da v celoti 
končajo plavalno opismenjeva-
nje, so kljub temu v vrtcu preje-
li diplomo, ki je vsakemu izmed 
njih na obraz zarisala širok na-
smeh.

Zapisala vzgojiteljica 
Mojca Rebula

Plavalno opismenjevanje
otrok iz vrtca Borovnica

Obveščamo vse lastnike priobalnih 
zemljišč ob vodotokih 2. reda*, da so po 
določilih 100. člena Zakona o vodah (Ura-
dni list RS, št. 67/02 in spremembe) dolžni 
sami zagotavljati odstranjevanje odvečne 
zarasti na bregovih. 

Odstranjevanje plavja (odpadlega listja 
in drugih plavajočih predmetov), odpad-
kov in drugih opuščenih in odvrženih 
predmetov ter snovi z vodnih in priobal-
nih zemljišč.

Pogoji, pod katerimi lahko čiščenje pri-
obalnega (in vodnega) zemljišča izvede 
priobalni lastnik oz. drug uporabnik ze-
mljišča, so naslednji:
-  zagotavljati je treba selektivno odstra-

njevanje odmrle, poškodovane in od-
večne zarasti iz brežin in priobalnega 
zemljišča, zlasti zarasti, ki sega v strugo 
potoka;

-  golosekov ni dovoljeno izvajati: morebi-
tnih večjih zdravih dreves, če se nahaja-

jo ob potoku, se torej ne sme posekati. V 
priobalnem pasu vodotoka, ki predsta-
vlja 5 m pas od zgornjega roba brežine 
potoka, je treba ohranjati nepretrgano 
drevesno in grmovno zarast;

-  propadlo in odstranjeno zarast ter od-
padke je treba v celoti odstraniti z ob-
močja na naravi neškodljiv način; mate-
rial je prepovedano odlagati v strugo, na 
brežino, v priobalni pas vodotoka;

-  treba je redno odstranjevanje plavja iz 
vodnega in priobalnega zemljišča (od-
padlega listja in drugih plavajočih pred-
metov);

-  treba je odstranjevanje odpadkov in mo-
rebitnih drugih opuščenih in odvrženih 
predmetov iz vodnega in priobalnega 
zemljišča (o morebitnem odlaganju tre-
tjih oseb je treba obvestiti pristojno in-
špekcijsko službo);

-  na urejenih odsekih vodotokov v strnje-
nih naseljih je treba redno kositi brežine 
in priobalni pas vodotokov;
Pri načrtovanju vegetativnega vzdrževa-

nja, to je predvsem odstranjevanju grmi-
čevja in drevja, je treba tudi upoštevati, da 
je, v skladu z Zakonom o divjadi in lovstvu 
(Uradni list RS, štev. 16/04 in spremembe), 
prepovedano odstranjevanje zarasti ob vo-
dnih koritih v obdobju med 1. marcem in 
1. avgustom. 

Pri odstranjevanju obrežne zarasti na 
območjih z naravovarstvenim statusom 
je treba upoštevati še naravovarstveno za-
konodajo. Območja z naravovarstvenim 
statusom so razvidna iz Atlasa okolja in 
Atlasa voda. Za napotke glede upošteva-
nja tega naj se lastniki oziroma uporabni-
ki priobalnih zemljišč obrnejo na pristoj-
ne območne enote Zavoda RS za varstvo 
narave.

Hkrati vas obveščamo, da je z namenom 
zmanjševanja erozijske in poplavne ogro-
ženosti prebivalcev, objektov, premoženja 
in zemljišč, prepovedano odlaganje vejevja, 
lesne mase oziroma kakršnokoli deponira-
nje lesa na vodnem in priobalnem zemlji-
šču.

Prav tako je v skladu s ciljem varstva in 
urejanja voda in zmanjševanja posledic 
škodljivega delovanja voda prepovedano, 
na vodnem in priobalnem zemljišču, po-
stavljanje kakršnih koli ovir, vzdolžnih 
ali prečnih ograj, deponiranje bal sena in 
drugih pridelkov, gradbenega materiala in 
gradbenih odpadkov, tudi v smislu zača-
snih deponij.

mag. Neža KODRE, direktorica, 
DRSV MNVP 

*vodotoki 2. reda so vsi vodotoki, ki v prilogi Zakona 
o vodah niso navedeni kot vodotoki 1. reda

Poziv lastnikom priobalnih zemljišč ob vodotokih 2. reda

Tudi letos so se zadnji ponedeljek v januarju 
otroci predšolskih skupin vrtca Borovnica 

skupaj z vzgojiteljicami odpravili na plavalno 
opismenjevanje oziroma plavalni tečaj, ki je 

sofinanciran s strani občine. 
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Letos sem se težko 
odločil, kateri praznik 
je bil 8. februarja večji, 
Prešernov dan ali debeli 
četrtek. 

No, pa smo v Borovnici zdru-
žili oba. Kulturahod, ki je bil že 
peti po vrsti, namreč še nikoli ni 
bil tako bogato kulinaričen. Za 
to pa je zaslužno sodelovanje 
Kulturnega društva Borovnica, 
HUD Karel Barjanski, Društva 
Zabočela, Društva podeželskih 
žena Ajda, Zveze kulturnih or-
ganizacij Vrhnika in Kmetije 
Košir v Pristavi. 

 Začetek 5. Kulturahoda je bil 
pred novim kulturnim hramom 
v kraju, novo knjižnico. Najprej 
Zdravljica v izvedbi Moškega 
pevskega zbora Štinglci, nato je 
180 glavo množico pozdravila 
“direktorica” knjižnice Si-
mona Stražišar, ki je izrazila 
veselje, “da se je končno odvila 
saga in so knjige preseljene na 
novo lokacijo”. Povedala je, da 
so osrednji del z vitrinami na-
menili tudi zgodovini knjižnice, 
predvsem literatom, ki so pogo-
sto zapostavljeni in ljudem, ki 
so ime Borovnice ponesli širše. 

“Tu posebej izpostavljam Fra-
na Ramovša in Danila Ma-
jarona, ki sta soustanovitelja 
Slovenske univerze.” Kar je bilo 
mogoče, so na stene obesili fo-
tografije Borovnice. “Knjižnice 
danes niso več samo skladišča 
knjig, ampak v njo hodijo tudi 
tisti, ki spoštujejo zgodovino,” 
je še naglasila Simona Stražišar. 

Sledil je najkonkretnejši del 
Kulturahoda, vzpon proti Po-
kojišču do Počivalnika, nato 
pa preko Lašč do Pristave, do 
najvišje ležeče kmetije obči-
ne pri Koširjevih. Da je to tudi 
turistična kmetija, smo imeli 
moč okušati preko mesnih in 
sladkih dobrot, seveda ni šlo 
mimo “špehovke” oz. ocvirkov-
ke, če se izrazim bolj kultur-
no in slovnično. Gospodarja 
Jože in Melita sta predstavila 
kmetijo kot kraj, kjer kmetuje 
že več rodbin. “Vsak je nekaj 
prinesel, tudi mi se trudimo, 
da ohranjamo to kmetijo živo 
in to kulturno krajino. Imamo 

govedorejo, trenutno kmetu-
jemo ekološko. To je plod vseh 
generacij in večina Koširjev v 
Borovnici izhaja iz te doma-
čije. Smo ponosni na prednike, 
da so nam zapustili tak kraj 
in tudi mi ga naprej nadgra-
jujemo,” je dejal gospodar Jože, 
prikimala mu je žena Melita. 

“Kmetija je način življenja in 
vsak rod oplemeniti delo prej-
šnjih rodov. Po tej poti skuša-
va stopati tudi midva.” 

Okrepljeni z dobrotami smo 
se podali proti dolini, pravza-
prav do naslednje mize, ki se je 
šibila pod dobrotami na kme-
tiji pr Gregručkovih v Ohonici. 
Zaslužne za različne pekovske 
izdelke in želiščni čaj so bile 
članice Društva podeželskih 
žena Ajda, ki deluje že 32 let in 
šteje približno 90 članic in čla-
nov. “Društvo večkrat letno so-
deluje na različnih občinskih 
dogodkih, organizira različne 
delavnice ročnih spretnosti, 
kuharske tečaje, strokovna 
predavanja in skrbi za zdravje 
in medsebojne odnose. Orga-
nizira tudi strokovne ekskur-
zije in sodeluje pri dobrodel-
nih akcijah,” je delo predstavila 
Slava Marta Ošaben.

Ker smo bili tik pred Peklom, 
je zgodovinarka Sabina Le-
ben povedala še nekaj o tej 
borovniški znamenitosti. Spo-
mnila je, da je soteska nastala 
tako, da se je ljubljansko barje 
ugrezalo, v njej pa si je strugo 
utrla Otavščica, reka, ki izvira 
na loško-rakitniški planoti. “Z 
imenom Pekel so ljudje v pre-
teklosti sicer označevali kraje, 
ki so temačni, težko dostopni 
in vzbujajo strah, tudi naš 
Pekel je ime dobil zaradi svo-
je težke prehodnosti, deroče 
Otavščice in tudi zato vzbuja 
strah in spoštovanje. Prve poti 
so utrli oglarji, pred in pod 
sotesko pa je bilo kar nekaj 
mlinov in žag. V celoti je ohra-
njen in obnovljen le Brancljev 
– Koširjev mlin. Tu je delovala 
tudi predelovalnica lesne bi-
omase, izdelovali so lepenko, 
a so italijanski okupatorji to 
požgali.” 

Pekel je že dolga leta prilju-

bljen izletniški kraj, to se je 
poznalo predvsem po odprtju 
železnice Dunaj–Trst, je še po-
vedala. “Ker so si takrat lahko 
ljubljanska gospoda ogledala 
lepote in so se iz Stare postajo 

odpravili peš ali z vozovi, kar 
je za domačine pomenilo ne-
kaj dodatnega zaslužka. Prve 
označene poti so postavili leta 
1904 in takrat se je na otvoritvi 
zbrala vsa srenja planinskega 
sveta. Poti so več ali manj ob-
navljali zagnani Borovniča-
ni, ki jim je bilo mar, da živi 
turizem. Ta je sicer zamrl v 2. 
svetovni vojni in šele 1952 so 

se odločili, da bodo ponovno 
vzpostavili poti, nove mostove 
in markacije. In če je tako, da 
nisi Slovenec, če nisi še bil na 
Triglavu, je tudi tako, da nisi 
Borovničan, če ne greš enkrat 
do petega slapu.” Omenila je še 
rastlinsko živalski svet, pripo-
ved pa v duhu kulturnega dne 
in prihajajoče pomladi zaklju-
čila z eno pesmi Frana Paplerja, 

Majnik. “Stvarniku prepevaj 
slavo, majnik vabi te na raj.” 

Po stari ohoniški poti je pot 
vodila nazaj v Borovnico, kjer 
je v gostilni Godec sledil še kul-
turni program Tamburašev in 
pogostitev z enolončnico, koli-
kor je bilo še kaj prostora za njo. 
Naslednje leto pa se vidimo na 
poti železniške dediščine. 

Rok Mihevc 

Festival Glasbena 
fabrka je s prvim 
dogodkom v Borovnici 
vstopil v tretjo sezono.  

 
Da gre za poseben dogodek, 

so pričale tudi maske, ki so se 
odzvale vabilu organizatorja, 
da je “vstop na ta nepozabni 
pustni koncert mogoč le s pu-
stno masko ali v družbi maška-
re”. Uvodoma je organizator 
in vodja festivala Tadej Kenig, 
napravljen v baročnega gospo-
da, pozdravil vse prisotne, se 
zahvalil sponzorjem in pred-
stavil “glasbene bisere” letošnje 
sezone. 

Prvi večji nastop bo izvedel 
orkester Alma Mahler iz Ce-
lovca, ki bo popeljal v čaroben 
svet klasične glasbe. Sledil bo 
nastop dua Lorenz-Brizani, 
predstavili se bodo tudi trije 
nadarjeni glasbeniki iz Japon-
ske in Koreje trio Suave, eden 
od vrhuncev bo gotovo tudi 
koncert letošnje nagrajenke 
Prešernovega sklada Nuške 
Drašček, ki bo skupaj z Jako 
Puciharjem pela šansone. Za-
nimiva bo tudi koprodukcija s 
Španskimi borci “Gimnastika 
nesmisla III” skladatelja Ma-
teja Bonina v industrijski coni 
Struge. 

Sezono na pustno soboto pa 
je otvoril Kvintet Busina, usta-
novljen v okviru Društva hr-
vaških trobentačev in tubistov 
Busina in sestavljen iz hrvaških 
in slovenskih glasbenikov. Da-
niel Majbaum in Marko Mu-
mlek na trobenti, Frano Igor 
Barović na rogu, Ivan Bošnjak 
na trombonu in Željko Kertez 
na tubi, nastopajo po Hrvaški 
in tujini, izvajajo raznolik pro-

gram, vključno z izvirnimi deli 
za pihala, jazzom, glasbo 20. 
stoletja in filmsko glasbo. Pose-
bej pomembno je pet gostovanj 
na Japonskem, med katerimi so 

koncertirali v več mestih in po-
učevali več kot tisoč japonskih 
učencev v različnih komornih 
zasedbah. Ansambel pogosto 
sodeluje tudi s Simfoničnim 

pihalnim orkestrom Hrvaške 
vojske, izvajajoč izvirne sklad-
be za trobilni kvintet in orke-
ster. 

Rok Mihevc 

Najbolj kulinaričen Kulturahod do sedaj

Otvoritve Glasbene fabrke v maskah

Prešernov dan in debeli 
četrtek sta si podala roki
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Tako že vrsto let blesti v svo-
jem poslanstvu, baletu. Pred 
kratkim je fant uspešno opravil 
avdicijo na akademiji državne 
dunajske opere, kamor pride 
veliko mladih plesalcev z vsega 
sveta in katerih večina ima veli-
ko boljše pogoje za plesno uspo-
sabljanje, pa vseeno le redkim 
uspe. Alexu Ristoviću iz Borov-
nice pa je čisto zares uspelo.

Koliko časa že plešeš balet in kaj te 
je k baletu nagovorilo?

Balet plešem od tretjega leta da-
lje. V vrtcu sem opazoval svoje 
prijatelje, kako hodijo k baletu 
in kako se imajo »fino«, pa sem 
se bolj zaradi druženja vključil 

tudi sam. Sprva sem jih samo 
opazoval, saj mi je bilo malo 
nerodno, nato pa sem se jim pri-
družil. Počasi me je balet osvojil. 
Po 6. letu sem želel še naprej 
nadaljevati z baletom. Moj oče 
ni bil najbolj navdušen in me 
je vpisal na nogomet. Tam sem 
zdržal dva meseca. Želja po ple-
su pa me je še naprej neutrudno 
vlekla k nadaljevanju in potem 
sem mamo tako dolgo prosil, 
naj me vpiše na plesne vaje, da je 
na koncu popustila. V prvem in 
drugem razredu sem še plesal v 
Borovnici, nato pa sem šel za tri 
leta v privatno baletno šolo. Pri 
desetih sem odšel na avdicijo za 
Konservatorij za glasbo in balet 
Ljubljana, kjer sem bil sprejet v 

prvem krogu. Tam plešem še 
danes.

Si imel kašnega baletnega vzorni-
ka?
Ja, na začetku mi je bil všeč Ser-
gei Vladimirovich Polunin, ker 
je imel izredne skoke, predvsem 
me je prevzela njegova plesna 
tehnika. Ko danes malo bolj 
pogledam v balet, pa sem nav-

dušen nad plesalcem Mikhai-
lom Baryshnikovim, njegovimi 
piruetami in postavo med ple-
som, v mislih imam ravnotežje, 
ki zahteva veliko vaje in fizične 
kondicije.

Balet je nekaj specifičnega. Pot do 
profesionalnosti je dolga in zahtev-
na. Polna je odrekanj, prilagajanja 
in trdega dela. Gotovo ti je bilo kdaj 
težko kot plesalcu?

Ja, velikokrat mi je bilo težko; v 
baletu samem je veliko primer-
janja med plesalci. Z negativni-
mi mnenji se občasno srečujem 
tudi izven baletnih dvoran. Kot 
razred v šoli se sicer razumemo, 
vendar je včasih zelo izključujo-
če, saj sem edini, ki pleše balet. 
Od začetka so se me fantje iz-
ogibali, saj niso poznali baleta.

Letos zaključuješ osnovno šolo. 
Medtem ko tvoji sošolci še iščejo 
prave izbire srednjih šol, pa je tvo-
ja odločitev jasna. Ne dolgo nazaj 
si bil na avdiciji za šolanje na Ba-
letni akademiji Dunajske državne 
opere. Po petih tednih nestrpnega 
pričakovanja si izvedel, da si edini 
sprejeti Slovenec. Kako so potekali 
sprejemni izpiti?

Avdicija je potekala tri dni, pri-
peljala me je moja družina, kar 
mi veliko pomeni. Sama avdici-
ja je razdeljena na tri dele, ki iz-
gledajo kot običajne ure baleta. 
Na vseh urah te spremlja učitelj 
baleta, ki te opazuje med vaja-
mi. Vse je bilo precej običajno, 
seveda pa, glede na vse videno, 
oni presodijo, ali si dovolj pri-
meren za izobraževanje pri njih. 
Sicer je bilo precej stresno; vseh 
vaj res nisem poznal, saj se jih 
še nisem učil, zato sem veliko 
improviziral in očitno sem jih 
prepričal.

Iskrene čestitke za prehojeno pot in 
za pomemben korak v tvojem življe-
nju. Odhajaš na Dunaj, te morda še 
kaj skrbi?

Verjetno bom pogrešal čisto vse: 
prijatelje, učitelje baleta, dom in 
upam, da imajo na Dunaju do-
bre solate. Moje starše skrbi ves 
finančni zalogaj in morda se še 
najde kakšen sponzor, ki bi mi 
lahko olajšal šolanje na Dunaju, 
ki se ga zelo veselim.
Alexu iskreno čestitamo za izje-
men pogum, voljo ter vztrajnost 
in mu želimo srečno izpolnje-
vanje njegovih sanj.

Marjeta Debevec

V soboto, 20. januarja smo sedli na 
avtobus polni veselja in se odpeljali 

k našim prijateljem v Slavino pri 
Postojni, kjer imajo med seboj 

otroke iz ene od ukrajiskih sirotišnic. 

Pri njih smo že bili, ko jih je naša država spre-
jela ob začetku vojne v Ukrajini, seveda smo vsi, 
tako oni kot mi, upali da bo vojne kmalu konec.

Z eno samo besedo je svojo dobroto in kultu-
ro miru, svoje veselje do življenja delila otroška 
folklorna skupina Coklarčki. Očitno je, da voj-
nih nesmislov še ne bo konec, prav nasprotno 
po vsem svetu so novi spori in naša prihodnost 
miru spet ni nekaj samoumevnega.

Pravijo: daleč od oči, daleč od srca. No, mi-
slim, da smo Slovenci izjemni, vedno se vendar 
najde tisti trenutek časa in veselja, ki ga znamo 
podeliti z drugimi. Predstavili smo jim našega 
lokalnega pasjega junaka Detektivskega psa 
Žaka in zaplesali stare slovenske plese, spoznali 
so tudi stare otroške igre, skupaj smo iskali mo-
rilca in na koncu smo bili zelo usmiljeni, kot to 
pokaže naš pes Žak. 

Otroci so uživali v detektivskem delu, celo 
vzgojiteljice so se pridružile zapletenemu prime-

ru izginulih kokoši. Seveda pa so naši Coklarčki 
pokazali vso našo slovensko kulturo skozi ples 
in igro, tako so spoznali, kako so otroci živeli 
nekoč.

Otroke sta glasba in ples malo umirila, nato 
pa smo povabili še njih k sodelovanju, res so se 
zelo uživeli. Primož Košir je vse očaral z svojo 
harmoniko, dobesedno so se zaljubili v preigra-
vanje harmonike.

Prinesli smo jim domača jajca in slovensko 
potičko, pa seveda knjigo o Detektivu Žaku. 
Najbolj pomembno pa seveda našo slovensko 
besedo, ki so jo v teh vojnih časih dodobra spo-
znali.

Dragi naši starši naših Coklarčkov, izredna 
hvala, ker ste nam zaupali otroke, lahko rečem, 
da so bili vsi otroci pretreseni in spoznali so, 
kako pomembno je poznati svoje biološke star-
še, kaj pomeni družina in kako so vojne res ne-
potrebne in nesmiselne. Otroci so se na koncu 
skupaj družili in vsi smo imeli cmok v grlu ob 
slovesu.

Hvala tudi Sari Košir in Špeli Jevnikar in vse-
mu kulturnemu društvu iz Borovnice, ki ste 
pomagali ponesti upanje in veselje vsem tem 
otrokom.

Napisala Marjeta Debevec

Borovniška otroška folklorna skupina 
in knjižni junak Detektivski pes Žak

na obisku pri ukrajinskih sirotah

Sprejet na 
Baletno 

akademijo
Dunajske državne 

opere
Še danes vidim majhnega fantka, kako pleše 

na odru borovniške osnovne šole. Vidim njegov 
zanos, ko je kljub vsem posmehom stal in z vsem 
svojim pogumom pokazal nekaj, kar je bilo fantu 

dano že v zibelko: izreden plesni talent. 
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O njenem delu, navezanosti na Borovnico in še 
čem sem spregovoril s hčerko ddr. Francko Premk 
in vnukinjo dr. Evo Premk Bogataj, ki sta se v po-
govoru zelo dopolnjevali. Veseli in hvaležni sta, 
da je zapuščina dr. Marje Boršnik našla mesto 
prav v njej tako ljubi Borovnici. 

Kako bi nam predstavili dr. Marjo Boršnik z vašega oseb-
nega vidika? 
Citiram misli njenega naslednika prof. dr. Borisa 
Peternuja: “Po njej smo srečali še veliko znanosti, 
morda preveč in večje. Toliko človeške čistosti in 
moči pa nikdar več.” (Zbornik Borovnice: Zaupa-
la je v mladega človeka, 1966, 19). 

Kakšna mama in babica je bila?  
Iz pričevanj, navedenih v najini monografiji sku-
paj z Evo Premk Bogataj, je razvidno, da je bila 
pripravljena za svojega otroka zastaviti tudi življe-
nje. Sicer pa so me razmišljanja duhovnih velika-
nov prepričala, da si starše človek sam izbere. 

Beremo lahko, da je dr. Marja Boršnik imela zelo rada 
Borovnico. Kaj ji je bilo tako posebnega tu pri nas? Citi-
ram: “Ko so mi končno povedali, da je hiša v Borovnici 
prodana in da se bomo morali spomladi izseliti, sem 
neutolažljivo jokala. Kot da se je odtrgal kos mene in bo 
za zmerom odmrl.” 
Borovnica je bila zanjo raj, Ljubljana pa pekel. V 
Borovnici je celo Pekel raj, je dejala. Njena hiša je 
bila čaroben grad, potem je tu še rajski vrt, ona pa 
je bila princeska in Palčica, ki je plula na lokvanje-
vem listu po vijugah blestečega potočka, ki ga je 
skozi vrt speljal njen tehnično iznajdljiv oče. Oče 
pa je bil rad Borovničan, saj je bil v njenih očeh 
izključno vezan na ta kraj. Tam je sadjaril in celo 
najboljše hruške razstavljal na razstavah. Tudi 
Marja je z njim plezala po hruški, tam ga je videl 
prvič in zadnjič. Ko je izgubila vrt, v katerem je 
razvijala svojo fantazijo, je bilo zanjo konec sveta. 

Kaj pa njeno delo, kaj bi poudarili od njenega bogatega 
opusa? 
Njen kategorični imeprativ. Pomembna je avtor-
jeva ustvarjalna moč, kvaliteta, ki je neodvisna 
od njegovih svetovnonazorskih načel. Zato so 
bili predmet njene raziskave predvsem pisatelji, 
pisateljice, pesniki, pesnice “personae non gratae”, 
tisti, ki so bili politično ali kako drugače prega-
njani. 

Je imela kaj težav pri tem, da je bila ženska, je bila zara-
di tega kdaj zapostavljena? 
Zapostavljenost ženske je občutila najprej na 
lastni koži, pri raziskovanju žensk ustvarjalk pa 
tudi prav pri vseh ustvarjalkah brez izjeme. Mo-
ški so bili sicer ljubosumni na njo in šla jim je na 
živce, ker ni bila tiho. 
Zelo si je tudi prizadevala, da bi ženske doštudi-
rale, stalno jih je spodbujala in jih reševala, da jih 
je pripeljala do poklica. Enkrat je še svojo zemljo 
razdelila med študente, sebi si skoraj nikoli ni nič 
privoščila. 

Menite, da je njeno delo dovolj cenjeno? 
Seveda ni. Z navdihom optimizma predvidevam, 
da bo v rojstni vasi. Sicer pa poglejmo samo našo 
zahodno sosedo, preko meje. Kako znajo biti Ita-
lijani ponosni na svoje ustvarjalce! Marja je za se-
boj pustila monumentalen opus. Od leta 1982 pa 
do danes je o njej izšla le ena monografija, ki sva 

jo napisali njeni neposredni krvni potomki. Pri 
njej pa je doktoriralo doslej največ doktorantov. 
Upam si trditi, da ne bo nikoli več imel noben sla-
vist celo v mednarodnem merilu toliko najvišje 
strokovno usposobljenega naraščaja. 
Zanimivo je to, da je imela predvsem vero v člo-
veka in da je videla človeka nad materijo. To uči 
krščanstvo, tega ne uči komunizem. Tudi na av-
torjih ni delala razlik, ali je bil to levi ali desen. 
Zakaj je to pomembno? Naredila je prvi resnejši 
pregled po drugi svetovni vojni slovenskega slo-
vstva. Vanj je vključila tudi dva avtorja, ki jih ni-
koli ne bi dovolili notri dati, med njimi Balantič 
in Majcen in še par avtorjev, ki so bili tabu tema. 
Ves čas je tvegala. 

Zakaj se je poimenovala “detektiv literarne zgodovine”? 
Skušala je videti stvari večplastno, iskala je resni-
co. Tako se je poimenovala v pozitivnem smislu, 
ne politično. Bila je tudi malo humorna. Politika 
je stranska stvar pri tem, glavna je človečnost, 
kvaliteta človeka, je vedno trdila. Bila je zelo stro-
ga do resnice. Ko bereš njene knjige, kaj je štu-
dirala, je vse zelo natančno. Vedela je za vsako 
besedo, verz ... 

V knjižnici najdemo tudi njeno dediščino. Kaj vse? 
Njeno najbolj intimno ustvarjalno in osebno de-
diščino, od osebnih predmetov, npr. nepogrešljiv 
pisalni stroj, po katerem je udarjala od jutra do in 
preko noči, do njenih dragocenih, milimetrskih, 
zanjo tako značilnih lističev, ki so neposredna 
priča in spontan oseben odziv na dogodke v zve-
zi z njenim življenjem in delom, do obeh gubelin 
naslonjačev, ki sta poleg njej najljubšega gugal-
nika, omogoča potrebno pred in poustvarjalno 
meditacijo. 
Kar se tiče knjig, v knjižnici je razstavljena petina 
njene dediščine, ostalo je še v depojih. Pokriva-

jo predvsem literarno zgodovino in teorijo, sicer 
pa je Marja imela zelo široko zanimanje za, po 
knjigah sodeč, filozofijo, likovno umetnost in 
zgodovino. Tudi kemija in matematika sta jo za-
nimali. Nekaj zelo dragocenih knjig je povezanih 
z nemško literaturo. Takrat so bili pogovori tudi 
z NUK-om in SAZU-jem, da bi prevzel vse to, a 
smo vztrajali, da to dobi Borovnica, da kot kraj 
pokaže kulturno dediščino.

Dr. Marja Boršni je pisala tudi dnevnik ... 
Vsak dan, bil je njen najboljši prijatelj. To pa ima 
svoje dobre in slabe strani, saj je potem papir tvoj 
najboljši prijatelj. Nikomur ni toliko zaupala kot 
dnevniku ... kar pa je bilo po svoje tudi razumljivo, 
saj so ji na vsakem koraku sledili, to so bili drugi 
časi. 

Kako v vaši družini negujete njeno dediščino? 
Kolikor nam dopuščajo višje sile. Povodenj pred 
dvema letoma je prizadela največ prav maminih 
stvari, dokumentov, fotografij, prav tisto, kar se 
je navezovalo na mamo. Zanimivo pa je, da se je 
povodenj ustavila pred klavirjem. Kot bi mi hote-
la reči, ne, ne smeš prenehati z igranjem klavirja. 
To je bila namreč mamina izrecna želja, da igram 
klavir.

V vaši družini je slavistika torej del vaše identitete. Ka-
kšno je vaše delo in s čim se lahko pohvalite? 
Francka Premk: Bila sem prva organizatorica in 
začetnica nove sekcije za zgodovino slovenskega 
jezika na SAZU oz. pozneje ZRC SAZU, za iz-
delavo zgodovinskega slovarja slovenskega jezika. 
Poleg dveh monografij, sedmih knjig imam še 
približno 170 objav. S tem se ne hvalim, vem pa, 
da sem naredila mogoče in nemogoče. Moj opus 
so poleg znanstvenih slavističnih filoloških in li-
terarno kritičnih del tudi leposlovna knjiga v po-
vezavi z nenavadnimi življenjskimi doživetji prek 
meje naših senzoričnih zaznav in pesniška zbirka, 
ki še ni bila uradno predstavljena. Poleg navede-
nega sem tudi prevajala. Skupaj s hčerjo Evo sva 
poleg monografije o Marji Boršnik tudi izdajali 
znanstvene članke, tako jezikosloven o slovensko-
-hrvaški protestantiki kot literarno zgodovinske 
o pesniku Nikoli Šopu.
Eva Premk Bogataj: Po dedku sem podedovala 
trgovsko žilico, druga žilica pa je humanistična. 
Jezikoslovje mi bolj leži kot književnost, ker je 
bolj natančno, kjer ni nakladanja. Pri 28 letih sem 
imela več raziskovalnih točk kot večina kolegov 
in sem svojo varno akademsko pot zamenjala za 
pot v neznano. Tudi v gospodarstvo, evropske 
projekte, medije. Zanimiv se mi zdi svet srca in 
duše, ki zelo manjka v gospodarstvu.

Kako sicer ocenjujete trenutno rabo slovenskega jezika, 
je ogrožen? 
O tem se je že veliko razpravljajo od Stanislava 
Škrabca naprej. Marja Boršnik je bila izgnana v 
Srbijo zaradi predanosti maternemu jeziku. O 
tem vedno znova piše, predvsem tudi pri Gra-
dniku. Sta pa narod in z njim tudi jezik ogrožena 
šele tedaj, ko pade raven moralno-etične narav-
nanosti pod dovoljeno raven. Tako posameznika 
kot družbe. 

Rok Mihevc 

O dediščini
Marje Boršnik

hči Francka in vnukinja Eva
Za temo meseca smo v februarju, mesecu kulture, spodbujeni, da 

spregovorimo o kulturni dediščini. Ker smo nedavno v Borovnici pridobili 
težko pričakovano knjižnico, poimenovano po dr. Marji Boršnik in ker je v 

njej mesto našla tudi njena bogata zapuščina, bi nekaj besed namenili prav 
njej in njeni dediščini. 

T E M A  M E S E C A

Ddr. Francka Premk in dr. Eva Premk Bogataj
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Za razvoj Borovnice in njene okolice 
je v zadnjih dvesto letih prelomna 

točka gradnja Borovniškega 
viadukta kot sestavnega dela Južne 

železnice, prve železniške proge, 
ki je povezala srednjo Evropo oz. 

prestolnico Dunaj s Sredozemljem 
oz. Trstom. 

Mogočni kamnito-opečni viadukt, ki se je v 
dveh nadstropjih prek spodaj 22 zgoraj pa 25 obo-
kih v višini 38 in dolžini 561 metrov razpenjal čez 
dolino, je bil svetovno znan ter predmet številnih 
likovnih in fotografskih upodobitev, predvsem za 
do pred tremi desetletji izredno popularne po-
štne razglednice. 

Če je pred gradnjo viadukta Borovniška dolina 
štela okoli 200 duš in bila z močvirjem na eni ter 
strmimi gozdnatimi pobočji Krimskega pogorja 
in Menišije na drugih treh straneh prometno sko-
raj odrezana od ostalega sveta, se je ob gradnji 
viadukta med leti 1850 in 1856 število prebivalcev 
podeseterilo, po odprtju proge pa je bila bela Lju-
bljana dobre pol ure vožnje stran, do Trsta pa je 
bilo mogoče priti v dveh urah in pol. Če so pred 
gradnjo viadukta skoraj vsi prebivalci živeli od sa-
mooskrbnega kmetijstva in so bile po gozdovih 
nad Borovnico posejane redke majhne žage, so ob 
gradnji viadukta številni prebivalci z delom v za-
bočevskem kamnolomu, opekarni »na mahu« in 
na samem viaduktu, prodajo kmetijskih pridelkov 
delavcem, prevozi kamenja in opeke, predvsem 
pa z dobavo in prevozom gradbenega lesa ustva-
rili dovolj premoženja, da so kupili več obdelo-
valne zemlje ter se s kmetijstvom začeli ukvarjati 
tudi kot s tržno dejavnostjo, povečali svoje goz-
dne parcele in postavili prve večje žage v dolini 
ali se začeli ukvarjati z gostinstvom ali trgovino. 
Mnogi so našli zaposlitev na železnici, v prvih ge-
neracijah kot delavci-vzdrževalci prog, kasneje pa 
kot kurjači, strojevodje, prometniki, inženirji itd. 

Edini preostali steber Borovniškega viadukta, 
ki je preživel miniranja na začetku in po koncu 
II. svetovne vojne ter medvojna bombardiranja, 
tako ni le pričevalec nekdanjih časov in njihovih 
tehničnih dosežkov, temveč kot objekt kulturne 
dediščine tudi odsev in izraz vrednot, identitet, 
prepričanj, znanj in tradicij, ki še danes oprede-
ljujejo kolektivno pripadnost kraju. 

Že kmalu po odločitvi, da se ga ne obnovi in 
po dokončnem porušenju viadukta so se začele 
pojavljati pobude in načrti za ohranitev edinega 
preostalega stebra. Inženir Karel Kobler je npr. v 

pismih bralcev v Slovenskem poročevalcu apri-
la 1953 predlagal, da bi na vrhu stebra postavili 
kip, spodnja oboka pa bi izravnali in poslikali s 
freskami iz osvobodilne vojne. Skupščina občine 
Vrhnika je januarja 1992 dvajseti steber borovni-
škega viadukta proglasila za tehniški spomenik. 
Tudi po tem, ko je Borovnica postala samostojna 
občina, je bilo danih več pobudi in izdelano več 
načrtov za konzervacijo stebra npr. tudi predlogi, 
da se ga dopolni s palično jekleno konstrukcijo in 
na vrhu naredi razgledno ploščad. Vedno pa se je 
pri realizaciji teh pobud zataknilo pri financira-
nju, saj bi samo osnovna konzervacija stebra vezla 
od četrtine do tretjine sredstev, s katerimi občine 
v enem letu razpolaga za investicije. Ker je morala 
občina zagotoviti sredstva v nujne investicije na 
področjih urejanja komunalnih voda, otroškega 
varstva, šolstva, zdravstva, cestne infrastrukture, 
športnih objektov, knjižnice itd. v nobenem od 
občinskih proračunov ni bilo dovolj sredstev za 
sanacijo stebra viadukta. Tako občina v sodelo-
vanju z Jamarskim klubom Borovnica in borov-
niškim gasilci zgolj skrbi a redno odstranjevanje 
vegetacije ter odpadle opeke in kamenja, kar pa 
vse hitrejšega propadanja stebra ne more prepre-
čiti. Lani so ob neurjih opeke z zgornjega dela že 
padale zunaj zaščitne ograje na cesto, kar ogroža 
premoženje in življenja. 

Žal je občina zelo pozno vzpostavila osnovne 
kapacitete za črpanje evropskih sredstev in vlak, 
ki bi omogočil znatna EU sredstva za fizično 
obnovo železniške dediščine je že odpeljal. EU 
sredstva na področju kulturne dediščine niso 
več prvenstveno namenjena sami fizični obnovi 
in zaščiti kulturne dediščine, temveč »mehkim 
vsebinam« njene (spletne) predstavitve, interpre-
tacije in vključevanja v razvoj trajnostnega turiz-
ma. Občini je tako v zadnji finančni perspektivi 
EU uspelo zagotoviti sredstva za postavitev in-
formacijsko-izobraževalnih panojev pri stebru 
viadukta, razgledne ploščadi pri Z peti viadukta 
in miniparka nasproti stare železniške postaje, 
spletne strani o zgodovini viadukta in usposobiti 
vodiče-interprete, ni pa mogla zagotoviti sredstev 
za samo konzervacijo stebra. 

Ker Ministrstvo za kulturo zelo neredno oz. 
poredko objavlja razpise za obnovo kulturne 
dediščine, pri čemer zagotavlja do 50 % pokritja 
upravičenih stroškov, kar pomeni od 30 do 40 % 
vseh stroškov, se občina znajde v situaciji, ko se 
zaradi intenzivnega financiranja drugih nujnih 
investicij ne more prijaviti na tovrstni razpis, saj v 
danem trenutku ne more zagotoviti manjkajočih 
60–70 % sredstev za uspešno izvedbo konzerva-

cije stebra, za katero bi bilo po zadnjih ocenah 
potrebo zagotoviti vsaj 210.000 €. Vse kaže, da bo 
steber še naprej propadal do točke, ko bo od njega 
ostal samo še spodnji del, pa tudi ta se bo potem 
v desetletju ali dveh sesedel sam vase. Podobno 
velja za Paški viadukt, ki je bil prvotno sicer po-
imenovan kot Viadukt Breg. In enake usode bo 
verjetno deležen tudi Dolinski ali Jelenov viadukt 
po tistem, ko bo zaradi nove trase proge prešel v 
last in skrb občine. Tu je sicer nekaj več upanja, da 
se ga ob koncu dobe njegove prvotne namembno-
sti obnovi in prilagodi za novo rabo, saj so pri in-
vesticijah v javno infrastrukturo, za katere je po-
trebno gradbeno dovoljenje – in nove proge se za 
razliko od rekonstrukcije stare ne bo dalo graditi 
brez gradbenega dovoljenja – investitorji zakon-
sko obvezani 1 % zneska, namenjenega gradbe-
nim delom in nakupu materialov in opreme, na-
meniti za namene varovanja oz. obnove kulturne 
dediščine. Se pa že prostorsko umeščanje trase 
nove proge med železniško postajo Borovnico 
in Logatcem vse bolj zamika, število tovornih 
vlakovnih kompozicij pa se bo po izgradnji nove 
proge med Divačo in Koprom bistveno povečalo 
in zna se zgoditi, da viadukt teh obremenitev ne 
bo več prenesel. 

Je to, kot kaže neizbežno, propadanje železni-
ške dediščine v občini, ki jo simbolizira steber 
viadukta, mogoče preprečiti in trend obrniti v 
drugo smer? Težko, a vendar ne nemogoče. Bo pa 
za začetek potrebno narediti miselni obrat in se 

posloviti od pričakovanj, da bo za zadevo poskr-
bela država in da je ključno, da Občini Borovnica 
uspe, da se steber viadukta proglasi za spomenik 
državnega pomena. To bi bilo sicer dobrodošlo, 
a samo po sebi ne bo rešilo ničesar. Mogoče je 
edina možnost v tem, da park v stebru postane 
tudi prizorišče družabnega in kulturnega življe-
nja v občini in da se ob vsaki priložnosti, tudi npr. 
v okviru vse bolj odmevnega festivala »Glasbe-
na fabrika«, predvsem pa v okviru vsakoletnega 
tedna kulturne dediščine in dnevov evropske 
kulturne dediščine, s strani društev in osnovne 
šole ter gostujočih strokovnjakov in umetnikov 
izpostavi ter na inovativen način prikaže njena 
železniška snovna in nesnovna dediščina. Ter se 
bodisi pri županu bodisi pri katerem od kultur-
nih društev v občini ustanovi sklad, v katerega 
se bodo stekali prostovoljni prispevki občanov in 
podjetij za obnovo stebra, občina pa vsako leto v 
ta sklad nameni vsaj 10.000 evrov proračunskih 
sredstev. Potem bi imeli simbolno in moralno 
osnovo, da Slovenske železnice ter operaterje to-
vornega železniškega prometa na progi med Lju-
bljano in Koprom zaprosimo, da letno prispevajo 
vsak po nekaj tisoč evrov za obnovo stebra. In na 
ta način bi v petih letih zagotovili ne le sredstva 
za lastni delež pri prijavi obnove stebra na razpis 
Ministrstva za kulturo (ko ta spet bo) temveč bi 
ustvarili tudi dovolj socialnega kapitala, da sle-
dnje občini ne bi moglo zavrniti vloge. 

Janez Ajzenponar 

Vabilo 

Vabljeni 
na občni zbor DU Borovnica
 
DU Borovnica vabi svoje člane na občni zbor, dne 7. 3. 2024, ob 12.00 uri, 
v gostišču Godec v Borovnici. 

Letošnje leto je volilno leto, zato prosimo morebitne kandidate, 
ki bi delovali v društvu, za prijavo.

 Vabljeni!

Svečanost s kulturnim programom v spo-
min na šestnajst fantov in mož iz Borovnice in 
okolice, ki so na 10. marca 1942 obležali pod 
streli italijanskega okupatorja, bo letos pote-
kala v nedeljo, 10. marca 2024, ob 15.00 
v Gramozni jami. Na spominsko obeležje in 
grobove talcev bomo položili venec in cvetje. 
Odhod avtobusa bo ob 14.00 uri s par-
kirišča na borovniški železniški postaji.

Ustreljeni so bili obsojeni montiranem so-
dnem procesu, s katerim se je italijanski faši-
stični okupator maščeval za napad partizanov 
na železniški most čez Ljubljanico pri Preserju 
v noči s 4. na 5. decembra 1941, ob katerem so 
življenje izgubil štirje italijanski vojaki, nekaj 
pa jih je bilo ranjenih. Namen procesa je bil 
vnesti razdor, medsebojna sumničenja in ob-
tožbe med prebivalstvo ter zastraševanje pred 
uporom proti okupacijski politiki likvidacije 
slovenskega naroda. 

Vljudno vabljeni k udeležbi na spominski 
slovesnosti. 

OO ZDBNOB Borovnica in Občina Borovnica

T E M A  M E S E C A

Izzivi varovanja 
železniške dediščine
v Občini Borovnica

Spomenik v Gramozni jami

Vabilo na spominsko slovesnost
ob Dnevu spomina na žrtve 
Preserskega procesa
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Slovenska moška reprezentanca 
v floorbalu se je prvič v zgodovini 
uvrstila na svetovno prvenstvo, ki bo 
decembra na Švedskem. 

Za ta zgodovinski uspeh pa so zaslužni tudi 
štirje borovniški igralci v tej panogi športa, Ro-
bert Košir, Blaž in Matevž Kohne ter Jaka Rous. 

 Slovenci so si pot na Švedsko zagotovili na 
kvalifikacijah v Škofji Loki z zmago proti Belgiji, 
Danski in Italiji. Športna dvorana Poden je tako 

skoraj teden dni gostila več tisoč navijačev, tam 
so bili tudi mnogi Borovničani, ki so z navija-
njem podprli svoje prijatelje in člane družine. In 
čeprav je že zdaj ta šport v vzponu, pa je pri-
čakovati, da bo zanimanje zanj prav zaradi tega 
uspeha še naraslo. 

Od uspehov igralcev iz Borovnice velja ome-
niti, da so vsi štirje vsaj enkrat zatresli naspro-
tnikovo mrežo, Robert Košir celo dvakrat, lasti 
pa si tudi naslov najboljšega igralca tekme. Če-
stitamo vsem! 

Rok Mihevc 

Janez Čerin je bil častnik in 
upokojeni polkovnik Sloven-
ske vojske, ki je imel že pred 
vojno za Slovenijo pomembne 
zadolžitve na Vrhniki v okviru 
sekretarita za obrambo in Te-
ritorialne obrambe. V spomin 
na njegov prispevek pri rojstvu 
naše domovine povzemamo in-
tervju, ki ga je imel za prvi pro-
gram RTV-ja Domovina v srcu.  

 Janez Čerin je svojo zlato 
dobo namenil utrjevanju Slo-
venske vojske, v njej je opravljal 
vrsto dolžnosti. Njegova vojaška 
pot se je začela v času pospeše-
nih in tajnih priprav na osa-
mosvojitev. “Odkar vem zase, 
je bila edina tehnika, ki me je 
zanimala, orožje. Hotel sem na 
Vojaško gimnazijo v Ljubljano, a 
iz tega ni bilo nič. Oče je zgodaj 
umrl, mama ni bila za to. Po letu 
dni na Strojno tehniški šoli sem 
presedlal na gimnazijo, saj sem 
ugotovil, da me bolj zanima 
družboslovje,” je pripovedoval 
o začetkih svoje poti. 

Po gimnaziji je vojaški rok 
služil v Bileću, eno leto pa študi-
ral na zdajšnji Fakulteti za druž-
bene vede. Študij je opustil in se 
zaposlil v Liku, kasneje je bil 
referent za potne liste na Me-
stnem sekretariatu za notranje 
zadeve. Bil je tudi predsednik 
občinske konference mladine 
in takrat je dobil povabilo za 
aktivno službo v občinskem 
štabu Teritorialne obrambe na 
Vrhniki. Tako se je začela tudi 
njegova pot na obrambnem 
področju. Junija leta 1989 je za-
čel kot operativni častnik, leto 
kasneje, ko so se začeli procesi 
osamosvajanja, ga je k sodelo-
vanju pri projektu Manevrske 
strukture narodne zaščite po-
vabil Tone Krkovič. 

Ključen dogodek, ki ga je utr-
dil v prepričanju, da se tedanja 
jugoslovanska armada ne šali, 
ampak namerava tudi za ceno 
vojne preprečiti samostojno pot, 
je bil odvzem orožja Teritorialni 
obrambi. “To je bil zame žalo-
sten dan. Vse je bilo zelo strogo, 
poveljnik nam je zgodaj zjutraj 

povedal, da je treba orožje pre-
dati v skladišča Jugoslovanske 
armade, uradne razlage so bile 
zaradi varnosti. A meni to ni 
šlo skupaj. Vedel sem, da mora 
biti zakaj nekaj drugega in ni-
sem bil edini, ki je tako razmi-
šljal. Takrat smo imeli ta orožja 
v skladiščih, šolah, v Industriji 
usnja Vrhnika. To se je redno 
kontroliralo, skladiščnik je vsa-
kodnevno preverjal plombe. To 
orožje smo premestili iz vrhni-
ških skladišč v Ljubljano, v Roje. 
Vojska je dala kamion in vozni-
ke, jaz pa sem rekel, da niti ene 
“kište” ne mislim dvigniti.«

V času tajnega delovanja so 
mrežo zanesljivih, ki je potem 
pomenila osnovo za skupino 
manevrske skupine, tkali samo 
preko osebnih stikov. Največ-
krat so bile poti vključitve prav 
nenavadne. “To je bilo obdobje 
težkih odločitev. Jaz sem zau-
pal sodelavcem, samo, kaj če ne 
bo zato? Načelniku manevrske 
strukture Elotu Rijavcu sem 
rekl, da si dogajanja ne znam 
predstavljati brez vključitve 
takratnega komandanta Jožeta 
Molka in načelnika za obrambo 
Toneta Jesenka. Dobivali smo 
naloge, glede na izdelave for-
macij. Te so temeljile na številu 
kosov orožja, streliva, minskih 
eksplozivnih sredstev. Dobili 
smo pošiljko orožja iz central-
nih skladišč Kočevske reke. 
Orožje sva dva prepeljala v Bo-
rovnico, h Franju Suhadolniku, 
njemu sem zaupal in hitro se je 
bilo treba odločiti. Bil je obrtnik 
in imel je svoj kombi. Najprej je 
malo debelo pogledal, ni pa kaj 
dosti okleval. To orožje je bilo 
tam do maja 1991, ko je bila 
mobilizirana četa Teritorialne 
obrambe iz Borovnice.” 

Če tako razmislimo, se je voj-
na začela že leto prej, saj vojna 
ni samo streljanje. “Zame se je 
začela že leto dni prej. Vem, kaj 
sem sam v sebi doživljal, moral 
sem pred lastno ženo skriva-
ti stvari. Včasih sem prišel iz 
nočnih akcij ob enih zjutraj in 
to trezen. Bilo je čudno. Ni rav-

no direktno vprašala, če imam 
ljubico, vse kar sem ji lahko 
povedal, je bilo, da se nekaj pač 
dogaja. Tudi brez pištole nisem 
šel nikamor. JLA je spremljala 
zadevo, vedela je, da se nekaj 
dogaja, ne pa kaj in kje. Vedeli 
so, da imamo orožje.” 

Sama vojna za Slovenijo je 
bila po njegovih besedah iz in-
tervjuja napeta, nekajkrat zelo. 
“Ampak mi je bilo bolj napeto to 
obdobje manevrske strukture, 
ker je bila to velika prelomnica 
v marsičem. Če se danes ozrem 
nazaj, kako je projekt tekel, je 
bilo res vrhunsko zamišljeno. 
To obdobje mi je pustilo do-
ločen pečat. Vedeli smo, da je 
treba nekaj narediti in da pri 
orožju ne gre samo zaradi var-
nosti. Tudi sama Teritorialna 
obramba je bila daleč najbolje 
organizirana in opremljena. Ta 
koncept je bil Slovencu pisan na 
kožo, ker je temeljil na prostoru. 
Enota je imela čez prostor, kjer 
si blizu stanoval, živel, delal, di-
hal ... Tudi udeležba na vajah je 
bila dokaj dobra in fantje so ve-
deli en za drugega.” 

Kmalu po plebiscitu za Slo-
venijo je dozorelo spoznanje, da 
pot v samostojnost ne bo lahka, 
ne preprosta. Janez Čerin je 
moral v Ljubljano na novo dol-
žnost, v republiški štab Terito-
rialne obrambe. “28. junija pa je 
bilo zavzeto eno večjih skladišč 
orožja in streliva v Brezovici. 
Glede na to, da sem bil domačin, 
mi je poveljnik 5. pokrajine, pol-
kovnik Miha Butara, dal nalogo, 
da grem z eno enoto, ki je bila 
ravno v Podutiku, v Borovnico. 
Zavzeli so ga pripadniki izvi-
dniškega voda brigade Moris, 
ki so bili tudi domačini in ki 
jim je poveljeval Rok Hrovatin. 
Zavzeli so skladišče brez hudih 
težav.” 

Pred upokojitvijo je delal v 
Verifikacijskem centru Sloven-
ske vojske, kjer se je ukvarjal z 
uresničevanjem mednarodnih 
sporazumov o nadzoru oboro-
žitve v Evropi in se je tudi udele-
žil dveh mednarodnih vojaških 
misij v Bosni in Hercegovini.

Rok Mihevc

Tudi štirje igralci
iz Borovnice na svetovno 

prvenstvo v floorballu 

V spomin: Janez Čerin je 
domovino nosil v srcu

Janez Čerin s Francom Suhadolnikom

Kakor že vrsto let ob tem času, so tudi 
na pustni torek Borovnico zavzela male 
in malo večje pustne šeme. 

Tako in drugače našemljeni vrtčevski otroci in 
njihove vzgojiteljice ter osnovnošolci in njihove 
učiteljice so prišli zimo odganjat tudi izpred občin-
skih vrat. Zato so bili nagrajeni z bonboni, župan 
pa je med vilami, čarovnicami in čarovniki zaman 
iskal tiste, ki bi znali obogatiti občinsko blagajno. 

No, glavno je, da je glavnina zimskega mra-
za, teme in sivine za nami in da nas sončni žar-
ki že grejejo.                                                  OB

Nedavno se je s tukaj zemeljskega življenja 
poslovil eden vidnejših borovniških akterjev pri 

osamosvajanju Slovenije. 

Borovnica 30:

Pustne šeme uspešno odgnale zimo tudi 
izpred občinskih vrat
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O dvigu točke nadomestila za 
uporabo stavbnega zemljišča 
(NUSZ) v Občini Horjul smo 
vas že obvestili v novembrski 
številki Našega časopisa in na 
portalu mojaobcina.si. 

Povišanje točke NUSZ za ob-
močje Občine Horjul, velja od 1. 

1. 2024 dalje.
 Na podlagi v decembru 

2022 sprejetega Odloka o na-
domestilu za uporabo stavb-
nih zemljišč, ki se je posodobil 
z obstoječo zakonodajo, so se 
ukinile nekatere oprostitve ter 
uskladila višina točke za nado-
mestilo. Dogovorjeno je bilo, da 
se višina točke usklajuje posto-
poma - vsako leto. Zato je bilo v 
novembru 2023, glede na ocene 
inflacije, predlagan 10 % dvig 
vrednosti točke (od 1. 1 2024 
dalje) in sicer iz 0,0020 EUR na 
0,0022 EUR.

Odlok o odmeri nadomestila 
za uporabo stavbnega zemljišča 
v Občini Horjul (Uradni list RS, 
št. 161/2022) v 13. členu določa, 
da je zavezanec za plačilo nado-
mestila neposredni uporabnik 
zemljišča oziroma dela stavbe 
(lastnik ali najemnik stanovanja 
oziroma poslovnega prostora, 
imetnik stanovanjske pravice).

Občinska uprava za redno 
ažuriranje baze podatkov, ki jo 
vsakoletno posreduje Finanč-
ni upravi Republike Slovenije, 
skladno s 5. in 6. členom Od-
loka, uporablja podatke javnih 
evidenc Geodetske uprave Re-
publike Slovenije.

Ker iz naslova podanih pri-
tožb občanov ugotavljamo, da 
je vzrok pritožbe največkrat 
sprememba zavezanca zaradi 
dedovanja ali darilnih po-
godb, pozivamo zavezance, da 
v primeru spremembe zavezan-
ca posredujejo podatke o na-
stalih spremembah po urejeni 
dokumentaciji tako na GURS 
(Geodetsko upravo Republike 
Slovenije) kot tudi na Občino 
Horjul, najkasneje do 29. 
2. 2024, na naslov: Občina 
Horjul, Občinski trg 1, 1354 
Horjul ali na elektronski 
naslov: obcina@horjul.si. 
Pri posredovanju podatkov je 

treba navesti ime in priimek 
obstoječega zavezanca, vrsto 
odmere (npr. naslov stavbe oz. 
številko stavbe ali parc. št. ter 
katastrsko občino pri nezazi-
danih stavbnih zemljiščih) ter 
podatke o novem zavezancu 
(ime in priimek, naslov, davčna 
številka).

Naj vas ponovno opomnimo, 
da lahko na podlagi drugega 
odstavka 15. člena Odloka, za-
vezanci na Občini Horjul poda-
jo tudi zahtevek za oprostitev 
plačila nadomestila za zazi-
dano stavbno zemljišče. Ta 
oprostitev velja za:

- zavezanca, za katerega center 
za socialno delo izda potrdilo o 
socialni ogroženosti, za čas ve-
ljave potrdila;

- zavezanca, ki je kupil novo 
hišo ali stanovanje kot posa-
mezni del stavbe ali zgradil, 
dozidal ali nadzidal družinsko 
stanovanjsko hišo, le temu se 
omogoči 5- letna oprostitev. 
5-letna oprostitev prične teči 
z dnem prijave stalnega bivali-
šča lastnika, upošteva pa se od 
dneva popolnosti vloge za pri-
znanje 5-letne oprostitve. 

Če zavezanci nastalih 
sprememb do zgoraj nave-
denega roka ne boste sporo-
čili, bomo za odmero v letu 
2024 uporabili podatke, s 
katerimi razpolaga občina.

Občinska uprava

Županova beseda 

Februar je minil 
v znamenju 
kulture, maškar 
in presenetljivo 
toplega vremena
 Spoštovane občanke in 
občani, počasi, a vztrajno se 
zima poslavlja in glede na to, da 
nas vsaj zaenkrat še ni obilno 
obdarovala s snegom, lahko 
rečem, da smo tudi zaradi 
tega uspešno nadaljevali z 
gradbenimi projekti v občini. 

A vseeno, moramo biti pri-
pravljeni tudi na kakšne hla-
dnejše dni. 

 Narava nas tudi letos pre-
seneča, februar je bil zelo to-
pel, ponekod so pokukali iz 
tal že prvi telohi in zvončki. 
A izkušnje nas učijo, da nas 
lahko v marcu še preseneti 
kak mraz ali pa celo v aprilu. 
Seveda upam, da se to ne bo 
zgodilo, da ne bi zopet prišlo 
do hude pozebe, kot smo ji 
bili priča pred nekaj leti. Ob 
dejstvu, da nič več ni tako, kot 
je bilo to pred desetletjem ali 
dveh, lahko rečem, da je mu-
hasto vreme žal postalo nekaj, 
na kar moramo računati. Z 
visokimi temperaturami v fe-
bruarju in marcu se življenje 
začne prebujati, ob kratko-
trajni pošiljki mrzlega vetra s 
severa pa lahko cvetoče drevje 
pomrzne in nam narava zara-
di tega zelo osiromaši pridel-
ke in letino nasploh. No, malo 
za hec, malo za res, morda pa 
nam številne maškare, ki so se 
sprehajale po naših krajih na 
pustno soboto in pustni torek, 
pomagajo. 

Veseli me, da smo tudi letos 
uspešno izpeljali pustovanje 
za mladino. Iz občinskega 
trga jih je sicer pregnal dež, a 

so se tudi ob pomoči naših 
gasilcev, ki so uredili zaščito 
tal, hitro preselili v športno 
dvorano poleg osnovne šole 
in smo lahko nudili veliko za-
bave vsem, ki so prišli pokazat 
svoje maske. 

Na pustni torek pa so nas na 
občini obiskali naši najmlajši, 
saj so nas tradicionalno obi-
skale male maškare iz vrtca. 
Lepo je bilo pogledati toliko 
mladine, prešteli smo jih vsaj 
150. Od malčkov, starih dve 
leti, do tistih, ki gredo jeseni 
v prvi razred. Kot veli običaj, 
smo dobro poskrbeli za ma-
škare in smo jih tudi letos po-
gostili s sladkarijami. Starejši 
so se sprehodili še po Horjulu 
in ponesli dobro voljo po na-
ših ulicah. Zapeli so nam tudi 
nekaj pesmic, tako da upajmo, 
da bodo te maškare zares pre-
gnale zimo. 

Upam tudi, da ste lepo pra-
znovali kulturni dan, mi smo 
se potrudili in v tokratni šte-
vilki dodobra predstavili po-
dročje ohranjanja kulturne 
dediščine. Narod brez kulture 
ne more obstajati, zato je prav, 
da tudi temu področju name-
njamo čas in sredstva. 

Župan Janko Prebil

Obveščamo vse lastnike 
priobalnih zemljišč ob 
vodotokih 2. reda*, da 
so po določilih 100. 
člena Zakona o vodah 
(Uradni list RS, št. 67/02 
in spremembe) dolžni 
sami zagotavljati 
odstranjevanje odvečne 
zarasti na bregovih. 

Odstranjevanje plavja (od-
padlega listja in drugih plava-
jočih predmetov), odpadkov in 
drugih opuščenih in odvrženih 
predmetov ter snovi z vodnih in 
priobalnih zemljišč.

Pogoji, pod katerimi lahko 
čiščenje priobalnega (in vodne-
ga) zemljišča izvede priobalni 
lastnik oz. drug uporabnik ze-
mljišča, so naslednji:

-  zagotavljati je treba selektiv-
no odstranjevanje odmrle, 
poškodovane in odvečne za-
rasti iz brežin in priobalnega 
zemljišča, zlasti zarasti, ki 
sega v strugo potoka;

-  golosekov ni dovoljeno izvaja-
ti: morebitnih večjih zdravih 
dreves, če se nahajajo ob po-
toku, se torej ne sme posekati. 
V priobalnem pasu vodoto-
ka, ki predstavlja 5 m pas od 
zgornjega roba brežine poto-
ka, je treba ohranjati nepre-
trgano drevesno in grmovno 
zarast;

-  propadlo in odstranjeno za-
rast ter odpadke je treba v 
celoti odstraniti z območja 
na naravi neškodljiv način; 
material je prepovedano od-
lagati v strugo, na brežino, v 
priobalni pas vodotoka;

-  treba je redno odstranjevanje 

plavja iz vodnega in priobal-
nega zemljišča (odpadlega 
listja in drugih plavajočih 
predmetov);

-  treba je odstranjevanje od-
padkov in morebitnih dru-
gih opuščenih in odvrženih 
predmetov iz vodnega in pri-
obalnega zemljišča (o more-
bitnem odlaganju tretjih oseb 
je treba obvestiti pristojno in-
špekcijsko službo);

-  na urejenih odsekih vodo-
tokov v strnjenih naseljih je 
treba redno kositi brežine in 
priobalni pas vodotokov;
Pri načrtovanju vegetativnega 

vzdrževanja, to je predvsem od-
stranjevanju grmičevja in drev-
ja, je treba tudi upoštevati, da je, 
v skladu z Zakonom o divjadi 
in lovstvu (Uradni list RS, štev. 
16/04 in spremembe), prepove-
dano odstranjevanje zarasti ob 

vodnih koritih v obdobju med 1. 
marcem in 1. avgustom. 

Pri odstranjevanju obrežne 
zarasti na območjih z naravo-
varstvenim statusom je treba 
upoštevati še naravovarstve-
no zakonodajo. Območja z 
naravovarstvenim statusom 
so razvidna iz Atlasa okolja in 
Atlasa voda. Za napotke glede 
upoštevanja tega naj se lastniki 
oziroma uporabniki priobalnih 
zemljišč obrnejo na pristojne 
območne enote Zavoda RS za 
varstvo narave.

Hkrati vas obveščamo, da je 
z namenom zmanjševanja ero-
zijske in poplavne ogroženosti 
prebivalcev, objektov, premo-
ženja in zemljišč, prepovedano 
odlaganje vejevja, lesne mase 
oziroma kakršnokoli deponira-
nje lesa na vodnem in priobal-
nem zemljišču.

Prav tako je v skladu s ci-
ljem varstva in urejanja voda in 
zmanjševanja posledic škodlji-
vega delovanja voda prepove-
dano, na vodnem in priobalnem 
zemljišču, postavljanje kakršnih 
koli ovir, vzdolžnih ali prečnih 
ograj, deponiranje bal sena in 
drugih pridelkov, gradbenega 
materiala in gradbenih odpad-
kov, tudi v smislu začasnih de-
ponij.

mag. Neža KODRE, 
direktorica, DRSV MNVP 

*vodotoki 2. reda so vsi vodotoki, ki v 
prilogi Zakona o vodah niso navedeni 
kot vodotoki 1. reda

Poziv lastnikom priobalnih zemljišč ob vodotokih 2. reda

Obveščamo vas, da bo 21. marca 
v Občini Horjul potekalo zbiranje 
kosovnih odpadkov. 

Tako kot vedno so tudi tokrat potrebne pred-
hodne prijave preko spletne strani Voke Snage 
na spletnem naslovu: www.mojiodpadki.si/ur-
niki/kosovni-odpadki.

 Obrazec za prijavo odvoza kosovnih od-
padkov je tudi objavljen na spletni strani Ob-
čine Horjul in si ga lahko natisnete ter pošljete 
na Voka Snago. Obrazec lahko prejmete tudi 
v sprejemni pisarni Občine Horjul. Naroči-
la bodo sprejemali do četrtka, 14. marca. 
Odvoz pri samih uporabnikih pa bodo 
opravili 21. marca.

Odvoz kosovnih odpadkov je za občane en-
krat letno brezplačen. Odpadkov, ki niso ko-
sovni odpadki, ne bodo odpeljali in bodo o njih 
obvestili pristojne inšpekcijske službe. Kosovne 
odpadke lahko pripravite za odvoz po 20.00 uri 

pred dnevom odvoza oziroma do 6.00 ure na 
dan odvoza, če ni drugače dogovorjeno z Voka 
Snago.

Da ne bi prihajalo do pojava divjih odlagališč, 
še opozarjamo, da je vsakršno odlaganje kosov-
nih in nevarnih odpadkov v naravi strogo pre-
povedano. Pristojne službe vršijo nadzor, kršite-
lje pa čakajo visoke kazni. Opozarjamo tudi vse 
obrtnike in podjetnike, da so po zakonu dolžni 
poskrbeti za odvoz kosovnih in nevarnih od-
padkov, ki nastajajo z naslova njihove dejavno-
sti. Odpadkov ne smejo odlagati pri zabojnikih 
za embalažo, ki so namenjeni gospodinjstvom, 
ampak pristojnim odjemalcem, s katerimi imajo 
sklenjeno pogodbo. 

Za vse dodatne informacije ali vprašanja po-
kličite v njihov center za podporo in pomoč 
uporabnikom na številko 01 477 96 00 ali jim 
pišite na elektronski naslov vokasnaga@voka-
snaga.si.

Peter Kavčič

Kosovni odvoz odpadkov bo 21. 3., 
potrebne so prijave!

Zbiranje podatkov za odmero nadomestila
za uporabo stavbnega zemljišča (NUSZ) za leto 2024

Voščilo
Spoštovane žene in dekleta! Ob mednarodnem dnevu žena se 
vam zahvaljujem za vaš prispevek k uspešnejšemu in prijaznejšemu 
življenju v naši občini ter vam želim veliko sreče, topline in ljubezni. 
Želim, da bi bile tudi v prihodnje spoštovane in cenjene v krogu 
vaše družine in prijateljev ter med sodelavci na delovnem mestu.  

Spoštovane mame! Ob materinskem dnevu vam izrekam iskreno hvalo za vašo skrb, 
srčnost in potrpežljivost. Priklanjam se vašemu življenjskemu poslanstvu, ki ga opravljate. 
Zaradi vas je dobro vedno še boljše, vaš kruh ni le živilo in beseda je več kot sporočilo. Hvala.

Župan Janko Prebil 
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V petek, 19.1. 2024, smo se člani 
planinskega krožka OŠ Horjul 
odpravili na nočni pohod s starši 
do bližnjega hriba, imenovanega 
Kožljek. 

Zbralo se nas je veliko, kar 63. Pohod se je 
začel pred trgovino na Vrzdencu, nato pa smo 
pot nadaljevali vse do vrha. Ker je do tistega 
časa zapadlo kar nekaj snega (največ na vrhu), 

smo se starejši učenci javili za prodiranje sko-
zenj, tako da smo drugim olajšali hojo. Ko smo 
prispeli na vrh, smo imeli tam malico, nato pa 
odhiteli v dolino, ker nas je že vse zeblo. Na poti 
nazaj smo naredili še skupinsko sliko. S poho-
dom smo zaključili ob 21.30. Vsi učenci, njihovi 
starši, mentorica ter vodniki PD Horjul smo bili 
ob zaključku navdušeni in zadovoljni, da nam je 
uspelo prehoditi vso pot ter uživati v zimski idili. 
Pohod nam bo ostal v lepem spominu.

Marija Simonišek, 9. a

Obvestilo 

Nov raznašalec 
našega časopisa
 
Z novim letim smo v ob-
čini Horjul dobili novega 
raznašalca Našega časo-
pisa. Glede na to, da je ob 
prvem raznašanju šlo še 
za uvajalno obdobje, na 
občini naprošajo, da jim 
sporočite, v kolikor mor-
da niste dobili časopisa na 
dom. Časopis prejme vsa-
ko gospodinjstvo v občini.

Obvestilo

Vpis v VVE pri 
OŠ Horjul 

 
Spoštovani starši, obveščamo vas, da poteka vpis otrok v 
VVE pri OŠ Horjul za šolsko leto 2024/25. Tisti starši, ki 
ste vlogo za to šolsko leto že oddali, vam nove vloge ni 
treba oddati. 
Rok za oddajo vlog je do petka, 29. marca 2024. 

Obrazec za prijavo otroka v VVE pri OŠ Horjul dobite na 
sedežu zavoda ali spletni strani VVE pri OŠ Horjul. Iz-
polnjeno vlogo pošljite na naslov OŠ Horjul – za VVE pri 
OŠ Horjul, Šolska ulica 44, 1354 Horjul. V primeru, da bo 
vpisanih več otrok, kot je prostih mest, bo o sprejemu od-
ločala komisija, predvidoma v mesecu aprilu. O sprejemu 
vašega otroka v vrtec boste pisno obveščeni.

NAJBOLJ ZAŽELENI MOTIVI
-  Utrinki kotičkov iz celotne Horjulske občine v 

vseh letnih časih. Lahko je živa narava (drevo, 
nasad, vrt,… ).

-  Doživetja v urbanih središčih, ki vključujejo 
različne kulturne, športne, glasbene in druge 
podobne dogodke.

-  Ulični utrip, ki vključuje ljudi, njihovo delo, nji-
hovo ustvarjanje

-  Arhitektura in zgodovinske kulturne točke, ki 
izražajo posebnosti in tradicijo naših krajev 
(kip, trg,…).

-  Naravna oz. zgodovinska danost (voda, cesta, 
…).
Natečaj bo potekal do vključno 30. septem-

bra 2024.
Peter Kavčič

Motivi iz našega okolja so že 
tradicionalno del letnega koledarja, 

ki ga prejme vsako gospodinjstvo ob 
novem letu. 

Po uspešnem odzivu in mnogih čudovitih mo-
tivih, ki ste jih poslali vsi sodelujoči, je želja, da vse 
skupaj ponovimo tudi v letošnjem letu.

Po uspešnih natečajih so se na Občini odloči-
li, da tudi letos pripravijo nagradni foto natečaj, 
ki se je uradno začel v začetku februarja. Vsi, ki 
imate željo in voljo po sodelovanju lahko pošljete 
fotografije do konca septembra na obcina@hor-
jul.si. Materiali morajo biti ustrezne velikosti in 
formata, torej v visoki resoluciji (originalni veli-
kosti), da je kakovost fotografije primerna za tisk. 
Vsaj eno ali več fotografij lahko pošljete po e-pošti 
oziroma po wetransferju, lahko pa jih prinesete 
tudi na USB ključku. 

Sodelujete lahko vsi. Torej tudi ljubiteljski fo-
tografi ste pozvani, da pošljete fotografije za foto 
natečaj »LEPOTE HORJULSKE DOLINE«.

Na občini so podali tudi nekaj konkretnih na-
potkov: ‘’Namen natečaja je pridobiti v fotograf-
ski objektiv ujeto raznolikost krajev, zaselkov, vasi, 
ki so del Občine Horjul. Iščite posebnosti, ki so 
navdih krajem, povezovalne elemente zaselkom, 
prvine, ki so po vašem mnenju tvarina identitete 
neke vasi, skupnosti.’’

V soboto, 16. marca, 
bo v celotni občini 
potekala čistilna 
akcija, lepo vabljeni k 
sodelovanju, saj vsak 
par rok pride prav. 

Zavedajmo se, da vsako leto 
ekipe prostovoljcev, ki se od-
pravijo z vrečkami za smeti, 
vedno prinesejo nazaj polne 
vreče odpadkov, ki v naravnem 
okolju nimajo kaj početi. 

 Skrb za naravno okolje je 
naša skupna naloga, zato je 
prav da se vsak, ki si lahko vza-

me čas pride in pomaga, da ni 
vedno vse na ramenih gasilcev 
ali šoloobveznih otrok. Za-
gotavljamo vam lahko obilo 
dobre volje, dobro družbo in 
dober občutek ko veš, da si na-
redil nekaj dobrega.

Razveseljuje nas tudi napo-
ved, da se bodo čistilne akcije 
udeležili nekateri zaposleni 
podjetja Huliot, ki tudi sicer 
sodeluje pri tej akciji.

Lokacije in ure zborov, 
kjer vam bodo vodje akcij 
razdelili rokavice in vreč-
ke za smeti ter natančnejša 

navodila, kje in kako bo po-
tekalo pobiranje odpadkov 
v naravi:

ŽAŽAR: zbor ob 8. uri pred 
gasilskim domom

PODOLNICA: zbor ob 8. 
uri pred gasilskim domom

HORJUL: zbor ob 8. uri na 
občinskem trgu

VRZDENEC: zbor ob 8. uri 
pred gasilskim domom

LESNO BRDO: zbor ob 9. 
uri pri cerkvi

LJUBGOJNA: zbor ob 8. uri 
pred kmetijsko zadrugo

SAMOTORICA: zbor ob 9. 
uri pri cerkvi

ZAKLANEC: zbor ob 8. uri 
pred gasilskim domom

Donator materiala (vreč-
ke, rokavice) je podjetje 
Huliot d.o.o., za kar se mu 
iskreno zahvaljujemo.

Besedilo in foto: 
Peter Kavčič

Rezervirajte si čas za občinsk
čistilno akcijo tretjo soboto v marcu!

Začenja se nagradni foto natečaj 
Lepote Horjulske doline 2024 

Na pustno soboto, 10. 
februarja, so se v Horjulu 
zopet zbrale maškare 
in z rajanjem ob dobri 
glasbi ter animaciji 
odganjale zimo. 

 
Tokrat je dež sicer maškare 

pregnal iz občinskega trga v 
športno dvorano Osnovne šole 
Horjul, a veselja kljub temu ni 
manjkalo. Gospodinje so tudi 
letos pripravile okusne flan-
cate in krofe, tako da je vsaka 
maškara dobila krof ali flancat 
dobrodošlice. Gospodinjam se 
za trud in pomoč na občini is-
kreno zahvaljujejo.

Tako kot lansko leto je tudi 
letos Lea Smrtnik zabavala 
otroke, Miha Janša s.p. pa je po-
skrbel za okrasitev dvorane in 
stojnico s hrano ter pijačo, tako 
da nobena maškara ni bila lačna 
ali žejna, za kar se jima seveda 

iskreno zahvaljujemo. Zahvala 
gre tudi gasilcem, ki so pripravi-
li dvorano za to, da so maškare 
lahko plesale in poskakovale po 
dvorani in za ta namen polo-
žili zaščitno talno oblogo in jo 
po koncu pustnega rajanja tudi 
pospravili. 

Za konec omenimo še veli-
kodušne donatorje, ki so pri-
skrbeli nagrade. Huliot d.o.o. je 
priskrbel 5 vstopnic za WOOP! 
Trampolin park. Pot med kro-

šnjami je donirala eno družin-
sko vstopnico in vstopnico za 
eno osebo, tako da bo poskr-
bljeno tudi za nekaj adrenalina v 
njihovem adrenalinskem parku. 
Pri ZIC Vrhnika so donirali 5 
kino vstopnic za vrhniški kino v 
Cankarjevem domu na Vrhniki. 
Nagrade so podelili maškaram, 
ki so najbolje sodelovale med 
samim programom.

Peter Kavčič, 
foto: občinski arhiv

V sredo, 24. januarja 2024, 
smo na Osnovni šoli Horjul 
organizirali prvo izmenjavo 
pustnih kostumov. 

Pestra je bila zlasti ponudba 
pustnih oblačil za mlajše šo-

larje, ki so se v mislih že pre-
levili v vile, princeske, gasilce, 
dinozavre in druge pustne 
like. Dogodek je bil toplo spre-
jet, zato ga načrtujemo tudi v 
prihodnjem letu.

Alenka Krušič

Izmenjava pustnih oblačil

Pustno rajanje
v športni dvorani

Donatorji so priskrbeli za bogate nagrade najbolj razigranim maškaram.

Zimski nočni pohod s starši
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Lepo je bilo pogledati toliko 
mladih, ki so bili židane volje. 
Vseh skupaj jih je bilo vsaj 150, 
od malčkov starih dve leti na-
prej. Kot je običaj, so se na ob-

čini maškar zelo razveselili in 
seveda za njih tudi dobro po-
skrbeli ter pogostili s sladkari-
jami. Starejše otroške maškare 
so se sprehodile še po Horjulu 

in ponesli dobro voljo po naših 
ulicah in vsem mimoidočim. 
Teh malih se seveda zelo raz-
veselijo tudi naši najstarejši ob-
čani in občanke. Ker so tako na 
glas in predvsem ubrano pre-
pevali, lahko verjamemo, da se 
je zima tega tako ustrašila, da 
nas pride pogledat šele konec 
leta, zdaj pa naj pride v naše 
kraje končno pomlad.     Peter 
Kavčič, foto: občinski arhiv

Pa smo ga le dočakali. Prva malo 
večja pošiljka snega je razveselila 

otroke, pestre in zanimive aktivnosti 
pa so polepšale običajne dni.

Otroci iz skupin Gosenice in Čmrlji so na 
snegu uživali že v času, ko je snežilo, s snegom 
pa so se seznanjali tudi v dneh, ki so sledili. V 
skupini Kresnice so se na sneg odpravili v 
petek. Lovili so snežinke, hodili po sveže zapa-
dlem snegu in delali angelčke. Zimske radosti so 
jih razveseljevale tudi na sankanju v naslednjem 
tednu. Tudi Mravlje so se razveselile snega, o 
katerem so se pogovarjali že v decembru. Opa-
zovali so naletavanje snežink skozi okno ter sneg 
pobarvali s čopiči in barvami. Zunaj so delali 
kepe, hodili po mehki beli odeji in se sankali po 
hribu. Marsikateri otrok je sneg tudi poskusil. 

V skupini Pikapolonice so izvedli kar dva 
zimska športna dneva. V ponedeljek so se z lo-
patami sankali na bližnjem hribu, kasneje pa so 
šli na zimski planinski izlet. Pot jih je vodila pre-
ko zasneženega travnika čez majhen potoček, 

skozi zasnežen gozd in spet do vrha grička, kjer 
so spili čaj. Za vrnitev so izbrali drugo pot in ves 
čas gazili po snegu, otroci s tem niso imeli težav. 
Pohod je trajal malce več kot dve uri. Otroci 
skupine Murni so se na bližnjem hribu sankali 
z lopatkami in z vrečami, napolnjenimi s senom. 
V skupini Metulji so pihali snežinke, naredili 
snežno hišo, se kepali in sankali po bregu.

Še snega nam pošlji, tetka Zima!
K. Ž.

Voda, brez dvoma, 
predstavlja enega 
najdragocenejših 

naravnih virov našega 
planeta. 

Ne le, da je nujna za prežive-
tje vseh živih bitij, ampak ima 
tudi ključno vlogo v ohranjanju 
ekosistemov, spodbujanju go-
spodarske rasti ter vzdrževanju 
našega zdravja. V času, ko se so-
očamo s številnimi izzivi glede 
dostopnosti in kakovosti vode, 
je nujno razvijati trajnostne pri-
stope za upravljanje tega drago-
cenega naravnega vira.

Tvori osnovo življenja. Od 
mikroskopskih organizmov 
do velikih sesalcev, vsako živo 
bitje na Zemlji potrebuje vodo 
za preživetje. Hkrati pa voda 
igra ključno vlogo v ohranjanju 
ravnotežja ekosistemov. Reke, 
jezera, mokrišča in oceani go-
stijo raznolike ekosisteme, ki 
so odvisni od vode za svojo sta-
bilnost. Sodelovanje naravnih 
ciklov vode ohranja biotsko ra-
znovrstnost in omogoča obstoj 
različnih vrst.

Kljub njenemu obsežnemu 
pomenu pa se soočamo s šte-
vilnimi izzivi glede trajnostne 
rabe vode. Globalno segrevanje, 
spremembe v uporabi tal, one-
snaževanje in neenakomerna 
porazdelitev vodnih virov so 

le nekateri od problemov, s ka-
terimi se spopada človeštvo. 
Pomembno je, da se zavedamo 
svoje odgovornosti do vode in 
sprejmemo ukrepe za ohranja-
nje tega naravnega bogastva.

Voda je resnično naše boga-
stvo, vendar je to bogastvo ne-
nehno ogroženo. S trajnostnim 
upravljanjem, skrbno rabo in 
ozaveščanjem lahko ohranimo 
to dragoceno naravno dobrino 
za prihodnje generacije. Zave-
danje, ukrepanje in sodelovanje 

so ključni dejavniki, ki bodo 
omogočili ohranitev vode kot 
temeljni vir življenja.

Zavedajoč se zapisanih dej-
stev so učenci 4. in 5. razreda 
OŠ Horjul sodelovali v projek-
tu Ekošole Voda, naše bogastvo. 
Spoznavali so njene značilnosti, 
kroženje vode v naravi, njeno 
pot do naših domov, čiščenje 
kanalizacijske vode in razmislili 
o varčni rabi.

Učenci in učiteljice 4. in 5. 
razreda OŠ Horjul

V sredo, 7. februarja, 
nam je končno uspelo v 
skupino Čebele povabiti 
očete na Večer z očeti. 

Za ta dogodek smo se najprej 
začeli pripravljati v novembru, 
nato smo ga prestavili na de-
cember, zaradi polnega decem-
bra je bilo predvideno, da bi 
ga imeli v januarju in glede na 
predvidene dejavnosti smo ga 
realizirali v februarju.

Navdušenje otrok, da bodo 
v vrtec lahko pripeljali svoje 
očete, je bilo veliko. V ta na-
men smo izdelali plakat in do 
Večera z očeti utrjevali pesmice 
in besedilo za dramatizacijo. V 
sredo dopoldan so potekale še 
zadnje priprave in ko se je dan 

že skoraj prevesil v noč, se je 
v vrtcu ponovno razlegel pre-
šeren smeh otrok in njihovih 
spremljevalcev. V prvem delu 
večera so si izbrali različna dela, 
ki so bila pripravljena v igralni-
ci. Na ustvarjalni delavnici, ki 
je bila pripravljena na hodniku, 
pa so si lahko izdelali možička 
iz žaganja in božičnega žita, ki 
ga bodo morali doma na vsake 
5 dni 5 minut namakati, da bo 
žito vzklilo in bo možiček dobil 
lase. 

V drugem delu smo se odpra-
vili v telovadnico. Tu smo se 
najprej razgibali ob dveh ban-
sih, in sicer Kranjski Janez ter 
Gremo lovit medveda. Sledila je 
igra tišine, v kateri je po krogu 
potovala pokrita košarica, vanjo 
si lahko pogledal, ko si prišel na 

vrsto. V košarici so bile bučne 
peške, saj je nato sledila drama-
tizacija Razbita buča. Otroci so 
dramatizacijo lepo izvedli tako 
z besedilom kot s petimi pesmi-
mi, ki so jih spremljali na različ-
ne inštrumente.

Sledil je zaključni del, kjer 
smo se malo okrepčali s suhim 
sadjem in sokom, nato pa smo 
se polni vtisov z dogajanja na 
Večeru z očeti podali domov.

Večer je potekal tako, kot smo 
ga načrtovali, razen udeležen-
cev na tem dogodku, saj jih je 
zaradi bolezni nekaj manjkalo. 
Upamo, da se nas na Večeru z 
mamami uspe zbrati več in pa 
da nam ga bo uspelo izvesti ta-
krat, ko si ga bomo zastavili.

Barbara Čepon

Izdelava makete kroženja vode (5. razred). 

Voda, naše bogastvo

Zimske radosti razveselile 
vrtčevske otroke

Male maškare na obisku

Večer z očeti v skupini čebele

Na pustni torek pa so se po Horjulu sprehodile 
naše najmlajše maškare. Povorka se je 
ustavila tudi na občinskem trgu, ko so župana 
in zaposlene tradicionalno obiskale male 
maškare iz vrtca. 
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Lepe novice v časih, 
ko se stvari tako hitro 
spreminjamo, da nam 
je postalo jasno, da 
so spremembe edina 
stalnica v življenju, 
so redke, a zelo 
dobrodošle. 

Ena takšnih novic je tudi ta, 
da podjetje Huliot d. o. o. ostaja 
v našem okolju, kar so potrdili 
tudi z napovedanim odkupom 
zemljišča v neposredni bližini 
podjetja, ki zagotavlja nadalj-
nji razvoj in širitev ter delovna 
mesta.

 Čisto na kratko pa le osve-
žimo zgodovino in prisotnost 
tega mednarodnega podjetja pri 
nas. Leta 2014 je izraelska sku-
pina Huliot Flow A.C.S. kupila 
podjetje ARGO d. o. o. skupaj 
z zaposlenimi in stroji. Nepre-
mičnine pa so ostale podjetju 
ARG Nepremičnine d. o. o., ki je 
v večinski last NLB d.d. Podjetje 
Huliot je tako od vsega začetka 
za svoje poslovanje najemalo 
vse prostore na Vrhniški cesti 

30 v Horjulu.
V decembru 2023 je Huliot 

Slovenija odkupil nepremič-
nine v Horjulu in s tem dal ja-
sen signal lokalni skupnosti in 
zaposlenim, da podjetje ostaja 
v Horjulu. Direktorica Nataš 
Osredkar pojasnjuje: ‘’Nakup 
zemljišč predstavlja pomembno 
strategijo poslovanja za lokalno 
podjetje, saj prinaša številne 
prednosti in priložnosti za dol-
goročen razvoj. Cilj podjetja je, 
da postane vodilni proizvajalec 
sistemov za hišno kanalizacijo v 
Evropi. Trenutno v Horjulu iz-

delujemo celotni program sive 
hišne kanalizacije HULIOT HT 
PRO, se pravi cevi in spojne ele-
mente, ter nizkošumne Ultra si-
lent cevi. Spojne elemente Ultra 
silent pa kupujemo od matične-
ga podjetja v Izraelu. Dolgoroč-
na strategija podjetja načrtuje, 
da za potrebe evropskega trga 
postopoma pričnemo v Sloveni-
ji tudi z izdelavo nizkošumnih 
Ultra silent spojnih elementov. 
Prav nakup zemljišča nam bo 
omogočil širitev podjetja za ta 
segment.

Naj omenim, da smo v lan-

skem letu za naše izdelke pri-
dobili tudi EPD (Environmen-
tal Product Declaration) kar je 
okoljska deklaracija izdelka. To 
je deklaracija, ki zagotavlja pre-
gled okoljskih vplivov izdelka 
skozi celoten življenjski cikel 

– od pridobivanja surovin, pro-
izvodnje, distribucije, uporabe, 
do končne odstranitve in reci-
kliranja. Okoljske deklaracije 
izdelkov so pomembno orodje 
za potrošnike, podjetja in druge 
deležnike, ki želijo oceniti učin-
ke izdelkov in sprejemati bolj 
trajnostne odločitve’’ še dodaja 
direktorica podjetja. 

Podjetje Huliot je sicer izrazi-
to izvozno naravnano podjetje, 
saj 80 % prometa naredijo v tu-
jini. Svoje izdelki v sklopu sku-
pine zato prestavljajo tudi na 
mednarodnih sejmih. Lansko 
leto so svoje izdelke predstavi-
li na sejmu ISH v Frankfurtu. 
Trenutno izvažajo v kar 25 dr-
žav, največ svojih izdelkov pa 
prodajo v Italijo, Španijo in na 

Dansko. V podjetju trenutno 
zaposlujejo več kot 70 ljudi, del 
zaposlenih je iz občine Horjul 
ali okoliških občin. Direktori-
ca še dodaja, da imajo izjemne 
posameznike, ki so izredno pre-
dani svojemu delu in so vedno 
pripravljeni stopiti korak dalje, 
da bi dosegli cilje. Tudi v priho-
dnjih letih bodo povečali števi-
lo zaposlenih in želja vodstva je, 
da se podjetju pridruži čim več 
ljudi iz lokalnega okolja. Izku-
šnje kažejo, da so ti ljudje bolj 
pripadni in si želijo dolgotrajne 
zaposlitve.

Na vprašanje, kako poslujejo 
in kako so zadovoljni s poslov-
nim rezultatom za 2023, pa 
direktorica pravi: ‘’V preteklih 
letih smo imeli kar zahtevna 
obdobja, saj smo se soočili s 
Covid krizo, potem je sledilo še 
visoko zvišanje cen surovin in 
električne energije. Leto 2023 
je bilo za podjetje uspešno leto, 
saj smo imeli za dobrih 7 % večji 
promet kot leta 2022. Tudi letni 

dobiček podjetja bo nad načr-
tovanim, dosegli bomo 15 % 
EBITDA. Prav ta rezultat nam 
omogoča, da bomo v letu 2024 
imeli visoka vlaganja v proi-
zvodnjo, saj načrtujemo nakup 
nove opreme in avtomatizacijo 
določenih procesov.’’ 

Vodstvo se dobro zaveda, da 
le z vlaganjem v zaposlene in 
opremo lahko podjetje raste. 
Prav tako pa redno in zgledno 
že vrsto let sodelujejo z lokal-
no skupnostjo in raznimi dru-
štvi, med katerim so seveda na 
prvem mestu gasilci, saj so že 
večkrat odprli vrata svojih pro-
storov za razna tekmovanja in 
gasilske vaje. Že prihodnjem 
mesecu bodo kupili AED defe-
brilator, ki bo nameščen na zu-
nanji strani proizvodne stavbe, 
tako da bo na voljo zaposlenim 
in okoliškim prebivalcem.

Peter Kavčič, foto: Arhiv 
Huliot in Peter Kavčič

V Horjulu, natančneje 
Ljubgojni, na že znani 

lokaciji, kjer je že do 
sedaj z dolgoletno 

tradicijo delovala 
Kmetijska zadruga 

Dolomiti-Dobrova, so 
konec lanskega leta 

popolnoma prenovili 
svoje prostore. 

 
Odločitev za prenovo je te-

meljila predvsem na tem, da 
ima lokacija dober potencial za 
nadaljnji razvoj in da lahko pre-
bivalcem iz tega okolja ponu-
dijo hiter dostop do vsega, kar 
potrebujejo pri kmetijstvu, sad-
jarstvu ali preprosto pri oskrbi 
domačega vrtička. Po ogledu 
sodobne trgovine lahko rečemo, 
da je to le del ponudbe. Zato va-
bljeni, da se prepričate kar na 
lastne oči, kaj vse lahko dobite 
v prenovljeni Kmetijski Zadrugi. 

Na skupno kar 113 kvadra-
tnih metrih površine v trgovi-
ni najdete vse, kar potrebujete 
za kmetijstvo ter za domačo 
pridelavo hrane in seveda tudi 
bogato izbiro lokalno pridela-
nih osnovnih živil. A če zač-
nemo pri kmetijstvu: V novi in 
moderno opremljeni trgovini 

najdete vse, kar potrebujete za 
govedorejo, konje, drobnico in 
perutnino. 

Imajo tudi bogato ponudbo 
gradbenega materiala in ra-
znovrstnega orodja, od takega 
za manjša hišna popravila do 
orodja in materiala za vodoin-
štalacije ter izdelavo ter popra-
vilo ostrešja. Kmetijska zadruga 
ima tudi vse, kar potrebujete za 
delo v gozdu, tako za profesio-
nalno kot za občasno rabo. Pro-
dajajo in zastopajo tudi gozdar-
ske stroje Uniforest. 

Zelo so ponosni tudi na po-
nudbo ekološko in lokalno pri-
delane hrane. Na policah boste 
zato našli domačo moko lokal-
ne pridelave, po čemer so tudi 
drugačni od velikih trgovin. 
Vedno boste našli tudi nekaj 

domačega sezonskega sadja in 
pa seveda poljske pridelke. 

Ponudba je močno vezana 
na sezonsko povpraševanje 
oziroma potrebe. Tako že se-
daj najdete semena za sejanje 
trave, koruzo, semenski krom-
pir. Ponujajo vse za kmetijstvo, 
za sadjarstvo in za vrtičkarje. 
Od sadik do embalaže, kamor 
lahko potem te pridelke vloži-
te ali shranite doma na police 
v shrambo. V ponudbi so tudi 
razne potrebščine za male ži-
vali oziroma hišne ljubljenčke, 
začenši s kakovostno hrano za 
pse in mačke. 

V trgovini so veseli, da je pre-
nova dosegla svoj namen. Odziv 
ljudi je namreč pozitiven. Obi-
ska pa ne beležijo samo s strani 
domačinov ampak tudi iz oko-

liških krajev, iz Vrzdenca, Šen-
tjošta, Žažarja, Korene in celo 
iz Vrhnike. 

Zaradi večjih in sodobno 
urejenih polic je v novi trgovini 
Kmetijske zadruge Dobrova-

-Dolomiti ponudba lahko boljša, 
sodobna, predvsem pa tako ši-
roka, da lahko vsak najde nekaj 
zase. Morda za konec še to, če 
česa ne boste našli (v kar sicer 
kar močno dvomimo) boste 

lahko izdelek, ki ga iščete celo 
naročili. V trgovini z veseljem 
pomagajo in tudi svetujejo. Po-
kličete jih lahko na telefonsko 
številko 01 754 90 53.
Besedilo in foto Peter Kavčič

Povsem prenovljena 
Kmetijska zadruga v Horjulu

Huliot, uspešno 
mednarodno podjetje 
ostaja v Horjulu z 
dolgoročnimi načrti

Direktorica podjetja Huliot d.o.o. Nataša Osredkar in direktor ARG 
Nepremičnin  g. Matic Kermavner
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Narod brez kulture ne 
more obstajati, tako 
preprosto je to! 

Zato je ohranjanje izročila in 
kulture zelo pomembno tako 
na nacionalni kot tudi na lokal-
ni ravni. 

Ob kulturnemu prazniku, 
ki ga obeležujemo 8. februarja, 
smo se na občini Horjul pogo-
varjali z odgovornimi za podro-
čje kulture, prav o tem kako in 
s kakšnimi načini skrbijo, da se 
bo kulturna dediščina ohranila 
tudi zanamcem. 

 Občina Horjul je v želji po 
ohranjanju nepremične kultur-
ne dediščine že v preteklosti fi-
nancirala njeno obnovo in tako 
bo tudi v prihodnje. Skrb za 
obnovo občinskega kulturnega 
hrama, torej Prosvetnega doma 
Horjul in vseh dejavnosti, ki 
potekajo pod njegovo streho, je 
seveda le en del. Med ohranja-
nje kulturne dediščine pa sodijo 
tudi obnove sakralnih objektov 
v občini. Če naštejemo le nekaj 
tistih največjih projektov, so to 
obnove cerkve sv. Kancijana na 
Vrzdencu, sv. Mohorja in For-
tunata na Korenu, sv. Urha med 
Podolnico in Zaklancem, sv. 
Mihaela na Samotorici, grobni-
co družine Golob na pokopali-
šču na Lesnem Brdu in kapelica 
sv. Jožefa v Horjulu.

Občina se loteva financiranja 
tovrstnih projektov z lastnimi 
sredstvi in delno z razpisnimi 
sredstvi, ki so na voljo s strani 
države, kot so na primer LAS 
Barje, razpisi Ministrstva za 
kulturo in druga evropska/dr-
žavna sredstva. 

Občina Horjul namerava tudi 
v prihodnje zasledovati cilj, da 
s pomočjo celotnega oziroma 
delnega financiranja ali z jav-
nim razpisom ohrani nepre-
mično kulturno dediščino tudi 
za prihodnje rodove.

Tako odgovorni na občini 
odgovarjajo na ključna vprašanja 
o ohranjanju kulturne dediščine:

Naravna (bogastvo žive in 
nežive narave) in kulturna (člo-
vekove stvaritve in dejavnosti) 
dediščina sta bogastvo vsakega 
naroda, če pa se omejimo na lo-
kalno skupnost, je to bogastvo 
vsake občine in sta zelo po-
membni za turizem in krajev-
no prepoznavnost. Marsikdo 
ne ve, da se kulturna dediščina 
v osnovi deli na tri področja, to 
je na nepremično, premično in 
nesnovno (živo) kulturno dedi-
ščino. Zakaj je pomembno, da 
skrbimo in varujemo kulturno 
dediščino? Na to vprašanje je 
odgovor jasen, saj spoštljiv od-
nos do naših prednikov kažemo 
tudi tako, da spoštljivo ravnamo 
z vsem, kar smo od njih preje-
li in skrbimo, da jih bomo v 
zglednem stanju predali našim 

zanamcem – od tod tudi izraz 
»dediščina«.

Glede na velikost občine je 
takšnih objektov, ki jih je treba 
ohraniti zanamcem, kar nekaj. 
Na seznamu enot nepremične 
kulturne dediščine na obmo-
čju občine Horjul v Registru 
nepremične kulturne dediščine 
je evidentiranih 70 enot. Z od-
lokom o razglasitvi kulturnih 
spomenikov lokalnega pomena 
na območju občine Horjul so 
tako zaščitene tri cerkve: sv. Urh 
– gre za taborsko cerkev med 
Podolnico in Zaklancem, ki je 
tudi v občinskem grbu! Potem 
sta tu še cerkev sv. Mohorja in 
Fortunata na Koreni in cerkev 
sv. Kancijana na Vrzdencu, ki 
je eden najpomembnejših ume-
tnostnozgodovinskih spome-
nikov na Slovenskem. Zasnova 
je še romanska, znana pa je po 
gotskih freskah.

Na vprašanje, kako na občini 
sodelujejo z državnimi organi, 
ki urejajo to področje, so pri-
znali, da je sodelovanje dobro: 
‘’Z območnim ZVKD smo v 
dobrih odnosih in jih navadno 
povabimo k sodelovanju že na 
samem začetku postopka ob-
nove kulturne dediščine. Ob-
nova kulturne dediščine po 
standardih ZVKD zahteva tudi 
velik finančni vložek, kar pa re-
zultira v kakovostni in trajnejši 
obnovi kulturne dediščine.’’ 
Med takšne projekte sodijo 
obnova freske sv. Krištofa (cer-
kev sv. Kancijana na Vrzdencu), 
Grobnica družine Golob (po-
kopališče Lesno Brdo), obnova 
kapelice sv. Jožefa v Horjulu 

(Slovenska cesta). Naj dodamo 
še to, da občina Horjul tudi v 
prihodnje načrtuje obnovo ne-
premične kulturne dediščine 
kot so na primer kapelici sv. 
Antona in Mater božje v Hor-
julu ter delna obnova cerkve sv. 
Mihaela na Samotorici. 

Poleg aktivnosti na obnovi 
sakralnih objektov potekajo 
intenzivne dejavnosti tudi na 
ohranjanju hiše Kristine Bren-
kove v samem starem delu Hor-
jula, kjer bo nastal pomemben 
kulturni center s knjižnico in 
prostori za kulturne dejavnosti. 
Trenutno je projekt v fazi ure-
janja potrebne dokumentacije 
– od idejne zasnove do načrtov. 
Vse skupaj pa poteka v sodelo-
vanju z zavodom za kulturno 
dediščino. 

To o Horjulskem ohranjanju 
kulturne dediščine pravi stroka: 

Pogovarjali smo se tudi o tem 
kako na delo občine gleda stro-
ka, oziroma natančneje stro-
kovnjaka na tem področju Vid 
Klančar in Anita Kavčič Klan-
čar iz Šentjošta. 

Vid Klančar samostojni arhi-
tekt konservator, ki že vrsto let 
sodeluje z Občino Horjul, je s 
temi besedami opisal plodno 
sodelovanje: ‘’Vsekakor je po-
dročje kulturne dediščine po-
membno, a žal včasih po krivici 
zanemarjeno področje. Ugota-
vljam, da je veliko odvisno od 
tega, kako dobro se tega odgo-
vorni ljudje na občinah zavedajo. 
Država aktivnosti na področju 
ohranjanja kulturne dediščine 
podpira, kar je seveda edino 

pravilno in s tem tudi spodbuja 
občine, da pomagajo in sodelu-
jejo v postopkih obnove. Za ob-
čino Horjul lahko rečem, da so 
zelo proaktivni in delajo dobro. 
Na lastno iniciativo da urejajo 
lastništvo zemljišča, ki je sicer 

marsikje neurejeno in potem 
objekti propadajo ravno zaradi 
neurejenega lastništva. Vedeti 
moramo, da ko občina posta-
ne lastnik zemljišča, postane 
tudi odgovorna za vzdrževa-
nje. V zadnjem obdobju lahko 
rečem, da se vsako leto uredi 
ena kapelica, kar je odličen 
vzorčen primer, kako je treba 
delati. Zadev se lotevajo stro-
kovno in sodelujejo z zavodom 
za varstvo kulturne dediščine, 
kar pomeni, da k sodelovanju 
pritegnejo strokovnjake. Žal pa 
ugotavljam, da se vse občine ne 
zavedajo pomena ohranjanja 
kulturne dediščine in temu na-
menjajo simbolične vsote ali pa 
postavke za obnovo kulturne 
dediščine celo ukinjajo, kakršni 
so bili načrti za letošnji prora-
čun v občini Dobrova - Polhov 
Gradec. ‘’

Restavratorka Anita Kavčič 
Klančar, ki je z ekipo iz Resta-
vratorskega centra ZVKDS 
sodelovala pri restavratorskih 
delih na dveh cerkvah v občini 
Horjul, poudarja, da je v praksi 
pomembno sodelovanje z do-
mačini in lastniki, ki se osebno 
angažirajo, da tak projekt lepo 
steče. Vsi, ki si želimo ohraniti 
kulturno dediščino, moramo 
sodelovati z lokalno skupnostjo, 
predstavniki župnije, občine in 
seveda tudi z ministrstvom, ki 
pripravlja razpise in Zavodom 
za Kulturno dediščino, ki vse 
skupaj strokovno koordinira. V 
horjulski občini je kar nekaj za-
nimivih objektov, ki imajo po-
membno vrednost tako za sam 
kraj kot tudi širše. 

Peter Kavčič
Foto: Peter Kavčič, Enej 

Ferko, Dominik Čepon

Cerkev sv. Kancijana

T E M A  M E S E C A

Kulturna dediščina je naše 
skupno bogastvo, ki jo moramo 
ohraniti za prihodnje rodove

Cerkev sv. Urha krasi tudi občinski grb.

Cerkev sv. Mohorja in Fortunata na Koreni

Cerkev sv. Kancijana je dragocena 
zaradi poslikav iz različnih obdobij. 

Obnovljena grobnica na Lesnem Brdu.

Kapelica sv. Jožefa v Horjulu. 



NAS CASOPIS 523/26. 2.  2024 C M Y K 36

26. februar 2024 36
elektronski naslov: nascasopis@zavod-cankar.siObčina Horjul

Eden od prihodnjih projektov 
za oživitev starega dela 
Horjula in predvsem za 

ohranjanje kulturne dediščine 
v občini bo tudi ureditev hiše 

Kristine Brenk. 

Občina je namreč že začela vse ura-
dne postopke, da se v tej hiši, ki je za 
Horjul zgodovinskega pomena, uredi 
knjižnica. 

 Eden od motivov je tudi ta, da želijo 
s tem počastiti veliko urednico, pisa-
teljico in prevajalko Kristino Brenk, ki 
se je v tej hiši rodila in je s svojim de-
lom pustila izjemen pečat v slovenski 
literaturi. Ker želijo hiši, ki žal propada, 
vnesti novo življenje in namen, so se 
posvetovali s strokovnjaki in na pod-
lagi ugotovitev sklenili, da je najboljša 
rešitev, da se na tem mestu uredi nova 
knjižnica. 

Zaradi strnjenega naselja je namreč 
primerna mirna dejavnost, s čimer se 
strinjajo tudi sosedje. V ta namen bo 
urejena knjižnica, sejna soba in prostor 
za počastitev Kristine Brenk. 

Župan Janko Prebil: ‘’Za ta korak 
smo se odločili, ker želimo mladim in 
ostalim občanom ponuditi kvalitetne 
prostore za druženje, preživljanje pro-
stega časa in društveno dejavnost.

Prav tako želimo sprostiti obstoječe 
prostore v knjižnici, ki so premajh-
ni za današnje potrebe. Naša vizija je 

urediti nadomestno sodobno gradnja 
z upoštevanjem spoštovanja kulturne 
dediščine in obstoječimi gabariti in 
videzom a s pridihom sodobnosti’’ še 
dodaja župan. Projekt bo usklajen s 

strokovnimi službami in pristojnimi 
deležniki: ZVKD, Mestna knjižnica 
Ljubljana in ostali vpleteni.

Besedilo in foto: Peter Kavčič

Čeprav se oglasni prostor v špor-
tnih dvoranah še pridno polni, je še 
vedno nekaj prostih oglaševalskih 
mest na oglasnih površinah Športne-
ga parka Horjul in Športne dvorane 
pri OŠ Horjul.

To je odlična priložnost tako za 
lokalna podjetja kot tudi ostala 
podjetja za promocijo na najbolj 
vidnih površinah v omenjenih 
dvoranah.

Splošni pogoji sodelovanja
Pogodbeni partner sklene pogod-

bo z Občino Horjul za obdobje ene-
ga leta, kjer je točno določeno med-
sebojno sodelovanje, materialne in 
druge obveznosti.

Pogodba se sklene za tekoče ko-
ledarsko leto. Reklamne nalepke oz. 
panoje v dogovorjenih merah in ves 
potrebni material za reklamiranje 
dostavi pogodbeni partner na svoje 
stroške oziroma plača stroške izdela-
ve in jih namesti ob prisotnosti pred-
stavnika lastnika dvorane po predho-
dnem dogovoru.

Besedilo in foto: Peter Kavčič

Pohitite in si rezervirajte
prostor za reklamo!

Predstavitev projekta knjižnica 
Kristine Brenk – Matičkove hiše

Odbojka v Horjulu še živi. 
Tako bi lahko rekli, ker se je 

odvil turnir, ki je v zadnjih 
letih nekoliko zaspal. 

Odbojkarji iz naše občine smo se 
zbrali v soboto, 27. 1.2024, in se po-
merili kot je že uveljavljeno v moški in 
ženski kategoriji. 

Ženski del je tokrat za razliko od pre-
teklih let dobil novo obliko, za katero 
so se tekmovalke odločile same. Od-
ločile so se, da se pomešajo in sesta-
vijo enakovredne ekipe. Poimenovale 
so jih po cvetju. Orhideje, lilije, iris in 
ekipa vrtnic so igrale po sistemu vsa-
ke z vsako. Igre so bile dejansko zelo 

izenačene in dolge. Največ so tokrat 
prikazale Orhideje, ki so tako postale 
nove zmagovalke.

Moškega dela se je udeležilo šest 
ekip. Razdeljeni smo bili v dve skupini. 
V polfinale so napredovali stari znan-
ci polfinalnih obračunov. Horjulci so 
premagali Zaklančane in Vrzdenec 
ekipo Ljubgojne. V tekmi za bron so 
zadnji zmagovalci turnirja, ekipa Za-
klanec brez večjih težav ugnali Lju-
bgojno. Finale pa svoja zgodba in večni 
derbi. Horjul proti Vrzdencu. Vrzden-
čani pod vplivom zmage iz skupinske-
ga dela in Horjulci, ki so želeli mašče-
vanja in dobili so to, kar so želeli. Prvič 
v finalu, po izenačenem in zanimivem 

dvoboju, so torej zasluženo osvojili 
turnir.

Med tekmami je potekalo še tekmo-
vanje v polju, ki ga imenujemo King. 
Zmagovalca sta postala Saša iz zmago-
valne ženske ekipe in Gregor iz moške 
ekipe Vrzdenec. 

Zahvala gre vsem, ki ste se udeležili 
ali pomagali pri našem turnirju, kakor 
tudi Občini Horjul, za posluh, pri naje-
mu dvorane. Tudi drugo leto se bomo 
verjetno vrnili vsi ljubitelji odbojke – 
volje je, kot kaže še dovolj…

Predsednik sekcije odbojka ŠD 
Vrzdenec Uroš Mrzlikar

Dan horjulske odbojke
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Upravljavec sistema oskrbe s pi-
tno vodo je dolžan skladno z vsebino 
Uredbe o pitni vodi (Uradni list RS, 
št.61/2023) pripraviti letno poročilo 
o kakovosti pitne vode. V poročilu so 
podane informacije o kakovosti pitne 
vode na posameznem vodovodnem 
sistemu v letu 2023.

Osnovna naloga  upravljavca vodo-
vodnih sistemov je zagotavljanje varne 
oskrbe s pitno vodo, kamor prištevamo 
zagotavljanje nemotene oskrbe s pitno 
vodo in njene zdravstvene ustreznosti 
pri uporabnikih. Nadzor nad zdra-
vstveno ustreznostjo pitne vode smo 
izvajali na podlagi utečenega notra-
njega nadzora po postopku HACCP 
sistema. Ta omogoča pravočasno pre-
poznavanje mikrobioloških, kemičnih 
in fizikalnih tveganj, ki lahko predsta-
vljajo potencialno nevarnost za zdravje 
ljudi, izvajanje potrebnih ukrepov ter 
vzpostavljanje stalnega nadzora na ti-
stih mestih ( KKT – kritičnih kontrol-
nih točkah) v oskrbi s pitno vodo, kjer 
se tveganja lahko pojavijo. HACCP 
načrt vsebuje tudi mesta vzorčenja, vr-
sto preskušanj in najmanjšo frekvenco 
vzorčenja. Odvzemna oziroma vzorčna 
mesta pri končnih uporabnikih so do-
ločena vnaprej, so stalna in omogočajo 
celovit nadzor pitne vode po posame-
znih odsekih, ki sestavljajo celotni vo-
dovodni sistem. 

Voda je vsakodnevno živilo, zato ne 
sme vsebovati mikroorganizmov, pa-
razitov ali njihovih razvojnih oblik, ki 
pomenijo nevarnost za zdravje ljudi in 
uporabnikov.

Notranji nadzor na letni ravni je iz-
vajal NLZOH (Nacionalni laboratorij 
za zdravje, okolje in  hrano Maribor).

Poleg notranjega nadzora se je na 
javnih vodovodnih sistemih izvajal tudi 
MPV (državni monitoring) in zunanji 
nadzor s strani ZIRS (zdravstvenega 
inšpektorata Republike Slovenije), ki 
nadzira delo upravljavcev vodovodnih 
sistemov. Monitoring zagotavlja Mini-
strstvo za zdravje, nosilec monitoringa 
je Nacionalni laboratorij za zdravje, 
okolje in hrano.

Režijski obrat občine Horjul upravlja 
naslednje vodovodne sisteme :

1. Vodovodni sistem Horjul – Lju-
bgojna 

•	Oskrbuje s pitno vodo 1557 prebi-
valcev naselji Horjul in Ljubgojna iz 
vrtine Horjul,

• Pitna voda se stalno dezinficira z na-
trijevim hipokloritom.

2. Vodovodni sistem Vrzdenec – 
Žažar

•	Oskrbuje s pitno vodo 719 prebi-
valcev naselji Vrzdenec in Žažar iz 
vrtine Vrzdenec

•	Pitna voda se stalno dezinficira z 
natrijevim hipokloritom in s presve-
tljevanjem z UV svetlobo.

3. Vodovodni sistem Zaklanec – 
Podolnica – Lesno Brdo

•	Oskrbuje s pitno vodo 569 prebival-
cev naselij Zaklanec, Podolnica in 
Lesno Brdo iz vrtine Zaklanec,

•	Pitna voda se ne dezinficira ali kako 
drugače obdeluje.

4. Vodovodni sistem Koreno – Sa-
motorica

•	Oskrbuje s pitno vodo 179 prebival-
cev naselij Koreno in Samotorica iz 
Antonovega Zajetja,

•	Pitna voda se stalno dezinficira z 
natrijevim hipokloritom in s presve-
tljevanjem z UV svetlobo. 

Celoten sistem za oskrbo prebival-
cev s pitno vodo v občini Horjul tako 
predstavljajo ; tri vrtine, eno zajetje, 
trinajst vodohranov, tri prečrpališča ter 
celoten sistem cevovodov sestavljen  iz 
pocinkanih, PE-HD (alkatenskih), PVC 
cevi in cevi iz nodularne litine.

V letu 2023 smo priključenim upo-
rabnikom v javno vodovodno omrežje 
na območju občine Horjul distribuirali 
152.916 m3 pitne vode.

Koncentracija prostega klora na me-
stu priprave na vodovodnih sistemih 
Horjul – Ljubgojna, Koreno – Samoto-

rica in Vrzdenec – Žažar, je v povpre-
čju bila izmerjena med 0.1 mg/l in 0.15.
mg/l. Dnevno pa se je preko aplikacije 
in nameščene opreme na vseh vodovo-
dnih sistemih spremljalo tudi ostale 
kontrolne parametre, ki so pogoj za 
zagotavljanje zadostne količine zdra-
vstveno ustrezne pitne vode za upo-
rabnike javnega vodovoda ( vrednost 
prostega klora, pretok, motnost, tlak, 
nivo, delovanje UV naprav za dezin-
fekcijo vode,…).

Priprava vode je  stalno potekala na 
vodovodnem sistemu Vrzdenec - Žažar 
in Koreno - Samotorica  s pomočjo UV 
dezinfekcije. Na vodovodnem sistemu 
Horjul – Ljubgojna, Koreno – Samoto-
rica ter Vrzdenec - Žažar pa se za pri-
pravo pitne vode uporablja dezinfekcij-
sko sredstvo Natrijevega – hipoklorita, 
ki se avtomatsko dozira s pomočjo do-
zirnih črpalk. Vsebnost prostega klora 
v pitni vodi se redno spremlja po načrtu 
HACCP s pomočjo nameščene opreme.

Poročilo o odvzetih vzorcih 
notranjega nadzora iz javnih 
vodovodnih sistemov

V letu 2023 smo v okviru notranjega 
nadzora tako spremljali stanje kako-
vosti pitne vode na vseh štirih ločenih 
sistemih za oskrbo s pitno vodo na ob-
močju občine Horjul.

Na terenu je bilo odvzetih skupno 
34 vzorcev pitne vode za mikrobio-
loška preskušanja in 12 vzorcev na 
fizikalno kemijska. Mikrobiološka 
preskušanja so pokazala, da sta bila 2 
vzorca neskladna zaradi prisotnosti ko-
liformnih bakterij. Prisotne koliformne 
bakterije so indikatorski parameter, ki 
so pokazatelj sprememb v vodi in ne 
predstavljajo nevarnosti za zdravje 
ljudi. Opravljeno je bilo le ponovno 
vzorčenje pitne vode. Ponovno odvzeta 
vzorca sta bila skladna.  

S strani odgovorne osebe upravljav-
ca javnega vodovoda občine Horjul, 
pa se je tekom celega leta 2023 opra-
vilo preko 200 kontrolnih pregledov 
objektov in naprav za zagotavljanje 
zdravstveno ustrezne pitne vode upo-

rabnikom javnega vodovoda. 
Rezultati skladnosti pitne vode po 

vodovodnih sistemih s strani notra-
njega nadzora so prikazani v spodnji 
tabeli.

Primerjava mikrobioloških rezulta-
tov laboratorijskega preskušanja vzor-
cev pitne vode notranjega nadzora za 
katerega je zadolžen Režijski obrat ob-
čine Horjul kot upravljavec in držav-
nim monitoringom pitne vode, ki ga 
izvaja Ministrstvo za zdravje kaže, da 
ni bistvenih razlik med rezultati, ki iz-
kazujejo kakovost pitne vode na pipah 
pri uporabnikih.

Laboratorijska preskušanja notra-
njega nadzora v letu 2023 so pokazala, 
da je bila pitna voda v vseh vodovodnih 
sistemih preko celega leta v občini Hor-
jul zdravstveno ustrezna in ni ogrožala 
zdravja ljudi.

Ustrezen nadzor nad kakovostjo pi-
tne vode iz rednih in rezervnih vodnih 
virov kot tudi iz omrežja vodovodnega 
sistema, bomo zagotavljali  tudi v bo-
doče in se trudili, da boste uporabniki 
še naprej uporabljali kakovostno pitno 
vodo. 

Vodni viri niso neomejeni, zato z nji-
mi ravnamo skrbno, celovito in trajno-

stno. Le tako bomo lahko tudi v bodoče 
pili zdravo in svežo pitno vodo  - vodo 
iz pipe.

Na spletni stani Občine Horjul ( 
www.horjul.si ) so objavljena vsa  po-
ročila o spremljanju skladnosti pitne 
vode. 

Pripravil: Marko Keršmanec                                                                      
OBČINA HORJUL

JANKO PREBIL  
župan

Poročilo o spremljanju kakovosti pitne vode na sistemi
 za oskrbo s pitno vodo v Občini horjul za leto 2023

Skladno z vsebino Uredbe o pitni vodi (Ur.l. RS, št. 61/2023, v nadaljevanju 
Uredba) in Navodilom o načinih obveščanja (Ur.l. RS, št. 109/2023) vas 
obveščamo o načinih in rokih obveščanja uporabnikov pitne vode vo-
dovodnih sistemov v upravljanju režijskega obrata občine Horjul 
v primeru 
neskladnosti in zdravstvene neustreznosti pitne vode1 in o dostopnosti 
drugih informacij o oskrbi s pitno vodo2.

Nameščanje OBVESTIL je dovoljeno samo na STALNIH PLAKATNIH MESTIH 
določenih z Odlokom o plakatiranju :

Vodovodni sistem  HORJUL – LJUBGOJNA

Horjul:
– oglasna deska v obliki kozolčka v Lipalci na križišču  Vrhniške ceste s 

Cesto pod gozdom
–  kovinska oglasna deska med cerkvijo in občinsko stavbo (pri Muh)
–  oglasna deska pritrjena na objektu Slovenska cesta 7
–  kovinska oglasna deska na avtobusni postaji v Horjulu, Ljubljanska cesta
–  kovinska oglasna deska na križišču med Ljubljansko cesto in Staro cesto 

(pri Metrelu)
Ljubgojna:
–  oglasna deska v obliki kozolčka pri hiši Ljubgojna 2

Vodovodni sistem  KORENO – SAMOTORICA
Koreno:
–  oglasna deska v obliki kozolčka pri hiši Koreno št. 1
Samotorica:
– oglasna deska v obliki kozolčka na križišču: cerkev- Seč -Tomin

Vodovodni sistem  ZAKLANEC – PODOLNICA – LESNO BRDO
Zaklanec:
–  oglasna deska v obliki kozolčka pri avtobusni postaji iz smeri Ljubljana
Podolnica:
–  oglasna tabla pri avtobusni postaji smer Horjul – Ljubljana
–  oglasna tabla pri znamenju v središču vasi
Lesno Brdo:
–  oglasna deska v obliki kozolčka pri mostu (pri Mostarju)

Vodovodni sistem  VRZDENEC – ŽAŽAR
Vrzdenec:
–  oglasna deska na stavbi trgovine M- Orel,
–  oglasna tabla v obliki kozolčka pri kapelici oziroma avtobusni postaji
Žažar:
–  oglasna tabla na gospodarskem objektu Žažar št. 3.

Režijski obrat občine Horjul, 
januar 2024

Vodovod

Število
odvzetih 
vzorcev

Mikrobiološki preskusi

Skladen
FK Neskladen Escherichia 

coli Enterokoki Koliformne 
bakterije

Clostridium perfringens 
s sporami

/
/
/

/
Ni najdeno     

(1 - krat)
Ni najdeno     

(1 - krat)
Ni najdeno     

(1 - krat)
Ni najdeno     

(1 - krat)

MB

Horjul 6 3 6 0 Ni najdeno  
(6 - krat)

Ni najdeno (3 
- krat)

Ni najdeno         
(6 - krat)

Ljubgojna 3 / 3 0 Ni najdeno  
(3 - krat)

Ni najdeno (1 
- krat)

Ni najdeno         
(3 - krat)

Vrzdenec 4 3 4 0 Ni najdeno  
(4 - krat)

Ni najdeno (1 
- krat)

Ni najdeno         
(4 - krat)

Žažar 4 / 3 1 Ni najdeno  
4 - krat)

Ni najdeno (1 
- krat)

Ni najdeno         
(3 - krat)

Ocenjeno na 1KB
(1 – krat)

Zaklanec 3 2 3 0 Ni najdeno  
(3 - krat)

Ni najdeno (1 
- krat)

Ni najdeno          
(3 - krat)

Podolnica 4 / 3 1 Ni najdeno 
 (4 - krat)

Ni najdeno (1 
- krat)

Ni najdeno        
 (3 - krat)

Ocenjeno na 1KB
(1 – krat)

Lesno Brdo 4 1 4 0 Ni najdeno  
(4 - krat)

Ni najdeno (2 
- krat)

Ni najdeno         
(4 - krat)

Koreno 3 2 3 0 Ni najdeno  
(3 - krat)

Ni najdeno (2 
- krat)

Ni najdeno         
(3 - krat)

Samotorica 3 1 3 0 Ni najdeno  
(3 - krat)

Ni najdeno (1 
- krat)

Ni najdeno         
(3 - krat)

Ni najdeno    
 (1 - krat)

SKUPAJ 34 12 32 2 Ni najdeno 
(34 - krat)

Ni najdeno 
(13 - krat)

Ni najdeno       
(32 - krat)

Ni najdeno     
(5 - krat)Ocenjeno na 1

(2 – krat)

Tabela : Rezultati  skladnosti pitne vode po vodovodnih sistemih (notranji nadzor 2023):

Obvestilo uporabnikom pitne vode o načinih obveščanja javnosti v letu 2024
ČLEN 

UREDBE VZROK ZA OBVEŠČANJE ČAS OBVEŠČANJA NAČIN OBVEŠČANJA

12. ČLEN
Vzrok neskladnosti ali zdravstvene 
neustreznosti pitne vode1 je v interni 
vodovodni napeljavi

Čimprej, a najkasneje v treh dneh 
oziroma v dveh urah, če je potreben 
ukrep omejitve.

1. Telefonsko obvestilo plačniku računa
2. Obvestilo po elektronski pošti
     Interno obveščanje izvede lastnik, upravnik ali 
     upravljavec objekta, če obstaja.

17.ČLEN

Omejitev ali prepoved uporabe pitne 
vode

Obvestilo o preklicu

Od začetka veljavnosti ukrepa, a 
najkasneje v dveh urah. 

Uporabnike se obvesti tudi ;    
- po prenehanju omejitev ali pre-
povedi uporabe vode, izvajanju 
ukrepov oziroma dovoljenem od-
stopanju.

1. Nameščanje obvestil na stalna plakatna mesta
2. E-pošta3

3. Spletni naslov www.horjul.si 
4. Osebno5 obvestilo v primeru manjšega števila   
objektov, sicer pa ;
5. Regijski center za obveščanje ReCO-(112) Za hitro obveščanje v 
primeru večje ogroženosti, lahko uporabimo interni sistem obveščanja 
gasilskih enot. Preko GZ Horjul in ReCO se lahko hitro obvesti preko 
100 gasilcev operativcev občine Horjul s sporočilom na pozivnike in 
mobilne telefonske aparate. Ti obvestijo občane po hišah osebno5

17.ČLEN

Prekinitev oskrbe s pitno vodo, zaradi 
njene zdravstvene neustreznosti

Obvestilo o preklicu

Takoj, ko je mogoče, a najpozneje v 
24 urah po prekinitvi oskrbe, sklad-
no z izdanimi navodili ministra na 
predlog NIJZ.

1. Nameščanje obvestil na stalna plakatna mesta
2. E-pošta3

3. Spletni naslov www.horjul.si 
4. Osebno5 obvestilo v primeru manjšega števila objektov, sicer pa ; 
5. Regijski center za obveščanje ReCO-(112) Za hitro obveščanje v 
primeru večje ogroženosti, lahko uporabimo interni sistem obveščanja 
gasilskih enot. Preko GZ Horjul in ReCO se lahko hitro obvesti preko 
100 gasilcev operativcev občine Horjul s sporočilom na pozivnike in 
mobilne telefonske aparate. Ti obvestijo občane po hišah osebno5 

22.ČLEN
Neskladnost pitne vode ugotovi lastnik, 
upravnik ali upravljavec prednostnih 
prostorov4

Takoj po prejemu informacije. 1. Določi lastnik, upravnik, ali upravljavec 
prednostnih prostorov

31.ČLEN

Obveščanje v primeru dovoljenja za 
odstopanje od mejnih vrednosti para-
metrov iz Dela B priloge 1 Uredbe, ki ga 
izda Ministrstvo za zdravje
Obvestilo o preklicu

Na dan pridobitve dovoljenja, a 
najkasneje v sedmih dneh. 

1. Osebno (kratek dopis)5 prednostne objekte (DSO Horjul, Vrtec Horjul, 
OŠ Horjul se obvesti po telefonu)
2. E-pošta3

3. Nameščanje obvestil na stalna plakatna mesta
4. Spletni naslov www.horjul.si 

18.ČLEN2 Dostopnost splošnih informacij o oskr-
bi s pitno vodo Trajno posodobljene informacije. 1. Spletni naslov www.horjul.si 

18.ČLEN2 Letno poročilo Najmanj enkrat letno , najkasneje do 
31. marca za preteklo leto.

1. Občinsko glasilo Naš časopis
2. Spletni naslov www.horjul.si
3. Aplikacija www.npv.si (obveščanje NIJZ, ZIRS, NLZOH) 

1 Zahteve za skladnost in zdravstveno ustreznost pitne vode sledijo iz 6.člena Uredbe
2 Vskladu z 18.členom in Prilogo 4 Uredbe
3 Uporabnike, ki se želijo vključiti v sistem brezplačnega obveščanja prek e-pošte vabimo, da na spletni strani www.horjul.si izpolnijo obrazec »e-obvestila«
4 Prednostni prostori so objekti z uporabniki, kot določa Uredba o pitni vodi (Ur.l.RS 61/2023) - vrtci, šole, zdravstvene ustanove, domovi za starejše itd.
5 Osebno – kratek dopis, ki se izroči uporabniku hkrati s položnico ali neposredno v nabiralnik. V primeru enostanovanjskih objektov zadostuje samo osebni način obveščanja.
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Županova beseda 

Prehajamo v 
spomladanske mesece

 
Mesec januar in februar 
sta bila v znamenju 
usklajevanja proračuna 
za leto 2024, priprave 
projektnih dokumentacij 
za sanacije po poplavah 
in planiranih projektov, 
ter zaključevanja 
določenih projektov, ki 
so se izvajali v letu 2023. 
Večji del financiranja v 
letu 2024 bo namenjen 
sanacijam po poplavah 
predvsem višje oziroma 
gorvodno. S sprejetim 
proračunom smo 
investicije razdelili čim 
bolj enakomerno po 
krajevnih skupnosti in 
prilagodili potrebam 
posameznega kraja.

 Kljub temu da bo veliko 
moči usmerjenih predvsem v 
sanacijo posledic avgustovskih 
poplav, je nabor projektov širok 
in razgiban. V nadaljevanju 
preberite, kateri večji projekti 
in investicije se bodo izvajali v 
2024.

 
Odprava posledic naravnih 
nesreč z dne 4. 8. 2023

Spomladi se bo pričela ce-
lostna sanacija posledic av-
gustovskih poplav, s pomočjo 
državnih sredstev. Občina je 
pripravila program sanacije. Do 
sredine marca bo izdelana po-
trebna projekta dokumentacija, 
nato pa se bodo pričela dela na 
terenu. Občina se je povezala 
tudi z Direkcijo RS za vode, ki 
upravlja z vodotoki, da bi soča-
sno s sanacijo cestnih odsekov 
bila izvedena tudi sanacija vo-
dotokov oziroma hudourniških 
zalednih vod.

Sanacija in urejanje 
hudourniških vod

Občina pri odpravljanju po-
sledic poplav sodeluje tudi z 
Direkcijo RS za vode, ki upravlja 
z vodotoki. Sanacija vodotokov, 
ki jo bo vodila Direkcija RS za 
vode v sodelovanju s podjetjem 
Hidrotehnik, je namreč eden 
izmed ključnih ukrepov, s ka-
terim bomo v prihodnje vsaj 
delno lahko ublažili poplave in 
škodo, ki jo vode povzročijo na 
bližnji infrastrukturi. Večina 
projektne dokumentacije je že 
izdelane.

Center zdravstvene oskrbe in 
knjižnica Polhov Gradec

Glavni cilj projekta je zago-
toviti prostorske kapacitete, ki 
bodo ustrezale spremenjenim 
potrebam po zdravstvenih sto-
ritvah v prihodnjih letih. Nov 
objekt bo ustvaril ustrezne de-
lovne pogoje za kakovostno iz-
vajanje zdravstvene dejavnosti, 
zobozdravstva in patronažne 
službe. Z investicijo bomo pri-
dobili tudi prostore za knjižni-
co, ki bo pomembno prispevala 
h kulturnemu utripu občine. V 
trenutnih prostorih v Polhovem 
Gradcu knjižnične dejavnosti 
ni mogoče izvajati v polni meri. 
V letu 2024 načrtujemo nakup 

zemljišča, pripravo investicij-
ske in projektne dokumenta-
cije, izvedbo postopka javnega 
naročila za izbiro izvajalca, iz-
vedbo rušitvenih del in začetek 
gradnje. Trenutno je Občina v 
postopku pridobivanja nepre-
mičnine v središču Polhovega 
Gradca (bivša uprava Hoje). 

Barjansko kolesarsko omrežje
Kolesarska povezava in pripa-

dajoče ureditve bodo izvedene 
od Gabrja do Tržaške ceste. V 
letu 2023 je bila gradnja na sko-
raj celotnem odseku od Šujice 
do Razorov že zaključena. V le-
tošnjem letu se dela nadaljujejo 
na odseku Gabrje–Šujica, kjer 
bo gradnja zaključena do sre-
dine leta 2024, in odseku Razo-
ri–Tržaška cesta, kjer bo gradnja 
zaključena predvidoma do kon-
ca leta 2024. Izvedba projekta 
bo pomembno prispevala k ve-
čji prometni varnosti in spod-
bujanju kolesarskega prometa v 
naši občini.

Parkirišče Dobrova
Projekt bo na Dobrovi zago-

tovil nujno potrebna javna par-
kirna mesta. Novo parkirišče se 
bo nahajalo poleg krožišča, kjer 
je trenutno neurejeno maka-
damsko parkirišče. V letu 2024 
bo izvedeno javno naročilo za 
izbiro izvajalca del in izgradnja 
parkirišča.

Ureditev Zelene doline
Občina je pristopila k urejanju 

objekta Zelena dolina v središču 
Dobrove, kjer bo nove prostore 
dobila knjižnica, urejen pa bo 
tudi nov večnamenski prostor. 
V letu 2024 bo izvedeno javno 
naročilo za izbiro izvajalca del 
in ureditev prostorov.

Nakup otroških igral 
Z namenom postavitve otro-

ških igrišč po posameznih na-
seljih in po posameznih krajev-
nih skupnostih se bodo uredile 
javne površine, ki so namenje-
ne igri otrok. Vsako igrišče bo 
opremljeno z zunanjimi otro-
škimi igrali, z ustrezno talno 
podlago, po potrebi tudi s potmi 
in zelenjem. V letu 2024 je tako 
predvidena postavitev igral pri 
Pograjskem domu in postavitev 
koša za košarko pri gasilskem 
domu Butajnova.

Vzpostavitev kolo parka
Z vzpostavitvijo koloparkov 

bomo omogočali druženje in 
rekreacijo različnim generaci-
jam, hkrati pa pridobili večna-
menski prostor za druženje. Z 
njimi bomo povezali skupnost 
in poskrbeli za zabavno in ak-
tivno preživljanje prostega časa 
za vse generacije. Prednosti so 
številne: uporabniki se ne le 
naučijo dragocenih veščin in 
pridobijo samozavest, temveč 
tudi izboljšajo svoje ravnotežje, 
koordinacijo, moč in vzdržlji-
vost. Idealen je za otroke, da 
vzbudijo ljubezen do gibanja, s 
tem pa postanejo in ostanejo 

aktivni. Spodbuja zdrav in akti-
ven življenjski slog ter krepi so-
cialno integracijo. V letu 2024 
so sredstva namenjena za naba-
vo in vzpostavitev montažnega 
modularnega koloparka.

Asfaltiranje makadamskih poti
Izvedeno bo asfaltiranje ceste 

Žnider–Breškov. 

Kolesarske poti 
Občina Dobrova - Polhov 

Gradec načrtuje gradnjo kole-
sarskih poti ob Gradaščici in 
Horjulki, in sicer na območju 
Dobrova–Brezje in Gabrje–
Polhov Gradec. S tem bi obča-
nom in obiskovalcem zagoto-
vili dodatne varne kolesarske 
površine. Idejna zasnova je že 
izdelana. Časovnica izvedbe 
projekta je odvisna tudi od dru-
gih upravljavcev prostora in dr-
žavnih institucij (npr. Direkcije 
za vode), s katerimi v letu 2024 
potekajo dogovori. 

Programska zasnova Centra 
Dobrove 

Projekt Center Dobrova zaje-
ma celostno ureditev Dobrove 
(ureditev območja kmetijske za-
druge, gradnjo novega trgovske-
ga objekta in gradnjo Centra 
Emila Adamiča). Gre za projekt, 
ki vključuje tudi številne druge 
partnerje. V letu 2024 poteka-
jo dogovori med partnerji za 
izvedbo projekta in umestitev 
vseh elementov projekta v pro-
stor. 

Rekonstrukcija ceste Dobrova–
Horjul

Občina načrtuje rekonstruk-
cijo LC Dobrova–Horjul, od 
krožišča na Dobrovi do Poti čez 
Horjulko. Rekonstrukcija bo po-
tekala fazno (faza 1, 2 in 3) ozi-
roma po prioritetnih odsekih. 
V letu 2024 bo pridobljena pro-
jektna dokumentacija za uredi-
tev avtobusnega postajališča na 
odseku 3 (Pot čez Horjulko). 

ŠRC Gabrje – ureditev 
športnega centra 

Ena izmed največjih površin 
namenjenih športni dejavnosti 
na območju naše občine je ŠRC 
Gabrje. Urejanje območja se 
bo nadaljevalo tudi v letu 2024. 
izvedena bo programska in 
prostorska ureditev širšega ob-
močja ŠRC Gabrje in pridobitev 
projektov za posamezne objekte.

Prizidava vrtca OŠ Dobrova
Občina načrtuje gradnjo no-

vega 10-oddelčnega vrtca pri OŠ 
Dobrova. Tako bomo dosegli 
povečanje kapacitet vrtca v Ob-
čini Dobrova - Polhov Gradec, 
izboljšanje pogojev za predšol-
sko vzgojo in izobraževanje, 
večjo energetsko učinkovitost 
in trajnost, socialno vključenost 
in enakost občanov, zagotavlja-
nje enakopravnega dostopa do 
vrtca, podporo demografske-
mu razvoju občine, izboljšanje 
socialne kohezije in skupnosti 
ter ustvarjanje novih delovnih 
mest. V letu 2024 je načrtovana 
priprava projektne dokumenta-
cije.

Dograditev kanalizacije v delu 
naselja Gabrje

V delu naselja Gabrje je načr-
tovana dogradnja kanalizacije. 
Gradnja bo potekala sočasno 
z gradnjo plinovoda, investitor 
katere je Energetika Ljubljana. V 
letu 2024 je načrtovana izdelava 
projektne dokumentacije.

Ureditev meteornih vod pod OŠ 
Polhov Gradec

V nekaterih predelih naselja 
Polhov Gradec (pod osnovno 
šolo) se pojavljajo težave v zvezi 
z meteornimi vodami. Zato bo 
zgrajen nov kanalizacijski vod 
za odvajanje meteornih voda z 
objektov OŠ Polhov Gradec. V 
letu 2024 je načrtovana izdelava 
projektne dokumentacije.

Navezovalni kanal Šujica–
Dobrova

Po izgradnji nove čistilne 
naprave na Dobrovi so se pri-
čele aktivnosti za združevanje 
kanalizacijskih sistemov in 
ukinjanje določenih čistilnih 
naprav, kamor spada tudi čistil-
na naprava Šujica. Navezovalni 
kanal bo povezal kanalizacijski 
sistem Šujica s kanalizacijskim 
sistemom Dobrova. Za gradnjo 
navezovalnega kanala so pri-
dobljena vsa mnenja, do konca 
leta 2024 je načrtovana prido-
bitev gradbenega dovoljena, ki 
bo omogočilo gradnjo kanala v 
letu 2025.

Nadaljevanje urejanja 
Šentjošta

Urejanje središča Šentjošta 
bo potekalo na podlagi izhodišč 
krajevne skupnosti in arhitek-
turno-urbanistične delavnice, 
ki je potekala v oktobru 2022. 
Projekt bo izveden v sodelova-
nju med Občino in KS Šentjošt. 
V letu 2024 bo pripravljena pro-
jektna dokumentacija.

Zagotovili smo tudi sredstva:
- za delovanje Režijskega obra-

ta, ki skrbi za vzdrževanje in 
sanacijo vodovoda in poko-
pališč;

-  za izvedbo participativnega 
proračuna;

-  za razvoj krajevnih sku-
pnosti, ki lahko samostojno 
poskrbijo za izvedbo manjših 
projektov. 

Poskrbeli pa bomo tudi za 
projekte v teku:
- nadaljevanje in zaključek del 

na cesti Škandrov graben–
Veliki Vrh;

-  nadaljevanje del na vrtini 
Butajnova (analize so po-
kazale, da je vrtina ustrezna 
za zagotavljanje pitne vode, 
potrebna pa je pridobitev do-
kumentacije za nadaljevanje 
del);

-  kanalizacija Stranska vas 
(gradnja je končana, za pri-
klop objektov pa je treba v 
sodelovanju z JP VOKA SNA-
GA pridobiti ustrezno doku-
mentacijo).

Občina 
Dobrova - Polhov Gradec

Pregled projektov v letu 2024

Letošnja zima je bila do fe-
bruarja ponovno bolj mila, 
pluženje v času snežnih pada-
vin pa se je izvajalo skladno z 
že utečenim planom. Letošnja 
pošiljka snega je prinesla tudi 
kar nekaj veselja, saj so v Šen-
tjoštu lahko zagnali smučišče. 
Vremenske razmere so terjale, 
da je bila sezona kratka, pa 
vendar gre zahvala vsem, ki se 
vztrajno trudite in omogočate 
delovanje smučišča. 

V spomladanskem času se 
planira pričetek večjih sana-
cijskih del na poplavljenih in 
plazovitih področjih na infra-
strukturi. Večji del sanacij bo 
potekala v KS Polhov Gradec, 
z ocenjeno vrednostjo investi-
cije 7,5 mio EUR ter tudi v KS 
Črni Vrh, kjer ocenjena vre-
dnost del znaša 4 mio EUR, in 
delno v KS Šentjošt, kjer oce-
njena vrednost investicije zna-
ša 0,5 mio EUR. V manjšem 
obsegu bo sanacija potekala 
tudi v KS Dobrova, z ocenje-
no vrednostjo investicije 0,25 
mio EUR; izvedena bo tudi 
širša sanacija mostu Hruševo 
(ceste, brežine, mostovi, vo-
dotoki, ipd). Koncesionar pa 
je ponovno začel z izvajanjem 
čiščenje vodotokov. Občina je 
skupaj s kmetijsko zadrugo, 
pošto, banko, zdravniki dru-

žinske medicine in stomato-
logije ter ostalimi pripravila 
programsko zasnovo za izgra-
dnjo Centra Dobrova. S pogo-
vori nadaljujemo, s ciljem, da 
dosežemo sporazum s strani 
kmetijske zadruge o skupnem 
nadaljevanju projekta. 

Za en dan smo lahko po-
stali nekaj drugega! Številne 
maske in maškare so se lahko 
razveselile pustovanja tako v 
Šentjoštu kot na Dobrovi. Or-
ganiziran pa je bil tudi Valen-
tinov ples za vse zaljubljene in 
plesa željne.

V februarju smo ponovno 
razpisali prijave projektov v 
okviru participativnega pro-
računa, kjer bo lahko vsak 
izmed vas predlagal projekt, 
ki si ga želite v svojem kraju. 
Za posamezno krajevno sku-
pnost bo ponovno namenje-
nih 10.000 EUR. Predlagan in 
izglasovan projekt bo izveden 
še v letošnjem letu.

Vsem krajanom želim lepo 
pomlad, 8. marca pa voščim 
vsem ženskam za dan žena. 
Hvala za vaš trud v družbi!

Jure Dolinar, župan

Na januarski seji občinskega sveta je bil potrjen 
proračun Občine za leto 2024, s tem pa tudi projekti in 
investicije, ki se bodo izvajali v letošnjem letu.
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V lanskem letu je Občina Dobrova 
- Polhov Gradec prvič izvedla 
participativni proračun, ki je 
bil med občani sprejet izjemno 
dobro, zato bo tudi letos v okviru 
participativnega proračuna 
zagotovila 40 tisoč evrov za projekte 
po vaši izbiri. 

V vsaki krajevni skupnosti bo izveden po en 
projekt.

Zbiranje predlogov poteka od 26. februarja do 
29. marca 2024

Pričelo se je zbiranje predlogov. Občani lahko 
svoj predlog za izvedbo projekta podajo preko 
občinske spletne strani oziroma po pošti ali 
osebno na sedežu Občine. Predlagatelj je lahko 
posamezni občan ali skupina občanov s stalnim 
prebivališčem v občini Dobrova - Polhov Gra-
dec, ki do dneva oddaje pobude dopolni(jo) 18 
let. Predlagatelj v predlaganem projektu ne sme 
nastopati kot izvajalec (ne kot fizična oseba, ne 
kot lastnik izvajalca, ne kot oseba udeležena v 
poslovodstvu izvajalca). Zbiranje predlogov 
poteka od 26. februarja do 29. marca 2024. 
Obrazec je dostopen na občinski spletni strani 
in v sprejemni pisarni Občine.

Prispele predloge bo ocenila komisija – vlogo 
za članstvo v komisiji lahko oddate do 29. 
marca 2024

Vse prispele predloge bo nato pregledala in 
točkovala Komisija za ocenjevanje projektov. 
Občane, ki bi želeli biti v Komisiji za oce-
njevanje projektov pozivamo, da obrazec 
za članstvo oddajo do 29. marca 2024 do 
polnoči, in sicer po elektronski pošti, osebno ali 

po priporočeni pošti. Občani, ki bodo v partici-
pativnem proračunu sodelovali kot predlagatelji 
projektov, ne morejo kandidirati za članstvo v 
Komisiji za ocenjevanje projektov. Kandidati 
morajo biti na dan prijave stari vsaj 18 let. Obra-
zec za prijavo se nahaja na občinski spletni stra-
ni in v sprejemni pisarni Občine.

Glasovanje za projekte in razglasitev 
rezultatov

Nato pa boste občani lahko glasovali, kateri 
projekt naj bo izveden. Glasovanje bo potekalo 
od 15. do 19. aprila 2024, o čemer vas bomo še 
obvestili preko tega glasila in občinske spletne 
strani. Po zaključenem glasovanju bo sledila ob-
java rezultatov oziroma izglasovanih projektov. 
Rezultati bodo na občinski spletni strani obja-
vljeni 25. aprila 2024.

Katere projekte lahko predlagate?
1. Projekt prispeva k uresničevanju javnega in-

teresa na območju občine Dobrova - Polhov 
Gradec.

2. Projekt je finančno ovrednoten v višini do 
10.000 EUR.

3. Projekt je takšne narave, da bo njegova izva-
jalka lahko Občina Dobrova - Polhov Gradec 
in ga je mogoče izpeljati v okviru občinskih 
zmogljivosti.

4. Projekt je zastavljen v prostoru na lokaciji, kjer 
je izvedljiv, skladno z veljavnimi prostorskimi 
občinskimi akti.

5. V preteklosti projekt še ni bil (so)financiran iz 
proračuna Občine Dobrova - Polhov Gradec.
Vabljeni k spremljanju občinske spletne strani 

in sodelovanju. Vse vsebine s področja partici-
pativnega proračuna se nahajajo na občinski 
spletni strani pod zavihkom Za občane/Parti-
cipativni proračun 2024.

Občina Dobrova - Polhov Gradec

Tako ste lahko neposredno 
sodelovali pri razvoju lokalnega 
okolja, prispevali k dvigu kako-
vosti bivanja in krepili skupnost. 

V juniju ste občani izmed pre-
jetih predlogov, ki so ustrezali 
zahtevam razpisa, izglasovali 3 
projekte za izvedbo, in sicer v 
vsaki krajevni skupnosti po ene-
ga, z izjemo krajevne skupnosti 
Šentjošt, za katero ni bil podan 
noben predlog. V glasovanje se 
je uvrstilo 14 predlogov. Izbrani 
so bili projekti:
-  zvočna izolacija v avli OŠ Do-

brova (KS Dobrova)
-  obnova fasade Doma kraja-

nov Črni Vrh (KS Črni Vrh) 
-  izgradnja elementov na Bla-

gajevi učni poti (KS Polhov 
Gradec)

Zvočna izolacija v avli OŠ 
Dobrova

V času poletnih počitnic je 
bila izvedena zvočna izolacija 
avle z namestitvijo zvočnih ab-
sorberjev, saj je odmevanje prej 
oteževalo izvedbo sestankov, 
prireditev in drugih dogodkov, 
hrup pa je motil tudi dogajanje 
v zgornjih prostorih in učilni-
cah. Projekt je predlagala Ingrid 
Draksler, prejel pa je 93 glasov 
krajanov. Za projekt je Občina 
namenila 9.437,92 evrov.

Obnova fasade Doma krajanov 
Črni Vrh

Dom krajanov je osrednji 
prostor dogajanja v Črnem 
Vrhu, saj imajo v njem svoje 

prostore vsa črnovrška društva 
in krajevna skupnosti, v njem pa 
se odvijajo tudi številne priredi-
tve in dogodki. Fasada je bila na 
mestih dotrajana, zato je bila 
njena obnova nujno potrebna. 
V sklopu del so bile jeseni od-
pravljene pomanjkljivosti na fa-
sadi, izdelana dodatna izolacija, 
zamenjan napušč in osvežena 
barva fasade. Projekt je predla-
gala Mihaela Kožuh, prejel pa je 
57 glasov krajanov. Za projekt 
je Občina namenila 10.000,00 
evrov.

Kritje stroškov za izgradnjo 
eksperimentov za Blagajevo 
učno pot

Blagajeva učna pot je krožna 
pot, ki bo vodila po Polhovem 
Gradcu. Na poti bodo razpo-
rejeni interaktivni učni pripo-
močki s področja fizike, tehni-
ke, zgodovine in astronomije, ki 
bodo namenjeni osnovnošol-
cem kot učilnica na prostem, ter 
drugim domačinom in obisko-
valcem. Projekt je obsežen, zato 
je še v teku, prvi elementi pa so 
bili na poti postavljeni že v lan-
skem letu (npr. zvočilo pebble 
chimes na Polhkovem razgledi-
šču), drugi pa so v izdelavi. Pro-
jekt sicer obsega ureditev poti 
ter izdelavo in postavitev ekspe-
rimentov, usmerjevalnih tabel 
in spletne informacijske pod-
pore. Na poti bodo predvidoma 
postavljeni še elementi: trebu-
chet, sončna fontana, sončni 
sistem, sončna ura, Newtonova 
zibelka, in cevni telefon. Pro-
jekt je predlagal Marko Janko-
vec, prejel pa je 127 glasov. »Za 
projekt sem se odločil, ker sem 
želel s poučnimi eksperimenti 

dopolniti idejo o zunanji učilni-
ci, za katero so lani v Osnovni 
šoli Polhov Gradec zbirali sred-
stva na dobrodelnem koncertu. 
S tem projektom sem želel šoli 
pomagati, da lahko na interakti-
ven in zanimiv način spodbudi 
in pritegne učence k večjem za-
nimanju za tehniko in znanost, 
učenci pa lahko z učitelji skupaj 
dobijo odlične iztočnice za se-
minarske in raziskovalne nalo-
ge,« je Marko Jankovec povedal 
o projektu, ter še dodal, da je 
bil »participativni proračun res 
odlična možnost, da bomo pro-
jekt s pomočjo občine, krajevne 

skupnosti, zagnanih obrtnikov 
in občanov tudi uspešno izve-
dli.« Za projekt je Občina na-
menila 10.000,00 evrov.

Participativni proračun tudi v 
letu 2024

Participativni proračun se 
bo izvajal tudi letos, zato va-
bljeni k razmisleku, s katerim 
projektom bi lahko prispevali k 
razvoju vašega kraja – za ljudi 
od ljudi. 

Občina 
Dobrova - Polhov Gradec

Tudi letos 40 tisoč evrov
za projekte po vaši izbiri

Participativni 
proračun v letu 2023 
omogočil tri pomembne 
projekte

V letu 2023 ste bili občani 
prvič pozvani, da sodelujete v 
participativnem proračunu in 

predlagate izvedbo projektov, ki so po 
vašem mnenju pomembna pridobitev 

za vaš domač kraj. 
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V sredo, 24. januarja 
2024, je potekala 
8. redna seja 
občinskega sveta, na 
kateri so člani sveta 
obravnavali deset 
točk dnevnega reda:

Potrditev zapisnika 7. redne 
seje občinskega sveta

Odlok o proračunu občine za 
leto 2024
Predlog proračuna je bil obrav-
navan na prejšnji seji občinske-
ga sveta, na tej pa potrjen. V 
letu 2024 je načrtovanih 10,9 
milijona evrov prihodkov. Na 
tekočem računu Občine pa se 
nahaja 11,3 milijona evrov. Na-
črtovanih je 21,9 milijona evrov 
odhodkov. Večji del sredstev je 
predviden za sanacijo po avgu-
stovskih poplavah. Proračun 
med drugim vključuje projekte 
Parkirišče Dobrova, Barjansko 
kolesarsko omrežje, Zelena do-
lina – rekonstrukcija, Center 
zdravstvene oskrbe, Vzposta-
vitev kolo parka … Celoten do-
kument je dostopen na občinski 

spletni strani. Več o projektih, 
ki se bodo izvajali v letošnjem 
letu, pa lahko preberete v loče-
ni novici. 

Letni program športa 2024
Lokalna skupnost oziroma Ob-
čina mora skladno z zakonom 
uresničevati javni interes v 
športu z zagotavljanjem sred-
stev za izvedbo letnega progra-
ma športa, z načrtovanjem, gra-
dnjo in vzdrževanjem lokalno 
pomembnih športnih objektov 
in površin za šport v naravi ter 
s spodbujanjem in zagotavlja-
njem pogojev za opravljanje in 
razvoj športnih dejavnosti. Le-
tni program športa določa pro-
grame in področja športa, ki se 
sofinancirajo v posameznem 
koledarskem letu, in obseg jav-
nih sredstev, ki se zagotavljajo 
v proračunu lokalne skupnosti. 
Letni program športa Občine 
Dobrova - Polhov Gradec za 
leto 2024, skupaj s Pravilnikom 
o sofinanciranju dejavnosti 
in programov kulture, športa 
in turizma v občini Dobrova 
- Polhov Gradec in Odlokom 
o proračunu Občine Dobrova 

- Polhov Gradec so podlaga za 
objavo javnega razpisa za sofi-
nanciranje programov športa. V 
občinskem proračunu je za leto 
2024 za dejavnosti na področju 
športa predvidenih 336.652,00 
evrov. Letni program, ki ga je 
predhodno obravnaval tudi 
Odbor za družbene dejavnosti, 
je bil na seji potrjen, dokument 
pa je objavljen tudi na občinski 
spletni strani med strateškimi 
dokumenti, kjer si ga lahko po-
drobneje ogledate.

Letni program za kulturo za 
2024
Tudi za področje kulture skrbi 
Občina, saj ustvarja pogoje in 
sprejema ukrepe za uresničeva-
nje javnega interesa za kulturo. 
Zagotavlja kulturne dobrine 
kot javne, ter načrtuje, gradi in 
vzdržuje javno kulturno infra-
strukturo. Letni program kul-
ture določa javni interes občine 
na področju zagotavljanja do-
stopnosti do kulturnih dobrin, 
spodbujanja kulturne ustvarjal-
nosti, ljudske kulture in kultur-
ne dediščine, ki se uresničuje z 
zagotavljanjem organizacijskih, 

finančnih in prostorskih pogo-
jev za izvajanje kulturnih de-
javnosti v občini. Dokument, ki 
določa kulturne programe, ki se 
sofinancirajo iz javnih sredstev, 
obseg in vrsto dejavnosti, po-
trebnih za njihovo uresničeva-
nje in obseg sredstev, ki se zago-
tovijo v občinskem proračunu 
Občine Dobrova - Polhov Gra-
dec, je bil na seji obravnavan in 
sprejet. Predhodno ga je obrav-
naval tudi Odbor za družbene 
dejavnosti. Javnosti je dostopen 
na občinski spletni strani.

Sklep o spremembi Sklepa 
o določitvi cen programov 
v vrtcih na območju Občine 
Dobrova - Polhov Gradec
Sklep uveljavlja spremembe gle-
de financiranja cene programa, 
ki za starše otrok ne prinaša no-
bene spremembe. 

Spremembe sestav odborov 
in komisij občinskega sveta 
znotraj kvote Liste Jureta 
Dolinarja
Iz članstva v odborih in ko-
misijah je bil razrešen Mihael 
Oven. V Odbor za gospodarske 
dejavnosti je bila namesto njega 

imenovana Sanja Gorza Luk, v 
Odbor za strateške projekt in 
urbanizem Irena Bačlija Braj-
nik, v Komisijo za mandatna 
vprašanja, volitve in imenovanja 
Vida Bonča Dolinar ter v Svet za 
preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu Niko Kršinar. 

Program dela občinskega sveta 
v letu 2024
Župan je predstavil okvirni pro-
gram dela občinskega sveta za 
letošnje leto in terminski plan 
sej. V letu 2024 je načrtovanih 
10 rednih sej.

Poročilo župana o delu 
in izvrševanju sklepov 
občinskega sveta
Župan je prisotne seznanil s po-
ročilom.

Vprašanja in pobude članov 
občinskega sveta
Podali so pobudo za snemanje 
sej in čimprejšnjo objavo razpi-
sov za sanacijo po avgustovskih 
poplavah, na kar je župan pou-
daril, da že vse od oktobra po-
tekajo številne aktivnosti ter so 
nekateri projekti že pripravljeni, 
prav tako pa poteka intenzivno 

sodelovanje z državo glede ob-
nove infrastrukture ob vodo-
tokih. Člani občinskega sveta 
so se med drugim zanimali še 
glede evropskega sofinancira-
nja kolesarske povezave, doga-
janja v JZ Polhograjska graščina, 
gradnje optike, občinskega so-
financiranja prireditev, vzdr-
ževanja kulturnih dvoran na 
Dobrovi in v Polhovem Gradcu, 
obratovanja lokala pri drsališču 
v Gabrju in pa kdaj lahko priča-
kujemo spremembe OPN, na 
kar je župan odgovoril, da bo 
kmalu izvedena sprememba za 
javno infrastrukturo, šele nato 
za občane.

Razno
V zadnji točki seje so bili člani 
sveta podrobneje seznanjeni z 
vlogo delovnih teles občinske-
ga sveta, kamor spadajo odbori, 
komisije in sveti.

Gradivo in zapisniki sej ob-
činskega sveta so dostopni na 
spletni strani www.dobrova-
-polhovgradec.si.

Občina 
Dobrova - Polhov Gradec

Lani septembra so 
se na Dobrovi, na 

območju med Ulico 
Emila Adamiča in 

Horjulsko cesto, pričela 
dela za sanacijo 

kanalizacijskega in 
vodovodnega omrežja.

 Razlogov za izvedbo pro-
jektov je več – staro omrežje 
je bilo dotrajano, pri nekaterih 
objektih so se pojavljale težave 
pri odvajanju odpadne vode, 
prav tako pa je bilo potrebno 
infrastrukturo premakniti z 
zasebne površine v javno. 

V sklopu projekta je bila v 
območju občinske ceste izve-
dena izgradnja novega kanala 
za odvod komunalnih voda 
in novega kanala za odvod pa-
davinskih odpadnih voda, ter 
obnova vodovodnega omrežja 
in priključkov v dolžini 55 me-
trov. Zaradi tehničnih izved-
benih pogojev je bila tekom 
gradbenih del potrebna pri-
lagoditev projekta, in sicer se 
nekateri objekti (na Horjulski 
cesti 22, 20, 18, 16 in 14) niso 
mogli priklopiti na novo zgra-
jeno kanalizacijsko cev, zato 
je bila izvedena tudi prenova 
stare, dotrajane kanalizacije. 
Tako je bila za vse občane za-
gotovljena urejena infrastruk-

tura. Vsa gradbena dela so 
bila zaključena že v decembru, 
trenutno pa poteka le še prido-
bivanje uporabnega dovoljenja 
za novo zgrajeno kanalizacijo. 
Vsi objekti pa so že priklopljeni 
na omrežje. 

Projekt sta financirala Ob-
čina Dobrova - Polhov Gradec 
in JP VOKA SNAGA. Občina 

je zagotovila sredstva v viši-
ni 194.076,23 evrov, JP VOKA 
SNAGA pa v višini 91.869,10 
evrov.

Vsem krajanom se zahvalju-
jemo za sodelovanje in pomoč 
pri izvedbi projekta.

Občina 
Dobrova - Polhov Gradec

Eden izmed organov 
Javnega zavoda 
Polhograjska graščina 
je tudi svet zavoda. 
Njegove glavne naloge 
so usmerjanje razvoja 
zavoda in potrjevanje 
njegovih ključnih 
dokumentov, kot sta 
program dela in finančni 
plan. 

Mandat je prejšnjemu sve-
tu potekel konec novembra. V 
decembru je občinski svet na 
svoji redni seji zato potrdil nove 
člane sveta na podlagi prejetih 
predlogov. 

Novi člani sveta JZ Polhograj-
ska graščina so postali Andreja 

Dolinar (predsednica), Simon 
Purger (namestnik predsedni-
ce), Jelka Zimšek, Anamarija 
Čuden in Natalija Pavlin. Man-
dat traja štiri leta. 

Svet javnega zavoda se je v 
novi sestavi že srečal na prvi 
konstitutivni in prvi redni seji, 
kjer so obravnavali ključne te-
matike za učinkovito delovanje 
zavoda, med drugim tudi pre-
dlog proračuna Občine Dobro-
va - Polhov Gradec za leto 2024. 

Načrti javnega zavoda za pri-
hodnost so namreč izjemno pe-
stri in ambiciozni – v kratkem 
bo znan novi direktor oziroma 
direktorica, načrtovana pa je 
še dodatna kadrovska okrepi-
tev, saj je Polhograjska graščina 
v zadnjem obdobju prevzela 
nekatere nove naloge. Skrbi za 

organizacijo občinskih prire-
ditev in dogodkov, upravlja z 
objektom AP Polhov Gradec, 
skrbi za grajski park in tematski 
poti Polhkov doživljajski park 
in Zven zaklete grofice, skrbi 
za razpored plakatnega mesta 
na Dobrovi, nudi podporo do-
mačim društvom pri njihovih 
aktivnostih, organizira lastne 
kulturne in druge dogodke 
ter poroke, ter z vsemi svojimi 
drugimi dejavnostmi skrbi za 
razvoj in usmerjanje kulture ter 
turizma v naši občini. Dogaja-
nje v zavodu in svetu zavoda bo 
še naprej polno in razgibano, 
kar obljublja tudi bogato dru-
žabno dogajanje na območju 
celotne občine. 

Občina Dobrova - Polhov 
Gradec

Na seji potrjen proračun 
za leto 2024

Sanacija kanalizacije in 
vodovoda na Horjulski 
cesti zaključena

V svet JZ Polhograjska graščina 
imenovani novi člani
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Obvestilo 

Za informacije glede prejema 
sredstev za obnovo po 
poplavah se obrnite na 
Ministrstvo za naravne vire in 
prostor

 
Obveščamo vas, da se je treba za vsa vprašanja v zvezi z 

dodelitvijo predplačila za obnovo po poplavah obrniti nepo-
sredno na Ministrstvo za naravne vire in prostor (080/25-50 
ali gp.mnvp@gov.si). 

Uprava RS za zaščito in reševanje je opravila oceno škode 
po julijskih in avgustovskih poplavah, ki so jo nato preda-
li Ministrstvu za naravne vire in prostor. To je pristojno za 
pripravo sanacijskega programa, zato se oškodovanci za vse 
informacije obrnite na njih.

Občina Dobrova - Polhov Gradec

Zapore cest v 
Občini Dobrova - 
Polhov Gradec

 
Občina Dobrova - Polhov Gradec obvešča vse občane in 
druge uporabnike cest o spodnjih zaporah cest. Vabljeni 
k spremljanju občinske spletne strani www.dobrova-pol-
hovgradec.si za najaktualnejše informacije. 
ZAPORA REGIONALNE CESTE LJUBLJANICA–
LJUBLJANA ZARADI GRADNJE BARJANSKE 
KOLESARSKE POVEZAVE 

• na odseku Gabrje–Šujica: POLOVIČNE ZAPORE ce-
stnih odsekov do 31. 5. 2024

Občina Dobrova - Polhov Gradec

Obvestilo 

Vpis v vrtec
 
Občina Dobrova - Polhov Gradec obvešča o vpisu pred-

šolskih otrok v javne vrtce za šolsko leto 2024/25. Vpis bo 
potekal v vrtcih vsak delovni dan od 8. do 31. marca 2024 
v času uradnih ur. 

Podatki za vpis v posamezni vrtec so objavljeni na sple-
tnih straneh javnih vrtcev:

OŠ Dobrova – Enota VRTEC DOBROVA, Cesta 7. maja 
20, 1356 Dobrova - 01/ 360 12 20, www.vrtecdobrova.si
OŠ Dobrova – Enota VRTEC BREZJE, Cesta 7. maja 
20, 1356 Dobrova - 01/ 360 12 20, www.vrtecdobrova.si
Enota VRTEC pri OŠ POLHOV GRADEC, Polhov 
Gradec 95, 1355 Polhov Gradec, 059 082 658, www.ospg.
si
Enota VRTEC pri POŠ ŠENTJOŠT, Polhov Gradec 95, 
1355 Polhov Gradec, 059 082 658, www.ospg.si
Enota VRTEC pri POŠ ČRNI VRH, Polhov Gradec 95, 
1355 Polhov Gradec, 059 082 658, www.ospg.si

Vlogo oddajo:
•  starši, ki otroka prvič vpisujejo v vrtec, 
•  starši otroka, ki je na centralnem čakalnem seznamu v 

šol. letu 2023/24, 
•  starši, ki so vlogo oddali po 31. 3. 2023 in otrok ni sprejet 

v vrtec, 
•  starši otrok, ki že obiskujejo vrtec in želijo otroka vklju-

čiti v drug javni vrtec na območju občine.

Starši oddajo le eno vlogo in v vlogi navedejo, v kateri 
vrtec želijo vpisati otroka (tako imenovani vrtec prve izbi-
re) in v ta vrtec oddajo tudi vlogo. V vlogi lahko navedejo 
tudi drug vrtec (vrtec druge izbire) in/ali katerikoli vrtec, 
v katerega želijo vključiti otroka, če otrok ne bo sprejet v 
vrtec prve izbire in niti v vrtec druge izbire. 

Plačilo kotizacije:
Starši ob oddaji vloge plačajo kotizacijo za resnost vloge 

v višini 50 EUR, ki se poračuna pri prvih plačilih progra-
ma vrtca. Če otrok v vrtec ni sprejet do 10. 9., se vlagatelju 
kotizacija vrne do 15. 9. tekočega leta. Starši, ki otroka ne 
vključijo v vrtec, kljub temu da je sprejet, kotizacije ne do-
bijo vrnjene. 

Kotizacija se plača 
-  na račun št. SI56 0122 1603 0648 907 Osnovne šole Do-

brova, sklic 00-292600, če boste vlogo oddali za sprejem 
otroka v enoto vrtca Dobrova in enoto vrtca Brezje, ali

-  na račun št. SI56 0122 1603 0648 810 Osnovne šole Pol-
hov Gradec, koda namena: OTHR, referenca prejemni-
ka: SI00 291043, če boste vlogo oddali za sprejem otroka 
enoto vrtca pri OŠ Polhov Gradec, enoto vrtca pri POŠ 
Šentjošt in enoto vrtca pri POŠ Črni Vrh.

Pri namenu plačila navedete »kotizacija – ime in priimek 
otroka«, za katerega kotizacijo plačujete.

Dodatne informacije: 
Vpis v vseh javnih vrtcih na območju občine Dobrove - 

Polhov Gradec bo potekal po priporočeni ali elektronski 
pošti na naslov vrtca. Vlogo s potrebnimi dokazili pošljete 
na naslov uprave vrtca, ki je 
-  za enoto vrtca Dobrova in enoto vrtca Brezje na naslovu 

Cesta 7.maja 20, Dobrova ali valerija.bozic@osdobrova.
si ter 

-  za enoto vrtca pri OŠ Polhov Gradec, enoto vrtca pri 
POŠ Šentjošt in enoto vrtca pri POŠ Črni Vrh na na-
slovu Polhov Gradec 95, Polhov Gradec ali natasa.pe-
ljhan@guest.arnes.si . 
Če bo v vrtec vpisanih več otrok, kot je prostih mest, 

bo o sprejemu otrok odločala komisija za sprejem otrok. 
Komisija bo obravnavala samo vloge, ki bodo prispele v 
času javnega razpisa in če bo plačana kotizacija.

Obravnavane bodo samo vloge, ki bodo prispele 
od 8. do 31. marca 2024. Vloge, ki bodo prispele po 
31. 3. 2024, bodo za šolsko leto 2024 / 25 upošteva-
ne le, če bo prostih mest več kot oddanih vlog.

Otroci, ki bodo sprejeti v vrtec, jih morajo starši v vrtec 
vključiti s 1. 9. 2024, če so dopolnili najmanj 11 mesecev 
starosti. Otroci, ki bodo sprejeti v vrtec in 1. 9. 2024 ne 
bodo dopolnili 11 mesecev, se v vrtec vključijo naslednji 
dan po dopolnitvi 11 mesecev starosti.

Starše obveščamo, da je obrazec vloge za vpis z 
navodili o poteku vpisa otrok v vrtec dosegljiv na 
spletni strani vrtcev in Občine Dobrova - Polhov 
Gradec.

Brezplačna 
pravna pomoč

 

Občane obveščamo, da jim je tudi v 
letošnjem letu na voljo brezplačen posvet s 

pravnimi strokovnjaki. 

Pravni strokovnjaki bodo v okviru obiska posredova-
li predvsem splošne pravne informacije in svetovanje z 
različnih pravnih področij (dedovanje, stvarno pravo, 
odškodnine, kazensko pravo …) ter vam pojasnili pravne 
možnosti, ki jih v danem primeru omogočata zakonodaja 
in sodna praksa. Svetovanje ni namenjeno reševanju kon-
kretne zadeve. Posamezen obisk je omejen na 15 minut.

Obvezne so predhodne prijave. Prijavite se na elektron-
ski naslov info@dobrova-polhovgradec.si z vašim ime-
nom in priimkom, naslovom prebivanja in kontaktnimi 
podatki, s strani Občine pa nato prejmete termin srečanja. 

Možni termini so redno objavljeni na spletni strani Ob-
čine Dobrova - Polhov Gradec. 

Občina Dobrova - Polhov Gradec

V petek, 26. januarja 
2024, se je odvijal že 

31. tradicionalni nočni 
pohod pod zvezdami 

na Polhograjsko 
Grmado, ki je postal 
priljubljen dogodek 

za številne pohodnike 
vseh starosti. Pohod, 
ki privablja ljubitelje 

narave in rekreacije, se 
je tudi letos izkazal za 
nepozaben dogodek, 

poln zabave in druženja.

Pred gostilno Pratkar so se ob 
18. uri začeli zbirati pohodniki, 
ki so se z veseljem vpisali s pro-
stovoljnimi prispevki. Pohodni-
ki so prišli dobro pripravljeni s 
svetilkami, pohodnimi palica-
mi in primerno obutvijo, kar 
je obljubljalo varen in udoben 
pohod. Kljub hladnemu večeru 
so se pohodniki ogreli s hojo in 
druženjem, ob tem pa uživali 
v lepih razgledih na osvetljene 
okoliške vasi ter čudovito Lju-

bljano.
Pot, ki jo pohodniki vsako 

leto izberejo, je kot po navadi 
vodila mimo planinske koče 
na Ravneku, nato mimo lovske 
koče čez Malo Grmado in do 
samega vrha. Osvetljena pot 
pod polno luno je omogočala 

varno premagovanje razgiba-
nega terena.

Na vrhu Grmade so se poho-
dniki ustavili za kratek posta-
nek, kjer so občudovali razgled 
in jasno nebo in delili vtise o 
doživetem. Kljub hladu je bila 
energija med udeleženci izje-
mna, saj je bilo veselje in skupno 
druženje močno prisotno.

Vrnitev v dolino je potekala 
brez težav, pri čemer so mnogi 
pohodniki zavili k priljubljene-
mu gostišču Pri Mehačku, kjer 
se je že od daleč slišala glasba in 

petje pohodnikov, ki so z dru-
ženjem nadaljevali pozno v noč. 

Tradicionalni nočni pohod 
na Polhograjsko Grmado se je 
končal s pridihom skupnosti, 
ki združuje krajane in spodbu-
ja ljubezen do pohodništva že 
vrsto let. Pohodniki zdaj z nav-
dušenjem pričakujejo naslednjo 
priložnost, da ponovno stopijo 
v korak z naravo, ustvarijo nove 
spomine ter širijo ljubezen do 
aktivnega in zdravega življenj-
skega sloga.

Petra Cankar

31. Nočni pohod 
na Polhograjsko Grmado

Gostilna pri Mehačku
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V petek, 9. 2. 2024, se 
je odvijal zabaven 
dogodek, namreč 
priredili so večer 
družabnih iger, ki se je 
odvijal po 17. uri daje. 

Dogodek je privabil obča-
ne različnih starosti, ki so se 
zbrali ob mizah obloženih z 
različnimi družabnimi igrami. 
Mlajši in starejši, prav vsi so se 
zabavali ob igranju družabnih 
iger, ki so jih obiskovalci lahko 
prinesi s seboj in tako večer 
preživeli ob prijetnem ter za-
bavnem druženju. 

Ta zabaven večer pa je le ena 
izmed številnih ponudb, ki jih 
je avtobusna postaja izvedla v 

prid povezovanju lokalne sku-
pnosti. Dan prej, 8. 2. 2024, na 
Prešernov dan so obiskoval-
cem podarili kavo v zameno za 
en napisan verz. Ta dogodek so 
poimenovali kar Verz za kavo, 
kar pa je bil lep trenutek, kjer 
se je literarna ustvarjalnost 
prepletla z druženjem ob kavi. 

Avtobusna postaja v Polho-
vem Gradcu predstavlja novo 
središče za druženje. V njenem 
okvirju se nahaja trgovinica z 
lokalnimi izdelki, ki omogoča 
prebivalcem, da podprejo so-
vaščane v tem, kar radi ustvar-
jajo. Nedavno dodani kotiček z 
imenom Knjigobežnica je po-
stal prostor, kjer lahko občani 
prispevajo ali odnesejo knjige, 
ob tem pa uživajo v sprošče-

nem branju ob kavi. Poleg Knji-
gobežnice pa stoji tudi igralni 
kotiček, poln družabnih iger za 
vse generacije, tako starejše kot 
tudi najmlajše. 

Ponudba pijač ponuja tudi 
številne lokalne okuse. Pivo, 
čaji in sokovi, vse to in še več 
je na voljo v ponudbi kavarne. 
Avtobusna postaja pa se ne 
ustavi le pri družabnih do-
godkih in lokalnih dobrotah, 
temveč je tudi prostor za spre-
mljanje športnih in drugih do-
godkov, ter poslušanja glasbe 
preko televizije. Načrtovanih 
je še veliko novih dogodkov, 
ki bodo še dodatno obogatili 
živahno skupnost Polhovega 
Gradca.

Petra Cankar

DATUM DOGODEK LOKACIJA ORGANIZATOR

celo leto, vsak delovni dan 
(poleti ob 7.30, pozimi ob 

8.30)
Šola zdravja – vadba ŠRC Gabrje Šola zdravja, DU Dobrova

1. 3. 2024–31. 3. 2024 Polhov doživljajski park Polhov Gradec JZ Polhograjska graščina

1. 3. 2024–31. 3. 2024 Zven zaklete grofice Podsmreka JZ Polhograjska graščina

1. 3. 2024–3. 3. 2024 Drsališče Gabrje Gabrje Občina Dobrova - Polhov Gradec

2. 3. 2024, od 8.00 do 12.00 Tržnica Dobrova Dobrova
Občina Dobrova - Polhov Gradec, 

KZ Dolomiti - Dobrova

3. 3. 2024, od 14.00 do 16.00
Voden ogled po cerkvi sv. Petra 

v Dvoru
Dvor JZ Polhograjska graščina

3. 3. 2024 Plesne delavnice Kulturna dvorana Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

5. 3. 2024 Pohod Klobuk DU Dobrova

5. 3. 2024, od 16.30 do 18.30
Delavnice oblikovanje glinenih 

izdelkov
OŠ Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

6. 3. 2024 Pohod (po dogovoru) po dogovoru DU Polhov Gradec

7. 3. 2024, od 16.30 do 18.30 Slikarske delavnice Kulturna dvorana Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

7. 3. 2024, ob 20.00 Koncert Modrijani osebno Športna dvorana Dobrova Modrijani

9. 3. 2024, od 8.00 do 12.00 Tržnica Dobrova Dobrova
Občina Dobrova - Polhov Gradec, 

KZ Dolomiti - Dobrova
9. 3. 2024 Vodenje po Zvenu zaklete grofice Podsmreka JZ Polhograjska graščina

9. 3. 2024 Dan žena in moža Pr‘ Mehačk DU Polhov Gradec

10. 3. 2024, od 10.00 do 
13.00

Nedeljske muzejske delavnice 
za otroke

Muzej pošte in 
telekomunikacij, 

Polhograjska graščina
Muzej pošte in telekomunikacij

10. 3. 2024 Plesne delavnice Kulturna dvorana Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova
12. 3. 2024, od 16.30 do 

18.30
Delavnice oblikovanje glinenih 

izdelkov
OŠ Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

13. 3. 2024 Pohod (po dogovoru) po dogovoru DU Polhov Gradec
14. 3. 2024, od 16.30 do 

18.30
Slikarske delavnice Kulturna dvorana Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

16. 3. 2024, od 8.00 do 12.00 Tržnica Dobrova Dobrova
Občina Dobrova - Polhov Gradec, 

KZ Dolomiti - Dobrova
16. 3. 2024–17. 3. 2024 Razstava Cvetje, ki ne ovene Pragersko DU Dobrova

17. 3. 2024 Plesne delavnice Kulturna dvorana Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

19. 3. 2024, od 16.30 do 
18.30

Delavnice oblikovanje glinenih 
izdelkov

OŠ Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

20. 3. 2024 Pohod (po dogovoru) po dogovoru DU Polhov Gradec
21. 3. 2024, od 16.30 do 

18.30
Slikarske delavnice Kulturna dvorana Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

23. 3. 2024, od 8.00 do 12.00 Tržnica Dobrova Dobrova
Občina Dobrova - Polhov Gradec, 

KZ Dolomiti - Dobrova

23. 3. 2024
Vodenje po Polhovem 
doživljajskem parku

Polhov Gradec JZ Polhograjska graščina

24. 3. 2024 Plesne delavnice Kulturna dvorana Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

24. 3. 2024 245. Mozartovi družinski dnevi Polhograjska graščina KUD Serafin

24. 3. 2024, ob 11.00
Javno vodstvo po muzejskih 

zbirkah

Muzej pošte in 
telekomunikacij, 

Polhograjska graščina
Muzej pošte in telekomunikacij

26. 3. 2024, od 16.30 do 
18.30

Delavnice oblikovanje glinenih 
izdelkov

OŠ Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

27. 3. 2024 Pohod (po dogovoru) po dogovoru DU Polhov Gradec
28. 3. 2024, od 16.30 do 

18.30
Slikarske delavnice Kulturna dvorana Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

30. 3. 2024, od 8.00 do 12.00 Tržnica Dobrova Dobrova
Občina Dobrova - Polhov Gradec, 

KZ Dolomiti - Dobrova
31. 3. 2024 Plesne delavnice Kulturna dvorana Dobrova Sekcija ŠUS KUD Dobrova

Kontaktni podatki
Dosegljivi smo na telefonski številki 
031/776-259 ali prek maila info@grad-polhovgradec.si. 
Naše aktivnosti, pakete in ponudbo lahko spremljate na 
spletih straneh 
www.visitpolhovgradec.si in www.grad-polhovgradec.si 

Sledite nam lahko tudi na Facebook strani Blagajeva dežela, 
igrivo zaledje Ljubljane in Instagram profilu
 @polhograjska_grascina. 

Avtobusna postaja Polhov Gradec
Kavarna, turistično-informacijski center, pro-
dajalna vstopnic, izposojevalnica e-koles, tr-
govinica lokalnih izdelkov, čitalnica, igralnica, 
družabni in prireditveni prostor in še kaj bi ji 
lahko rekli. Do pomladi smo med tednom od-
prti od 8.00 do 16.00, med vikendi, prazniki ter 
za počitnice pa od 10.00 do 18.00.

Poroke v Polhograjski graščini
Edinstven ambient za sklenitev civilne poroke. 
Vonj vrtnic in žuborenje vodnjakov poskrbi za 
nepozaben dogodek. Nudimo celostno storitev; 
pomoč pri izbiri glasbenikov, floristov, dekora-
cijo, prevoz, catering itd. Uradne ure za poroke 
so ob sredah med 12.00 in 17.00, ob obvezni 
predhodni najavi.

Polhov doživljajski park
Polhu Rogoviležu pomagajte poiskati novi dom! 
Dogodivščina primerna za naše najmanjše. 
Vstopnice za Polhov doživljajski park lahko ku-
pite na dveh lokacijah; avtobusni postaji Polhov 
Gradec in v Muzeju pošte in telekomunikacij 
po navedenem urniku. Vstopnica znaša 7 € na 
otroka.

Zven zaklete grofice
Prva planinska zvočna pot v Sloveniji. Spoznajte 
zgodbo o Zakleti grofici prek zvokov gozdnih 
zvočil. Vstopnice za Zven zaklete grofice lahko 
kupite na recepciji G Design Hotela (Tržaška 
cesta 330) vse dni in ure v letu. Vstopnica znaša 
7 € na otroka.

Prireditveni prostori 
Iščete primeren prostor za svoj dogodek? Ponu-
dimo vam lahko prireditveni prostor ob gosti-
šču Pograjski dom, na voljo so tudi prostor ob 
avtobusni postaji Polhov Gradec in park Polho-
grajske graščine.

Oglasna panoja na krožišču na Dobrovi
Lokalnim društvom in organizatorjem poleg 
promocije lastnih dogodkov preko naših ka-
nalov omogočamo lepljene jumbo plakatov na 
dveh panojih v krožnem križišču na Dobrovi. 
Za rezervacije in dodatne informacije smo do-
segljivi prek elektronske pošte. 

Knjižnica Polhov Gradec
Najdete jo v pritličju Polhograjske graščine. 
Obratuje ob četrtkih od 17.00 do 19.00 in sobo-
tah od 10.00 do 12.00.

Muzej pošte in telekomunikacij 
Dosegljivi na 01/3640-083 ali muzejpt@tms.si
Odpiralni čas od maja do septembra: torek–nedelja od 
10.00 do 17.00. 
Odpiralni čas od oktobra do aprila: torek–petek, nedelja od 
10.00 do 17.00.
Zadnji vstop v muzej 1 uro pred zaprtjem muzeja.
Obratovanje med prazniki in ostale informacije najdete na 
spletni strani www.tms.si

Dogodki in novosti v marcu

Druženje na AP Polhov Gradec
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Nesnovna kulturna 
dediščina se je v naši 
občini ohranila preko 
različnih društev, jedi, 
stavb in običajev. 

Eno izmed društev, ki je kul-
turno dediščino začelo razvijati 
naprej, je zagotovo ena bolj zna-
nih folklornih skupin v občini 
z imenom Folklorna skupina 
Grof Blagaj iz Polhovega Grad-
ca. 

Skupina deluje že več kot 20 
let in še danes rada udarno za-
pleše katerega od tradicionalnih 
spletov. 

Ena prvih skupin je začela 
delovati že v prejšnjem stoletju, 
v obdobju priprav na 10. oble-
tnico pa so prišli na idejo, da bi 
na dogodku zaplesali tudi bivši 
plesalci, ki so v folklori plesali 
med letom 1975 in 1985. Tako 
so jeseni leta 1999 nabrali 6 
parov plesalcev, ki so se s stro-
kovnim vodstvom Mojce Bizjak 
Čamernik začeli učiti gorenjske 
plese in se z njimi prvič uspe-
šno predstavili 6. maja 2000 na 
Dnevih Polhograjske folklore. 
Za glasbo so poskrbeli harmo-
nikaš Bogdan Janič, klarinetist 
Franc Trobec in basist Slavc 
Zorc. 

Kmalu zatem je takratna fol-
klorna skupina prenehala delo-
vati, hkrati pa je nepreklicno za-
čela delovati folklorna skupina s 
6. pari že bivših članov skupine. 
Nadeli so si tudi svoje novo ime: 
Folklorna skupina Grof Blagaj, 
Polhov Gradec.

Novembra leta 2000 je vo-
denje skupine prevzela Anita 
Kobe, ki jo vodi še vse do danes. 
Od takrat se je skupina poveča-
la še za 2 para, tako da trenutno 
šteje kar 8 folklornih parov. Prvi 
plesi, ki so se jih naučili pod no-
vim vodstvom, so bili Pustni 

štajerski plesi, dodali pa so tudi 
zabavni skeč pod imenom Ko-
šnja, ki so jo izvedli ob spre-
mljavi harmonike in igranju na 
kmečka orodja. Začeli so tudi z 
zbiranjem denarnih sredstev za 
nakup štajerskih narodnih noš.

Danes skupino še vedno šteje 
8 parov, harmoniko igra Marko 
Buh, ki je hkrati tudi zvesti član 
folklore. 

V preteklih letih pa vse do 
danes je folklorna skupina ime-
la že veliko celovečernih nasto-
pov v domači občini. Med dru-
gim so bili tudi na tekmovanjih 
in drugih prireditvah. Niso pa 
folkloristi ponosni le na ples, 
vendar tudi na svoje noše, prave 
domače polhograjske noše. 

Prve slike polhograjskih 
oblek je upodobil avstrijski 
slikar Franz Kurz zum Thurn 
und Goldenstein, ki je leta 1838 
naslikal moškega in žensko iz 
okolice Polhovega Gradca, slika 
pa je bila skupaj z opisom leta 
1844 objavljena v ljubljanskem 
nemškem časopisu Carniola.

Upodobitev predstavlja par, 
oblečen v oblačila kmečkega 
prebivalstva v hladnejših dneh, 
v okolici Polhovega Gradca, 
Dobrove in Vrhnike. Moški je 
na sliki obut v visoke škornje, 
oblečen pa v podkolenske hla-
če, ki so bile izdelane iz črnega 
gamsjega usnja, belo srajco, čez 
pa je nosil rdeč suknen telovnik, 
ki je bil okrašen z zlato vrvico 
in gosto našitimi kovinskimi 
kroglastimi gumbi. Čez te-
lovnik je imel oblečen suknjič, 
kakršne so takrat izdelovali na 
Gorenjskem. Okoli vratu je imel 
svileno ruto, na glavi pa okro-
glo krzneno čepico, sešito iz kož 
polhov, ki so jih lovili in zgolj na 
Notranjskem predelovali v kr-
zno. 

Ženska na upodobitvi za raz-
liko od moškega nosi krilo, pri-

šito na modrc, nad spodnjim ro-
bom pa je okrašeno s svilenim 
trakom. Izdelano je iz lanene 
in volnene tkanine, imenovane 
mezlan. Predpasnik je izdelan 
iz glajenega lanenega platna, 
pod modrcem pa nosi rokavice. 
Pred mrazom jo varuje kožuh, 
krojen iz belih ovčjih kož. Obu-
ta je v škornje, na glavi pa ima 
zavezano posebno pokrivalo, 
imenovano peča. 

Leta 2015 so se folkloristi od-
ločili za renovacijo starih obla-
čil. Glavni vodja projekta Janko 
Dolinar je z delom in iskanjem 
primernih oseb poskrbel, da 
so se oblačila izdelala na način 
kot včasih. Obuvala je izdelal 
Primož Štajnar iz Škofljice, pol-
hovko je sešil Branko Grebec iz 
Žlebiča pri Ribnici, vsa druga 
oblačila pa Andreja Stržinar iz 
Ovsiš pri Podnartu.

Stara peča, ki so jo nosili v 
prvi polovici 19. stoletja se da-
nes hrani v krajevnem muzeju 
v Polhovem Gradcu. 

Poleg folklorne skupine Grof 
Blagaj pa v Polhovem Gradcu 
deluje tudi klekljarsko društvo, 
ki se kot nesnovna kulturna de-
diščina ohranja že od začetka 
20. stoletja. 

V Polhovem Gradcu je med 
letom 1906 in 1948 delovala 

Državna čipkarska šola Polhov 
Gradec. Pozneje je klekljanje 
precej zamrlo, vendar nikoli ni 
bilo do končno opuščeno. Na 
pobudo gospe Jožice Vodopivec, 
takratne kmetijske svetovalke v 
našem okolju, je bil leta 1992 
organiziran prvi tečaj kleklja-
nja. Zanimanje za tečaj je bilo 
nad pričakovanji, zato so se od-
ločili, da ga še dvakrat ponovijo. 
Tečaji so udeležencem ponudi-
li osnovno znanje in različne 
smernice za izdelavo. Nekateri 
udeleženci so nato želeli svo-
je znanje še nadgraditi, zato 
so organizirali dodatne tečaje, 
usmerjene za točno določene 
načine in nadgradnjo znanja. 
Poimenovali so jih kar srečanja 
ob punklju in se jih z veseljem 
udeležujejo še danes. 

Polhograjske klekljarice so 
nato leta 1996 ustanovile dru-
štvo Polhograjskih klekljaric, 
prvo svoje vrste v Sloveniji. Z 
letošnjim letom je včlanjenih 
kar 21 klekljaric, njihova pred-
sednica od same ustanovitve 
naprej pa je gospa Marijanca 
Yartz, ki kljub častitljivim letom 
še vedno navdušeno kleklja in 
veselje prenaša tudi med druge. 

V minulih letih je klekljarsko 
društvo pripravilo kar 22 samo-
stojnih razstav čipk, sodelovalo 
pa je tudi na večjem številu raz-
stav na povabilo. Članice dru-
štva, ki so tudi članice OIDFA 
(Mednarodne organizacije za 
klekljano in šivano čipko – The 
International Bobbin and Ne-
edle Lace Organisation), so 
od leta 2000 večkrat z velikim 
uspehom sodelovale na sloven-
skih nacionalnih razstavah ob 
svetovnih čipkarskih kongresih. 

Leta 2016 je v Ljubljani pote-
kal 17. svetovni čipkarski kon-
gres in generalna skupščina 
OIDFA. Polhov Gradec je bil 
z razstavo čipk v Polhograjski 
graščini cilj enega od kongre-
snih izletov in po spletu okoli-
ščin zaradi vsem dobro pozna-
ne epidemije Corona virus je bil 
okrogli 20. svetovni čipkarski 
kongres lansko leto ponovno v 
naši bližini, v italijanski Gorici 
in naši Novi Gorici. Tudi tam 
so naše polhograjske klekljarice 
sodelovale in se uspešno pred-
stavile.

Ker se Polhov Gradec nahaja 
v zemljepisnem območju, ki je 
znano po idrijski čipki, lahko 

domače klekljarice pridobijo 
pravico do označevanja svojih 
čipk z izrazom “idrijska čipka”, 
če so izdelane v skladu s pravili 
idrijske čipke. Kljub temu neka-
tere članice društva posegajo 
tudi po inovativnih pristopih 
k klekljanju in izdelavi čipk. 
Avtorske čipke Sabine Žvokelj, 
članice klekljaric iz Polhovega 
Gradca, so bile v zadnjih letih 
redno izbrane za mednarodne 
razstave, ki so Slovenijo pred-
stavljale po vsem svetu.

V preteklih letih so se za kle-
kljanje zanimale tudi mlade 
generacije, ki so nekaj let sode-
lovale s klekljaricami. Vendar 
se je njihov interes ob vstopu v 
srednje šole zmanjšal, a kleklja-
rice še vedno vztrajajo. Nova 
generacija ljubiteljev klekljanja 
se razvija v osnovni šoli Polhov 
Gradec, kjer poteka krožek kle-
kljanja. Društvo se zavzema za 
ohranjanje kulturne dediščine 
ter prenašanje običajev in roč-
nih spretnosti na mlajše gene-
racije. Mentorice se s stalnimi 
strokovnimi izobraževanji in 
izpopolnjevanjem trudijo za-
gotoviti kakovostno poučeva-
nje ostalih članov. Predsednica 
klekljaric Polhov Gradec, gospa 
Marijanca Yartz, je leta 2020 
uspešno zaključila šestletno 
strokovno izobraževanje za čip-
karice v Idriji in pridobila naziv 
klekljarice. V tekočem šolskem 
letu 2023-2024 se za naziv kle-
kljaric izobražuje še 3 članice 
društva iz Polhovega Gradca.

Posebnost društva je pou-
darjanje ročno izdelanih čipk, 
s čimer zagotavljajo natančno 
izdelavo in pristnost čipk, ki si 
jo izdelek zasluži. Srečanja kle-
kljaric se običajno izmenjujejo 
na domovih članic.

Kot nesnovna kulturna dedi-
ščina pa lahko razvrstimo tudi 
hrano. Domačo tradicionalno 
hrano za naše območje, ki jo 
rade pripravljajo naše babice 
in se prenašajo tudi iz roda v 

T E M A  M E S E C A

Nesnovna 
kulturna 
dediščina
naše občine

Državna čipkarska šola - žig

Folklorna skupina Grof Blagaj
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Polhov Gradec, skriva 
bogato kulturno 
dediščino in zanimivo 
zgodovino, ki sega v 
pradavne čase. 

Prva omemba Polhovega 
Gradca sega v leto 1261, ko se 
naselje prvič pojavi v srednje-
veških zgodovinskih virih. V 
prazgodovini so na Polhograjski 
gori živeli poganski prebivalci. 
Ta dediščina sega globoko v čas 
železnodobne poselitve, ki je 
bila arheološko dokumentirana 
s prisotnostjo fibule, ki je danes 
eno od dragocenosti Polhovega 
Gradca. V času Rimljanov je na 
tem območju stalo naselje Ad 
nonum, kar potrjujejo izkopa-
nine podeželske vile rimskega 
bogataša, ki jih hrani Narodni 
muzej Slovenije. To priča o po-
membni vlogi, ki jo je Polhov 
Gradec igral že v antičnih časih. 
Srednjeveška zgodovina Polho-
vega Gradca je prav tako raz-
burljiva. Zgodnji srednji vek je 
zaznamovala vladavina plemi-
ške rodbine baronov Polhograj-
skih, ki so vladali polhograjske-
mu zemljiškemu gospostvu. Na 
vrhu Kalvarije je že v tem času 
stal grad, ki danes poznamo kot 
Stari grad, in katerega ruševine 
pričajo o zgodovini tega obmo-
čja. V 14. in 15. stoletju je Pol-

hov Gradec prešel v last grofov 
Celjskih, ki so nadaljevali s ple-
miško tradicijo na tem območju. 
Vendar pa je na začetku 16. sto-
letja grad doživel usodne spre-
membe, saj ga je prizadel potres 
leta 1511. Sledilo je še kmečko 
vstajenje leta 1515, v katerem je 
bil Polhov Gradec eno od prvih 
žarišč upora, saj so se kmetje 
uprli že leto prej. 

Polhograjska graščina, ele-
gantna in impozantna, stoji 
kot eden od najpomembnejših 
stavb v občini, obenem pa pred-
stavlja središče kulturnega utri-
pa tega kraja. Njena zgodovina 
sega v čase 13. in 14. stoletja, ko 
je na tem mestu že stal stolpast 
dvor. Arheološke najdbe iz Pol-
hograjske graščine natančno 
datirajo začetek gradnje v čas 
14. in 15. stoletja, kar priča o 
bogati in razgibani preteklosti 
tega objekta. Graščina je skozi 
stoletja doživljala številne spre-
membe in menjave lastnikov, 
pri čemer je bila večkrat prezi-
dana v skladu z njihovimi po-
trebami. Pomemben pečat ji je 
v 17. stoletju dal graščak Mark 
Anton Kunstel pl. Baumgar-
ten. Zgradil je baročno graj-
sko kapelo, uredil grajski park 
ter postavil razgledni stolp z 
uro na dvorišču. Pred glavnim 
vhodom graščine je postavil 
Neptunov vodnjak, na katerem 

je v reliefu upodobljen grb go-
spodov Polhograjskih. Baročno 
podobo, ki jo graščina nosi še 
danes, je dobila v 18. in začetku 
19. stoletja. V letih med 1808 in 
1858 je graščino upravljal grof 
Rihard Ursini Blagaj, strasten 
ljubitelj botanike, mineralogije 
in umetnosti. V njegovem času 
je graščina postala središče 
naprednih razsvetljenskih idej, 
odražajoč njegovo ljubezen do 
znanosti in kulture. Leta 2008 
je upravljanje graščine prevzel 
Tehniški muzej Slovenije, ki je 
v prostorih uredil Muzej pošte 
in telekomunikacij. Graščina 
gosti tudi Krajevni muzej, kjer 
obiskovalci lahko odkrivajo 
številne artefakte, ki pričajo o 
zgodovini tega kraja. Posebno 
doživetje omogoča poročna 
dvorana v graščini ali paviljon 
v grajskem parku, ki sta po-
polni kulisi za nepozabne po-
roke. Graščina ni le muzejski 
kompleks, temveč tudi prostor, 
kjer se odvijajo številni kultur-
ni dogodki. Obiskovalci lahko 
uživajo v čaju z grofom Blaga-
jem, prebirajo knjige v Knjižnici 
pod krošnjami ali se udeležijo 
drugih kulturnih prireditev, ki 
oživijo to zgodovinsko mesto.

Polhov Gradec in njegovo 
okolico pa krasijo tudi mnoge 
cerkve. V središču Polhovega 
Gradca stoji Župnijska cerkev 
Marijinega rojstva. Cerkev je 
bila prvotno zgrajena leta 1321, 
nato pa je skozi stoletja doživlja-
la več obnov in prenov. Župnija 
Polhov Gradec je bila ustano-
vljena že v zgodnjem srednjem 
veku, kot del pražupnije Ljublja-
na - Šentvid, vendar se je ločila 

kot vikariat že pred letom 1292. 
Leta 1296 je postala samostojna 
župnija in je dolga leta pripada-
la oglejskim patriarhom, nato 
pa ljubljanski škofiji od leta 1461 
dalje. Prvi župnik, ki ga zgodo-
vinski viri omenjajo, je bil Bo-
gomir leta 1321. Župnija Polhov 
Gradec je sčasoma postala mati 

župnijam, ki so se kasneje osa-
mosvojile, kot so Črni Vrh, Šen-
tjošt, Horjul in Sveta Katarina. 
Cerkev je imela burno zgodo-
vino, vključno s požarom, ki je 
leta 1728 privedel do porušitve 
stare stavbe. Današnja podoba 
cerkve je rezultat obnove, ki se 
je začela leta 1736 in končala s 

posvetitvijo leta 1744. Med iz-
jemnimi dogodki v zgodovini 
cerkve je bil tudi potres leta 
1895, ki je prinesel različne po-
škodbe, vendar so se s trudom 
in predanostjo lotili obnove 
ter obnovili notranjost cerkve, 
vključno z dragocenimi oltarji 
in slikami. Veliki zlati oltar iz 18. 

rod. Nesnovna kulturna de-
diščina med drugim so iz-
delki iz medu. Najbolj znan 
navaden med iz katerega pa 
lahko napravimo ne malo iz-
delkov. Med drugim propolis, 
cvetni prah, vosek in podob-
no. Dandanes pa se iz medu 
izdeluje tudi čokolade, druge 
različne naravne zdravilne 
izdelke, kozmetične izdelke, 
mila, medenjake, bonbone, 
likerje, medice, in še in še 
bi lahko naštevali. V občini 
imamo tudi svoje čebelarsko 
društvo, ki ima sedež v Polho-
vem Gradcu na poti na Sv. Lo-
vrenc. Zelo pomembno pa je 
od nekdaj tudi nabiralništvo. 
Nabiralništvo različnih zdra-
vilnih rastlin in zelišč, ki se jih 
nato posuši in pripravi različ-
ne izdelke. Med drugim čajne 
mešanice, začimbne mešanice, 
zeliščne soli, eterična olja, ze-
liščni sirupi in mnogo druge-
ga. Pomembno je ohranjanje 
nabiralništva in poznavanja 
rastlin in zelišč, da si lahko 
tudi sami doma izdelamo svoj 
domač čaj ali pa celo kakšno 
olje ali zeliščno sol. Ohranja-
nje običajev in nesnovne kul-
turne dediščine je pomembno 
za ohranjanje znanja o rastli-
nah in znanja izdelovanja la-
stnih naravnih izdelkov. Poleg 
vsega naštetega pa imamo v 
občini tudi bogato tradicio-

nalno kuhinjo. Med drugim 
je ena izmed tradicionalnih 
jedi fižol z jabolčnimi krhlji, 
poleg tega pa tudi jabolčna in 
hruškova potica, sledijo ji še 
žganci s kašo in ocvirki.

Poleg vse hrane pa je tra-
dicionalna tudi izdelava sira 
in koline. V naši občini do-
mači kmetje pridno izdelu-
jejo različne izdelke iz mesa 
in prav tako različne mlečne 
izdelke. Sam potek kolin in 
izdelava mesnih izdelkov se 
pri nas prenaša iz roda v rod, 
hkrati pa se ponudba mesnih 
izdelkov izboljšuje in nadgra-
juje. Tudi z mlečnimi izdelki 
je tako. Iz navadnega sira so 
nove generacije dodale še sir 
z dodatki popra, dimljen sir, 
sir s plemenito plesnijo, hkrati 
pa tudi mocarello, skuto, kislo 
smetano, sladko smetano, jo-
gurte in podobno. 

Domači okoliški kmetje 
se trudijo in prizadevajo za 
ohranjanje kmetij in tradicio-
nalne pridelave živil in različ-
nih prehranskih izdelkov, prav 
tako pa se tudi ostala društva 
nesnovne kulturne dediščine 
trudijo k ohranjanju kulture 
in običajev, zato se ni bati, da 
bi v občini dejavnosti in raz-
lične tradicije zamrle. 

M. D., foto: arhiv FS Grof 
Blagaj

T E M A  M E S E C A

Kulturna dediščina 
Polhovega Gradca

V soboto, 3. februarja, 
se je v Kulturnem domu 
na Dobrovi odvijala 
kulturna prireditev 
ob prihajajočem 
Slovenskem kulturnem 
prazniku. 

Prireditev je otvorila tolkal-
ska skupina Glasbene šole Emil 
Adamič in godbe Dobrova - 
Polhov Gradec. Sledila je Zdra-
vljica v izvedbi Sare Černigoj ter 
Ane Buh. Kulturna prireditev 
se ni navezovala le na Prešer-
na, temveč tudi na druge velike 
slovenske može in žene našega 
kraja. Nastopajoči so v točkah 
z recitacijo predstavili različne 
slovenske literarne umetnike. 
Po vezni besedi je na vrsto pri-
šla mladinska gledališka skupi-
na, ki je uprizorila Prešernovega 
vsem dobro poznanega Povo-
dnega moža. Nato so nastopili 
pevci mešanega pevskega zbora 
Dobrova, ki so zapeli 3 uradne 
Slovenske pesmi in dodali glas-

beno noto prireditvi. Svojo be-
sedo pa je prispevala tudi mlada 
Karolina Rahela Mulej, ki je de-
klamirala pesem Toneta Pavč-
ka z naslovom Zvezek z zvezo. 
Nato je bilo moč videti uprizori-
tev dveh pesmi slovenske znane 
pesnice Neže Maurer. Učenci 
osnovne šole Dobrova so svoj 
delež dodali še v drugih točkah, 
med drugimi je 6 deklet dekla-

miralo pesem pesnika Andreja 
Rozmana Roze z naslovom Ne-
kaj ti moram povedati. 

Otroški glas se je skozi ce-
loten večer prepletal z malo 
starejšimi glasovi. A s tem 
modrejšimi, zato so prireditev 
popestrili tudi fantovski pevski 
zbor Dobrova, ki je s točkami 
dodal še nekaj pesmi v glasbeno 
paleto melodij večera. Sledila je 

še plesna točka in za konec mla-
da Kim Kreft, ki je predstavila 
svojo avtorsko pesem z naslo-
vom Pesem o naravi.

Odvil se je lep večer, ki se je 
kmalu prevesil v noč. In v mi-
slih je ostal z lepimi spomini na 
čudovit kulturni program ob 
prazniku v spomin Francetu 
Prešernu.

Manca Dolinar, foto: J.D.

Prireditev ob kulturnem prazniku na Dobrovi

Cerkev sv. Uršule 

Cerkev sv. Lovrenca
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stoletja, delo domače rezbarske 
delavnice Facijev, ki še danes 
krasijo slikarska dela velikega 
slovenskega baročnega slikar-
ja Valentina Metzingerja. Leta 
2007 se je začela nova faza ob-
nove, tokrat je bil deležen obno-
ve Facijev glavni oltar. Celoten 
projekt je bil uspešno zaključen 
leta 2010, ko je oltar v vsem svo-
jem sijaju znova zablestel in še 
dodatno obogatil notranjščino 
cerkve. Z obnovo zunanjosti, 
strehe na zvoniku ter fasade v 
letu 2000 in nadaljnjo obnovo 
glavnega oltarja, so župljani 
skupaj z duhovnim vodstvom 
ohranili in obnovili ta drago-
ceni del sakralne dediščine v 
Polhovem Gradcu. Župnijska 
cerkev Marijinega rojstva ostaja 
stalen opomnik preteklosti ter 
izjemna kulturna in duhovna 
točka tega kraja.

Na vrhu Polhograjske gore 
stoji cerkev svetega Lovrenca, 
ki je bila prvič omenjena leta 
1526. Z čudovitim razgledom 
na okoliško naravo, je cerkev 
postala priljubljena točka po-
hodnikov, ki iščejo mir, lepoto 
in oddih. Čeprav je bila prvič 
uradno zabeležena v 16. stole-
tju zaradi popisa cerkvene imo-
vine zaradi protiturškega davka, 
se zgodovinarji strinjajo, da 

bi svetišče na Lovrencu lahko 
obstajalo že mnogo prej. Sveti 
Lovrenc, glasnik pozne antike, 
je vzbujal občudovanje že v ti-
stem času, ko je bilo naselje v se-
dlu gore. Poznoantična naselja 
na odmaknjenih vzpetinah so 
vedno krasile cerkve, in tako bi 
lahko tudi Lovrenc stal ob boku 
drugim starokrščanskim loka-
cijam, kjer so ohranjeni dokazi 
o starodavnih cerkvah. Cerkev 
je grajena v značilnem slogu, 
z masivnim, nizkim stolpom, 
ki je prizidan k vhodni strani. 
Notranjost cerkve je okrašena 
z zanimivimi elementi, med 
drugim s sklepniki, ki vključu-
jejo rozete in kroge z letnico 
1517, reliefe angelskih glavic 
ter upodobitve Matere Božje z 
detetom in svetega Lovrenca. 
Glavni oltar, izdelan iz lesa, kra-
sijo umetniški detajli, medtem 
ko imajo stranski oltarji svojo 
lastno zgodovinsko vrednost, 
kot kaže letnica 1671 na oltarju 
svetega Valentina. Polhograjska 
gora, na kateri stoji cerkev sve-
tega Lovrenca, je že dolgo znana 
kot priljubljena pohodniška de-
stinacija. 

Podrebrska cerkev svete Eli-
zabete, izžareva svojo zgodo-
vinsko in kulturno pomemb-
nost. Cerkev svete Elizabete 

je bila prvič omenjena že v 15. 
stoletju, a je doživela prenove in 
spremembe, ki so ji dale sedanjo 
podobo. Prenova sredi 16. stole-
tja je pripomogla k njeni preo-
brazbi, nato pa je leta 1910 moj-
ster Šubic obnovil glavni oltar, 
ki ga krasijo slika svete Elizabe-
te iz konca 17. stoletja ter meda-
ljon z letnico 1727. Ob vstopu 
v cerkev neizogibno pritegne 
pozornost freska svete Nedelje 
iz leta 1520-1530, ki krasi zuna-
njost cerkve. Lesena slika rod-
bine Khisl iz konca 16. stoletja, 
ki visi v prezbiteriju, predstavlja 
edino ohranjeno protestantsko 
sliko iz tistega obdobja v Slove-
niji. Ta dragocen spomenik pri-
naša poglobljeno razumevanje 
verskih in kulturnih razsežno-
sti preteklosti kraja. Ljudsko 
izročilo pravi, da je bila cerkev 
svete Elizabete nekoč farna cer-
kev. Prostornost stavbe in njena 
bližina Polhovemu Gradcu lah-
ko utemeljeno podpirata to tezo.

Pod vrh Polhograjske grma-
de, na robu male planote, stoji 
cerkev svete Uršule, ki privablja 
popotnike, da se ob njej ustavijo, 
kratko počijejo in uživajo v ču-
dovitem razgledu na dolino. Pr-
vič omenjena leta 1526 v popisu 
cerkvenega imetja, cerkev svete 
Uršule predstavlja arhitekturni 

biser, ki sega v prvo polovico 16. 
stoletja. Zakristija, prizidana na 
levi strani, dopolnjuje struktu-
ro cerkve. Glavni oltar iz lesa 
krasi kip svete Uršule, lesen kor 
iz okoli leta 1800 in prižnica 
iz prve polovice 19. stoletja pa 
dodajata umetniški pečat no-
tranjosti cerkve. Posebno zani-
miva je bandera iz sredine 19. 
stoletja, ki prikazuje sliki svete 
Uršule na oblakih nad morjem 
ter Marije Pomočnice, spodaj 
pa skupino kristjanov vseh 
stanov. Cerkev svete Uršule 
v Setnici ne privablja le obča-
snih obiskovalcev, temveč je 
tudi zbirališče skupnosti. Poleg 
rednega “žegnanja” se v tej cer-
kvi večkrat zberejo verniki, še 
posebej na vsakoletni spomin-
ski maši za velikega alpinista 
Pavleta Kozjeka. Prav tako je to 
priljubljeno zbirališče za Silve-
strovo mašo, kjer verniki skupaj 
vstopajo v novo leto z molitvi-
jo in skupnostjo. Cerkev svete 
Uršule v Setnici tako ni le ver-
ski objekt, temveč tudi simbol 
miru, skupnosti in spoštovanja 
do naravnega okolja. S svojo 
čudovito podobo in umirjenim 
vzdušjem nudi popotnikom ter 
vernikom enkraten prostor za 
razmislek, zatočišče pred vsak-
danjimi skrbmi ter priložnost za 
uživanje v tišini in lepoti polho-
grajskega gričevja.

Cerkev svetega Petra v Dvoru 
je dragulj slovenske kulturne 

dediščine, ki priča o bogati zgo-
dovini v 16. stoletju. Številne 
letnice, grbi in arhitekturni ele-
menti izpričujejo prepletenost 
stavbne zgodovine s življenjem 
v tem času, kar daje cerkvi pose-
ben pomen. Gradnja poznogot-
ske cerkve se je začela leta 1525, 
in čeprav je znana kot “grofo-
vska”, njena vrednost sega prek 
lokalnega pomena. Fasadna 
stena cerkve krasi bogato okra-
šen klesan portal iz leta 1544 ter 
empore ter lesen poslikan strop 
v notranjosti s slovenskim napi-
som iz 16. stoletja. Glavni portal, 
reliefno rezljan z letnico 1544, 
predstavlja vrhunsko delo rez-
barjev tistega časa in se uvršča 
med bisere slovenske kulturne 
dediščine. Brez oken je leva 
vzdolžna stena s portalom in 
grbom družine Khisl, ki dopol-
njujeta celostno podobo cerkve. 
Lesen kasetiran strop v ladji z 
letnico 1577 in kip dvostrane 
Matere Božje iz leta 1668 so le 
nekateri od elementov, ki bo-
gatijo notranjost cerkve. Freske 
iz druge polovice 16. stoletja so 
delno skrite s štirimi mlajšimi 
oltarji iz let 1638-1644, ki na-
dalje pripomorejo k bogastvu 
umetniške dediščine tega kra-
ja. Veliki oltar s kipom svetega 
Petra je delo domače Facijeve 
delavnice iz leta 1739, z grbom 
polhograjskih gospodov in Me-
tzingerjevima slikama. Kamnita 
prižnica in stranski oltar svete-

ga Valentina z letnico 1627, če-
prav večkrat predelovan, bi bil, 
če ne bi bilo posegov, najstarejši 
zlati oltar na Slovenskem. Cer-
kev svetega Petra v Dvoru je ne 
le muzejski spomenik, temveč 
živ spomenik, ki vsako prvo ne-
deljo v mesecu od maja do sep-
tembra ob 16. uri in od oktobra 
do aprila ob 14. uri, odpira vrata 
za javnost. 

Polhov Gradec, zaznamo-
van s svojo izjemno kulturno 
dediščino, se aktivno posveča 
njenemu ohranjanju. V mu-
zejih, kot sta Tehniški muzej 
Slovenije in Krajevni muzej, se 
ohranjajo dragoceni ekspona-
ti, ki ponazarjajo tehnični in 
lokalni razvoj kraja skozi čas. 
Nenehno vzdrževanje in orga-
nizacija kulturnih dogodkov 
v teh prostorih sta ključnega 
pomena za ohranjanje zgodo-
vinskega bogastva. Sodelovanje 
s skupnostjo, vključno s prosto-
voljci, pripomore k aktivnemu 
vključevanju prebivalcev pri 
ohranjanju kulturne dediščine. 
Izobraževalni programi, pre-
davanja in delavnice pomagajo 
širiti zavedanje o pomenu kul-
turne dediščine ter prenašati 
znanje na prihodnje generacije. 
Polhov Gradec s svojimi pri-
zadevanji ustvarja most med 
preteklostjo in sedanjostjo ter 
omogoča ljudem, da se poglobi-
jo v zgodovino kraja.

Petra Cankar

V nedeljo, 21. 
januarja, smo se 

Mešani pevski zbor 
Dobrova in Pihalni 

kvintet Dolinar iz 
Godbe Dobrova 
- Polhov Gradec 

podali v slovensko 
zamejstvo v Italiji, 

kjer smo nastopali pri 
sveti maši v slovenski 

župniji Doberdob. 

Vse se je začelo z vabilom 
gospoda Ambroža Kodelje, slo-
venskega župnika v Doberdobu. 
Sprva je v goste povabil Pihalni 
kvintet Dolinar, o katerem je 
bral v medijih, nato pa se je z 
organizatorjem Janezom Doli-
narjem dogovoril tudi za pro-
gram Mešanega pevskega zbora 
naše domače župnije Dobrova. 
Skupaj smo se z avtobusom v 
zgodnjih jutranjih urah podali 
na pot. Vzdušje je bilo sprva še 
malo zaspano, vendar v priča-
kovanju, kaj vse bomo danes še 
doživeli. 

Po res hitrem prihodu v Do-
berdob smo se začeli pripravljati 
na samo izvedbo maše. Kvintet 
je ogrel svoje instrumente, pev-
ski zbor pa glasove. 

Sledila je kratka vaja obeh 
skupin, nato pa že sam začetek. 
Mašo, ki je potekala v župnijski 
cerkvi sv. Martina v Doberdobu, 
smo popestrili pevci in instru-
mentalisti. S krajšim koncertom 
po maši smo še dodatno polep-
šali nedeljo v župniji sloven-
skih faranov v Italiji. Po maši je 

sledila bogata pogostitev, ki je 
najbolj slovela po župnikovem 
staranem vinu, ki ga je dobro-
srčno ponujal v steklenici z 
obliko trobente. Po druženju in 
pogostitvi smo se z gospodom 
Kodeljo odpravili na kratek izlet 
po Doberdobu in okolico vse 

do Sesljana, kjer nam je med 
vožnjo razkazal vse zanimivo-
sti, večja podjetja, ladjedelnico, 
kjer izdelujejo križarke in prav 
tako nekaj malega o prigodah in 
požaru iz lanskega leta. 

Za zgodovino kraja ni bilo 
časa, zato nas pričakuje še pole-

ti, ko naj bi svoje znanje oboga-
tili z zgodovinskim dogajanjem 
na območju Doberdoba, ki je 
še posebej zaznamovan zaradi 
spopadov v 1. sv. vojni. 

Gospod Ambrož je v naš iz-
let kljub 85. letom nalil izredno 
veliko dobre volje, anekdot, vi-

cev in mladostne energije, ki 
ga drži pokonci. Ustavili smo 
se tudi na sladoledu, nato pa se 
od Ambroža poslovili, se mu 
zahvalili in svojo pot nadalje-
vali proti Sloveniji, natančneje 
v Vitovlje, kjer smo pokosili in 
se utrujeni, a veseli in zadovoljni 

vračali proti Dobrovi. Izlet nam 
bo ostal v zelo lepem spominu, 
morda se med poletjem res vr-
nemo na drug, malo bolj zgodo-
vinsko obarvan izlet. 

Foto: Janez Dolinar
M.D.

Doberdob – skupinska slika pred cerkvijo

Nastop dobrovških glasbenikov v Italiji
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Da,  prav ste prebrali, v ka-
tegoriji z bistveno starejšimi 
konkurenti.

Kdor je izkusil vsaj malo vr-
hunskega športa, pa dobro ve, 
da talent ni dovolj, ampak da 
je pot do uspeha v katerem-
koli športu tlakovana s trdim 
delom, ogromno odrekanja in 
vlaganja finančnih sredstev ter 
časa s strani celotne družine. 
Po tej poti gre (ali bolje rečeno, 
se pelje) mladi trialist, ki je pr-
vič okusil strast, ki jo prinese 
vožnja z motorjem že pri vse-
ga treh letih in pol. Pri dobrih 
štirih letih pa se je že udeležil 
prve trial dirke dirke v Kočevju. 

Kakšen moto šport je trial?
Gre za zelo prvinsko zvrst 

motošporta, ki ima korenine 
v Angliji, danes pa je najbolj 
razvit v Španiji, Angliji, Fran-
ciji, Italiji, Nemčiji in tudi v 
Avstriji. V osnovi gre za teren-
ski motociklizem, kjer je cilj 
v čim krajšem času prepeljati 
težko prevozno sekcijo brez 
napak oziroma natančneje, 

ne da stopiš na tla. Vsak dotik 
tal namreč prinaša kazenske 
točke. Gre torej za šport, kjer 
je izredno pomembno odlič-
no ravnotežje ter občutek na 
sklopki. Za razliko od drugih 
motošportov so tu hitrosti 
povsem nizke, najbolj atraktiv-
ni pa so visoki in strmi vzponi, 
kjer mora tekmovalec z moto-
ciklom skočiti ali splezati na 
vrh nekaj metrov visoke skale 
ali strmine. 

Motocikli so prilagojeni za 
takšne podvige, zato so lahki 
in izredno odzivni na plin ter 
predvsem nimajo sedeža. Tek-
movalec namreč ves čas vozi 
stoje!

Lovro bo iskal znanje in 
močnejšo konkurenco v Evropi

Mladi trialist, ki je navduše-
nje prevzel po očetu Klemenu, 
ki prav tako tekmuje v trialu, je 
kot omenjeno pri nas dosegel 
vse, kar je lahko v kategoriji do 
16 let. Zato ni presenečenje, da 
je bil s strani krovne organiza-

cije za avtomoto šport AMZS 
izbran za najboljšega trialista v 
Sloveniji. V lanskem letu je iz-
kusil tudi mednarodno konku-
renco, kjer je bil skupno drugi 
v avstrijskem prvenstvu v kate-
goriji open brez licence. 

Načrti za letošnjo sezono so 
kar veliki. Lovro bo sodeloval 
na vseh dirkah za državno 
prvenstvo v najtežji kategoriji, 
ki se na tekmovanjih v trialu 
označuje z rdečo barvo. Prav 
tako se bo udeleževal dirk za 
avstrijsko državno prvenstvo 
in vseh dirk za evropsko pr-
venstvo. 

Letos ne pričakujejo na 
evropskem prvenstvu rezulta-
tov v samem vrhu glede na to, 
da bo Lovro med najmlajšimi 
v kategoriji. Cilj je jasen in po-
meni predvsem to, da se bo v 
letošnjem letu še učil in nabi-
ral izkušnje. No, v državnem 
prvenstvu so cilji visoki in pri-
čakuje uvrstitev na stopničke v 
najtežji kategoriji.

Napredek je možen le v tujini
Ker Lovro na srečno tek-

muje ob podpori družine in 
prijateljev ter ljubiteljev tega 
športa so mu lansko leto že 
omogočili treninge v tujini, 
kjer je ta šport tudi najbolj raz-
vit. V lanskem letu se je udele-
žil trening kampov v Nemčiji, 
v Franciji in seveda v Španiji, 
kjer ga je treniral vrhunski 
trialist Aniol Gelabert, ki tek-
muje v svetovnem prvenstvu. 
V Sloveniji trenira skupaj z 
očetom Klemenom Setnikar-
jem in Severin Sajevcem, ki je 
s svojimi izkušnjami naš naju-
spešnejši trialist. Letos konec 
marca gre Lovro po novo zna-
nje v Francijo na trening kamp, 
kjer ga bodo trenirali španski 
in nemški trenerji. V poletnih 
mesecih se bo udeležil trening 
kampa v Nemčiji konec leta pa 
v Španiji. 

Za konec omenimo še to, da 
Lovro trenira in tekmuje na 
motociklu Beta 125 EVO, gre 
torej za motocikel enake veli-
kosti, kot tekmujejo tudi naj-
boljši trialisti na svetu. Zaradi 
prostornine motorja pa lahko 
z njim tekmuje v mladinskih 
kategorijah v Evropi.

Besedilo Peter Kavčič, 
foto: Matevž Perme

Lovro Setnikar gre
pri komaj rosnih 12 letih
v boj z evropsko konkurenco

Kaj prinese talent in strast do športa že od 
malih nog spoznava trialist Lovro Setnikar iz 
Polhovega Gradca, ki se pri komaj 12 letih 
lahko pohvali že s tremi naslovi državnega 
prvaka v kategoriji do 16 let! 

Klekljarice polhograjskega 
klekljarskega društva se od lanske 
jeseni (2023) veselimo novega rodu 
klekljaric. 

V osnovni šoli Polhov Gradec je namreč začel 
delovati klekljarski krožek, ki ga obiskuje dvanajst 
učenk in dva učenca. Ja, prav ste prebrali, tudi 
dva fantiča vztrajno klekljata v družbi deklet. To 
jima daje še posebno častno vlogo. Mlade kle-
kljarice so različnih starosti, od učenk prvega 
do sedmega razreda. Klekljanje poučuje Majda 
Grbec Plestenjak, mojstrica klekljanja, pomaga 
pa ji podpredsednica Klekljarskega društva Pol-
hov Gradec Tatjana Trontelj. Znanje učečih je 
različno; da bi bila vsa tekoča vprašanja med uro 
klekljanja čim hitreje rešena, bi rabili vsaj še dve 
učiteljici. Zatakne se kvačka, ki se noče prebiti 
skozi zanko, pravilno je treba prijeti klekelj, da se 
nit podaljša, klekljanje okoli »ovinka« je pa že pra-
va klekljarska umetnost, saj zahteva popolnejše 
znanje. Vse to čaka na pomoč obeh učiteljic, ka-
terima potrpežljivosti ne manjka. A obe učiteljici 

sta nad nadobudnimi klekljaricami in nad obema 
klekljarjema navdušeni. Pravijo, da so zavzeti, na-
tančni in da radi klekljajo. To se je opazilo tudi 
na priložnostnem obisku, ki je bil namenoma iz-
bran prav dan pred kulturnim praznikom. Tudi 
klekljanje je namreč odraz slovenske kulture. 
Dekleta so bila zavzeto sklonjena nad punklji, kot 
po domače imenujejo klekljarske blazine, sem pa 
tja je na obrazu zaigral nasmeh, drugače pa se je 
kazal zelo resen odnos do dela. Eden od fantičev 
in še ena deklica sta pa tokrat manjkala. Klekljari-
cam se je pridružila tudi delavka v šoli, ki bi rada 
izpopolnila svoje znanje. 

Polhograjske klekljarice smo hvaležne ravnate-
ljici polhograjske osnovne šole Ilinki Kucler, da 
je pripomogla k organizaciji krožka. Prav tako 
pa moramo biti hvaležne tudi obema učiteljica-
ma, ki vsak teden bedita nad mladimi učenkami 
in učencema. Zavedamo se, da se bo tako, samo 
tako, nadaljevala tradicija klekljanja na Polhograj-
skem. Mladi so zagotovilo utrjevanja umetnosti 
bele niti sedaj in v prihodnje. 

Za Klekljarsko društvo Polhov Gradec
Milka Bokal

Spoznavali smo slovensko 
zastavo in njene barve. Poslu-
šali smo slovensko himno, spo-
znavali Franceta Prešerna in 
njegova dela ter veliko brali in 

obiskali knjižnico Prežihov Vo-
ranc Dobrova. Ogledali smo si 
razstavo v avli OŠ Dobrova, kjer 
so bile naše zastave. V šolski 
knjižnici smo prebrali nekaj pe-

smic o medvedkih. Kljub temu, 
da so otroci majhni, so bili nav-
dušeni in so z veseljem poslušali 
in sodelovali.

Zapisala: vzgojiteljica, 
Mojca Kogoj

Klekljarski krožek v Osnovni šoli Polhov Gradec 7. februarja 2024. Od leve proti desni, v prvi vrsti: Gaja 
Pristavec, Mila Trontelj, Ajda Lap Peklaj; v drugi vrsti: Lovro Kranjc, Ema Jankovec, Lavra Jankovec, Julija 

Bokal, Jerca Janša, v tretji vrsti: učiteljica Tatjana Trontelj, Martina Koprivec, Brina Tuulikki Brulc Sterle, Lara 
Jankovec, Ela Oven, mojstrica klekljanja Majda Grbec Plestenjak. Na fotografiji manjkata Maša Končan in Lar 

Kranjc. Foto: Milka Bokal.

Ob slovenskem kulturnem prazniku 

Nov rod polhograjskih klekljaric

Kultura v vrtcu
V tednu pred 8. februarjem smo se tudi 
vrtčani »kulturno izobraževali«. 
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Režijski obrat občine Dobrova - Polhov Gradec, 
kot izvajalec gospodarske javne službe oskrbe s 
pitno vodo, obvešča svoje občane o kvaliteti pitne 
vode na javnih vodovodnih omrežjih občine. 

Občina Dobrova - Polhov Gradec upravlja na 
svojem področju z vodovodnimi sistemi, ki so 
teritorialno razdeljeni v štiri krajevne skupnosti. 
V krajevno skupnost Dobrova spadajo vodovodi 
Dobrova, Brezje, Hruševo in vodovod Osredek. 
V krajevno skupnost Šentjošt spadajo vodovo-
di Šentjošt, Butajnova in Kurja vas. V krajevno 
skupnosti Črni vrh spadata vodovoda Črni vrh 
- Smolnik in Srednji vrh - Rovt. V krajevno sku-

pnost Polhov Gradec pa spadajo vodovodi Polhov 
Gradec, Praproče, Dvor - Dolenja vas in Podre-
ber. Podatke o vodovodnih sistemih smo razde-
lili glede na lokacijo  posameznega vodovodnega 
sistema v posamezni krajevni skupnosti Občine 
Dobrova - Polhov Gradec.

V letu 2023 je notranji nadzor in spremljanje 
stanja v oskrbi s pitno, glede zdravstvene ustre-
znosti in skladnosti  pitne vode, na vodovodnih 
sistemih  Občine Dobrova - Polhov Gradec, 
opravljal Nacionalni laboratorij za zdravje okolje 
in hrano v nadaljnjem besedilu NLZOH, Center 
za okolje in zdravje, Oddelek za pitne in kopalne 

vode – enota Ljubljana (v nadaljevanju NLZOH). 
Spremljanje stanja oskrbe s pitno vodo v Obči-

ni Dobrova - Polhov Gradec je NLZOH izvajal v 
okviru Pogodbe o izvajanju storitve nadzora pi-
tne vode PG-2300-14/8309-23/79041 ter Načrta 
vzorčenja pitne vode v Občini Dobrova - Polhov 
Gradec, za leto 2023. 

Notranji nadzor se je izvajal v skladu s predpi-
si, ki urejajo zdravstveno ustreznost živil. Zdra-
vstveno ustreznost in skladnost pitne vode smo v 
okviru notranjega nadzora ocenjevali v skladu s 
Pravilnikom o pitni vodi (Ur. l. RS št. 19/04, 35/04, 
26/06, 92/06, 25/09, 74/15 in 51/17) ter Uredbe o 

pitni vodi (Ur. list RS št. 61/2023), na podlagi re-
zultatov opravljenih mikrobioloških in fizikalno 
kemijskih preskušanj ter terenskih meritev.

Povzetek rezultatov mikrobioloških in fizi-
kalno kemijskih preskušanj v okviru notranjega 
nadzora na mestih vzorčenja pri uporabnikih 
(omrežje) so za vodovodne sisteme prikazani v 
tabelah. Celoten dokument Poročila o pitni vodi 
za leto 2023 je objavljen na spletni strani www.
dobrova-polhovgradec.si v rubriki Gospodarske 
javne službe/Vodovod, prav tako pa je poročilo 
dostopno na vseh Krajevnih skupnostih in na se-
dežu občine.

KS DOBROVA 2023

Vodovodni 
sistem (VS)

skupno 
število 
vzorcev

mikrobiološka preskušanja (M) fizikalno kemijska preskušanja (K)

M K
SKLADNO NESKLADNO

EC KB ŠT36°C
SKLADNO NESKLADNO

S % S % S % S %

DOBROVA 29 3 29 100 0 0 0 0 0 3 100 0 0

BREZJE 12 4 12 100 0 0 0 0 0 3 75,0
1 

(motnost)
25,0

HRUŠEVO 10 3 10 100 0 0 0 0 0 3 100 0 0

OSREDEK 8 3 8 100 0 0 0 0 0 3 100 0 0

SKUPAJ 59 13 59 100 0 0 0 0 0 12 92,3 1 7,7

Legenda: M - mikrobiologija, K - kemija, S - skupaj, E.coli.- Escherichia coli, KB - koliformne bakterije, ŠT36°C - 
število kolonij pri 36°C

KS ŠENTJOŠT 2023

Vodovodni 
sistem (VS)

skupno 
število 
vzorcev

mikrobiološka preskušanja (M) fizikalno kemijska preskušanja (K)

M K
SKLADNO NESKLADNO

EC KB ŠT36°C
SKLADNO NESKLADNO

S % S % S % S %

ŠENTJOŠT 10 2 8 80,0 2 20,0 0 2 0 2 100 0 0

BUTAJNOVA 7 2 6 85,7 1 14,3 0 0 1 2 100 0 0

KURJA VAS 7 1 6 85,7 1 14,3 0 1 0 1 100 0 0

SKUPAJ 24 5 20 83,3 4 16,7 0 3 1 5 100 0 0

Legenda: M - mikrobiologija, K - kemija, S - skupaj, E.coli.- Escherichia coli, KB - koliformne bakterije, ŠT36°C - 
število kolonij pri 36°C

KS ŠENTJOŠT 2023

Vodovodni 
sistem (VS)

skupno 
število 
vzorcev

mikrobiološka preskušanja (M) fizikalno kemijska preskušanja (K)

M K
SKLADNO NESKLADNO

EC KB ŠT36°C
SKLADNO NESKLADNO

S % S % S % S %

POLHOV 
GRADEC

35 3 34 97,1 1 2,9 0 0 1 3 100 0 0

DVOR-
DOLENJA VAS

8 1 8 100 0 0 0 0 0 1 100 0 0

PODREBER 10 1 9 90,0 1 10,0 0 1 0 1 100 0 0

PRAPROČE 7 3 6 85,7 1 14,3 0 1 0 3 100 0 0

SKUPAJ 60 8 57 95,0 3 5,0 0 2 1 8 100 0 0

Legenda: M - mikrobiologija, K - kemija, S - skupaj, E.coli.- Escherichia coli, KB - koliformne bakterije, ŠT36°C - 
število kolonij pri 36°C

KS ČRNI VRH 2023

Vodovodni 
sistem 
(VS)

skupno 
število 
vzorcev

mikrobiološka preskušanja (M) fizikalno kemijska preskušanja (K)

M K
SKLADNO NESKLADNO

EC KB ŠT36°C
SKLADNO NESKLADNO

S % S % S % S %

ČRNI VRH-
SMOLNIK

6 2 6 100 0 0 0 0 0 2 100 0 0

SREDNJI 
VRH - ROVT

5 2 5 100 0 0 0 0 0 2 100 0 0

SKUPAJ 11 4 11 100 0 0 0 0 0 4 100 0 0

Legenda: M - mikrobiologija, K - kemija, S - skupaj, E.coli.- Escherichia coli, KB - koliformne bakterije, ŠT36°C - 
število kolonij pri 36°C

Povzetek poročila o spremljanju zdravstvene ustreznosti pitne vode
za leto 2023 v Občini Dobrova - Polhov Gradec 

Toda narava nas je klicala. Kar 
nagovarjala je našo dušo k miru. 
Naš prvi cilj je bil ogled Narav-
nega rezervata Škocjanski zatok. 
Ni nam uspelo, vstop je mogoč 
samo z najavo. 

Našo pot smo nadaljevali na 
pokopališče polžev in školjk ob 
sv. Katarini. Na snežno belem 
odlagališču je mogoče najti veli-
ko odmrlih organizmov. Školjke 
in polže smo le opazovali, po-
slušali pljuskanje valov in vo-
njali morje. Po kratkem počitku 
smo pot nadaljevali do sv. Niko-

laja, kjer raste sredozemski slani 
travnik, ki uspeva na muljastih 
in slanih tleh. Travnik je dosto-
pen po dvignjeni učni poti in 
opremljen s tablami, ki so nam 
pričarala cvetoče rastline.

In že smo bili v Ankaranu, v 
najmlajši slovenski občini, kjer 
je odlično podnebje za terapev-
tsko zdravljenje. Ustavili smo se 
pri spomeniku narodnemu he-
roju dr. Alešu Beblerju, položili 
svečko. 

Zanimivo je to, da je konec 
življenja preživel kot naravo-

varstvenik v Ankaranu. Potem 
smo se po Beblerjevi krožni 
poti podali proti Hrvatinom. 
Pred šolo so nas sprejeli učenci 
in učitelji. Učenci so nam pred-
stavili zgodovino kraja in šole in 
zapeli nekaj pesmi ob spremlja-

vi glasbenega pedagoga s kitaro. 
Poznate tisto Moja mati čuha 
kave, samo s cikorje …

Nato smo se družili ob to-
plem čaju in nadaljevali pot ob 
cvetočih oleandrih, jasminu, 
oljčnih nasadih, prostranih vi-

nogradih … Iz Ankarana smo 
odšli v Bertoke na kosilo. 

Prehodili smo 9 km dolgo pot 
in veliko doživeli. Na tej poti je 
bilo potrebno natančno opazo-
vati in naravo zaznavati s čim 
več čutili. Ko naravo začutiš in 

spoznaš, jo tudi vzljubiš, pred-
vsem pa jo znaš varovati. Mi 
smo ta dan naredili res veliko 
za srce, dušo in telo.

Vilma Snoj, 
foto: Vinko Kuder

Po Beblerjevi  
poti
6. 2. 2024 se je 56 pohodnikov DU Dobrova 
z avtobusom odpeljalo na slovensko obalo, 
čeprav je bil napovedan oblačen dan. 
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Log – Dragomer, 
8. februar 2024 
– Občina Log – 

Dragomer je lani 
pridobila gradbeno 

dovoljenje za 
nadzidavo osnovne 

šole- Projekt, v sklopu 
katerega naj bi gradili 

nove učilnice ter 
občinsko knjižnico, 

bodo lahko uresničili 
le, če bodo na razpisu 

dobili sredstva za 
gradnjo.

 
Nad prizidkom Osnovne šole 

Log – Dragomer, kjer je danes le 
nefunkcionalno podstrešje,naj 
bi v prihodnjih letih, če bodo 
uspeli dobiti sredstva, uredili 
nove prostore. Nad učilnicami 
prvega in drugega razreda naj bi 
svoje prostore dobili splošna in 
šolska knjižnica s skupno čital-
nico, nad razredi za tretješolce, 
delom jedilnice in kuhinje, pa 
naj bi uredili še tri učilnice za 
razredni pouk ter tri specialne 
učilnice za individualni pouk, 
kjer bi lahko učencem nudili 

tudi dodatno strokovno učno 
pomoč. Nad ambulanto naj 
bi uredili novo večnamensko 
strešno teraso, na streho pa 
so umestili še zvezdoglednico. 
Novi prostori naj bi se raztezali 
na 950 m2 uporabne površine.

Občina Log – Dragomer je 
gradbeno dovoljenje za nad-
zidavo osnovne šole dobila fe-
bruarja lani. Začetek del pa je 
odvisen od razpoložljivosti fi-
nančnih sredstev in uspešnosti 
na razpisih. Kot so nam poja-
snili na Občinski upravi nima-
jo lastnih sredstev za pokritje 

celotne investicije, zato aktivno 
spremljajo razpise s tega podro-
čja.

Kot smo izvedeli, na Občini 
podrobno spremljajo razpise 
iz tega področja. Takoj, ko bo 
objavljen razpis na katerem 
bi lahko pridobili sredstva, se 
bodo nanj prijavili. Računajo pa 
na sofinanciranje iz državnega 
proračuna do 50 odstotkov vre-
dnosti projekta. »Država je fe-
bruarja 2021 objavila Razpis za 
sofinanciranje investicij v vrt-
cih in osnovnem šolstvu. Obči-
na je na razpisu kandidirala za 

sofinanciranje gradnje prizidka 
k vrtcu in pridobila sredstva. V 
letošnjem letu se izteče obdobje 
vlaganj v vzgojno-izobraževalne 
zavode, tako da glede na prete-
klo dinamiko objave razpisov 
sklepamo, da bo naslednji raz-
pis s strani države objavljen v 
letu 2025 za naslednje štiriletno 
obdobje. Na ta razpis bo občina 
prijavila nadgradnjo osnovne 
šole in če bomo uspešni v prido-
bitvi sredstev, gremo v izvedbo 
investicije v letu 2025,« so nam 
razložili na Občini.

V. L.

Županova beseda

Spoštovane 
občanke, 
spoštovani občani
Prebijamo se skozi čase 
kulture, krofov in ljubezni. 
Vsaka tema prinaša 
svojevrstne izkušnje, dogodke 
in druge razloge za druženje 
in medsebojno bogatenje. 

Lahko povem, da sem oseb-
no zelo dobro občutil in ra-
zumel pomen kulturnih de-
javnosti, ki ste jih udejanjili 
člani različnih društev in s tem 
obeležili obdobje, ko se spomi-
njamo Franceta Prešerna. Naj 
se ob tej priložnosti zahvalim 
Kulturno umetniškemu dru-
štvu Kosec, ki je tudi letos 
vzorno pripravil praznovanje 
kulturnega praznika v osnov-
ni šoli. Poseben pečat dogodku 
je dal zaključek projekta starih 
hišnih imen s podelitvijo gli-
nenih tablic, kjer gre posebna 
zahvala ljubiteljskemu zgodo-
vinarju Marjanu Gregorčiču, 
da je vse zbrano tudi zapisano 
v publikaciji. To priča, da ima 
naša skupnost lepo tradicijo, 
na katero smo lahko upravi-
čeno ponosni. Tradicija nam 
govori tudi, da pust in kurenti 
odganjajo sneg in mraz, istoča-
sno so tudi znanilci postnega 
časa, ko si marsikdo od nas 
vzame nekaj desetdnevno od-
rekanje nezdravim razvadam, 

predvsem alkoholu. Tisti, ki se 
odloči za 40-dnevni alkoholni 
post, sporoča, da se ob tem 
spominja tudi žrtev prometnih 
nesreč, kar prinaša učinek na 
ozaveščanje in seveda tudi bla-
godejno vpliva na naše zdravje. 
Ko pa govorimo o dnevu žena, 
se pa seveda vsi zavedamo, 
kaj to pomeni. Prevečkrat je 
to le enkratni obisk cvetličar-
ne. Prav je, da se ljubezen in 
spoštovanje enakomerno po-
razdelita preko celotnega leta. 
Počasi že stopamo v pomla-
dansko obdobje, ko bo na 
naših lokalnih cestah še več 
sprehajalcev in šolskih otrok. 
Spoštujte omejitve hitrosti in 
prometno ureditev, saj bodo 
redarji pozorno opravljali svo-
je delo. Otroke pa z veseljem 
vabim v nov kolopark zraven 
vrtca, kjer bodo lahko uživali 
v vragolijah in spretnosti, ki 
jih premorejo. Želim vam vse 
dobro.

Miran Stanovnik, 
vaš župan

Log – Dragomer, 8. februar 
2024 – Na regionalki 

pri gradbišču novega 
avtocestnega priključka lahko 

vozniki v prihodnjih mesecih 
pričakujejo spremenjen 

prometni režim. 

Potem, ko so obvoz v začetku februarja 
začasno uredili pri križišču s cesto Pod Gra-
dom, bodo v prihodnje na novo vzposta-
vljen obvoz vozniki zavili že pri semaforju. 
Nov prometni režim bo s posamezniki pre-
sledki in premiki prometnega režima na re-
gionalki predvidoma trajal do 1. maja 2024.

 Gradnja novega avtocestnega priključ-
ka Dragomer poteka kot po maslu. Izbrani 
izvajalec, konzorcij JV Trgograd in GP Krk 
ter njun podizvajalec CBE, dela izvajajo po 
terminskem planu in v dogovorjenih rokih. 
Kot so nam povedali naši sogovorniki na 
delovišču nepretrgoma brnijo težki grad-
beni stroji, ki dela sočasno izvajajo na več 
lokacijah. »Izvajalec je skladno s termin-
skim planom v januarju 2024 izvajal dela na 
priključnih krakih A in B, ki se lokacijsko 
nahajajo v občini Log-Dragomer ob avto-
cesti. Prav tako je izvajalec izvajal dela na 
gruščnatih slopih na lokaciji krožišča K3, ki 
je ob avtocesti in na severni strani avtoceste 
(križišče K2). V januarju 2024 so se ohranili 
ukrepi na avtocesti za vodenje in zavarova-
nje pasu za odcep na lokacijo gradbišča iz 
smeri Ljubljane proti Vrhniki, kjer je stekel 
promet iz avtoceste na lokacijo gradbišča. 
Izvedli so se asfaltirani priključki iz regio-
nalne ceste R2 na gradbišče priključka av-
toceste.« Izvedeli smo še. Da so se v začetku 
leta nadaljevala tudi dela na deviacijah ob 
regionalni cesti na meji med obema občina-
ma ter deviaciji v občini Brezovica.

Trenutno na območju med avtocesto in 
regionalno cesto, kjer se bodo čez dobri dve 
leti vozniki z regionalne ceste lahko vklju-

čili na avtcesto, pospešeno potekajo zemelj-
ska dela. Težki gradbeni stroji v povezovalni 
plato vgrajujejo kamniti nasip. Zemeljska 
dela prav tako izvajajo na bodoči povezo-
valni cesti, ki bo potekala med Vnanjimi 
Goricami in avtocesto.

Uredili razširjeno bankino za pešce
Še naprej je pestro ob Dolinarjevem jar-

ku na Lukovici, kjer izvajalci nadaljujejo z 
zemeljskimi deli za ureditev križišča ceste 
Pod Gradom in regionalne ceste. Na obmo-
čju regionalke bo do 1. maja promet urejen 
z novim prometnim režimom. »Novi režim 
prometa na regionalni cesti od uvoza ceste 
Pod gradom do Vrhniške ceste 1 bo trajal do 
1.5.2024 s posameznimi presledki in premi-
ki prometnega režima na regionalni cesti. V 
februarju 2024 se zaradi izvedbe Dolinar-
jevega jarka planira tedenska zapora ceste 
Pod gradom na lokaciji Pod gradom 2 s pri-
padajočim obvozom po cesti Pod Gradom 
do križišča z regionalno cesto na lokacijo 
Doline,« so nam pojasnili na Občini.

V času spremenjenega prometnega re-
žima na cesti Pod Gradom na Lukovici so 
izvajalci ob regionalni cesti, od uvoza ceste 
Pod Gradom do urejenega pločnika na Bre-
zovici, uredili razširjeno bankino. Po njej 
bodo pešci lahko dostopali do avtobusnega 
postajališča ob črpalki na Brezovici.

Nadaljuje se gradnja protihrupne zaščite
Zadnja dva meseca na južni strani avto-

ceste potekajo zemeljska dela za postavitev 
protihrupnih ograj. »Izvajalec je decembra 
začel in januarja nadaljeval protihrupno 
zaščito. Izvajalec pospešeno izvaja AB dela 
na ploščatem prepustu 3-6b pod deviacijo 
1-2 na regionalni cesti ob objektu Vrhniška 
cesta 1. V decembru 2023 in januarju 2024 
so se izvajala dela na vgradnjah nasipov 
pred obremenilnega nasipu na posameznih 
lokacij od krožišča K5 (Vnanje Gorice) do 
križišča K3 (ob južnem delu AC). V janu-

arju 2024 so se izvajala dela na povezovalni 
cesti od krožišča K5 do križišča K6 (prehod 
za progo na Vnanjih Goricah),« so nam še 
pojasnili naši sogovorniki.

Naj spomnimo
Gradnja avtocestnega priključka naj bi 

potekala 18 mesecev. Posel je na razpisu 
kot najugodnejši ponudnik dobil konzorcij 
Trgograd in GP Krk, vreden pa je skoraj 35 
milijonov evrov. Med gradnjo priključka 
bodo, glede na posamezne faze izvajanja 
del, vzpostavljeni različni tipi zapor. Veči-
noma pa naj bi zapore omogočale ureditev 
prometa po dveh začasnih, zoženih prome-
tnih pasovih v eno smer vožnje. Ker je pred-
met pogodbenih del tudi izgradnja križišča 
na regionalni cesti Brezovica–Vrhnika, so 
predvidene različne vrste zapor tudi na tej 
cesti. »Obvestila o različnih fazah zapor in 
ureditvi prometa bodo objavljena v medi-
jih (radio), na spletnih straneh upravljavcev 
cest oz. sofinancerjev (DARS, DRSI, Občina 
Brezovica, Občina Log-Dragomer), spletni 
strani www.promet.si,« so za Naš časopis 
pojasnili na DARS.

Z ureditvijo priključka in spremljajoče 
infrastrukture bodo promet preusmerili z 
regionalnih cest Brezovica-Vrhnika in Bre-
zovica-Podpeč na avtocesto. Namen tega je 
porazdeliti prometne tokove v prometnih 
konicah ter razbremeniti cestno omrežje, 
ki je vzporedno primorski avtocesti. Nov 
priključek naj bi močno razbremenil tudi 
okoli 3 kilometre oddaljen obstoječi iz-
voz Brezovica, kjer že desetletja nastajajo 
zastoji, ki pogosto segajo vse do Kozarij, 
obenem pa povečal prometno varnost. Za 
financiranje gradnje je sklenjen sporazum. 
Dars bo pokril skoraj 68 odstotkov nalož-
be v priključek, Direkcija za infrastrukturo 
28,4 odstotka naložbe, občini Brezovica in 
Log- Dragomer pa bosta soudeleženi z 2,75 
odstotki in enim odstotkom.

V. L.

Priključek Dragomer 

Nov prometni režim do maja

Nadzidava šole le ob sofinanciranju
Javno naznanilo

o javni razgrnitvi in javni obravnavi dopolnjenega osnutka odloka o 
Občinskem podrobnem prostorskem načrtu za EUP LO-008 – stano-

vanjska soseska Log 2.
 
Občina Log Dragomer obvešča javnost, da bo javno razgrnjen dopolnjen 

osnutek odloka o Občinskem podrobnem prostorskem načrtu za EUP LO-
008 – stanovanjska soseska Log 2, ki ga je izdelala družba Esplanada, d.o.o. 
iz Ljubljane.

Namen priprave OPPN je: 
• izvedba nove parcelacije, 
• gradnja prometne in komunalne infrastrukture
• gradnja 12 dvostanovanjskih stavb – dvojčkov in 1 enostanovanjske pro-

stostoječe stanovanjske stavbe 
• ureditev otroškega igrišča

Javna razgrnitev za zainteresirano javnost bo potekala od 26. 2. 2024 
do vključno 27. 3. 2024. 

Gradivo bo javno dostopno v digitalni obliki na spletni strani Občine Log 
- Dragomer in javno razgrnjeno v prostorih Občine Log - Dragomer, Upravni 
center: Loška cesta 12, 1358 Log pri Brezovici. Ogled je možen v času uradnih 
ur.

V času javne razgrnitve bo organizirana javna obravnava, dne 13. 3.2024 
ob 16.00 uri v sejni sobi Občine Log-Dragomer, Upravni center: Loška cesta 
12, 1358 Log pri Brezovici.   

Javnost ima pravico dajati pripombe na javno objavljen dopolnjeni osnu-
tek. Pripombe se lahko podajo pisno do vključno 27.3.2024 na mestu javne 
razgrnitve kot zapis v knjigo pripomb, lahko se pošljejo na naslov Občina Log 
Dragomer, Loška cesta 12, 1358 Log pri Brezovici ali na elektronski naslov: 
obcina@log-dragomer.si s pripisom »OPPN Log 2«. Obravnavane bodo le 
podpisane in s polnim naslovom opremljene pripombe. Pripombe se lahko 
poda tudi ustno na javni obravnavi.

S posredovanjem pripomb na OPPN Log 2, v katerih se navajajo osebni 
podatki, se šteje, da je podano soglasje za objavo teh podatkov v Stališčih do 
pripomb, ki bodo javno objavljena. Osebe, ki ne želijo, da se njihovi osebni 
podatki objavijo, morajo to posebej navesti.

Občina bo preučila vse pravočasno prejete pripombe in pripravila Stališča 
do pripomb, ki bodo javno objavljena na spletnih straneh občine.

Župan Občine Log Dragomer Miran Stanovnik, l.r.
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»Minevajo štiri leta, ko se je 
iz bolnice vrnila moja tašča. 
Po hudi bolezni so njene mišice 
zelo hitro splahnele. Prej moč-
na ženska se je domov vrnila 
skoraj negibna, v plenicah, za-
buhla zaradi mnogih zdravil. 
Vsi domači smo bili v velikem 
strahu, kako bomo zmogli ne-
govati moževo mamo. Življe-
nje se je za njo in za domače 
popolnoma spremenilo. Treba 
je bilo dobiti bolniško posteljo, 
plenice, mazila, povoje za po-
vijanje nog, invalidski voziček… 
Nič nismo vedeli, nič nismo 
znali.«

Zgodb ljudi, ki so se posto-
poma ali čez noč znašli v vlogi 
oskrbovalca svojca, je veliko. 
Raziskave kažejo, da v tem tre-
nutku približno vsak deseti 
prebivalec Slovenije skrbi za 
starega ali invalidnega svojca 

ali soseda in mu tako omogoča, 
da živi v svojem lastnem domu. 
Tem ljudem strokovno rečemo 
družinski oskrbovalci. Z veliko 
mero družinske odgovornosti 
in ljubezni opravljajo nenado-
mestljivo, velikokrat skrito in 
plemenito delo, a tudi zahtevno 
delo. Samo pomislimo na to, da 
v domovih za stare ljudi števil-
ni uslužbenci in strokovnjaki 
poklicno skrbijo za stanovalce. 
Doma pa je človek za mnogo 
stvari sam, velikokrat ob la-
stnem delu. Zato je prav, da dobi 
in poišče ustrezno podporo in 
pomoč.

V sklopu Starosti prijazne 
občine Log - Dragomer, bomo 
zato Inštitut Antona Trstenja-
ka in Občina Log - Dragomer 
organizirali usposabljanje za 
družinske oskrbovalce in tiste, 
ki boste ta znanja potrebovali 
v prihodnje. Na usposabljanju 

udeleženci izmenjavajo svoje 
izkušnje in pridobijo praktična 
znanja in veščine potrebne pri 
oskrbi (o negi, o demenci, kako 
se lepo pogovarjati s svojcem, 
kako poskrbeti za lastno zdrav-
je, umiranje in žalovanje itd.). 
Usposabljanje je sestavljeno iz 
desetih tedenskih srečanj, ki 
trajajo do dve uri in pol. Pote-
kalo bo ob torkih ob 17.00 uri 
od marca do junija 2024.

Tudi vi brezplačno oskrbu-
jete in negujete starejšega ali 
invalidnega soseda, prijatelja, 
svojca – ata, mamo, moža, 
ženo, taščo, tasta, stare starše 
itd.? Ali pa se bo to zgodilo v 
prihodnje? Pokličite na tele-
fonsko številko 041 349 812 
za več informacij in prijavo. 
Usposabljanje je brezplačno, 
število mest je omejeno.

Občinski svet Občine 
Log-Dragomer je na 

izredni seji na podlagi 
Odloka o ustanovitvi 

in organiziranju 
javnega podjetja 

Komunalno podjetje 
Vrhnika d. o. o. 

glasoval o imenovanju 
novega direktorja, 
saj je začasnemu 

direktorju v začetku 
februarja potekel 

mandat. 

O direktorju so glasovali v 
vseh treh občinskih svetih: Vrh-
niki, Borovnici in Logu-Dra-
gomerju hkrati. Po izbirnem 
postopku, na javni natečaju 
prijavljenih kandidatov, je ko-
misija za imenovanje za novega 
direktorja vrhniške komunale 
občinskim svetom predlaga-
la dva kandidata: dr. Boštjana 
Averja in Jureta Kristana. Ob-
činski svetniki so na seji oba 
kandidata ocenili kot primerna 
za zasedbo mesta direktorja, ki 
bo imenovan za dobo štirih let. 

Svetniki so se opredelili o 
obeh kandidatih. Jureta Kri-
stana ni podprl noben svetnik, 

dr. Boštjan Aver pa je dobil 6 
glasov podpore, štirje svetniki 
so se glasovanja vzdržali. “Na 
podlagi 43. člena v skladu z 28. 
členom Odloka o imenovanju 
in razrešitvi direktorja odločajo 
občinski sveti Občine Vrhnika, 
Občine Borovnica in Občine 
Log-Dragomer na način, da 
se poslovni delež posamezne 
občine ustanoviteljice deli s 
številom svetnikov, ki so se pri 
posameznem glasovanju opre-
delili. Tako pridobljeni rezultat 
predstavlja utež glasu oprede-
ljenega svetnika, ki se pomnoži 
s številom glasov »proti« in šte-
vilom glasov »za« v posamezni 
občini (delni rezultat glasova-
nja). Končni rezultat glasovanja 
predstavlja vsoto vseh delnih 
rezultatov glasovanja.”

Svet je na seji tik pred zdaj-
ci dobil še gradivo o nakupu 
parcele med regionalno cesto 
in avtocesto, na katerem lahko 
Občina Log-Dragomer uve-
ljavlja predkupno pravico. Kot 
smo slišali, so na seji priložnost 
zgrabili z obema rokama, saj je 
bila cena po oceni Občinske 
uprave ugodna. Za 700 m2 ve-
liko parcelo naj bi odšteli okoli 
35 tisočakov. Parcela se nahaja 
v bližini osnovne šole in meji 

na dve državni parceli. Kot smo 
lahko slišali v obrazložitvi, so 
na zemljišču videli možnost za 
postavitev postajališča za izpo-
sojo javnih koles po sistemu, kot 
ga poznajo v sosednjih občinah, 
ali za ureditev parkirišča za av-
tomobile oziroma avtodome ali 
pa za vstopno točko v Krajinski 
park Ljubljansko barje. Nakup 
zemljišča so svetniki sprejeli z 
odobravanjem in ga soglasno 
podprli. 

V. L. 

Obvestilo 

Spoštovani občani

Občina Log - Dragomer je pričela s pripravo Lokalnega programa kulture Občine Log - Dragomer za obdobje 2025-2029. Lo-
kalni program pripravljamo v sodelovanju z Zavodom Nefiks – Stičišče središče. 

Proces priprave lokalnega programa bo potekal na način, da bomo na podlagi ankete opravili pogovore (sestanki, fokusne sku-
pine) s ključnimi deležniki na kulturnem področju, osnutek programa pa bomo pripravili predvidoma do poletja 2024.
Anketa je objavljena na spletni strani Občine Log – Dragomer  –  https://www.log-dragomer.si/  

Sestavljena je na način, da z enostavnim klikom izberete odgovor, ki vam najbolj ustreza oz. se z njim najbolj strinjate.
Izpolnjevanje ankete bo možno do vključno 8. 4. 2024.

V kolikor bi imeli težave z izpolnjevanjem ankete, smo vam na voljo na mateja.skocir@log-dragomer.si. 
Z vašimi odgovori bomo strategijo lažje zasnovali, zato se vam zahvaljujemo za vaš čas, ki ste ga namenili za izpolnjevanje 

ankete.
Občina Log - Dragomer

Vabimo vas na 
usposabljanje 

za svojce, ki 
doma skrbite 
za starejšega 
družinskega

člana

KOLEDAR AKTIVNOSTI IN DOGODKOV 
MAREC 2024

Za več informacij nam pišite na podajrokopisarna@gmail.com ali pa nas pokličite na telefonsko številko 041 349 812 vsak delovni dan med 
9.00 in 15.00 uro. 

MERITVE krvnega tlaka in sladkorja 
+ PREDAVANJE: Moč spanja 

Brezplačne meritve krvnega tlaka in 
predavanje Centra za krepitev 
zdravja, ZD Vrhnika

Meritve potekajo vsako prvo sredo v mesecu od 9.00 do 
10.00 ure (6.3.2024, Pisarna za starejše), Od 10.00 do 12.00
predavanje - Marčevska tema: Moč spanja 

IKT USPOSABLJANJE SIMBIOZA Izvaja SIMBIOZA 11.3.2024 od 9.00 do 13.00 ure in 25.3.2024, od 9.00 do 
13.00 ure (Loška cesta 12, Stavba občinske uprave Log –
Dragomer, mansarda - 3. nadstropje)

INDIVIDUALNA SVETOVANJA 
Prilagodimo stanovanja za starost

Izvaja Barbara Železnik Bizjak, univ. 
dipl. inž. arh. 

Vsako tretjo sredo v mesecu med 15.00 in 17.00 uro v 
pisarni za starejše, (21.2, 20.3,..) Loška cesta 12, Stavba 
Občinske uprave Log Dragomer 

PROSTOVOLJSKA POMOČ Družabništvo ob pogovoru,
manjših opravilih, skupina za 
kakovostno staranje

Po dogovoru (za več informacij pokličite 041 349 812 ali pa 
se oglasite v pisarni za starejše v času uradnih ur)

PISARNA ZA STAREJŠE
NOVO! TOČKA ZA DEMENCO

Informiranje, pogovor, koordinacija 
prostovoljske pomoči, pomoč pri 
uporabi pametnih telefonov….

Vsak ponedeljek od 10.00 do 12.00 ure in vsaka sreda od 
15.00 do17.00 ure, Stavba občinske uprave Log – Dragomer. 
Za individualno učenje uporabe pametnega telefona 
pokličite  041 349 812 ali pa se oglasite v pisarni za starejše v 
času uradnih ur).

SKUPINA SVOJCEV Mesečna srečanja za vse, ki doma 
oskrbujete svoje družinske člane

19.3. ob 17.00 uri v  pisarni za starejše, Stavba Občinske 
uprave Log Dragomer, Za več informacij pokličite 041 349 
812.

Svetniki glasovali o direktorju
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Log–Dragomer, 
6. februar 2024: 

Kulturo umetniško 
društvo Kosec je 

združilo osrednjo 
občinsko prireditev 

ob slovenskem 
kulturnem prazniku 

s podelitvijo 
glinenih ploščic 

s starimi hišnimi 
imeni.

 
Za slovesen uvod v dogo-

dek je poskrbela pevska sekcija 
društva MePZ Mladi po srcu 
pod vodstvom Iztoka Urban-
ca. Nato je spregovoril župan 
Občine Log–Dragomer Miran 
Stanovnik, ki je poudaril, kako 
pomembni členi kulturnega 
delovanja so vsi tisti, ki v lokal-
nem okolju skrbijo za ohranja-
nje kulturne dediščine, in ob 
tem posebej izpostavil, da mora 
biti kultura dostopna vsem, ne 
le izbrancem.

V Sloveniji je močno razvita 
mreža ljubiteljske kulture, med 
katero sodi folklorna dejavnost. 
Gre za glasbeno in oblačilno 
dediščino ter seveda plese, ki 
jih štejemo pod živo kulturno 
dediščino. Ob tem nas veseli 
dejstvo, da se z njo spoznavajo 
že osnovnošolci. Kako dobro 
jim gre, so tokrat pokazali čla-
ni Otroške folklorne skupine 
Nageljček, ki že sedmo leto 
uspešno deluje v okviru KUD-a 
Kosec pod mentorstvom Nata-
še Kogovšek. Dejavnost obi-
skuje trinajst otrok prve triade 
Osnovne šole Log–Dragomer, 
starih od 7 do 9 let. Najprej so 
v spletu Gremo po hruške pri-
kazali igrivost otrok, ki se znajo 

poveseliti, se zabavati in si tudi 
malo ponagajati. Potem so za-
plesali še dva plesa – »zibenšrit« 
in »mrzulin«, na harmoniki pa 
jih je spremljala Branka Štrukelj.

Po tej iskrivi in nagajivi točki 
mladih folkloristov je na oder 
ponovno prišel župan Miran 
Stanovnik s prijetno nalogo 
– podelil je posebno občinsko 
priznanje - Županovo petko. 
Gre za priznanje, ki se podeljuje 
posameznikom, organizacijam 
ali društvom za izjemne enkra-
tne dosežke in prispevke, ki so 
pomembni za razvoj, delovanje 
ter promocijo občine. Tokrat ga 
je prejel Marjan Gregorčič, ki je 
ljubiteljski zgodovinar in je na-
šel že celo vrsto zanimivih zgo-
dovinskih podatkov, do katerih 
se je dokopal ob svojem večle-
tnem brskanju po starih arhivih, 
zbirkah, knjigah ter pogovorih z 
domačini. Poleg naštetega mu 
je uspelo doseči, da so na Inšti-
tutu novejše zgodovine vpisali 
vse preminule ložanske vojake v 
register vseh umrlih v prvi sve-
tovni vojni.

Prireditev se je potem nada-
ljevala z glasbo ins Prešernom, 
kot se za obeleževanje kultur-
nega praznika spodobi. KUD 
Kosec je v goste povabil odlič-
no vokalno zasedbo Garažni 
decet iz Škofje Loke, ki se je leta 
2017 rodila iz čiste ljubezni do 
ljudske glasbe in predvsem do 
domače slovenske besede. Kljub 
temu, da v zadnjem času njihov 
glasbeni program posega tudi 
po zahtevnejših tujih in doma-
čih umetnih skladbah, so glav-
nina še vedno slovenske ljudske, 
narodne in ponarodele melodi-
je. V vseh letih ustvarjanja so 
nastopili na mnogih koncertih 
kot gostje, organizirali pa že 

tudi nekaj lastnih koncertov. V 
tem »paketu« se jim je pridružil 
še en Škofjeločan Gašper Murn, 
sicer srednješolski profesor, 
drugače pa vsestranski kultur-
ni ustvarjalec, pevec, igralec in 
režiser. Na odrske deske je prvič 
resno stopil v letu 2006, in sicer 
na Loškem odru v Škofji Loki, 
kjer deluje in ustvarja še da-
nes. Ob prepletanju Prešernove 
poezije in prepevanju prelepih 
slovenskih narodnih pesmi so 
Garažni decet kot tudi Gašper 
Murn publiko s svojim nasto-
pom zares navdušili.

Zadnji del prireditve namenjen 
zaključku projekta Stara hišna 
imena 

Tega je Kulturno umetniško 
društvo Kosec izpeljalo v sode-
lovanju z Občino Log–Drago-
mer. O njegovi pomembnosti 
in sami izpeljavi je spregovorila 
predsednica Kulturno umetni-
škega društva Kosec - Anica 
Vengust. Povedala je, da je bil 
cilj tega projekta ohraniti hi-
šna imena kot del žive kulturne, 
etnološke in jezikovne dedišči-
ne, ohranitev prepoznavnosti 
hiš po njihovih starih imenih ter 
obuditev nekaterih že pozablje-
nih imen. Podatki za seznam 
hišnih imen v brošuri, ki so jo 
ob tej priložnosti izdali, so bili 
pridobljeni s pregledom zgodo-
vinskih virov. Ker drugi pisni 
viri ne obstajajo, so se morali 
zanašati predvsem na Status 
Animarum iz leta 1900, Kata-
ster iz leta 1939 ter na pogovore 
s starejšimi krajani, domačini. 
Kot je pojasnila Anica Vengust, 
se lahko prav njim zahvalijo, da 
je bil popis hiš sploh mogoč. 
Projekt se je zaradi korone ne-
koliko zavlekel, soočili so se tudi 
z dilemo, ali bi sledili knjižnemu 
ali narečnemu zapisu imen na 
tablicah. Po posvetu s strokov-

njaki so ugotovili, da je pomem-
ben etnološki zapis, torej zapis 
po izgovoru, s čimer se v čim 
večji meri ohrani domačijski iz-
govor in zapis. S tem je poudar-
jena tudi etnološka posebnost 
teh krajev. Pri izdelavi in obliki 
glinenih tablic s starimi hišnimi 
imeni je bila želja vseh, ki so ta 
projekt peljali, da so predvsem 
preproste in imajo pridih tradi-
cije. Izdelane so iz gline v barvi 
zemlje. Poleg domačega hišnega 
imena imajo vgraviran tudi grb 
občine. Izdelal jih je Niko Zu-
pan, strasten umetnik keramike 
iz Šenčurja, ki se s tem profesi-
onalno ukvarja. Anica Vengust 

je ob koncu svojega nagovora 
izrazila prepričanje, da projekt 
Stara hišna imena poleg ohra-
njanja kulturne dediščine krepi 
splošno zavedanje ljudi o pome-
nu ohranjanja ustnih izročil in 
narečij ter ustvarja medgenera-
cijski most z mlajšo generacijo. 
Naredili so vse, da bo dediščina 
lokalnih krajev živela še naprej 
v pristni obliki. Največ zaslug 
za zbiranje starih hišnih imen 
in podatkov je pripisala ljubi-
teljskemu zgodovinarju Marja-
nu Gregorčiču in se mu ob tem 
zahvalila. 

Zato, da so tablice s starimi 
hišnimi imeni prišle v prave 

roke in prav tako pri izdaji pri-
padajoče brošure, so veliko delo 
opravile tudi: urednica brošure 
Ana Mrzlikar, oblikovalka Bar-
bara Nardoni in predsednica 
Kulturno umetniškega društva 
Kosec Anica Vengust.

Po podelitvi je dogodek s pe-
smijo zaključila vokalna zased-
ba Garažni decet.

Prireditev so podprli: Osnov-
na šola Log–Dragomer z večna-
menskim prostorom, vrtni cen-
ter Gašperlin, pekarna Dorart 
Pek, zahvala pa velja tudi vsem 
gospodinjam za sladko pecivo.
Andreja Čamernik Rampre, 

foto: V. L. 

Na pustno soboto 10. februarja 2024 je v 
Gasilskem domu Log, v organizaciji našega 
društva potekalo 2. tekmovanje (v nizu treh 
tekmovanj) v spajanju sesalnega voda GZ 
Vrhnika 2024 za članice in člane. 

V vseh kategorijah je tokrat 
nastopilo 23 enot iz GZ Vrh-
nika, GZ Horjul in GZ Brezo-
vica. Najhitrejša ekipa, člani 

A PGD Žažar, so vajo opravili 
v 16,44 sekundah, kar pa je za 
sekundo počasneje od rekorda 
v GZ Vrhnika. Za primerjavo: 

večina ekip se giblje med 22 in 
28 sekundami, ampak bistvo 
tekmovanja je pridobivanje 
gasilskih veščin, spoznavanje 
in druženje med gasilci, da se 
ne srečujemo samo na inter-
vencijah. Vsem ekipam čestit-
ke za dosežene rezultate.

Marina, PGD Log

Člani B

Članice A

Tekmovanje v SSV v PGD Log

Osrednja 
kulturna 

prireditev
v znamenju 

kulturne 
dediščine
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Kulturna dediščina 
ni nema zapuščina 
preteklosti, temveč 

dragocen spomin, ki 
razkriva naše korenine, 

življenjski slog naših 
prednikov, njihove 
običaje in tradicijo. 
Je neprecenljiv del 

naše  identitete, 
ki nas povezuje s 

preteklostjo, oblikuje 
sedanjost in vpliva na 

prihodnost. 

V mesecu kulture smo se 
odločili posvetiti posebno po-
zornost kulturni dediščini. 
Raziskali smo, katere stavbe so 
vpisane na seznam kulturne 
dediščine Občine Log-Drago-
mer, ter v ospredje postavili 
tudi primer dobre prakse varo-
vanja kulturne dediščine - ob-
novo Stare šole na Logu, ki je 
po prenovi dobila nove vsebine 
ter postala središče kulturnih in 
družabnih dogodkov v občini. 
Ob tem smo se pogovarjali še 
z Anico Vengust - predsednico 
KUD Kosec, v okviru katerega 
je potekal obsežen projekt raz-
iskovanja starih hišnih imen in 
prizadevanj po ohranitvi žive 
kulturne dediščine. V društvu 
so izdali brošuro ter pripravili 
lične glinene tablice, ki že kra-
sijo pročelja domačij.

 Varovanje kulturne dedi-
ščine je temeljno stičišče med 
preteklostjo, sedanjostjo in pri-
hodnostjo, saj omogoča ohra-
njanje in prenašanje dragoce-
nih zgodovinskih in kulturnih 
spominov ter identitete. Čeprav 
je ohranjanje kulturne dedišči-
ne pomembno, se v praksi rado 
zatakne takrat, ko je potreb-
no najti sredstva za obnovo in 
ohranitev. Posegi na nepremič-
ni kulturni dediščini so pravilo-
ma finančno ter tudi strokovno 
zahtevni, zato lahko povsod 
po državi opazujemo, kako so 
številne stavbe, ki so vpisane 
na seznam kulturne dediščine, 
prepuščene zobu časa. 

Tudi v Občini Log-Dragomer 
so se soočili z izzivom varova-
nja kulturne dediščine. Leta 
2018 so zagrizli v kislo jabolko 
in se lotili obnove zgodovinsko 
najpomembnejše stavbe v obči-
ni - Stare šole na Loški cesti 12, 
ki je bila zgrajena leta 1929. Pot 
do novega Upravnega centra 
Občine Log-Dragomer je bila 
trnova: od stečaja izvajalca AS 
Primus do razglasitve epidemi-
je tik pred končanjem projekta. 
Tega je občini vseeno, čeprav 
kasneje, kot je bilo sprva mišlje-
no, in z nekaj več finančnimi 
sredstvi uspelo realizirati.

Spomeniško zaščiteni objekt 
Stare šole ima bogato izročilo 

in je zapisan v srcih številnih 
občanov. Stavba, zgrajena leta 
1929, je bila do osemdesetih 
let središče učenosti, kjer so se 
šolale generacije otrok. Nato je 
stavba do leta 2017 gostila na-
dobudne malčke, ki so obisko-
vali vrtčevske oddelke.

Občina je že kmalu po usta-
novitvi usmerila svoje napore 
v ohranitev zgodovinskega po-
tenciala te stavbe. Leta 2008 
so tako začeli urejati etažno la-
stnino ter se usmerili v odkup 
stanovanj v zgornjem nadstro-
pju objekta s ciljem, da bi po-
stali edini lastniki objekta. Leta 
2014 je občina odkupila manjše 
stanovanje, dve leti kasneje še 
večjega in tako postala edina la-
stnica objekta. S tem korakom 
se je odprla možnost za zače-
tek postopkov za pridobivanje 
projektne dokumentacije in 
kandidaturo na razpisu za pri-
dobitev sredstev za Energetsko 
sanacijo stavb. Septembra 2017 
je bilo pridobljeno gradbeno 
dovoljenje za rekonstrukcijo in 
energetsko sanacijo, leta 2018 
pa je bila odobrena vloga za pri-
dobitev nepovratnih sredstev. 
Januarja 2018 je Občina Log-
-Dragomer podpisala pogodbo 
za prenovo stavbe. 

Rekonstrukcija in energet-
ska sanacija objekta sta bili si-
cer precej bolj dolgotrajni, kot 
je bilo predvideno, dela so se 
deloma zavlekla zaradi stečaja 
gradbinca in iskanja novega, de-
loma tudi zaradi korone. Dobri 
dve leti in pol po začetku so se 
dela zaključila. Z leti je stavba 
utrpela precejšnje spremembe 
in izzive, s prenovo pa je zno-
va zaživela in postala tudi nov 
Upravni center Občine Log-
-Dragomer, ki se razteza na 870 
m2 uporabne površine. Danes v 
stavbi domuje Občinska uprava 
Občine Log–Dragomer, ambu-
lanta splošne medicine, lekarna, 
Pisarna za starejše in poslanska 
pisarna, v pritličju pa so uredili 
še Spominsko sobo.

Na seznam kulturne dediščine 
Občine Log-Dragomer vpisanih 
20 nepremičnin

Dva izmed pomembnejših 
občinskih kulturnih biserov, ki 
bi ju bilo v prihodnosti vredno 
obnoviti, sta cerkvi na Logu in 
v Dragomerju. Na Griču nad 
Dragomerjem stoji cerkev sv. 
Lovrenca, ki je po ljudskem pri-
povedovanju najstarejša cerkev 
v brezoviški župniji. Kdaj točno 
je bila zgrajena, ni znano, prav 
tako niso ohranjeni zapisi o po-
dobi prvotne cerkve. Sprva je 
bila posvečena sv. Nikolaju, en-
krat med leti 1526 in 1631 pa so 
jo posvetili v čast sv. Lovrencu. 
Ime tega svetnika je bilo prvič 
omenjeno leta 1631. 

Vse do 19. stoletja je bila 

cerkev v nezavidljivem stanju, 
streha je bila stara in raztrga-
na, notranjost temna in vlažna, 
stena se je začela rušiti, pred 
propadom so jo ohranjali le z 
manjšimi posegi. Med leti 1840 
in 1843 so cerkev temeljito pre-
novili ter nato dve desetletji ka-
sneje oltarje oskrbeli še s slika-
mi in svečniki. Leta 1869 je v 33 
metrov visok zvonik, ki se dviga 
ob glavnem vhodu, udarila stre-
la, ki je zanetila ogenj na strehi. 
Poškodovani zvonik so tri leta 
kasneje nekoliko povišali, ga 
pokrili s škrilo in nanj namestili 
strelovod. 

Ob obnovah cerkve leta 
1976 in 1978, pri katerih je bila 
odstranjena prižnica in so se 
začela dela za napeljavo elek-
tričnih inštalacij, so naleteli na 
osupljivo najdbo. Pod beležem 
in ometom so se skrivale sre-
dnjeveške freske, ki datirajo v 
čas med 13. in 15. stoletjem. Pod 
6 centimetrov debelim ometom 
se je pokazala poslikava, ki se 
začenja na severni strani s pri-
zorom iz legende Treh Kraljev, 
prikazano je slovo Kraljev od 
Heroda in njegove žene, motiv 
pa je obogaten tudi s konjeni-
škim prizorom. Na južni strani 
se nahaja pasijonski motiv kro-
nanja Kristusa. Cerkev so leta 
1985 prebelili in freske prekrili, 
njihova obnova vse do danes še 
ni bila realizirana.

Cerkev je bila zaradi zgodo-
vinske in umetniške vrednosti 
z odlokom Zavoda za varstvo 
kulturne dediščine leta 2020 
razglašena za kulturni spome-
nik lokalnega pomena. V KUD 
Kosec v sodelovanju z Župnijo 
Brezovica želijo, da bi neprecen-
ljive srednjeveške freske odkrili, 
jih obnovili ter tako ohranili 
umetniško dediščino, ki se skri-
va pod ometom. Zatika se pri 
sredstvih za financiranje, ki jih 
nimajo niti župnija še manj pa 
v društvu.

 Sredstva za obnovo bodo po-

skušali pridobiti na enem izmed 
javnih razpisov.

Na Občini Log-Dragomer 
pojasnjujejo, da je pri varova-
nju kulturne dediščine zagoto-
vo pomemben izziv denar ter 
lastništvo. “Občina vsako leto 
zagotavlja sredstva za te na-
mene, ki pa so na žalost, tako 
kot na ostalih področjih, ome-
jena. Zato na Občini iščemo 
sofinancerska sredstva tudi za 
to področje. Na ta način smo 
na primer sofinancirali pro-
jekt Zgodovina nas povezuje.“ 
Kot dodajajo, skrbijo tudi za 
ohranjanje nesnovne kulturne 
dediščine. “Preko razpisov je 
spodbujana tudi dediščina v 
smislu prepevanja starih ljud-
skih pesmi, starih iger in obi-
čajev, ličkanje koruze, košnja 
ter podobno. Pred kratkim smo 
sofinancirali projekt “Stara hi-
šna imena”, sofinancirali smo 
brošure, knjižice ter revije s tega 
področja, ki jih izdajajo v dru-

štvu Dvig. 
Dobili smo izjemen vpogled v 

zgodovino kraja in spomine na 
preteklo obdobje, v društvu so 
opisali vodne vire ter se v v ne-
davno izdani knjižici spomnili 
delovanja MePZ Dragomer,” 
pravijo na Občini. 

Prizadevanja za ohranitev žive 
kulturne dediščine

Del kulturne dediščine je tudi 
ohranjanje tradicije žive kul-
turne dediščine, ki ga v okviru 
pravkar končanega projekta 
ohranjanja starih hišnih imen 
negujejo v KUD Kosec. Kot 
nam je zaupala predsednica Ko-
sca, Anica Vengust, so v KUD 
Kosec v sodelovanju z Občino 
Log-Dragomer izpeljali precej 
obsežen projekt “Kako se pri vas 
reče?”, ki so ga začeli v društvu 
uresničevati pred nekaj leti. Cilj 
tega projekta je bil ohraniti hi-
šna imena kot del žive kulturne, 
etnološke in jezikovne dedišči-

ne, ohranitev prepoznavnosti 
hiš po njihovih starih imenih 
ter obuditev nekaterih, že poza-
bljenih imen. Kot pravijo v Ko-
scu, se stara hišna imena vedno 
bolj izgubljajo, saj se v veliko 
primerih razlikujejo od priimka. 
Ker so tovrstna imena del dedi-
ščine, odraz zgodovine rodbine, 
domačije in kraja, so jih v želji 
po ohranitvi začeli raziskova-
ti. Dolgotrajen in obsežen, a 
zelo zanimiv proces je vključe-
val tako pregledovanje starih 
kronik, listin ter druge pisne 
dokumentacije, pogovore z do-
mačini in obiske starih domačij. 
Razkril je marsikatero zanimivo 
zgodovinsko podrobnost.

Kot nam je zaupala predse-
dnica KUD Kosec, Anica Ven-
gust, so veseli odziva ljudi, ki na 
tradicijo in hišna imena gledajo 
s spoštovanjem ter ponosom. Ti 
so pripravljeni z glinenimi tabli-
cami, ki bodo visele na njihovih 
hišah, pristavili svoj kamenček 

T E M A  M E S E C A

Hišna imena 
- skriti zaklad 
preteklosti

Upravni center Občine Log - Dragomer, nekdanja Stara šola

Cerkev sv. Janeza Krstnika na Logu
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k ohranitvi tradicije in spomi-
na na pretekle generacije, ki so 
živeli v teh objektih. V Koscu so 
veseli finančne podpore Občine 
Log-Dragomer, ki je prepozna-
la pomen projekta in tako po-
magala pri uspešni izvedbi ter 
opremljanju domačij z glineni-
mi ploščicami, ki nosijo stara 
hišna imena. 

V Koscu pravijo, da je bil 
projekt izjemno zahteven; po-
datke, ki so jih zbrali v brošuri, 
pa bodo v svojem arhivu sproti 
posodabljali. 

Del projekta so tudi lične gli-
nene tablice s starimi hišnimi 
imeni, ki že krasijo pročelja hiš. 
Izdelali so jih preko petdeset. 
Anica Vengust dodaja, da bodo 
mrežo domačij, ki jih že krasijo 
tablice s starimi hišnimi ime-
ni, v kratkem še dopolnili. Vsi, 
ki tablice še niste dobili, pa bi 
to želeli, se s podatki o starem 
hišnem imenu, podatki o rod-
binah, živečih na tem naslovu, 
ali kakšnih drugih zgodovinsko 
zanimivih podatkih, do konca 
februarja obrnite na KUD Ko-
sec - kud.kosec@gmail.com.

Seznam starih hišnih imen v 
Občini Log-Dragomer:

Pr Mežnari, Pr Gril, Pr Mark, 
Pr Tinet, Pr Peter, Pr Škander, 
Pr Jordan, Pr Blaž, Pr Grogari, 
Pr Grom, Pr Plestenjak, Pr Zo-
garju, Pr Kovač, Pr Prazar, Pr 
Seliškarju, Pr Martin, Pr Fer-
jankarjevem Tonetu, Pr Jurij, 
Pr Kogovšk, Pr Blažovem Jane-
zu, Pr Matičet, Pr Gorjanc, Pr 
Vehar, Pr Koprivc, Pr Frenco-
vem Matiju, Pr Japlovi Mici, Pr 
Uršk, Pr Krojaču, Pr Gregori, Pr 
Škander (župnija), Pr Tadolej, 
Pr Petrc, Pr Martin, Pr Čimpel 
(Lukovica 10, od leta 1830 dalje 
se pojavlja priimek Marinko), Pr 
Lipnk, Pr Kobal, Pr Primož, Pr 
Kavčnik, Pr Krvinc, Pr Hace, Pr 
Grohc, Pr Zanoškarju, Pr Mišk, 
Pr Podstrmčan, Pr Dolinar, Pr 
Francin, Pr Lužar, Pr Miškovem 
Frenck (pojavljajo se priimki 
Čuden in Gerbec), Pr Figari, Pr 
Marinčič, Pr Skalar, Pr Tinet.

Seznam nepremične kulturne 
dediščine v občini Log–
Dragomer

Dragomer: 
Arheološko najdišče pri 

cerkvi sv. Lovrenca – na 
vzpetini, na kateri stoji cerkev 
sv. Lovrenca, je najden pozno-
antični kastel.

Cerkev sv. Lovrenca v 
Dragomerju - po ljudskem 
pripovedovanju najstarejša cer-
kev v brezoviški župniji. Cerkev 
je bila zaradi zgodovinske in 
umetniške vrednosti z odlokom 
Zavoda za varstvo kulturne de-
diščine leta 2020 razglašena za 
kulturni spomenik lokalnega 
pomena.

Pokopališče Dragomer 
– pokopališče z zidom in ve-
žico na severozahodni strani. 
Ohranjeni so nekateri starejši 
nagrobni spomeniki (rodbine 
Vrhovec, Miškova, Kvaternik …) 
iz 19. stoletja in kasneje.

Domačije: 
• Na vasi 6 - domačijo sesta-

vljajo: pritlična hiša (letnica 
1906 na pravokotnem porta-
lu v srednji osi), ki združuje 
bivalni in gospodarski del s 
širokim strešnim napuščem. 
Za hišo so zidani svinjaki.

• Stara cesta 10 – domačijo 
sestavljajo pritlična hiša s 
kamnitim portalom (letnica 
1846) in kaščo pod skupno 
streho, svinjaki za hišo, zidan 
nadstropen hlev ter lesen se-
nik –pod. Objekti so pokriti z 
dvokapnicami.

•  Stara cesta 25 – domačijo se-
stavljajo pritlična, podolžna 
hiša, pribrežni objekt kašče in 
preužitarske hiše, zidan hlev 
z opečnimi mrežami v zatre-
pih in širokim napuščem ter 
lesen senik – pod s konca 19. 
stoletja.

•  Kapelica sv. Antona Padovan-
skega – odprtega tipa, sezida-
na 1895 kot votivna. Kamnita 
stebra, izvirna zunanja uredi-
tev ter kovani ograji. Poslika-
va A. Jebačina, njegova je tudi 
oljna podoba v oltarni zaste-
kljeni niši z lesenim kipom 
svetnika.

• Kapelica Žalostne Matere 
Božje – odprti tip, preprosta 
členitev, stebra iz ometa. Po-
stavljena leta 1877, obnovljena 
leta 1996. Oltarni del je zaste-
kljen, v notranjosti se nahaja 
večja, kvalitetnejša Pieta.

Log:
• Arheološko najdišče pri Sv. 

Janezu – sledovi prazgodo-
vinske poselitve, dvojni na-
sip gradišča okoli cerkve sv. 
Janeza Krstnika. Lokacija je 
bila morda poseljena tudi v 
rimski dobi.

•  Cerkev sv. Janeza Krstnika na 
Logu - Cerkev je bila najver-
jetneje zidana že v 14. stoletju, 
zagotovo pa je stala že leta 
1526, o čemer priča zapisnik 
o cerkvenih dragocenostih.

Domačije:
•  Domačija Loška 20 – nad-

stropna zidana hiša – nek-
danja furmanska gostilna in 
nadstropno gospodarsko po-
slopje. Hiša ima stilno obli-
kovane in členjene fasade, na 
vhodnem portalu je letnica 
1862.

• Hlev pri hiši na Loški 22 – v 
pritličje hleva vodijo trije 
vhodi s kamnitimi portali (le-
tnica 1863). Pod strešnim na-
puščem nad vzhodno fasado 
so opečne dekorativne mreže. 
Gospodarsko poslopje pokri-
va streha s čopi.

•  Podvoz na Logu – betonski 
podvoz iz leta 1952 z vsekom 
za opuščeno železniško pro-
go.

•  Spomenik padlim v NOB - 
spomenik, odkrit leta 1975, 
stoji ob loški trgovini. Se-
stavljajo ga štirje betonski 
krogelni odseki, z vrhov zasi-
drani v tla. Na zgornjih rav-
nih površinah so postavljeni 
manjši kvadri z imeni padlih 
v NOB iz Loga in sosednjih 
krajev.

• Spominska plošča Dolomit-
skemu odredu

• Upravni center Občine Log–
Dragomer (Stara šola)

• Toplar pri hiši Loška 21a - to-
plar s štirimi zidanimi stebri, 
ki mu je priključeno: en par 
oken z lesenimi stebri, ste-
gnjen kozolec in še lesen to-
plar na kozla. Pod zatrepom 

v dveh vertikalnih nivojih so 
opečne mreže. Zgrajen sredi 
19. stoletja.

Lukovica:
•  Domačija Vrhniška 4 - pritlič-

na hiša združuje bivalne in 
gospodarske prostore (letnica 
1853 na kamnitem portalu), 
nadstropno gospodarsko po-
slopje z opečnimi mrežami in 
lesen pod, ki se ga drži še en 
gospodarski objekt.

•  Hiša Pod gradom 32 – nad-
stropna hiša pravokotnega 
tlorisa. Neoklasično obliko-
vane fasade, štirikapna streha 
z oblikovno členjenimi di-
mniki in krovskimi dodatki 
iz 19. stoletja.

•  Kapelica na Lukovici - kape-
lica odprtega tipa. Oltarna 
niša je prazna, zaprta z lese-
no zastekljeno zaporo. Arhi-
tekturno členjeni zidci atike, 
prednja stebra in podstavki 
so kamniti; iz 19. stoletja.

Kot pravijo na Občini, je iz-
zivov na področju varovanja in 
ohranjanja kulturne dediščine 
veliko. V prvi vrsti je eden iz-

med največjih zagotovo denar. 
“Prioriteta na področju varova-
nja kulturne dediščine je odvi-
sna od več dejavnikov, vključno 
s sprotnimi potrebami, finanč-
nimi možnostmi in dolgoroč-
nimi cilji. Občina ima v načrtu 
izdelavo strategije za področje 
kulture, v kateri bi bile te pri-
oritete jasno opredeljene. Med 
izzivi na tem področju so lahko 
denarni viri, saj so sredstva za 
ohranjanje kulturne dediščine 
omejena. Kljub temu občina 
vsako leto zagotavlja sredstva 
za ta namen, vendar bi bilo ide-
alno, če bi bila na voljo večja 
finančna podpora. Pomembno 
je tudi iskanje sofinancerskih 
sredstev, ki bi omogočila izva-
janje projektov na tem podro-
čju. V skladu s tem bi prioriteta 
lahko vključevala tako fizično 
ohranjanje kulturnih objektov 
kot tudi promocijo nesnovne 
kulturne dediščine: ljudske pe-
smi, običaji in tradicije,” so nam 
razložili na Občinski upravi 
Občine Log-Dragomer. 

V. L., foto: V. L.
Tablica s starimi hišnimi imeni že krasijo pročelja hiš

Gledališka sezona v 
organizaciji našega 
društva se bliža koncu. 

Odločitev za organizacijo 
abonmaja se je glede na odziv 
gledalcev izkazala za upraviče-
no. Kot vsi začetniki smo se tudi 
mi sprva lovili na do sedaj še 
neraziskanem terenu. Ob tem 
smo se ogromno naučili in izje-

mno napredovali. Tako je »Stara 
dama« v Vnanjih Goricah med 
prvo sezono abonmaja Mah Te-
atra pokala po šivih in se tresla 
od smeha. 13. januarja smo na 
primer gostili vedno dobrovolj-
no razpoloženo KD PAVZA iz 
Selnice ob Dravi. 3. februarja pa 
nas je obiskala nadvse prijetna 
gledališka skupina KUD Mari-
ce Kerenič iz Pesnice. 

Tudi tokrat so obiskovalci 
napolnili Staro damo do po-
slednjega sedeža in večer je bil 
dobesedno nabit s pozitivno 
energijo.

Za naše društvo je bila to 
prva sezona abonmajskih gle-
daliških večerov. Na napakah 
se učimo in obljubljamo, da 
bomo naslednje leto še bolj-
ši. Tukaj nam lahko pomagate 
tudi vi, zvesti gledalci. Hvale-
žni bomo za vaša mnenja in 
predloge. 

Pišite nam na naš elektronski 
naslov: info@mah-teater.si ali 
pa nam pošljite pismo (lahko 
tudi anonimno) na naslov 

KD Mah teater, 
Na Grivi 5 – Dragomer, 
1351 Brezovica pri Ljubljani. 

Kdor pa bi želel pomagati 
pri organizaciji in izvedbi abo-
nmajskih večerov, prisrčno va-
bljeni v naše vrste. Predvsem 
iščemo člane, ki se spoznajo oz. 
bi želeli izpopolniti svoje zna-
nje scenske tehnike, fotografijo 
in audio-video snemanje. 

Vabimo pa vas seveda še na 
ogled zadnje predstave te se-
zone, ki bo 06. aprila v izvedbi 
Kulturnega društva Dobrova 
pri Ljubljani. Rezervacije lahko 
opravite na naši spletni strani 
ali pri Silvu na 

GSM: 031 243 979.
Ekipa Mah teatra

13. januarja smo gostili vedno dobrovoljno razpoloženo KD Pavza iz Selnice ob Dravi.

3. februarja nas je obiskala nadvse prijetna gledališka skupina KUD Marice Kerenič iz Pesnice.

Prva sezona 
gledališkega abonmaja 
v organizaciji Mah teatra
se bliža koncu
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Toplo vabljeni v naše vrste, kjer je poskrblje-
no za mlade in stare. 

Likovna sekcija
Delavnica keramike – prvi četrtek v mesecu

Folklorna skupina »Nageljček«
Vsak torek od 15:15 v OŠ Log – Dragomer

Pevska skupina »Mladi po srcu«
Vsak torek od 18:00 do 20:00 v Domu kraja-
nov v Dragomerju.

Kamišibaj – papirno gledališče
Vsak prvi četrtek ob 17:00 v Domu krajanov 
v Dragomerju, vsak drugi četrtek v OŠ Log 
Dragomer ob 14:00

Ročne spretnosti
Vsak ponedeljek od 18:00 do 19:30 v Domu 
Krajanov v Dragomerju

Klekljanje
Delavnice potekaj vsak torek od 15:00 do 
17:00 v Domu krajanov Dragomer

Skupinska hipnoza
Vsak drugi četrtek v mesecu ob 17:00 v Dom 
krajanov Dragomer
Ali se borite z bolečino, stresom in tesnobo 
zaradi bolezni? Želite spremeniti vedenja, 
čustva in stališča, zmanjšati stres in tesnobo? 
Imate premalo samozaupanja? Morda želite 
premagati težave, kot so prenajedanje, kaje-
nje ali okrepiti imunski sistem?Vabljeni na 
pogovor s samim seboj na vodeno skupinsko 
hipnozo vsak drugi četrtek v mesecu!

Program za Dan žena v pripravi – ob-
java na občinskih straneh, facebook in 
plakatih

Vabljeni 
v KUD Kosec

V tokratnem intervjuju s člani MAH Teatra vam 
predstavljamo Gorenjca Mateja Smoleta, ki v 
novi Mahovi predstavi “Nepričakovan obisk” igra 
glavno moško vlogo. V pogovoru nam je razkril, 
kako se je počutil potem, ko je prvič obul gleda-
liške čevlje, o izzivih, s katerimi se je srečal med 
vajami, spoznali pa smo tudi njegov pogled na 
gledališče. Amaterski igralec se je dotaknil tudi 
svoje vloge v predstavi ter anekdot, ki so se zgo-
dile med ustvarjanjem predstave.
 
Pred nekaj trenutki ste uspešno prestali krstno uprizori-
tev nove gledališke predstave Mah Teatra? Prvič v življe-
nju ste stopili na veliki gledališki oder in odigrali glavno 
vlogo. Kako se ob tem počutite?
Prijetno utrujeno. Na začetku sem imel nekaj tre-
me, a je hitro minila. Je bilo pa bolj naporno, kot 
sem pričakoval, a se mi zdi, da smo dobro odigrali 
in nasmejali gledalce, da so zadovoljni odšli do-
mov. Zadovoljen sem tudi sam, ves napor in trud 
je poplačan.

Kako ste se pripravljali na svojo prvo gledališko vlogo?
Veliko je bilo vaj, razmišljanja o vlogi, likih, igri, 
režiserjevih napotkih, nasvetih soigralcev. Sode-
loval sem tudi pri krajšem dramskem vložku na-
šega društva na podelitvi nagrad za Najbarjansko 
zgodbo. Nisem imel besedila, a nastop na odru 
je bil. 
Druženja z ekipo, na katerih smo se ob smehu in 
zabavi spoznali ter povezali, je tudi pripomoglo k 
bolj sproščeni igri, boljši energiji med nami.

S kakšnimi izzivi ste se srečevali med vajami?
Bi rekel, da z izjemo učenja besedila, skoraj z vsem. 
Predvsem z glasnostjo na odru, sploh ob nežnej-
ših, mirnejših trenutkih; s spreminjanjem tempa 
in intenzivnosti v igri. Velikokrat sem v bolj ener-
gičnih delih prehitro izgovarjal besedilo in je bilo 
zato nerazumljivo.

Na vaje se vozite iz Lesc, kako ste se torej povezali z Mah 
Teatrom?
Pravzaprav iz Lesc, kadar grem direktno iz službe; 
s Koritnega pri Bledu pa, ko štartam od doma. S 
soigralko Tino sva že več let člana pevskega zbora 
Šambača, ki prepeva malgaške pesmi; na eni od 
vaj me je povabila k Mah Teatru. In sedaj sem tu.

Kako ohranjate svojo motivacijo in strast do gledališča, 
še posebej ob dolgi vožnji na vaje?
Imamo zelo dobro igro, predvsem pa smo odlična 
ekipa, vaje so zabavne, polne smeha tako, da se 
jih z veseljem udeležim, čeprav je vožnja kar dol-
ga. Na začetku sem se trudil, da bi čim manj časa 
porabil zanjo, a je bilo preveč stresno, naporno. 
Sedaj si vzamem čas, v mirni vožnji se umirim, v 
mislih ponovim kak prizor, besedilo ...

Kako ste se spoprijeli s pritiski in odgovornostjo, ki jo 
prinaša glavna vloga v predstavi?
Moram reči, da nisem čutil nekega posebnega 
pritiska. Mogoče zato, ker sem se veliko ukvar-
jal z vsem prej omenjenim in ne dojemam svoje 
vloge kot glavne, vsaj ne v taki meri, kot sta vlogi 
žene in tašče. Odgovornost pa pride tako ali tako 
z vsako vlogo.

Kako se počutite v vlogi Janeza? Kateri deli vloge so vas 
najbolj navdušili in izzvali med pripravami na predsta-
vo?
V vlogi Janeza se počutim dobro. Najbolj mi je 
všeč prvi prizor, posebej del z jajcem. Največji iz-
ziv je bil mogoče prilizovanje zaradi prikrivanja, 
kaj se v resnici dogaja. 

Ste v vašem zasebnem življenju kaj podobni Janezu?
Mislim, da ne. Sploh to situacijo z mamo bi jaz 
izpeljal čisto drugače, toda potem ne bilo snovi 
za komedijo.

Kako bi opisali dinamiko ansambla med ustvarjanjem 
predstave in kako ste se vključili v skupinsko delo?
Res smo super ekipa, ustvarili smo pravo kemijo 
in na vajah zelo uživamo. Smeha ne zmanjka, več-
krat tudi kakšno ušpičimo. Skupaj z režiserjem 
smo nekoliko priredili igro, dodali veliko manjših, 
smešnih vložkov. 
S skupinskim delom nisem imel težav, ker se že 
veliko let ukvarjam z zborovskim petjem in v zbo-
ru je skupinsko delo nujno.

Bi lahko z nami delili kakšno zanimivo izkušnjo, ki ste jo 
doživeli na odru, morda kakšno smešno anekdoto?
Na eni od zadnjih vaj, ko smo vadili z vsemi rekvi-
ziti, sem soigralki pojedel rogljiček, ki ga je imela 
pripravljenega za zajtrk. Mislil sem, da je ostal od 
prejšnjega dne, ko jih je prinesla njena sestra. Sem 
se ji naslednji dan oddolžil, a se bojim, da bom o 
tem vseeno še nekaj časa poslušal pritožbe. 
Nikoli ne bom pozabil vaje na dan po mojem 50. 
rojstnem dnevu. Začnemo s prvim prizorom, jaz 
miže ležim na kavču, smrčim in namesto ženine-
ga vpitja zaslišim moški glas. Bil je igralec Janez 
Cankar kot Abraham in sledil je sprejem v Abra-
hamove vrste s prisego, dobil sem palico ... Res 
ganljivo presenečenje.

Kako ste doživljali reakcije občinstva med in po izvedbi 
predstave, še posebej glede na to, da ste nov obraz na 
gledališkem odru?
Občutek, ko občinstvo takoj reagira na dogajanje 
na odru, je res super. Nekaj posebnega, novega 
zame - pri zborovskem petju se odziv zgodi šele, 
ko je konec pesmi. Je pa zanimivo, da včasih ne 
reagira na nekaj, kar pričakuješ, odreagira pa na 
nekaj, kar nisi pričakoval.

Kakšne misli oziroma asociacije se vam porodijo ob be-
sedi gledališče?
Igra v živo, improvizacija, veselje, zadovoljstvo, 
čustva, smeh, jok, solze, ganjenost, ... zgodba, ki 
se te dotakne in ti da misliti... 

Na kakšen način bi po vašem mnenju amaterska gle-
dališča lahko bolje zadovoljila pričakovanja gledalcev, 
pritegnila širši krog občinstva in izboljšala njihovo iz-
kušnjo?
Težko odgovorim na to, se mi zdi, da sem še pre-
malo časa zraven. Upam pa, da je to, kar smo mi 
naredili z igro Nepričakovan obisk, ena izmed teh 
stvari.

Če bi imeli možnost gledalcem pred predstavo povedati 
eno misel oziroma nasvet, kaj bi jim želeli sporočiti?
Izkoristite priložnost. Kot sem jo jaz, ko sem do-
bil povabilo v MAH Teater, kjer sem že do sedaj 
doživel veliko lepih, nepozabnih trenutkov in ver-
jamem, da jih bom še mnogo.

V. L., foto: Arhiv Matej Smole in V. L. 

Režisersko taktirko je znova 
prevzel Jože Čamernik, ki je 
pred leti, ko je bil Mah Teater 
sekcija KUD Kosec, režiral iz-
jemno uspešno komedijo Trije 

vaški svetniki. Tudi tokratni 
Čamernikov izbor ni razočaral 
gledalcev, še več, bili so navdu-
šeni. Čestitke in pozitivni od-
zivi so deževali z vseh strani. 
Dober glas o predstavi se je, 
kot kaže, hitro razširil tako, da 
so po predpremierni in pre-
mierni predstavi pripravili še 
ponovitev ter s tem kar trikrat 
popolnoma napolnili dvorano 
Gasilskega doma na Logu.

Igralce smo tokrat spremlja-
li v komediji Jureta Aškerca, ki 
posega v vsakdanje življenje 
sodobnega človeka. Duhovit, 
aktualen in zanimiv tekst, ki 
so ga v Mah Teatru prilago-
dili tako, da je še nekoliko bolj 

humoren, kaže sliko sodobnih 
družbenih razmer in odnosov 
med možem in ženo, taščo 
ter snaho. Komične situacije 
in zapleti so do solz nasme-

jali občinstvo. Kot nam je po 
premieri zaupal režiser Jože 
Čamernik, je bil odziv obisko-
valcev neverjeten. “Ljudem 
manjka sprostitve in zabave, 
zato so komedije med občin-
stvom ponavadi dobro sprejete, 
sploh če se lahko poistovetijo 
z vsebino. Kot režiser nisem 
nikoli stoodstotno zadovoljen, 
ampak lahko rečem, da so se 
igralci dobro odrezali in uživa-
li. Če pa igralci uživajo, bodo 
to občutili tudi ljudje, ki so si 
prišli ogledat predstavo.”

Izvedeli smo še, da so se 
igralci na komedijo skrbno 
pripravljali. Sprva so se sreče-
vali in vadili enkrat tedensko, 

zadnja dva tedna pa kar vsak 
dan. “V nekem obdobju smo 
bili precej na trnih, saj so igral-
ci drug za drugim zbolevali. 
Čeprav smo ljubiteljski gleda-
liščniki, smo želeli predstavo 
čim bolje speljati”, je povedal 
režiser. Dodal je, da je bila ta 
naloga ob odsotnosti igralcev 
zaradi bolezni vse prej kot 
enostavna. Predsednik Mah 

Teatra, Miran Setnikar, je delil 
svoje veselje nad pozitivnim 
odzivom in bil navdušen nad 
pozitivno držo avtorja besedi-
la. ”Ne le, da nam je avtor Jure 
Aškerc brez honorarja dovolil, 
da uporabimo njegovo delo, 
ampak nam je še zaželel, da 
bi predstava dobro uspela in 
se kultura širila naprej.” Setni-
kar je razkril tudi nove, am-
biciozne načrte društva; med 
drugim bodo na oder še letos 
postavili novo lutkovno pred-
stavo, pripravljajo se na novo 
abonmajsko gledališko sezono 
ter na poseben spektakel Bobri.

V. L. , foto: V. L.

Matej Smole 
- nov gledališki 

obraz
 V svetu gledališča se vedno znova 

rojevajo nove zvezde, ki s svojo 
strastjo in talentom osvajajo srca 

občinstva. 

Na loškem odru nova 
Mahova komedija

Log, 20. in 21. januarja 2024 - Kulturno društvo 
MAH Teater v novo gledališko sezono vstopa s 
popolnoma novo predstavo. Tokrat so na oder 
postavili komedijo Nepričakovan obisk.
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Zbornik  “Kje so tisti časi 
- MePZ Dragomer in njegovo 
delovanje” na 51 straneh ponu-
ja kronološki vpogled v začetke 
in razcvet zbora, ki je s svojim 
ubranim večglasnim petjem več 
kot dve desetletji bogatil kultur-
no življenje v kraju. V zborniku 
so zbrali dragocene spomine 
članov, med njimi zborovodje 
Jožeta Jesenovca in predsedni-
ka zbora Dušana Suhadolnika, 
ki skupaj z številnimi fotogra-
fijami pričarajo sliko zboro-
vskega petja v Dragomerju. Ob 
izidu zbornika so v mansardi 
Upravnega centra Občine Log-
-Dragomer pripravili kulturno 
prireditev, na kateri so se nek-
danji člani z nostalgijo in ganje-
nostjo, ob poslušanju več kot 
štiri desetletja starih posnetkov, 
spominjali preteklih časov. V 
čustveno nabiti prireditvi so se 
člani spontano pridružili petju 

na posnetkih ter nepričakovano 
ustvarili koncert, ki je ponovo 
oživil duha preteklosti.

 Mešani pevski zbor Drago-
mer, ki je prepeval od sedem-
desetih let vse do sredine de-
vetdesetih, je s svojim petjem 
povezoval in združeval ljudi. 
Tudi štiri desetletja kasneje je 
zbor še vedno povezovalen, je 
v svojem nagovoru izpostavil 
župan občine Log-Dragomer, 
Miran Stanovnik, ki je poudaril, 
da je prireditev ob izdaji knjiži-
ce o delovanju zbora obiskalo 
rekordno število ljudi. V svojem 
iskrivem nagovoru je spodbudil 
prisotne k nadaljnjemu pe-
tju. Pohvalil je tudi ustvarjalce 
zbornika in vodstvo ter vse, ki 
delujejo v dobrobit lokalne sku-
pnosti, označil za neprecenljivo 
bogastvo.

Zbornik, ki so ga izdali v dru-
štvu Dvig, univerzi za tretje ži-

vljenjske obdobje, so pripravili v 
okviru študijskega krožka, ure-
dila pa ga je Dragica Krašovec. 
Na 51. straneh so se sprehodili 
skozi skoraj tri desetletja zbo-
rovskega petja v Dragomerju. 
Kot lahko preberemo v knjižici, 
zametki pevskega zbora MePZ 
Dragomer segajo v začetek se-
demdesetih let, ko se je skupina 
pevk, ki je prepevala na koru, 
odločila, da medse povabijo še 
moške pevce in začnejo orga-
nizirano vaditi. Marija Pezdir 
je mednje povabila Jožeta Jese-
novca, ki je takrat igral na har-
moniko. Čeprav takrat še brez 
zborovskih izkušenj, je Jeseno-

vec prevzel vodenje zbora, ki je 
pod njegovo taktirko deloval do 
leta 1995, ko je zbor prenehal 
delovati. “S petjem se je začelo 
takole. Nekaj žensk iz Drago-
merja, ki rade pojejo doma, je 
želelo, da se v cerkvi svetega 
Lovrenca za velike cerkvene 
praznike poje. Sestri Tončka 
Čuden in Mici Pezdir pa Slavka 
Vogel, Francka Kavčnik in druge 
odlične pevke se niso zedinile, s 
katerim tonom se začne peti iz-
brane pesmi. Moj brat Jože Jese-
novec je bil zaprošen, da jim po-
maga. Končal je nižjo glasbeno 
šolo in jim je s harmoniko dal 
začetni ton izbrane pesmi. Šte-
vilo pevcev in pevk se je pove-
čalo. Zborovodja Jože Jesenovec 
je preveril pevske sposobnosti 
vsakega, ki je želel sodelovati v 
zboru,” se začetkov zbora v knji-
žici spominja Emilija Erbežnik. 

Od prvih korakov do 
nepozabnih koncertov

V začetku je bil to cerkveni 
zbor, ki je prepeval v glavnem 
liturgične pesmi. Bolj dejavno 
je zbor začel delovati leta 1978, 
ko se je njihov repertoar razši-
ril tudi na narodne in umetne 
pesmi. Tedaj so se začeli poja-
vljati v širši skupnosti. Do pr-
vega samostojnega koncerta so 
nastopali zlasti na pogrebih pa 
tudi ob otvoritvi vrtca v Dra-

gomerju ter gasilskega doma 
PGD Dragomer- Lukovica. Vsa 
leta ga je vodil zborovodja Jože 
Jesenovec, ki je skrbno pripra-
vljal poročila, sezname vseh 
koncertov in zapetih pesmi, 
priljubljenost pesmi med pevci, 
število vaj in prisotnost pevcev 
na vajah. “Spomini na tiste čase 
so zares lepi in bodo ostali ne-
pozabni. Veliko smo prepevali, 
dobro smo se razumeli in vsi 
smo imeli radi glasbo,” se v bro-
šuri delovanja zbora spominja 
zborovodja Jesenovec. 

13. aprila 1980 so v gasilskem 
domu v Dragomerju pripravili 
svoj prvi samostojni koncert. 
Trinajst pevcev z zborovodjo 
Jožetom Jesenovcem na čelu je 
odpelo 19 pesmi, koncert pa je 
povezovala Jerca Mrzel. Na pri-
reditvi, ki so jo v Dvigu pripra-
vili ob izdaji knjižice “Kje so tisti 
časi - MePZ Dragomer in njego-
vo delovanje, so se vrnili ravno 
v tisti čas. Zbrali so posnetke s 
koncerta in jih predvajali vidno 
ganjenim in čustvenim obi-
skovalcem, ki so se nostalgič-
no vrnili v tedanje čase ter ob 
tem spontano ponovno skupaj 
zapeli.

Zbor sicer nikoli ni bil števil-
čen, v njem se je skozi leta zvr-
stilo okoli 40 pevcev, sestavljalo 
pa ga je od 14 do največ 20 pev-
cev, največkrat 14 ali 15 članov. 

Vaje so imeli kar po domovih, 
po otvoritvi osnovne šole Log 
- Dragomer pa so pevske vaje 
potekale kar v tamkajšnjem za-
klonišču. Mešani pevski zbor 
je skoraj tri desetletja s svojim 
prepevanjem navduševal po-
slušalce na pevskih taborih na 
Vrhniki, v Šentvidu pri Stični, 
v Italiji, Avstriji, na Švedsem, v 
domačem Dragomerju ter šte-
vilnih krajih po Sloveniji. Obo-
gatili so številne slavnostne 
prireditve, proslave, pohode na 
Ključ in družinska praznovanja 
v domačem in drugih krajih. 

Na prireditvi, ki so jo v celoti 
posvetili MePZ Dragomer, pev-
kam in pevcem ter zborovodji 
Jožetu Jesenovcu, so nekdanjim 
članov poklonili zbornik. “V 
našem načrtu je da razvijamo 
poznavanje in dokumentiranje 
kulturne dediščine in ustvar-
jalnosti občanov. Izdali smo že 
kar nekaj knjižic, ki smo vam jih 
predstavili v tej dvorani. Zadnja 
knjižica, ki smo jo izdali je o de-
lovanju MePZ Dragomer. To ni 
samo vaš spomin , je spomin na 
naš kraj in na zgodovino našega 
kraja,2 je poudarila predsedni-
ka društva Dvig, Nika Gams.

V. L., foto: V. L. 

Log-Dragomer, 
16. januar 2024:  

Predšolska skupina 
otrok Sončne sobe 

vrtca Log-Dragomer 
je v zgodovinski sobi 

Upravnega centra 
Občine Log-Dragomer 

na delavnici otroške 
ljudske igre spoznavala 

slovensko tradicijo. 

V Sekciji za ohranjanje kul-
turne dediščine, ki deluje v 
okviru KUD Kosec, je mento-
rica Nataša Kogovšek malčke 
popeljala na potovanje v pre-
teklost, v čas brez sodobnih 
tehnoloških naprav in novo-
dobnih igrač.

 Otroci Sončne sobe, stari 5 
do 6 let, so skupaj z vzgojitelji-

cama Anjo in Bojano spozna-
vali bogato dediščino sloven-
skih ljudskih iger. Radovedne 
malčke je v svet, ki je popolno-
ma drugačen od sodobnega z 
digitalnimi vsebinami in elek-
tronskimi napravami polnega 
sveta, popeljala nekdanja vzgo-
jiteljica Nataša Kogovšek. De-
lavnica, ki je potekala v okviru 
Koščeve sekcije za ohranjanje 
kulturne dediščine, se je začela 
s pogovorom o življenju v pre-
teklosti, ko so otroci svoj prosti 
čas preživljali brez raznolikih 
igrač in elektronskih naprav: 
televizije, računalnika, preno-
sne tablice ali pametnega tele-
fona, ki so danes del otroškega 
sveta. Otroci so z zanimanjem 
prisluhnili in si predstavljali, 
kako so se nekoč igrali njihovi 
sovrstniki.

Nato je sledila izvedba raz-

ličnih tradicionalnih iger, ki so 
se jih otroci nekoč igrali. Ple-
sali so rajalni igri “Kačo vit” in 
“Zavijanje polža”, se zabavali 
ob skupinskih igrah “Petelinji 
boj”, “Škarjice brusit”, “Rinčice 
talat” ter “Mati, koliko je ura?”, 
malčkom je dan popestrila še 
prstna igra “Ta z drevesa hru-
ške stresa.” 

Nataša Kogovšek nam je raz-
krila, kako navdušeni in pozor-
ni so bili otroci med celotnim 
dogodkom. “Otroci so lepo 
sodelovali, bili pozorni in ak-
tivni celo uro. Videti je bilo, da 
se zabavajo in jim je dejavnost 
popestrila dan. Vsi so izrazili 
željo po nadaljevanju oziroma 
ponovitvi,” je zaključila naša 
sogovornica. Otroci so s svo-
jimi pristnimi reakcijami in 
sodelovanjem jasno pokazali, 
kako pomembno je ohranjati 

Otroci raziskovali otroške ljudske igre

Log-Dragomer, 24. januar 2024: 
Dvorana Upravnega centra Občine 
Log-Dragomer je ponovno gostila 
velikana svetovnega alpinizma Vikija 
Grošlja. 

Ta je na dogodku s humanitarno noto občin-
stvo na potopisnem predavanju odpeljal med 
najlepše in najvišje gore sveta. Predstavil je tudi 
svojo novo knjigo Mojih 33 odprav.

 Vrhunski alpinist Viki Grošelj, eden izmed 
najboljših svetovnih alpinistov in ena od ključ-
nih osebnosti slovenskega alpinizma, Himalajec, 
gorski vodnik in reševalec je ponovno gosto-
val v Občini Log-Dragomer. Tokrat je zbrane v 
mansardni dvorani občinskega upravnega cen-
tra popeljal na slikovito potopisno popotovanje 
po najvišjih in najlepših gorah sveta. Grošelj je v 
svojem doživetem potopisu občinstvo popeljal 
med zasnežene vrhove ter jih navdušil z izborom 
videoposnetkov ter kratkih filmov. Skozi slikovite 
posnetke in zanimive zgodbe je predavatelj gle-

dalce popeljal na Everest, najvišji vrh Azije in sve-
ta, ter se nato povzpel še na najvišjo goro Južne 
Amerike - Aconcaguo, preko severnoameriškega 
Denalija odpotoval na afriški Kilimandžaro, se 
ustavil na antarktičnem Vinsonu ter avstralskem 
Kosciuszku. Ob dih jemajočih posnetkih mogoč-
nih zasneženih gora se je občinstvo prepustilo 
čarom in vznemerljivosti, ki jih ponujajo gorske 
avanture. Vsaka slika, vsak posnetek je občinstvu 
dal priložnost za razmislek o neizmernem po-
gumu, vztrajnosti alpinistov ter lepotah narave. 
Grošljeva strast in ljubezen do gora je nedvomno 
navdušila zbrane, ki so vidno uživali ob njegovem 
predavanju.

Dogodek je imel tudi humanitarno noto. Gro-
šelj je predstavil svojo novo knjigo Mojih 33 od-
prav. Alpinist sicer v zadnjih letih sodeluje v več 
humanitarnih projektih, med drugim je zbiral 
pomoč za Nepalce, ki jih je prizadel hud potres. 
Zbrani so se domov vrnili z mislijo, da gorništvo 
presega osvajanje vrhov, odpira namreč tudi pri-
ložnosti za solidarnost in medsebojno pomoč.

V. L. 

Na gorskih pustolovščinah 
z Vikijem Grošljem

Nostalgični spomini 
na MePZ Dragomer

Log-Dragomer, 31. januarja 2024: Društvo Dvig, 
univerza za tretje življenjsko obdobje, je na 

kulturni prireditvi v mansardi Upravnega centra 
Občine Log-Dragomer predstavila zbornik, ki so 

ga v društvu izdali v sodelovanju z Občino Log-
Dragomer. 
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Iščete sočno in 
osvežujočo sladico, ki 
je preprosta za pripravo 
in prinaša arome 
Sredozemlja? 

Ta jabolčni kolač je prav to. 
Po sestavinah nekoliko spomi-
nja na začinjene jabolčne kola-
če, kot jih jedo na Cipru in so 
prav tako pripravljeni z oljčnim 
oljem. Aromo mu doda cimet, 
krhkost pa grški jogurt.

Je prava popestritev nedelj-
skega kosila, za ljubitelje sladke-
ga pa tudi dobra izbira za zajtrk, 
saj se odlično prileže k črni kavi 
pa tudi k čaju.

Naj bo ta sočna slaščica oku-
sen poobedek vaše sredozem-
ske pojedine ali prijeten začetek 
prazničnega dne, ko jo boste 
postregli kar za zajtrk. Dober 
tek!

Za 10 do 12 kosov
Sestavine za kolač
• 3 večja jabolka
• 180 g grškega jogurta
• 180 ml oljčnega olja

• 200 g temnega sladkorja mu-
scovado

• 3 večja jajca
• 300 g moke (½ pirine, ½ glad-

ke pšenične)
• 3 čž cimeta
• 1 zavitek vanilije bourbon ali 

en vanilijev strok
• 1 čž pecilnega praška iz vin-

skega kamna
• ½ čž soli
Sestavine za peko, okras in ser-
viranje
• 1 čž masla za premaz pekača 

in papir za peko
• sladkor v prahu za posip
 
Priprava:
• Jajca vzamemo iz hladilnika, 

naj bodo na sobni tempera-
turi.

• Pripravimo tortni model s 
premerom 24 do 26 cm. Dno 
modela pokrijemo s papirjem 
za peko (izrežemo krog ustre-
zne velikosti), robove pa pre-
mažemo z maslom.

• Pečico segrejemo na 180 °C.
• Jabolka olupimo, izkoščičimo 

in narežemo na manjše kocke.
• V večji posodi s kuhalnico 

zmešamo vse suhe sestavine: 
moko, sladkor muscovado, 
sol, cimet, vanilijo in pecilni 
prašek. Dodamo narezana ja-
bolka.

• V drugi posodi z metlico roč-
no zmešamo mokre sestavi-
ne: jajca, oljčno olje in grški 
jogurt. Mešamo, dokler se se-
stavine ne povežejo v enotno 
rumeno emulzijo.

• Mokre sestavine prilijemo k 
suhim in mešamo s kuhalni-
co, dokler se masa ne poveže.

• Tortni model, ki smo ga pri-

pravili, napolnimo z maso, 
površino zravnamo in peče-
mo v ogreti pečici 35 do 40 
minut pri 180 °C na klasičen 
način peke (brez ventilacije). 
Za preverjanje, ali je kolač pe-
čen, uporabimo zobotrebec.

• Pečen kolač pustimo v mo-
delu, da se nekoliko ohladi. 
Nato ga previdno obrnemo, 
odstranimo obod in papir 
za peko ter prestavimo na 
krožnik ali rešetko. Kolač je 
krhek in potrebuje nekaj časa, 
da se ohladi.

• Ko se kolač popolnoma ohla-
di, ga posujemo s sladkorjem 
v prahu ali po želji okrasimo. 
Dober tek!
 

Priprava tega kolača je res pre-
prosta, a rezultat vedno nav-
duši. Z uporabo oljčnega olja 
in grškega jogurta ustvarimo 
edinstveno teksturo, ki je hkrati 
lahka in bogata. Cimet in jabol-
ka pa dodajo tisto pravo noto, ki 
polepša družinske trenutke.

Jabolčni kolač je odličen pri-
mer, kako lahko preprosti sesta-

vini, kot sta oljčno olje in jogurt, 
povzdigneta klasičen recept in 
mu dodata poseben čar. Tako 
kot mnoge druge sladice tudi 
ta kolač združuje preprostost s 
polnostjo okusov, kar je značil-
no za sredozemsko kulinariko.

Za več receptov obiščite blog: 
www.izibizi.si

Recept in besedilo: Nina 
Glažar / IZIBIZI

Fotografija: Matjaž 
Škerjanec

Pripravite se na novo 
vrtnarsko sezono in si 

pravočasno priskrbite sadilni 
material, ko je še bogat sortni 

izbor krompirja. 

Samooskrba je pomembna, ker ima 
doma pridelan krompir posebno dober 
okus. 

Priprava tal za sajenje krompirja 
Najprimernejša je rahla, prepustna, 

peščeno-humusna in peščeno-ilovna-
ta prst. Krompirju ne ustrezajo težka, 
razmočena tla z visoko podtalnico. 
Optimalen pH je od 5 doin 6,5. 

Krompir je okopavina, ki za svojo 
rast potrebuje rahla, globoka in rodo-
vitna tla z dovolj organske snovi. Pred 
sajenjem krompirja tal ne apnimo.

Pred sajenjem krompirja tla globoko 
zrahljamo, da omogočimo hitro rast in 
oblikovanje gomoljev pravilnih oblik. 
Upoštevajmo kolobar  za pridelovanje 
krompirja, ne smemo pozabiti nanj. 
Krompir sadimo na isto poljino vsako 
četrto leto, ker tako zmanjšamo pojav 
bolezni in škodljivcev, posebno še na-
vadne krastavosti gomoljev krompirja, 
ki je prisotna v tleh.   

Čas sajenja
S sajenjem krompirja ne prehitevaj-

mo. Sadimo ga v dovolj toplo zemljo, 
ko je temperatura tal več kot devet sto-
pinj. V osrednji Sloveniji priporočamo 
najprej sajenje v začetku aprila, ko se 
zunanje temperature dvignejo nad 12 
stopinj, na Primorskem nekoliko prej.

Globina sajenja: Gomolje naj pre-

krije 2 do 5 cm debela plast  zemlje. 
Debelina semenskih gomoljev naj bo 

35 do 55 mm, ki je za semenski krom-
pir najboljša, saj imajo gomolji več očes. 
Rabimo okoli 2,5 tone semenskega 
krompirja na hektar ali za manjše pri-
delovalce 2,5 kg semena na 10 m2.

Medvrstna razdalja: Vsaj 60 cm 
pri zgodnjih sortah in 70 cm pri po-
znih, razdalja v vrsti naj bo 20 do 30cm. 
Za hitrejši vznik  nasada gredo pokri-
jemo s tkanino, agrokopreno. Gomolje 
krompirja lahko pred sajenjem naka-
limo, in sicer v svetlem prostoru pri 
temperaturi 15 do 18 °C.

Nihanje temperature med rastno se-
zono vpliva na rast krompirja.

Krompirju ustreza stalna tempera-
tura brez velikih nihanj. Najnižja tem-
peratura tal za sajenje je 6 do  9 stopinj, 
optimalna temperatura za rast gomo-
ljev pa od 17 do  20 oC. Steblo in listi 
zmrznejo pri temperaturi od –1 do –2 
stopinji. Pri višjih temperaturah od op-
timalne se tvorba gomoljev in pridelek 
zmanjšata, pri temperaturi nad 30 oC 
pa se rast gomoljev ustavi.

Sorte krompirja
Največje  povpraševanje je po zgo-

dnjih sortah krompirja, ki so manj do-
vzetne za plesen in koloradskega hro-
šča, pridelek lahko pobiramo že dva do 
tri mesece po sajenju.

 Zgodnje sorte krompirja so: maris 
bard, riviera, adora, colomba, primura, 
actrice in anuška.

Pozne sorte semenskega krompirja 
so: rudolph, agria, jelly, marbell, mo-
zart, monte carlo, red fantasy in še bi 
lahko naštevali.

Najbolj znani »kifelčarj« sta sorti 
kresnik in novejša sorta celtiane.

Nasveti za boljši pridelek
Če želite podaljšati rastno sezono 

krompirja, izberite zgodnjo in pozno 
sorto. Sadite ju hkrati, vendar pozno 
sorto poberite nekaj tednov kasneje.

Izberite, kupite si certificiran semen-
ski krompir, frakcije 35 do 55 mm. 

Upoštevajte kolobar in krompirja ne 
sadite tam, kjer so prejšnje leto rasli pa-
radižniki ali jajčevci. 

Zanimivost: mladi krompir si lahko 
posadimo še v juniju za pobiranje okoli 
prvega novembra.

Idealno je sajenje v slamo. Gomolje 
krompirja položimo na zrahljano plast 
zemlje in zasujemo z  debelo plastjo 
slame. Pridelamo si odličen mladi 
krompir.

Za konec: izberite si sorto krompirja, 
ki vam najbolj ustreza glede na upo-
rabnost, ter upoštevajte temperature 
tal ob sajenju.

Barbara Lončar

Sočen jabolčni
kolač z oljčnim oljem
in grškim jogurtom

Slovenski vrt

Krompir
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Ljubljansko barje je 150 
km2 velika ravnica na 
jugu Ljubljanske kotline. 

Ni enovita pokrajina, ampak 
jo sestavljajo rečni vršaji – na-
nosi rečnih sedimentov (pro-
dnikov, kamnov, peska, mulja), 
barjanski osamelci – z gozdom 
poraščene nizke vzpetine ter 
prostrana ravnica – nekdaj je-
zero, nato močvirje, zdaj pa kul-
turna krajina, sestavljena iz njiv, 
travnikov, mejic, rek, jarkov, cest 
in naselij. Čeprav je raznolikost 
na prvi pogled očitna, pa v svo-
jem bistvu skriva še veliko več, 
in 2. februar, mednarodni dan 
mokrišč, je dobra priložnost, da 
Ljubljansko barje bolje spozna-
mo. 

Na območju zdajšnjega Lju-
bljanskega barja se je v prazgo-
dovini raztezalo plitko jezero, ki 
so ga proti koncu kamene dobe 
naselili koliščarji. Leseni koli, 
hišni podi, stene, vsi pripomoč-
ki in orodja ter ostanki hrane in 
drugih rastlinskih ter živalskih 
surovin so po spletu naklju-
čij ob požaru, izgubi ali pa kot 
odpadek pristali na jezerskem 
dnu. Tisočletja nalaganja jezer-
skih sedimentov so jih zasidrala 
v jezersko dno, ko pa se je jezero 
začelo počasi zaraščati, najprej 
z obrežno vegetacijo, potem pa 
s počasnim zamočvirjanjem in 
preraščanjem s šotnimi mahovi, 
so bili organski ostanki za več 
tisoč let ujeti v časovno kapsulo. 

Močvirja in šotna barja imajo 
izredno moč vpijanja vode, saj 
šotni mahovi lahko zadržijo 
kar 20-kratnik svoje teže in so 
zato pomemben regulator pri 
blaženju poplav, zniževanju 
temperatur v vročih obdobjih z 
izhlapevanjem vode, predvsem 
pa pri zagotavljanju stalne na-
močenosti tal, ki največ pri-
pomore k ohranitvi organskih 
arheoloških ostalin. V močvir-
natem svetu se organski ostan-
ki, ki bi sicer na zraku razpadli, 
ohranijo v celoti, kolišča, ki so 
v mokriščih, pa omogočajo na-
tančen vpogled v človeško zgo-
dovino in obdobje prve stalne 
poselitve Ljubljanskega barja 
ter predalpskega prostora.

Arheološki ostanki so se v 
močvirnatih tleh tako dobro 
ohranili tudi zato, ker je bilo v 
preteklosti v neprehodnih za-
močvirjenih ravnicah le malo 
človeških posegov. Prvi načrti 
za izsuševanje Ljubljanskega 
barja segajo v 16. stoletje, a so 
bili prvi posegi šele konec 18. 
stoletja, predvsem z izgradnjo 
Gruberjevega kanala in prvih 
osuševalnih jarkov na Brezovi-
ci. Paradoksalno je šele kopanje 
izsuševalnih jarkov in rezanje 
šote na Morostu pripomoglo 
k odkritju kulturne dediščine, 
hkrati pa povzročilo neposre-
dno uničenje in dolgoročen 
negativen vpliv na stanje ohra-
njenosti kolišč.

Zdaj so kolišča zaradi svoje 
izjemne ohranjenosti in izpo-

vednosti vpisana na UNESCOV 
Seznam svetovne kulturne in 
naravne dediščine. Stoenajst 
območij kolišč v šestih alpskih 
državah moramo ohranjati za 
prihodnje rodove. Od tega sta 
približno dve tretjini kolišč v je-
zerih, približno ena tretjina pa 
v bolj ali manj izsušenih mokri-
ščih. Ta kolišča so še posebno 
ogrožena, saj jim izsuševanje 
zemlje zaradi človeških posegov 
in podnebnih sprememb grozi s 
propadom. 

Na Ljubljanskem barju so ko-
lišča, uvrščena na UNESCOV 
seznam, na območju prve var-
stvene cone Krajinskega parka 

Ljubljansko barje, kjer zaradi 
naravovarstvenih in kulturno-
varstvenih ciljev spodbujamo 
ohranjanje mokrotnih travni-
kov, visokega nivoja podzemne 
vode, opuščanje ali zmerno či-
ščenje izsuševalnih jarkov ter 
ekstenzivno kmetijstvo brez 
preoravanja, ki bi poškodovalo 
plitvo ležečo arheološko kul-

turno dediščino in še povečalo 
izhlapevanje vode ter propad 
organskih ostalin. 

Ob mednarodnem dnevu 
mokrišč, ki je letos namenjen 
razmisleku o pomenu mokrišč 
za blaginjo ljudi, vabimo k raz-
misleku, kako ohranjanje tega 
specifičnega naravnega okolja 
ne pripomore zgolj k biotski ra-

znovrstnosti, k čisti podtalnici, 
k zmanjševanju vplivov toplo-
grednih plinov, k blaženju pod-
nebnih sprememb, ampak tudi 
k ohranjanju kulturne dedišči-
ne svetovnega formata. 

  Avtor Ana Brancelj, JZ 
KPLB

Ob pogledu na Ljubljansko barje je očem skrita bogata dediščina kolišč pod površjem. Avtorica slike Ana Brancelj, JZ KPLB

Le zavedno o 
Barju pomeni za 
vedno na Barju
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Materinski dan, praznik, 
posvečen materam, so 
leta 1910 prvič uradno 
praznovali v ZDA, od 
tam pa se je razširil po 
vsem svetu kot svetovni 
dan mater. 

V Veliki Britaniji so uvedli 
običaj obiskovanja staršev in 
obdarovanja mater, ki se je po 
prvi svetovni vojni razširil tudi 
po drugih evropskih državah. 
Dandanes je materinski dan 
priložnost za izkazovanje hva-
ležnosti in ljubezni do mater ter 
priznanje njihove neprecenljive 
vloge v družbi. 

V Sloveniji materinski dan 
praznujemo že več kot trideset 
let in je postal del naše kulturne 
dediščine. 

Pred uvedbo materinskega 
dneva smo 8. marca praznovali 
le dan žena. Smo edini narod 
na svetu, ki materinski dan sla-
vi istega dne kot kristjani po 
vsem svetu praznujejo Marijino 
oznanjenje. Praznik zaznamuje 
trenutek, ko je po krščanskem 
verovanju nadangel Gabriel 
oznanil devici Mariji, da bo 
postala mati Božjega sina. Pra-

znik Marijinega oznanjenja je 
25. marca, devet mesecev pred 
božičem. 

Prihaja poseben trenutek, ki 
bo Vrhniko na materinski 
dan popeljal v kulinarično 
doživetje brez primere! 

Vabimo vas na edinstveno 
kulinarično doživetje za ma-
terinski dan, kjer boste imeli 
priložnost okusiti vrhunske 
kulinarične stvaritve prizna-
nega slovenskega chefa, ki bo 
gostoval posebej na tem dogod-
ku. Gostujoči kuharski mojster 
nas bo popeljal skozi pethodni 
jedilnik vrhunskih jedi, ki jih 
bo dopolnjevala izbrana vinska 
karta slovenskega pridelovalca 
in vinarja. Poleg izjemne gastro-
nomije bodo majhna presene-
čenja in obdarovanja za matere 
pričarala intimno vzdušje ter 
nepozabne spomine v družbi 
prijateljev, družine in ljubiteljev 
kulinarike.

Vsem ljubiteljem okusne hra-
ne bo Gostinstvo Boter ponudi-
lo edinstveno priložnost. 

Chef Marko Pavčnik je 
član mednarodnega združe-
nja Jeunes Restaurateurs (JRE). 

Poskrbel bo za izjemno kulina-
rično doživetje, ki bo matere in 
druge udeležence popeljalo sko-
zi okuse in teksture do popol-
nega razvajanja, saj se njegova 
ustvarjalnost in strast do hrane 
izražata prav v izjemnih okusih: 
od subtilnih in harmoničnih do 
drznih in presenetljivih. Nje-
gova prizadevanja in strast do 
kulinarike so ga postavila na 
položaj prepoznavnega kuhar-
skega strokovnjaka, cenjenega 
doma in v tujini, kjer mu izreka-
jo priznanja ugledni kulinarič-
ni vodniki, kot so Gault Millau, 
Falstaff in revija Feinschmecker. 

Na Posestvu Ferjančič 
s Planine nad Ajdovščino se 
z vinogradništvom in vinar-
stvom ukvarjajo že od leta 1809. 
Njihov vinograd na vipavskih 
gričih z izjemnimi razmerami 
za rast vinske trte odraža t. i. 
terroir Vipavske doline s lapor-
natimi tlemi, vipavsko burjo in 
sredozemskim soncem. Z iz-
borom najboljših leg na strmi-
nah z enajstih različnih lokacij 
zagotavljajo idealne razmere 
različnim sortam trt, iz katerih 
pridelujejo sveža in zorjena vina.

Dogodek bo zelo poseben 
zaradi intimnega vzdušja in 

edinstvene priložnosti za po-
vezovanje gostov z vrhunskim 
kulinaričnim ustvarjalcem. 
Možnost za srečanje in pogovor 
s chefom Markom Pavčnikom 
bo prinesla nepozabno dožive-
tje za vse ljubitelje kulinarike. 
Ne zamudite priložnosti za raz-
vajanje svoje mame s posebnimi 
kulinaričnimi dobrotami, saj 
je število udeležencev na tem 
edinstvenem dogodku omeje-
no.

Miha Krašovec, šef kuhinje v 
Botru, z navdušenjem sporoča: 
»Vsak dan za vas kuha vrhun-
ska ekipa, vendar smo se tokrat 
odločili za nekaj posebnega. Z 
veseljem vam predstavljamo 
chefa Marka Pavčnika, ki bo za 
vas pripravil praznični jedilnik. 
Prepričani smo, da boste uživali 
v vsakem grižljaju te edinstvene 
in okusne izkušnje. Pridružite 

se nam in doživite vrhunsko 
kulinariko v Botru!«

Kaj pravite na predlog, da 
letos svoji mami podarite 
nepozabno kulinarično do-
živetje? Namesto klasičnih da-
ril, denimo cvetja ali bombonje-
re, jo lahko presenetite z večerjo 
priznanega chefa v lokalnem 
okolju. To bo edinstvena izku-
šnja, ki bo prinesla ne le okusne 
užitke, temveč tudi nepozabne 
trenutke povezovanja in razva-
janja.

Dogodek bo 25. marca 
2024 z začetkom ob 18. uri 
v Gostilni in pizzeriji Boter 
na Vrhniki. Doživetje, polno 
vrhunske kulinarike in nepo-
zabnih trenutkov, bo trajalo 
približno tri ure.

Za udeležbo je treba kupi-

ti vstopnico Pethodni jedil-
nik chefa Marka Pavčnika. 
Prav tako ste vabljeni, da 
praznovanje razširite z na-
kupom karte Vinska spre-
mljava Posestva Ferjančič, 
ki se čudovito ujema z jedil-
nikom.

Zaradi zagotavljanja brezhib-
nega poteka dogodka osebam 
s prehranskimi omejitvami žal 
odsvetujemo udeležbo.

Vstopnice so na voljo na sple-
tni prodajni platformi www.
eventim.si, na pogodbenih pro-
dajnih mestih Eventima ter v 
Gostilni in pizzeriji Boter. 

Stiki za informacije: 
Gostilna in pizzerija Boter, 

Tržaška 6, Vrhnika
Gostilna-boter.si / gostilna.

boter@siol.net / 01/750 41 00  
Vesna Kačanski Badmus

S prihodom pomladi se prebudi 
narava, dnevi postajajo daljši in 

toplejši, naši domovi pa se napolnijo 
z novo energijo. 

Seznanimo se, kako ustrezno skrbeti za raz-
lične vrste dlake in zagotoviti učinkovito zaščito 
pred bolhami, da bo pomlad za naše ljubljenčke 
čim bolj brezskrbna.

Dlaka ni zgolj okras naših ljubljenčkov, tem-
več ima ključno vlogo pri njihovem zdravju in 
počutju. 

Glede na tip dlake so potrebni različni pristopi 
k negi.
• Za kratkodlake ljubljenčke je redno teden-

sko krtačenje ključnega pomena, saj spodbuja 
kroženje zraka do kože in pomaga odstranje-
vati odmrlo dlako in umazanijo, kar bistveno 
zmanjšuje tveganje za kožne težave. Uporabi-
te mehko krtačo ali gumijasto rokavico, ki bo 
nežna do kože.

• Za dolgodlake je nujna intenzivna nega z 
večkratnim krtačenjem na teden, da prepre-
čimo nastanek vozlov, ki bi lahko povzročili 
nelagodje ali bolečino. Priporočljivo je upora-
biti kovinsko krtačo z dolgimi zobmi za raz-
pletanje vozlov, posebno pozornost pa name-
nite predelom okoli ušes, pod pazduhami in 
na trebuhu.

• Za tiste z gosto poddlako je potrebna po-
sebna pozornost ob menjavi letnih časov, ko 
se poddlaka obnavlja in je potencial za pregre-
vanje večji. Trimer za poddlako je izjemno ko-
risten, saj jo učinkovito odstranjuje in hkrati 
zmanjšuje možnost nastanka novih vozlov. Ta 
pripomoček je še posebno koristen spomladi 
in jeseni, ko mnogi ljubljenčki intenzivneje 
menjajo dlako.

Dodatni nasveti
• Prehrana: Zdrava prehrana, bogata z ome-

ga-3 in omega-6 maščobnimi kislinami, je ne-
posredno povezana z zdravjem kože in dlake 
ter lahko pripomore k bolj zdravi in sijoči dla-
ki. Lososovo olje je zakon!

• Pregledovanje kože: Med krtačenjem iz-
koristite priložnost za pregled kože vašega 
ljubljenčka. Z iskanjem morebitnih znakov 
kožnih težav ali zajedalcev lahko zgodaj od-
krijemo težave.

• Kopanje: Čezmerno kopanje lahko izsuši 
kožo, zato svojega ljubljenčka kopajte samo, 
ko je to res potrebno, in vedno uporabite šam-
pone, ki so namenjeni za živali. 

Zmagovita strategija proti bolham: celovita 
zaščita kosmatincev

Bolhe so resna grožnja za zdravje naših lju-
bljenčkov, saj lahko povzročijo alergijski der-
matitis in so potencialni prenašalci zajedalcev. 
Ključ do uspešnega boja proti bolham je celo-
sten pristop.
• Preventivni izdelki: Glede na potrebe va-

šega ljubljenčka izberite ustrezno preventivo: 
spot-on kapljice ali pipete, ovratnice ali oral-
ne možnosti. S preventivo začnite zgodaj v 
sezoni, da preprečite izbruh bolh.

• Okoljska kontrola: Temeljito čiščenje doma, 
vključno s sesanjem in pranjem posteljnine 
vašega ljubljenčka, je ključnega pomena za od-
stranitev bolh iz vašega življenjskega prostora.

• Redno pregledovanje: Vašega ljubljenčka 
redno pregledujte za zgodnje odkritje bolh, 
zlasti po stikih z drugimi živalmi.
Pomlad prinaša sveže začetke. Z ustrezno 

nego dlake in proaktivno zaščito pred bolhami 
lahko zagotovimo, da bo sezonski prehod za 
naše ljubljenčke čim bolj preprost in prijeten.

Tanja, Doget, d. o. o.

Kulinarični užitki na Vrhniki

Okusi materinskega 
dneva 

Nega dlake: 
več kot le estetika

Vabimo vas, da si ogledate nov salon Avto Trobec 
tudi v živo na Tbilisijski ulici 57a, ter tudi sami izkusite 
filozofijo udobja, ki jo znamka Citroën prinaša svojim 
strankam.

Promocijske ugodnosti za 
vse avtomobile na zalogi!

051 604 420 01 24 25 579
prodaja@avto-trobec.si
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Stisko vsak človek 
doživlja nekoliko 

drugače. Neki življenjski 
izziv, težava, razhod s 
partnerjem ali smrt v 
družini lahko nekoga 

pahne v veliko stisko ali 
celo depresijo, medtem 

ko kdo drug tudi po 
takšnem dogodku lahko 

normalno nadaljuje 
svoje življenje. 

Zakaj je temu tako in kako 
nam pri spopadanju s težavni-
mi situacijami, ki jih v življenju 
gotovo ni malo, lahko pomaga 
psihoterapija?

Psihoterapijo opredeljuje-
mo kot strukturiran proces, 
ki temelji na osebnem izkustvu, 
v katerem posebej usposobljen 

strokovnjak psihoterapevt po-
maga osebi doseči boljšo psiho-
loško harmonijo, duševni mir in 
večje zadovoljstvo v življenju.

Psihoterapija nas uči 
spopadanja z vsakdanjimi 
izzivi.

V življenju vsakega človeka 
čakajo številni izzivi. Kako je 
nanje pripravljen, je odvisno od 
osebnih lastnosti, značaja, oko-
lja, v katerem živi, največ pa od 
vzgoje. Nekatere otroke starši 
opremijo z različnimi veščina-
mi, ki jim pomagajo, da se s ta-
kšnimi in drugačnimi izzivi laž-
je spopadejo, medtem ko drugi 
tega nikakor ne zmorejo, četudi 
se še tako trudijo. Med ljudmi in 
njihovim spopadanjem z življe-
njem so namreč velike razlike. 
Razlike se kažejo tudi v doživlja-

nju neuspeha, saj nekatere ljudi 
potre že recimo slaba ocena v 
osnovni šoli, medtem ko drugi 
dobro prenesejo tudi izgubo 
zaposlitve, kar je za večino ljudi 
ena najtežjih situacij, saj izgu-
bijo finančno varnost, ki je za 
večino zelo pomembna za za-
dovoljstvo v življenju. Podobne 
razlike se kažejo tudi na drugih 
področjih, saj si niti dva človeka 
v svojem doživljanju sebe, sveta 
in drugih nista enaka. Zato se 
je treba reševanja težav pri vsa-
kem človeku lotiti individualno.

Kako se učinkovito spopasti z 
vsemi življenjskimi izzivi?

Če imate morda težave s 
spopadanjem z različnimi ži-
vljenjskimi situacijami in vam 
predstavljajo velik stres, ki mu 
nikakor ne znate ubežati, se 

vam zdijo zelo naporne in jih 
ne doživljate kot izziv, ampak 
kot nekaj, čemur bi se najraje 
izognili, potem ne čakajte, da to 
mine, ker ne bo, ampak raje čim 
prej poiščite ustrezno pomoč! 
Usposobljen psihoterapevt je 
tisti, ki vam lahko pri spopada-
nju z vašimi težavami stoji ob 
strani, vam nudi vso potrebno 
podporo v vaši stiski ter vas 
nauči, kako lahko na naporne 
in stresne situacije pogledate 
z drugačnimi očmi. Nihče ne 
more prevzeti odgovornosti za 
vaše življenje, niti psihoterapevt. 
Zato vam ne bo povedal, kaj sto-
riti v določeni situaciji. Njegova 
naloga je, da vas opolnomoči, da 
se sami soočite s težavami. Tam 
je, da vas spodbuja, razume in 
vam pomaga, da sami poiščete 
najboljšo mogočo rešitev.

Kar ločuje terapevtski po-

govor od pogovora s prija-
teljem, družinskim članom 
ali katero koli drugo osebo, ki 
vas je pripravljena poslušati, 
je, da vas terapevt posluša na 
drugačen način – daje prostor 
vašim izkušnjam in z uporabo 
različnih terapevtskih tehnik 
usmerja osebo skozi čustveno 
ustrezno izkušnjo do novih, bolj 
funkcionalnih vzorcev vedenja.

Živeti zavestno pomeni, 
da smo prevzeli odgovor-
nost za življenje in kako ga 
želimo živeti. To je pot k večji 
svobodi, polnosti znotraj sebe 
in v odnosih, obenem pa pri-
naša potrebo po globljem oseb-
nem delu, saj se moramo osvo-
boditi od miselnih, čustvenih in 
telesnih vzorcev o tem, kdo smo, 
o odnosih in življenju, ki smo 
jih nezavedno sprejeli v najbolj 
ranljivih letih.

Kot odrasli imamo moč pre-
vzeti odgovornost za doživlja-
nje v sebi in sposobnost, da se 
osvobodimo tistega, kar nas 
ovira pri vstopanju v življenje. 
Za globlje in trajnejše spre-
membe doživljanja sebe pa 
je pomembno, da se sooči-
mo z vsebinami, ki smo jih 
v preteklosti potlačili v ne-
zavedno.

Ko svoji ranjenosti namenite 
varen in spoštljiv odnos, da se 

izrazi in zaceli, odprete prostor 
za ponovno vzpostavljanje stika 
z avtentičnim delom sebe, kar 
vodi v globoko preobrazbo in 
vpliva na novo doživljanje sebe 
in sveta ter odpira nove možno-
sti za polnejše in svobodnejše 
življenje.

V psihoterapevtski praksi 
namenjam varen, spoštljiv in 
strokoven prostor posamezni-
kom, ki želite aktivno prevzeti 
odgovornost za svoje počutje 
in iti v preobrazbo notranjega 
doživljanja za polnejše, svobo-
dnejše in ustvarjalnejše življe-
nje. V sodelujočem in zaupnem 
odnosu boste bolje razumeli 
sebe in težave, s katerimi se sre-
čujete v življenjskih situacijah, 
spremenili boste nekatere po-
glede, načine spoprijemanja in 
tako tudi čustva v njih. Pri tem 
vas  spremljam in podpiram na 
poti osvobajanja od psihološke 
travme ter spoznavanja sebe na 
popolnoma nov način. Vabim 
vas, da v varnem okolju, kjer je 
vaša zasebnost strogo zaupna, 
skupaj zavestno gradimo na ra-
zumevajočih in ljubečih odno-
sih do sebe in drugih.

Urška Jesenovec, mag. 
zakonskih in družinskih 

študijev, zakonska in 
družinska terapija

Urška svetuje

Ko ste v stiski, vam lahko 
pomaga psihoterapija

Psihosocialno 
svetovanje je postalo 

nepogrešljiv del 
duševnega zdravja. 

Kljub vrsti raznolikih 
dolgotrajnih programov 

se vse pogosteje 
pojavlja potreba po 

kratkoročnih terapijah, 
ki se lahko hitro in 

učinkovito odzivajo na 
dnevne izzive in stiske, 
s katerimi se srečujejo 

posamezniki. 

V tem članku bom raziskala 
učinke in orodja kratkoročnih 
srečanj.

Kako učinkuje kognitivno-
-vedenjska terapija (KVT)?

Kognitivno-vedenjska terapi-
ja (KVT) je ena izmed najbolj 
priznanih in učinkovitih metod 
za obravnavo težav. Ne glede, 
ali se spopadate z anksiozno-

stjo, depresijo ali katero drugo 
težavo, KVT lahko pomaga pri 
obvladovanju različnih simp-
tomov in izboljšanju kakovosti 
življenja.

Kaj je kratkoročno svetova-
nje?

Kratkoročno svetovanje je 
oblika terapije, ki se osredotoča 
na specifične cilje in omejeno 
število srečanj. Po navadi traja 
nekaj tednov ali mesecev in je 
namenjena obravnavi konkre-
tnih težav. Namenjeno je hitre-
mu reševanju težav in posame-
znikom omogoča, da se bolje 
spopadajo z vsakdanjimi izzivi.

Učinki kognitivno-vedenjske 
terapije

1. Hitri rezultati: KVT je 
priljubljena zaradi svoje hitro-
sti. Klienti pogosto poročajo o 
opaznih izboljšavah po le nekaj 
srečanjih. To je še posebno po-
membno pri nujnih situacijah 
ali težavah, ki terjajo takojšnjo 
pozornost.

2. Boljša samozavest: Te-
rapevti, specializirani za KVT, 
pomagamo posameznikom 
izboljšati njihovo samozavest, 
pomembna sta razumevanje 
občutkov in razvoj učinkovitih 
načinov obvladovanja stresa. To 
vodi k boljšemu občutku lastne 
vrednosti.

3. Boljši medsebojni odno-
si: KVT se pogosto osredotoča 
na izboljšanje komunikacije in 

razreševanje konfliktov v med-
sebojnih odnosih, kar pozitivno 
vpliva na kakovost posamezni-
kovega življenja.

4. Učinkovite strategije 
obvladovanja: Klientom po-
maga razviti učinkovite stra-
tegije za soočanje s stresom in 
obvladovanje težkih čustev, kar 
izboljšuje njihovo psihološko 
dobro počutje.

Kognitivno-vedenjske tehni-
ke (KVT) so pogosto v rabi za 
spodbujanje jasnosti in boljše 
razumevanje v različnih ži-
vljenjskih situacijah. 

Orodja in tehnike  
 

1. Prepoznavanje in pre-
oblikovanje negativnih 
miselnih vzorcev je ključen 
korak v procesu kognitivno-
-vedenjske terapije, ki omogoča 
boljše obvladovanje stresa. Ko 
smo sposobni prepoznati in 
preoblikovati svoje negativne 
misli, lahko postopoma izbolj-
šamo način, kako dojemamo 
sebe, druge in svet okoli nas.

Prepoznavanje negativnih 
miselnih vzorcev terja zave-
danje lastnih misli in čustev v 
različnih situacijah. To lahko 
dosežemo s prakso čuječnosti 
ali zapisovanjem svojih misli v 
dnevnik. Pomembno je, da se 
osredotočimo na misli, ki pov-
zročajo negativna čustva, kot 
so pesimizem, samokritičnost 

ali občutki nemoči.
Ko smo prepoznali negativne 

miselne vzorce, lahko začnemo 
z njihovo preobrazbo v bolj re-
alistične in konstruktivne misli. 
To lahko storimo s postavlja-
njem vprašanj, kot so:
• Ali obstajajo dokazi, ki podpi-

rajo to misel?
• Ali obstaja alternativna razla-

ga situacije?
• Kako bi svetovali prijatelju v 

podobni situaciji?
Nato lahko svoje negativne 

misli nadomestimo z bolj pozi-
tivnimi in realističnimi alterna-
tivami. Na primer: namesto da 
rečemo: “Nikoli ne bom uspel/a,” 
lahko rečemo: “Morda bom 
naletel/a na ovire, a sem sposo-
ben/sposobna poiskati rešitve 
in se učiti iz svojih izkušenj.”

Pomembno je, da se zaveda-
mo, da so za proces preobliko-
vanja miselnih vzorcev potreb-
ni čas, praksa in vztrajnost. Ni 
nujno, da bomo vedno uspeli 
zamenjati negativne misli sk 
pozitivnimi, vendar je ključno, 

da se zavedamo svojih misel-
nih vzorcev in si prizadevamo 
za njihovo izboljšanje. Sčasoma 
lahko tak pristop postane avto-
matičen in nam pomaga ohra-
njati bolj pozitiven in konstruk-
tiven odnos do življenja.

2. Ena izmed tehnik, ki 
jo lahko preizkusite že danes, 
je Korak nazaj in preobrazba 
miselnih vzorcev. Ta tehnika 
temelji na zavedanju negativ-
nih miselnih vzorcev in njiho-
vi preobrazbi v pozitivne. Prvi 
korak je prepoznavanje nega-
tivnih misli, ki se pojavljajo v 
določenih situacijah. Nato sledi 
korak nazaj, ko se vprašamo, od 
kod izhaja taka misel in ali je 
resnično osnovana na dejstvih 
ali gre le za naše interpretaci-
je. Ko prepoznamo nepravilne 
miselne vzorce, sledi njihova 
preobrazba v bolj realistične in 
konstruktivne misli. Na koncu 
lahko uporabimo tehnike, kot 
je afirmativno razmišljanje, da 
okrepimo pozitivne miselne 
vzorce.

Ugotovili smo torej, da imajo 
omenje tehnike moč, da nam 
pomagajo spremeniti negativne 
vzorce razmišljanja in vedenja 
ter doseči boljše duševno po-
čutje in osebno zadovoljstvo. 
Kljub temu pa je pomembno 
vedeti, da ni vsaka težava pri-
merna za to obliko terapije in 
da je za nekatere ljudi morda 
potrebna daljša psihoterapev-
tska obravnava. 

Če vas zanima več o kogni-
tivno-vedenjskih tehnikah in 
kako lahko pristope uporabite v 
svojem življenju, vas vabim, da 
se obrnete name. Za več infor-
macij in prijavo na naše uvodno 
srečanje lahko vzpostavite stik 
prek elektronske pošte na ana@
motivacijainsvetovanje.si ali 
pokličete na št. 040 126 826.

Veselim se vašega sodelovanja 
in skupnih prizadevanj za boljše 
duševno počutje.

Ana Podlipnik, 
www.

motivacijainsvetovanje.si

Učinki kratkoročnega psihosocialnega svetovanja

Iskanje rešitev
za vsakodnevne izzive
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Vrhnika, 9. februar – Tudi 
vrhniško društvo Nauportus 

Viva je obeležilo slovenski dan 
kulture. 

Dogodek, recital »Krst pri Savici«, je v sodelo-
vanju z Župnijo Vrhnika potekal v Beli dvorani 
župnijskega vrtca, kjer so se na odru zvrstili Pa-
vle Ravnohrib v vlogi pripovedovalca, Milan 
Kobal kot Črtomir (mimogrede, Milan je lani 
ob kulturnem prazniku na pamet odrecitiral 
celotno pesnitev), Cilka Kobal v vlogi Bogo-
mile in Franci Bozovičar v podobi duhovni-
ka. Kot je dejal Jože Kurinčič, ki je povezoval 
prireditev, je pesnitev slavospev slovenstvu in 

slovanstvu, ki ga pooseblja Črtomir, hkrati pa 
tudi slavospev krščanskemu Bogu. »Pesnitev je 
čudovita zgodba o tem, kako je Črtomir – Slo-
venec sprejel krščanstvo. Te nove vere ni hotel 
sprejeti od Valjhuna; nasilje ga ni ne prepričalo 
ne uklonilo. Prepričala pa ga je Bogomila, njena 
ljubezen in vera, katere jedro je samoodpovedo-
vanje in samopodarjanje. Tako se je Bogomila 
odpovedala Črtomiru iz ljubezni do njega, zato, 
da bi ga rešila in našla v večnem življenju. Ta 
zgodba z dvema temeljnima vrednotama, vero 
in narodnostjo, je več kot primerna, da jo sliši-
mo in podoživimo ob praznovanju kulturnega 
dne.« Glasbeno kuliso recitalu je dala druži-
na Marinčič iz Verda, za okusno druženje po 
koncu programa pa so poskrbele gospodinje ter 

Te dni v sredstvih 
javnega obveščanja 
pogosto beremo ali 
poslušamo o (ne)
bralnosti in (ne)
pismenosti Slovencev. 

Povprečje v prid aktivnega 
branja in pisanja bi zagotovo 
popravili, če bi statistika vklju-
čila podatek  o udejstvovanju in 
vztrajnosti bralcev Cankarjevih 
besedil v Močilniku. Malo za 
šalo, malo za res. Bralci že več 
kot sedem let beremo vsako sre-
do, našteli smo že več kot 380 
rednih branj, dodati je treba še 
številne kulturne dogodke, na 
katerih sodelujemo. Na kultur-
ni praznik, 8. februarja, pa se 
tradicionalno zberemo v koči 
Star maln. V dopoldanskem 
in popoldanskem terminu nas 
povezuje poezija največjega slo-
venskega pesnika Franceta Pre-

šerna in največjega pisatelja, ki 
je koval tudi čudovite rime, Iva-
na Cankarja. Letos smo poiskali 
letnice rojstva ali smrti naših li-
teratov – pesnikov  in program 
dopolnili s poezijo Rudolfa Ma-
istra (1874–1934), Srečka Koso-
vela in Edvarda Kocbeka – oba 

rojena 1904, Ivana Minattija, roj. 
1924, in Janeza Menarta, ki je 
umrl leta 2004. Na „meniju“ se 
je znašel tudi Ivan Rob, nikakor 
ga nismo mogli povezati s šte-
vilko štiri, je pa  njegova poezi-
ja tako aktualna, da smo si bili 
enotni: „Ali je bil vizionar ali 
se zgodovina ponavlja ali pa se 
nenehno odvija in jo pišemo vsi 
v vsakem času in ne moremo iz-
stopiti iz začaranega kroga,“ No, 
le vzemite v roke tudi njegovo 
zbirko poezij. Tone Stanovnik je 
zaigral na harmoniko in popol-
dne tako dolgo vztrajal, da smo 
celo zaplesali.

Bralcem so se pridružili obi-
skovalci Starega malna, nekateri 
so se opogumili in nas razvese-
lili s svojo interpretacijo, neka-
teri so nam s svojo pozornostjo 
vlili še več volje za naše početje.

Čas kosila je bil po Cankarje-
vem okusu: ričet brez krompirja 
in pohane šnite. Če vas zanima, 
kako je to videti in kako diši, 
preverite v Starem malnu.

Pozimi je koča odprta od pet-
ka do nedelje, po predhodnem 
dogovoru za skupine pa druge 
dni.

V soboto, 16. marca, bo v 
Starem malnu delavnica iz-
delave Gregorjevih ladjic od 
13. ure naprej.

MS

Dogodek je povezovala Tat-
jana Oblak Milčinski, ki je 
občinstvu predstavila Franceta 
Prešerna in Ivana Cankarja, dva 
stebra slovenske književnosti, 
ter njun odnos do šole in 
izobraževanja.

France Prešeren, ki velja za 
največjega slovenskega pesnika, 
je bil znan po svoji kritični drži 
do izobraževalnega sistema 
svojega časa. 

Kljub temu je bil izjemno 
učen mož, ki je svoje študije 
prava zaključil na Dunaju. 

Njegovo delo odseva glo-
boko razumevanje klasične 
izobrazbe, a hkrati izraža kri-
tiko družbenih norm in vred-

not. Ivan Cankar, po katerem 
je poimenovana osnovna šola 
na Vrhniki, je prav tako imel 
zapleten odnos do šole. 

Čeprav je bil izjemno nadar-
jen, so ga finančne težave in os-
ebne stiske pogosto oddaljevale 
od formalnega izobraževanja. 
Vendar je Cankarjeva vztrajnost 
v izobraževanju in njegova neo-
majna želja po znanju pustila 
neizbrisen pečat v slovenski lit-
eraturi in kulturi.

Dogodek v Cankarjevem 
domu je bil priložnost, da se 
spomnimo pomena kulture. 

Učenci, ki so nastopili, so s 
svojim talentom in zagnanostjo 
dokazali, da tradicija slovenske 
kulture, literarnega in glasben-
ega izražanja ostajaja živa. 

Gašper Tominc

Slovenski praznik kulture 
v Starem malnu

Tone Stanovnik je poskrbel za glasbeno podlago.

Terezija Nikolčič je ob Tonetu Stanovniku najstarejša članica društva. 
Zraven nje je Slavi Štirn, zvesta bralka in tudi predstavnica recitatorske 

skupine MePZ Mavrica.

Prešernov dan tokrat
z učenci

Kulturni praznik obeležili 
s Krstom pri Savici

Vrhnika, 7. februar – V Cankarjevem domu na 
Vrhniki je potekala slovesnost v čast Prešernovemu 

dnevu, ki so jo z glasbenimi in recitatorskimi 
točkami obogatili učenci Glasbene šole Vrhnika in 

Osnovne šole Ivana Cankarja. 
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V avli Cankarjevega doma na Vrhniki je bila 
6. februarja 2024 odprta skupinska likovna 

razstava Razkrivamo krila ustvarjalnosti z deli 
udeležencev likovnih tečajev in delavnic, ki jih 

vodi oblikovalka in prof. likovnih umetnosti 
Milena Oblak Erznožnik.

Odprtje je potekalo v mali 
dvorani Cankarjevega doma, ki 
so jo povsem napolnili mladi in 
starejši ustvarjalci, ki z veseljem 
že več let obiskujejo likovne de-
lavnice pod mentorstvom Mile-
ne Oblak Erznožnik. O svojem 
delovanju na tem umetniškem 
področju je spregovorila kar 
sama. 

»Likovne delavnice sem si 
zamislila pred desetimi leti kot 
način preživljanja prostega časa, 
kjer otroci in mladostniki skozi 
likovni ustvarjalni proces ure-
jajo svoje misli in občutke, raz-
iskujejo razumevanje sveta in 
sebe ter imajo možnost udeja-
njanja ustvarjalnih potencialov. 
Vodila me je ideja o soustvar-

janju različnih generacij. Poči-
tniškim likovnim delavnicam 
se je pridružilo sodelovanje s t. 
i. izkustvenimi šolami, preraslo 
je v likovne tabore za najstnike, 
kreativne oddihe za družine, 
danes sem tudi mentorica na 
Univerzi za tretje življenjsko 
obdobje Vrhnika. In mislim, da 
ustvarjalčevo srce nima let … 
Tako 4- kot 84-letni ustvarjal-
ni duh je radoveden, kreativen, 
unikaten in mladosten. 

Moje poslanstvo je, da po-
magam vsakomur najti svoj 
izraz, da skozi tišino likovne 
pripovedi spozna svoja čustva, 
razmišljanja, strahove, vizije, 
fantazijo in na koncu ob izdel-
ku začuti veselje, zadovoljstvo 

in vero vase. 
Raziskovalni um ni prazna 

posoda, ki bi jo morali ves čas 
polniti, temveč je kreativni 
ogenj, ki rabi dovolj zraka, da se 
razplamti. Lepo in odgovorno 
je biti mentor mladim in malo 
mlajšim ljudem in v tej vlogi se 
počutim kot mamica; posku-
šam zaznati potenciale, usme-
riti, podpreti, da lahko vsak sam 
poleti na svojih krilih ustvarjal-
nosti.«

Ob tem je treba še dodati, da 
je Milena kot oblikovalka in 
likovna ustvarjalka prisotna v 
Cankarjevem domu in v dru-
gih kulturnih in izobraževalnih 
vrhniških zavodih že več kot tri 
desetletja. Tako lahko zapišem, 
da je vso svojo ustvarjalnost na-
menila svojemu rojstnemu kra-
ju in da temu še ni konca. Zato 
res iskrene čestitke in želje, da 
na Vrhniki potrebujemo take 
popolne kulturne osebnosti.

V imenu otrok in preostalih 

udeležencev sodelovanja se je 
mentorici zahvalila ena izmed 
staršev z naslednjimi besedami:

»Likovne delavnice so za naše 
otroke zelo pomembne, ker da-
jejo možnost, da odkrijejo in 
razvijejo likovni talent. Na de-
lavnice zelo radi prihajajo, ker 
uživajo in ustvarjajo v sprošču-
jočem okolju, kjer se čutijo spre-
jete in zaželene. Njihova dela so 
polna energije, čustev in lepote. 
Mentorici ge. Mileni se v ime-
nu vseh staršev zahvaljujem za 

njeno delo in vodenje in ji želim, 
da bi še naprej organizirala in 
vodila delavnice s tako gorečno-
stjo, predanostjo in ljubeznijo.«

Celotno prireditev je vodi-
la Tatjana Oblak Milčinski, 
za prelepo glasbeno vzdušje 
je poskrbela Žana Erznožnik, 
postavitev pa pripravila Gita 
Erznožnik, obe hčerki Milene 
Oblak Erznožnik. Razstava bo 
na ogled do 4. marca 2024 v avli 
Cankarjevega doma.

Simon Seljak

Na predvečer 
Prešernovega dneva 

je bilo letos pri nas 
razpoloženje prav zares 

zelo prešerno. 

Med prireditvijo se je tradici-
ja prepletla s sodobnostjo in na 
odru so se izmenjale vse gene-
racije.

Program se je začel tradicio-
nalno: z državno himno in ne-
kaj domoljubnimi pesmimi, ki 
jih je pod vodstvom zborovodja 
Romana Marolta zapel mešani 
pevski zbor našega kulturnega 
društva, ki je prireditev tudi or-
ganiziralo. 

Za pevci so oder zavzeli 
otroci in mladina ter s svojo 
energijo navdušili do zadnjega 
kotička polno dvorano. Števil-
ni ustvarjalci črpajo navdih za 
svoje ustvarjanje iz zakladnice 
slovenske kulture in jo postavi-
jo pred nas v novi podobi. Ne-

kaj takega smo imeli priložnost 
videti tudi na naši prireditvi, ko 
so mladi plesalci »hiphopali« 
na remiks različico Kreslinove 
uglasbitve Prešernovega soneta 

O, Vrba. Potem so v sodobnih 
ritmih interpretirali še himno. 
Zaplesali so tudi najmlajši, sta-
ri štiri do pet let, za zaključek 
pa še vsi skupaj. Skozi celotno 

prireditev jih je pod vodstvom 
mentorice Andreje Gujt Va-
kselj iz Plesnega Studia United, 
ki deluje in domuje na Dreno-
vem Griču, na odru zaplesalo 

več kot trideset. Živahen ples se 
je izmenjeval z bolj umirjenimi 
točkami, v katerih je nastopilo 
še deset otrok in mladih iz na-
šega ter sosednjih krajev. Eni so 

igrali na inštrumente, drugi re-
citirali in tretji prepevali. Skrat-
ka, tako živahne prireditve v 
čast slovenskemu kulturnemu 
prazniku v našem kraju ne po-
mnim. Najbrž je ni bilo že dolgo, 
morda pa je sploh še ni bilo. 

Naj se tu še enkrat zahvalim 
vsem nastopajočim in obema 
mentorjema, pa tudi publiki, ki 
nas je presenetila s svojo števil-
nostjo. Vsem, tudi vam, dragi 
bralci, želim veliko kulture – 
vse leto. Saj veste, kultura je ši-
rok pojem, ki pomeni marsikaj: 
od ustvarjanja visoke umetno-
sti prek vsakodnevnega lepega 
obnašanja do takšnih dogod-
kov, kot je bila naša prireditev … 
Hvala vsem, ki ste se pridružili 
našemu prešernemu dogajanju. 

Pa obiščite nas še kdaj. 

Mateja Bartol, KUD Drenov 
Grič - Lesno Brdo

Fotografije: 
Andreja Gujt Vakselj

Prešerna prireditev na Drenovem Griču

Skupinska likovna 
razstava

Del razstavljenih umetnin udeležencev likovne delavnice

Skupna slika vseh ustvarjalcev razstave

Mladi ustvarjalec slepi deček Marcel Slabe je tudi pozdravil vse prisotne in doživel lep aplavz.
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Javni poziv 

Zveza kulturnih društev Vrhnika 
išče 

novega 
predsednika oz. 
predsednico

ZKD Vrhnika, v katero je trenutno včla-
njenih petnajst društev iz občin Borovnica, 
Log - Dragomer in Vrhnika, je prostovolj-
ska organizacija civilne družbe, ki z nekaj 
vmesnimi prekinitvami in preimenovanji 
deluje že od leta 1954. Njen namen in na-
loge so ohranjanje lokalne kulturne dedi-
ščine, podpiranje delovanja in povezovanja 
kulturnih skupin, društev in ustvarjalcev 
na lokalni ravni ter povezovanje z vseslo-
vensko mrežo zvez kulturnih društev. 

Z aprilom 2024 se izteče predsedni-
ški mandat dosedanjemu predsedni-
ku Jožetu Zormanu, ki je zvezo uspešno 
vodil zadnjih šest let. Ker društva med svo-
jimi člani še niso našla primernega kandi-
data, ki bi prevzel to častno funkcijo, se s 
pozivom obračamo tudi na bralce Našega 
časopisa. 

Predsednik je pravni zastopnik ZKD Vrh-
nika. Njegove pravice in dolžnosti so, da:
• predstavlja ZKD Vrhnika v javnosti,
• sklicuje in vodi seje IO,

• je odgovoren za uresničevanje sprejetega 
programa dela ZKD Vrhnika,

• opravlja druge naloge na osnovi poobla-
stil zbora članov in organov ZKD Vrhni-
ka ter na podlagi statuta ZKD Vrhnika,

• je za svoje delo odgovoren zboru članov 
ZKD Vrhnika.

 
Če vas zanimata kultura in umetnost ter 

povezovanje lokalnih društev, ki delujejo 
na tem območju, ste vabljeni, da nam svoj 
interes izkažete prek e-naslova 

zkd.vrhnika@gmail.com.
Če bi si želeli izvedeti več o delovanju 

društev, ki so člani ZKD Vrhnika, vam lah-
ko posredujemo zbornike iz prejšnjih let. 

Veseli bomo vašega odziva! 

Članska društva: Društvo Big band 
Vrhnika, Društvo DUK47, MePZ društva 
invalidov Vrhnika, Kulturno društvo Bo-
rovnica, Muzejsko društvo Vrhnika, KUD 
Drenov Grič - Lesno Brdo, KUD Podlipa 
Smrečje, Kulturno društvo Mah teater, 
MePZ Mavrica Vrhnika, Pevsko društvo 
Ivana Cankarja Vrhnika, Društvo Orke-
ster Simfonika Vrhnika, KUD Kosec Log 
- Dragomer, Društvo Hic et nunc, HUD 
Karel Barjanski Borovnica, Društvo Pihal-
ni orkester Vrhnika

Zavod Ivana Cankarja za kulturo, šport in turizem Vrhnika
Cankarjev dom Vrhnika 

TOREK, 5. marec 2024, ob 20. uri
POPUP TEATER

FEJMIČI; SAMA STA 
NAJBOLJŠA
Stand-up komedija

Nastopata: Gašper Bergant in Žan Papič 

Gašper Bergant in Žan Papič sta neutru-
den duo, ki že več kot tri leta ustvarja enega 
najbolj priljubljenih podkastov, Fejmiči. V 
njem sta gostila večino slovenske estrade 
od Magnifica, Lada Bizovičarja, Mihe Ša-
leharja, Tomija Megliča, Damjana Murka, 
Saše Lendero, Mojce Fatur do celotne eki-
pa jutranjega programa Radija 1 z Denisom 
Avdićem na čelu. Kljub zvenečim imenom 
in zabavnim pogovorom pa se njuni gledalci 

še vedno strinjajo: “Sama sta najboljša!” Po 
več kot 170 epizodah podkasta Fejmiči z več 
kot 4.000.000 ogledi in sto ponovitvah raz-
prodane komedije Fantovščina, v kateri sta 
s Sašom Staretom nasmejala več kot 27.000 
Slovencev, je napočil čas, da dokažeta, da 
sta res najboljša sama – v živo na odru! Ga-
šper in Žan imata zelo poseben odnos, saj 
na marsikatero stvar v življenju gledata di-
ametralno nasprotno. Kot bi belogardist in 
partizan hodila skupaj na pir, bi rekli starejši. 
Bergant velja za človeka z jezikom na dlaki 
in brez nje na jeziku. Kralj črnega humorja, 
neizprosnega pogleda na svet, ki nasmeji še 
tako kislo limono v občinstvu. Je odločen in 
ima mnenje o vsem, četudi zadeve ne pozna. 
Nasprotno je Papič prikupno zmeden, o ni-
čemer ne ve ničesar in se s tem celo pohvali. 
Komplementaren in posrečen par, ki seje 
smeh, dobro voljo in sočutnost. Slišati se 
čudno, a je res. 

Zavod Ivana Cankarja za kulturo, šport in turizem Vrhnika
Cankarjev dom Vrhnika

PETEK, 1. marec 2024, ob 20. uri
KULTURNO DRUŠTVO ŠPAS TEATER

Derek Benfield

KAKO SE ZNEBITI BODOČEGA 
MOŽA
Prevod, priredba, režija, scena in kostu-
mi: Žiga Flajnik
Igrajo: Miha Brajnik, Mojca Fatur, Mojca 
Funkl, Mario Čulibrk in Tadej Pišek

Dve leti je, kar je Silvija zapustila svojega Bo-
jana. V odnosu vendar mora biti mnogo več 
od rutine, kavča in Netflixa! Zagotovo obsta-
ja tudi njen Romeo, uspešen, poln energije, 
priročen in za piko na i še noro zaljubljen va-

njo. A najti 'pravega' vseeno ni tako enostav-
no! Slednjič izbere lahkotnejši pristop k iska-
nju. Poda se na ljubezensko avanturo najti 
moža in je pri tem  prekleto uspešna. Še 
preveč! Kar trije bi lahko bili bodoči': 'raketa 
od človeka', učitelj Sebastijan, odvetnik Val-
ter in najboljši mizar v mestu Edi – vsi so do 
konca zagreti, da se bodo poročili z njo. Le 
nezvesta nevesta še ni povsem prepričana ... 
Zabavni prizori si sledijo hitreje od vagonov 
dirjajočega vlaka in Silvija se v ljubezenskih 
igricah iz minute v minuto bolj zapleta. Kjer 
bi se situacija lahko zapletla, se tudi bo! K 
sreči pa človeška domišljija in ženska iznaj-
dljivost ne poznata meja. Zagotavljamo vam 
uro in pol čiste gledališke zabave in smeha!

Vljudno vabljeni!

Zavod Ivana Cankarja za kulturo, šport in turizem Vrhnika
Cankarjev dom Vrhnika

SREDA, 20. marec 2024, ob 20. Uri 
KULTURNO DRUŠTVO ŠPAS TEATER

Ranko Babić

KRIZA SREDNJIH LET
Komedija

Občinstvo si je želelo še in zdaj je tukaj – v 
drugem delu Moške copate! Moška copata 
nosi laskavi naziv najdlje trajajoče hit kome-
dije Špas teatra! Predstava rekorderka beleži 
kar 380 ponovitev v več kot sto mestih po 
Sloveniji, nasmejala pa je več kot 115.000 obi-
skovalcev. Mnogi so si jo ogledali tudi večkrat!
Kriza srednjih let je hujša od pubertete! Ker 
stvari žal ne gredo več navzgor, ampak obratno!  
V predstavi bo Ranko z občinstvom zaupno 
delil izkušnje, kako se sooča z krizo srednjih 
let, ki prej ali slej doleti vsakega moškega. 
In kako ta, hočeš-nočeš, vpliva na odnose z 
boljšo polovico. Po prihodu drugega otroka v 

družino, selitvi in pripombah, da pri osemin-
tridesetih letih ni več tako poskočen, agilen 
in fleksibilen, kot je bil nekoč, je Ranko začel 
iskati hitre rešitve. Da bo le žena začela po-
novno nositi tangice! Stisnil je tudi zobe, začel 
plesati salso in hodit na jogo za pare. In po-
tem novo presenečenje. Je res iz leta v leto bolj 
podoben očetu in njegova draga svoji mami?! 
Naraven in super zabaven! Princ odrov in 
kralj domače dnevne sobe – Ranko Babić!

Vljudno vabljeni!

Zavod Ivana Cankarja za kulturo, šport in turizem Vrhnika
Cankarjev dom Vrhnika

Gledališki abonma 2023/24 in za IZVEN 
PETEK, 15. marec 2024, ob 19.30 
SLOVENSKO NARODNO GLEDALIŠČE DRAMA LJUBLJANA

Lisa Genova, Christine Mary Dunford: 

ŠE VEDNO ALICE
Still Alice
Drama, prva slovenska uprizoritev
Režija: Matjaž Zupančič

Igrajo:
Alice: Polona Juh
Ona: Maja Sever
John: Bojan Emeršič
Thomas: Domen Novak
Lydia: Eva Jesenovec
dr. Tamara: Sabina Kogovšek
dr. Davis: Matija Rozman
 
Ameriška nevroznanstvenica Lisa Genova 
(1970) je leta 2007 objavila roman, v katerem 
je opisala, kako je pojav zgodnje Alzheimerje-

ve bolezni spremenil življenje lingvistke Alice 
Howland, ugledne univerzitetne profesori-
ce na oddelku za kognitivno nevroznanost. 
Alice je bila pri skoraj petdesetih na vrhuncu 
znanstvene kariere, imela je odrasle otroke 
in uspešnega moža, tudi znanstvenika. Ko 
je začela pozabljati besede in se izgubljati na 
vsakdanjih poteh, se je začelo njeno dolgo po-
tovanje v neznano. Nastal je pretresljiv vpo-
gled v stiske in strahove neke osebnosti, ki se 
nezadržno spreminja.

Predstava traja 120 minut, brez odmora.

Zavod Ivana Cankarja za kulturo, šport in turizem Vrhnika
Cankarjev dom Vrhnika

Otroški abonma 11. šola 2023/24 in za IZVEN 
SOBOTA, 9. marec 2024, ob 11. uri
LUTKOVNO GLEDALIŠČE MARIBOR

Jan Malik: 

ŽOGICA MAROGICA
Režiser: Tine Varl
Avtor človeških lutk: Anton Jezovšek
Preostala oprema: Zdenek Bauer
Glasba: Bojan Adamič
Aranžma in preostala glasbena oprema: Boris 
Rošker 

Igrajo:
Dedek: Miha Bezeljak 
Babica: Barbara Jamšek  
Zmaj Tolovaj, najstarejši Zmajček, Policist, 
Črpalkar, Kužek Postružek: Danilo Trstenjak 
Žogica Marogica, Vojak, Strašilo Motovilo, 
Ptiček Kraljiček, srednji Zmajček in najmlajši 

Zmajček: Elena Volpi  

Žogica Marogica je bila ena izmed najbolj 
priljubljenih predstav LGM vse od njene prve 
uprizoritve v letu 1985. Izvedena je bila več 
kot šestokrat.
Babica in dedek že dolgo živita sama in si zelo 
želita punčko ali fantka, ki bi z njima živel na 
stara leta. Kar naenkrat skozi okno prileti žo-
gica, ki govori! Lačna je, zato dedek in babica 
odhitita po mleko in kruh. Ko je žogica sama 
doma, jo skozi odprto okno opazi Zmaj Tolo-
vaj. Vabi jo, naj gre z njim, da se bodo njegovi 
mali zmajčki lahko igrali z njo. Žogica se sprva 
brani, ko pa po nesreči razbije lonček, se hitro 
oprime zmajevega repa in skupaj odletita. Ža-
lostna dedek in babica jo gresta iskat, povsod 
povprašujeta po njej, dokler na koncu mesta, 
na visokem drogu ne zaslišita drobnega glasu 

… S pomočjo otrok odpihneta hudobne zmaje 
in rešita Žogico Marogico.

Predstava traja 45 minut, 3 +.
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D o g o d k i 
 marec

DAN URA DOGODEK

Dogodki na Vrhniškem

ORGANIZATORJI DOGODKOV

ZIC – Zavod Ivana Cankarja Vrhnika
CKV – Cankarjeva knjižnica Vrhnika
OŠ ICV – Osnovna šola Ivana Cankarja Vrhnika
JSKD  – Javni sklad za kulturne dejavnosti OI Vrhnika 

ZIC – Nedelje in prazniki

1
pet

20.00 Superzabavna komedija
KAKO SE ZNEBITI BODOČEGA MOŽA
Cankarjev dom Vrhnika / Špas teater / Vstopnina

2
sob

17.00

19.00

Kino risanka
RACE! (sinhronizirano)
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina
Kino
DUNE 2
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

3
ned

17.00

19.00

Kino risanka
ŠOLA ČAROBNIH ŽIVALI 2 (sinhronizirano)
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

Kino
GEPACK
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

5 
tor

20.00 Stand up komedija
FEJMIČI;SAMA STA NAJBOLJŠA
Cankarjev dom Vrhnika / Popup teater/ prodaja samo na Eventimu

6
Sre

18.30 Otvoritev razstave
ALEKS LAH
Grabeljškova dvorana / CKV

7
Čet

18.00 

18.00

Potopisno predavanje
Z MOTORJEM NA SVILNO POT ZA DOBER NAMEN
Cankarjeva knjižnica / CKV / Vstop prost

Najbarjanska zgodba 2024
BARJANKA
Cankarjev dom Vrhnika / JSKD; OI Vrhnika in Ljubljana okolica
KD Mah teater/Občine; Vrhnika, Log-Dragomer, Horjul, Dobrova-
Polhov gradec, Borovnica, Brezovica, CKV, ZIC/ Vstop prost

8
Pet

19.00 Kino
BARTONOVA AKADEMIJA
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

9
sob

11.00

17.00

19.00

Otroški abonma
ŽOGICA MAROGICA
Lutkovna igra, Cankarjev dom Vrhnika / LGM, ZIC / Vstopnina

Kino risanka
KUNG FU PANDA 4 (sinhronizirano)
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

Kino
DUNE 2
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

10
ned

17.00

19.00

Kino risanka
KUNG FU PANDA 4 (sinhronizirano)
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

Kino
MATI CABRINI
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

12
tor,sre

7:00-
13:00

KRVODAJALSKA AKCIJA
Rdeči križ Slovenije
Cankarjev dom Vrhnika v torek in v sredo

14
čet

18.00 Predstavitev knjige
NA SPLETNI PRIŽNICI Misli in spodbude Martina Goloba
Cankarjev dom Vrhnika / Založba Družina, CKV, ZIC / Vstop prost

15
pet

19.30 Gledališki abonma
ŠE VEDNO ALICE
Drama, Cankarjev dom Vrhnika / SNG, ZIC / Vstopnina

16
sob

17.00

17.00

Kino risanka
MIRACULOUS PIKAPOLONA & ČRNI MAČEK (sinhronizirano)
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

Prireditev 
GREGORJEVO
Vrhnika Vas, pri potoku Bela / ZIC

17
ned

17.00

19.00

Kino risanka
KUNG FU PANDA 4 (sinhronizirano)
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina
Kino 
MAGDALENA GORNIK
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

20
sre

20.00 Monokomedija
KRIZA SREDNJIH LET
Cankarjev dom Vrhnika / Špas teater / Vstopnina

21
čet

19.00 Kino
REŠKA PROGA 
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstop prost

22
pet

18.00 Javna tribuna
SLOVENIJA NI SAMO LJUBLJANA
Cankarjev dom Vrhnika / Zbor za republiko/ Vstop prost

23
sob

19.00 56. območna revija odraslih pevskih zborov in skupin
ZAPOJMO PESEM
Cankarjev dom Vrhnika / JSKD OI Vrhnika/ Vstop prost

24
ned

18.00 Koncert s solisti
POMLADNI ODMEV
Cankarjev dom Vrhnika / KD Pihalni orkester Logatec/ Vstopnina

28
čet

10.00 Kino 
ZLO NE OBSTAJA
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

29
pet

19.00 Kino 
MATERINSKI ČUT
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

30
Sob

17:00

19.00

Kino risanka
KUNG FU PANDA 4 (sinhronizirano)
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

Kino risanka
KRALJEVSKI ARTUR
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

31
ned

17.00

19.00

Kino risanka
NOETOVA BARKA (sinhronizirano)
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

Kino 
NESKONČNI SPOMIN
Cankarjev dom Vrhnika / ZIC, Kino Vrhnika / Vstopnina

Cankarjev dom 
Vrhnika

Razstave
Razstave: pon- pet od 10. do 13. ure 
(ob delovnih dneh) ter ob drugih prireditvah. 

Stalna razstava akad. slikarja Florisa Oblaka trenutno ni odprta, 
zaradi prenove Rokodelskega doma na Tržaški cesti 23.

V sredo 6. marca 2024 ob 18. uri
Odprtje razstave ob 100. letnici rojstva 
akad. slikarja Florisa Oblaka
PREMALO ŽIVLJENJA ZA TOLIKO LJUBEZNI …
Razstava bo na ogled do 15. aprila 2024.

V torek 19. marca 2024 ob 18. uri
 vas vabimo na ogled razstave vitražev 
Marko Jerman KRIŽEVPOTNI VENEC
Razstava bo na ogled do 8. aprila 2024.

Do 4. marca 2024 si lahko ogledate razstavo 
RAZPRIMO KRILA USTVARJALNOSTI
Likovna dela udeležencev likovnih tečajev in delavnic;
mentorica: oblikovalka Milena Oblak Erznožnik.

Do 17. marca 2024  
še fotografska razstava
Iko Krašovec: IZ FOTOLOVSKEGA NAHRBTNIKA.
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je naslov nove  
digitalne zbirke 
Cankarjeve knjižnice 
Vrhnika, objavljene 
na Kamri – regijskem 
portalu, ki združuje 
digitalizirane 
vsebine s področja 
domoznanstva v 
knjižnicah in drugih 
lokalnih kulturnih 
ustanovah. 

Prispevek je nastal konec leta 
2023 ob 140. obletnici rojstva 
Petra Nagliča, tovarnarja in 
znanega ljubiteljskega fotografa, 
avtorja več kot 10 000 doku-
mentarnih fotografij. Objavljen 
je v začetku leta 2024, ko obe-
ležujemo 110. obletnico začetka 
prve svetovne vojne. 

Peter Naglič je bil kot vojak 
sedmega lovskega bataljona 
na Vrhniki od 15. februarja do 
11. maja leta 1915. V dnevniku 
opisuje čas poln žalosti, strahu 
pred negotovo usodo, naporov, 
hrepenenja po varnem zavetju 
doma, specifične situacije, ki jih 
prinaša vojaško življenje. Med 
zapisanim najdemo tudi veliko 
zanimivih podatkov o Vrhniki 
in njeni okolici v času prve sve-
tovne vojne. Nagličev dnevnik 
so objavili v knjigi z naslovom 
Moje življenje v svetovni voj-
ni 1914–1918, Fotodnevnik 
vojaka. Zanimivo publikacijo 
si lahko izposodite tudi v naši 
knjižnici.

Glavni pobudnik za prispe-
vek na Kamri, v katerem so ob-
javljeni odlomki iz dnevnika in 
kar 77 enot slikovnega gradiva, 
je Janez Žitko. Neutrudni  zbi-
ralec vsega vrhniškega: knjig, 
razglednic, znamk, značk, ra-
znih starih predmetov, hrani 
tudi album Nagličevih fotogra-
fij s prizori vojakov na Vrhniki v 
času prve svetovne vojne. Poleg 
fotografij iz zbirke Janeza Žitka 
smo objavili še nekaj drugih 

Nagličevih slik, ki jih hrani nje-
gov vnuk Matjaž Šporar, ki je 
s koristnimi podatki sodeloval 
pri pripravi prispevka. Del sli-
kovnega gradiva je tudi iz zbirke 
Cankarjeve knjižnice Vrhnika.

Za primer vas vabimo, da si 
preberete Nagličev opis vojaške 
kuhinje, ki je bila v neposredni 
bližini šolske stavbe v tistem 
času spremenjena v vojašnico.

Še nekoliko o naši kuhinji. 
Bila je na šolskem dvorišču 
zasilno zgrajena baraka, po-
dolžna in opremljena s štirimi 
velikimi brzoparilniki in par 
mizami. Nekaj šefelj, velike 
vilice in kuhinjski noži ter par 
škafov, to je bila vsa priprava 
za našo slavno kuhinjo.

Zjutraj ob pol šestih smo 
dobili kavo, še precej mlečno, 
bila je namreč velika mle-
karna tu na Vrhniki in tu se 
je dobilo zadostno množino 
posnetega mleka. Opoldan je 

bila goveja juha, v kateri je 
bil zakuhan lep košček mesa s 
prikuho, tako da smo se pošte-
no najedli. Zvečer je bila črna 
kava in štruca komisa, težka 
1,4 kg.

Na dva dneva smo hodili 
po hrano s štirioglato posodo 
s pokrovom iz pločevine. Bil 
je strog red, vedno je imel kak 
častnik službo, da je skrbel za 
to in za snago. Če kak mož ni 
imel lepo pomite šale, se je 
moral iz vrste odstraniti in jo 
pomiti. Potem je prišel zadnji 
v vrsto.

P. Naglič, 2007
Vabimo vas, da si ogledate 

zbirko, ki je v prvem tednu obja-
ve prejela več kot 2300 ogledov. 
Na straneh spletnega portala 
Kamra najdete še osemnajst 
drugih zbirk, ki smo jih v prej-
šnjih letih objavili v Cankarjevi 
knjižnici Vrhnika:

• Spominjam se na svoje izbe s 
toliko prisrčnostjo … – Ivan 
Cankar v Ljubljani, 

• Upodobitve Ivana Cankarja v 
Cankarjevi knjižnici Vrhnika; 
linorezi Toneta Jurjevčiča, 

• Semenska kataloga agronoma 
Josipa Lenarčiča za leti 1891 
in 1892, 

• Marjan Smrtnik: Parne loko-
motive so ostale moje sanje, 

• Cankar za vsak dan: Cankar-
jevo leto 2018 na Vrhniki, 

• Morje je lahko tudi manj sla-
no: sindikalni turizem v IUV, 

na Brestu in v Jugoslovanskih 
železnicah, 

• Ali je mogoče, da se je to res 
primerilo?; Spomenik prve 
svetovne vojne na Vrhniki, 

• Zdaj naj sneži, naj brije veter … 
Razstava fotografij kot uvod v 
Cankarjevo leto 2018, 

• Vzdrževalne službe v Indus-
triji usnja Vrhnika, 

• Cankarjev koledar 2018, 
• Knjižna zbirka čebelarja 

Jožeta Tršarja v Cankarjevi 
knjižnici Vrhnika, 

• Nekoč je bila Industrija usnja 

Vrhnika, 
• Borovniški viadukt, 
• Cankarjeva Vrhnika z okoli-

co, 
• Cankarjev spomenik na Vrh-

niki, 
• Sprehod po vrhniški Stari 

cesti, 
• Spomini na mladost v 

Gradišču, 
• Vrhniško Gradišče skozi 

stoletja.
Nataša Oblak Japelj, 

Cankarjeva knjižnica 
Vrhnika

Svetovalno središče Ljubljana
Ljubljanske urbane regije

Brezplačno in zaupno informiranje in svetovanje za izobraževanje
odraslih

–  INFORMIRANJE o: možnostih učenja in izobraževanja (za poklic, strokovno izpo-
polnjevanje ali za prosti čas), vpisnih pogojih, trajanju izobraževanja, učni pomoči …

–  SVETOVANJE pri: odločanju za primerno izobraževanje (neformalno, formalno, 
NPK), premagovanju učnih in drugih težav, povezanih z izobraževanjem (motivacija, 
učni stili,

 tipi, vaje za spomin, koncentracijo, načrtovanje učenja, kam in kako …), načrtovanju in 
spremljanju izobraževanja, izvajanju postopkov ugotavljanja in vrednotenja že prido-
bljenega znanja, spretnosti in kompetenc (Učenje učenja, Načrtovanje kariere, digitalna 
kompetenca, državljanska k., socialna k. v osebnem in delovnem okolju) …

Dejavnost poteka:
– v Cankarjevi knjižnica na Vrhniki/prek spleta enkrat na mesec – prva sreda v mesecu: 
od 9.00 do 11.00: individualna svetovanja in informiranje.

Prijave zbiramo na Mojca.Sikosek@cdi-univerzum.si. 

V marcu bo svetovanje v sredo, 6. 3. 2024.

Janez Žitko in Matjaž Šporar v CKV. (Foto: Nataša Oblak Japelj)

Vojaška kuhinja na dvorišču šole. (Foto: P. Naglič)

Živahno dogajanje pred stavbo šole – začasne vojašnice. (Foto: P. Naglič)

Peter Naglič na kolesu okrog leta 1910. Iz zbirke Matjaža Šporarja.

Vrhnika med prvo 
svetovno vojno v 
objektivu Petra Nagliča



NAS CASOPIS 523/26. 2. 2024 C M Y K 64

26. februar 2024 64
elektronski naslov: nascasopis@zavod-cankar.siK U L T U R A

C A N K A R J E V A  K N J I Ž N I C A  V R H N I K AC A N K A R J E V A  K N J I Ž N I C A  V R H N I K A

Meditacija za globok mir 
in skupinska terapija za 
sprostitev starih travm in 
strahov – Marjan Rijavec
Toplo vabljeni na posebno očiščevalno 
meditacijo, kjer bomo prečistili stare 
travme in strahove, ki nam ovirajo pot 
do miru, lahkotnosti in veselja v srcu. 
Ustvarili bomo varno okolje in si s po-
močjo skupinske energije dovolili do-
seči čim večji učinek. Iz dogodka bo-
ste odšli lahkotnejši. Prav tako bomo 
poslali toplo srčno energijo svojim bli-
žnjim, krajanom in svetu. S seboj lahko 
prinesete blok/zvezek, pisalo in vodo. 
Prispevek: 10,00 evrov. Dogodek 
je namenjen vsem, ki želite spustiti 
stara bremena, travme in strahove ter 
iščete več miru v srcu. Vabljeni in vso 
srečo do takrat. Obvezne prijave: 041 
766 559 ali info@marjanrijavec.com. 
Ponedeljek, 4. 3. 2024, ob 17.00, 
Grabeljškova dvorana. 

Odprtje razstave – Aleks 
Lah
S svojimi slikami se bo predstavil 
Aleks Lah, enaindvajsetletniletni av-
tist, ki poleg risanja rad tudi telovadi, 
montira posnetke in bere knjige o psi-
hologiji ter likovni umetnosti (likovna 
anatomija, likovna teorija). Po izobraz-
bi je grafični oblikovalec, vendar ga bolj 
kot grafika zanima slikanje. Na Univer-
zi za tretje življenjsko obdobje Vrhnika 
slika v okviru študijskega programa 
Risanje in slikanje pod mentorstvom 
Janeza Kovačiča. Prijazno vabljeni 
na odprtje v sredo, 6. 3. 2024, ob 
18.30 v Grabeljškovo dvorano. 

Potopisno predavanje – 
Z motorjem na svilno pot 
za dober namen
Podvig, ki sem se ga lotila, 57-letna 
Gordana Zalar, sicer z Zaplane nad 
Vrhniko, je res nekaj posebnega –
ženska sama z motorjem na 18.000 
km dolgo pot, skoraj do Kitajske. Cilj 
poti je bil prevoziti najvišji prelaz Ak-
-Baital, visok 4.655 m v Tadžikistanu. 
Nekaj strnjenih vtisov s potovanja; 
Turčija: Carigrad in Kapadokija – dru-
ženje, raziskovanje, užitek in odprtost 
ljudi. Gruzija: najboljše sem se počutila 
v mestu Batumi, kjer je prijetna ”vibra”, 
ki kliče k počitku. Rusija: Astrahan, 
kjer se Volga izliva v Kaspijsko morje, 
zaradi lepote in mogočnosti reke. Ka-
zahstan: majhno mesto Aralsk, kjer 
sem obiskala šolo sredi puščave, sicer 
mrzel in vetroven del poti. Bočni veter 
je tako močan, da sem bila z motorjem 
dostikrat kar nagnjena, ko sem peljala 
po cesti. Velik del poti sem peljala skozi 
Uzbekistan, kjer je bilo zelo prijetno v 
mestih Khiva, Bukhara, Samarkand, 
kjer imajo kraji enostavno prijetnost in 
lepoto starodavne Perzije. Tadžikistan: 
Murghab, mesto, kjer sem doživela 
gostoljubje sredi ničesar. Modrine in 
ostrih vrhov okoliških hribov pokri-
tih s snegom, se ni mogoče nagledati. 
Nepozabno lepa je tudi modrina jeze-
ra Karakul. Kirgizistan: Bokonbayevo, 

kraj, kjer bi lahko živela. Jezero Issyk 
Kul je veliko kot morje in obdano z 
visokimi gorami, vasica pa umirjena. 
Ljudje so prijazni in si pomagajo med 
seboj. Nekako tisti pravi turizem še 
ni prišel do njih, kar se odraža tudi 
v pristnosti ljudi in kraja. Upamo, da 
boste vsaj delček te zgodbe doživeli 
na potopisnem predavanju. Vabljeni v 
četrtek, 7. 3. 2024, ob 18.00 v Gra-
beljškovo dvorano. 

Najbarjanska zgodba 
2024
Slovesna razglasitev Najbarjanske 
zgodbe 2024 in podelitev nagrad bo v 
četrtek, 7. 3. 2024, ob 18.00 v veliki 
dvorani Cankarjevega doma na Vrh-
niki na prireditvi, ki jo bo organizira-
lo Kulturno društvo MAH TEATER. 
Literarni razpis Najbarjanska zgodba 
razpisuje Kulturno društvo MAH 
TEATER v sodelovanju z Javnim skla-
dom za kulturne dejavnost, Območno 
izpostavo Vrhnika in Območno iz-
postavo Ljubljana okolica, Zavodom 
Ivana Cankarja Vrhnika, Cankarjevo 
knjižnico Vrhnika ter občinami: Vrh-
nika, Log -Dragomer, Horjul, Dobrova 
- Polhov Gradec, Borovnica, Brezovica 
in Ljubljana.

Odkriti pogovori: Ločitev 
– začetek novega 
življenja, Jana Lavtižar

Jana Lavtižar je zakonska in družin-
ska terapevtka, ki zagovarja odkritost. 
Moja droga je iskrenost, Soočanje s 
konflikti, Maske v vsakdanjem življe-
nju, Zakoni ljubezni: sanjski partner 
ne pade z neba, Mama, prosim, spusti 
me, je le nekaj serij intervjujev, ki opi-
sujejo njeno delo in razmišljanje. Na 
Odkritih pogovorih bomo spoznali 
Jano kot človeka in se dotaknili njene 
delavnice »za ženske v procesu raz-
hajanja«. Taka soočenja so zdravilna 
ne samo za žensko samo (ki bo tako 
znala poskrbeti za svoje potrebe), tem-

več tudi za družino in njena naslednja 
razmerja. Pozitivno spremembo lahko 
pričakujejo tudi v službenih odnosih. 
Vabljeni, ženske in moški, na srečanje 
Odkriti pogovori,  ki jih organiziramo 
skupaj z Marjeto Herksel iz pogreb-
ne službe Monumentum  v četrtek, 
14. 3. 2024, ob 17.00 v Grabeljškovi 
dvorani.  Jana Lavtižar: Ker ni treba, da 
je tako zelo težko. 

Martin Golob – Na 
spletni prižnici

Prijazno vabljeni na predstavitev knjige 
Na spletni prižnici: misli in spodbude 
Martina Goloba, ki jo je napisal Loj-
ze Grčman. Predstavitev organizira-
mo v sodelovanju z Markom Mrzli-
karjem, Založbo Družina in Zavodom 
Ivana Cankarja za kulturo, šport in tu-
rizem Vrhnika. Prijazno vabljeni v če-
trtek, 14. 3. 2024, ob 18.00 v veliko 
dvorano Cankarjevega doma Vrhnika.  

Brezplačna mesečna 
srečanja za nosečnice in 
mamice na porodniški – 
Anita Jakša
Se kdaj razjočeš? Premalokrat/preveč-
krat/ravno prav? Solze, jeza, žalost, 
veselje, sreča, zadovoljstvo in brezpo-
gojna ljubezen. Vse to in še veliko več 
je starševstvo. Za ženske ustvarjamo 
brezplačna mesečna srečanja, ki polni-
jo dušo in telo. Brezplačna srečanja so 
ženski krogi za nosečnice in mame na 
porodniški, v katerih lahko pustiš vse, 
česar ne potrebuješ, in se vrneš do-
mov mirnejša. Če te pokliče druženje 
z mamicami, dobrodošla, da se nam 
pridružiš. Skupaj zmoremo več. Ni ti 
treba biti sama za vse.  Anita Jakša, 
idejna vodja projekta Varuh Narave in 
Veva.si. Tema v marcu: Jaz, ne samo 
mama. Vabljene v petek, 15. 3. 2024, 
ob 9.15 v Grabeljškovo dvorano. 

Predstavitev nove knjige 
Jureta Godlerja: Naš 
človek v kafani
Jure Godler je vsestranski glasbe-
ni, televizijski, gledališki in spletni 
ustvarjalec, mojster komedije, pisa-
telj, intelektualec in sodobno uteleše-
nje klasičnega gospoda. Zadnja leta je 
najbolj izpostavljen kot voditelj kva-
zinovičarskega tedenskega magazina 
Ta teden z Juretom Godlerjem in nič 
manj priljubljenega kviza Milijonar na 
Planet TV. Še preden nas je 39-letnik 
iz Brežic osvojil z imitacijami v odda-
ji Radio GaGa in nastopi v satiričnem 
TV-šovu Hri-Bar, je na relaciji Ljublja-
na–Salzburg osvajal veščine igranja 
na violino, klavir in skladanja ter po-
stal mojster nemških in angleških je-
zikovnih akrobacij. S Tilnom Artačem 
sta kot GodArt prečesala Slovenijo, 
se predstavila tudi v Los Angelesu in 

nastopila z Michaelom Winslowom 
(moto-mouth Jones iz Policijske aka-
demije) v unionski dvorani. Na RTVS 
je ustvarjal in vodil oddaje Ugani, kdo 
pride na večerjo, Kdo si upa na večer-
jo in Poldnevnik, že osemnajst sezon 
je obraz šova Ta teden, že nekaj let je 
tudi voditelj kviza Milijonar. Med le-
toma 2015–2020 je z Anžetom Tomi-
čem ustvarjal podkast Opazovalnica. 
Zatem sta z Davidom Urankarjem 
zagnala projekt Gospoda, ki se je ta-
koj umestil med najbolj priljubljene 
video- in avdiopodkaste v Sloveniji. 
Jure je začel pisati že v osnovni šoli. 
Prvo knjigo je izdal leta 2008 – Radio 
GaGa, Razgaljeni (spomini na delo z 
ekipo Radia GaGa), požel veliko zani-
manja s tragikomedijo Predsednikova 
norost (opisuje, kaj bi se zgodilo, če bi 
predsednik republike postal nespo-
soben vodenja države zaradi duševne 
motnje, scenarij, ki ga Ustava ne pred-
videva), leta 2020 pa navdušil še kot av-
tor odličnega vohunsko-satiričnega ro-
mana Casino Banale, ki so mu sledili 
še Vohun, ki me je okužil, Doktor No-
body in Naš človek v kafani. Roman 
vam bomo predstavili v ponedeljek, 
18. 3. 2024, ob 18.00, Grabeljškova 
dvorana. Z gostom se bo pogovarjala 
Jana Petelin Zadnik. 
Foto: Marko Delbello Ocepek

Lidija Golc:  Torzo in 
Skorja, predstavitev 
pesmi
Delček iz spremne besede Leva Detele 
“Torzo – s presežno vrednostjo: o pe-
smih Lidije Golc, porojenih ob skulp-
turah Franca Soline.” Dejstvo je, da ob-
staja že od nekdaj, že od pračasov, ko so 
vrači in svečeniki pred svetimi drevesi 
in lesenimi kipi prepevali zahvalne 
hvalnice visokim božanstvom, dialek-
tična povezava med različnimi vrstami 
umetnosti, med glasbo in plesom, med 
kipom in izbrano besedo, med ume-
telno oblikovanim vrčem in sliko. To 
navezavo med različnimi umetnost-
mi je spretno ubesedila ob srečanju s 
samosvojimi kamnitimi skulpturami 
Franca Soline avtorica več pesniških 
zbirk Lidija Golc. Kiparjevim likom 
se je znala približati refleksivno in 
narativno. Njene pesniške besede se 
brusijo ob robovih, vdolbinah in izbo-
klinah Solinovih kiparskih umetnin iz 
različnih materialov, predvsem pa iz 
kamna, a tudi lesa. Pesnica like doživlja 
na samosvoj način. Sporočilnost Soli-
novih skulptur in njihovo melodijo zna 
spojiti z melodijo svoje lastne pesniške 
govorice. Raznovrstne občutke ob po-
gledu na skulpture Franca Soline vnaša 
v gosto mrežo iz prosto tekočih stihov, 
večkrat poudarjeno rimanih, kar spo-
minja na ljudsko pesniško izročilo. 
Svoje misli deli z bralkami in bralci in 
z za likovno umetnost zainteresiranim 

občinstvom. Lidija Golc se je s svojimi 
novimi pesmimi na dialektičen način 
približala kiparski umetnosti drugega 
ustvarjalca s področja drugačne, ne-
besedne umetnosti. Našla je ključ, da 
drugačno ustvarjalnost naveže na lepo 
pesniško besedo in misel. 
Skorje so njena sedma pesniška 
zbirka in imajo dve osišči: življenjska 
spoznanja in odzive na občudovano 
umetnost. Resda zdaj objavlja ažurno, 
vendar je bila Golčeva kot profesorica 
in družinski človek obenem potrpe-
žljiva ustvarjalka. V pesmih, ki gradijo 
pesniško snov iz pesničinega intimne-
ga in javnega vsakdana, komunicira 
s ‘tu in zdaj’ ter današnjo in preteklo 
književnostjo, z gledališčem, likovno 
umetnostjo, glasbo in s filmom.« je 
le delček besedila iz spremne besede 
Petre Koršič. Lidija Golc (1955) je ma-
gistrirala iz didaktike književnosti na 
FF v Ljubljani. Njene knjige so  pravi-
loma večjezične. Tudi tokratna pesni-
ška zbirka je prevedena v pet jezikov: 
hrvaščino, angleščino, italijanščino, 
nemščino, ruščino. Zbirko bogatijo 
ilustracije koroškega slikarja in arhi-
tekta Karla. Prijazno vabljeni v četr-
tek, 21. 3. 2024, ob 17.00 v Grabe-
ljškovo dvorano. Predstavitev knjig bo 
s svojo multivizijo obogatil Lado Jakša.  

Branje Cankarjevih 
besedil
V sodelovanju s Turističnim dru-
štvom Blagajana vas vsako sredo 
ob 15.30 vabimo v Močilnik k bra-
nju Cankarjevih besedil. Dogodek bo 
v vsakem vremenu. Prijava na branje 
na daljavo oziroma informacije o 
točnem kraju in terminu: mirjam.
suhadolnik@gmail.com. 

Štirideset dni brez 
alkohola
Tudi v naši knjižnici podpiramo ak-
cijo štirideset dni brez alkohola, ki jo 
že devetnajsto leto zapored organizira 
Karitas v sodelovanju z različnimi po-
samezniki in organizacijami. Pripravili 
smo knjige, ki so namenjene (samo)po-
moči trpečim zaradi alkohola. Akcija 
traja do 30. 3. 2024. 

Uganke – nagrajenci
V januarju smo prejeli 61 rešitev ugan-
ke, šest rešitev je bilo nepravilnih. Žreb 
smo opravili 1. 2. 2024. Pravilni odgo-
vor na uganko je: iglu. Nagrajenci so: 
ELA TEKAVEC BRINC, Vrhnika, 
nagrada: O človeku, ki  je iskal srečo, 
Zdenka Obal. Druga nagrajenca sta: 
ZOJA TOPOLOVEC, Vrhnika, in 
DOMINIK BRADEŠKO, Vrhni-
ka. Oba nagrajenca prejmeta knjižno 
nagrado: Jakobova želja, Nina Vehar. 
Vsem trem čestitamo in jim želimo 

Vabljeni na naše
prireditve v marcu 2024
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prijetne bralne urice. Prevzem nagrad 
v knjižnici. Vabljeni k reševanju nove 
uganke, pridite in preverite svoje zna-
nje.

RAZSTAVE V  CANKARJEVI 
KNJIŽNICI  VRHNIKA
Aleks Lah - razstava slik

Sem Aleks Lah in sem avtist. Star 
sem enaindvajset let. Na Vrhniko sem 
se priselil leta 2020, živim v Mali Li-
gojni. Že od nekdaj sem si želel, da bi 
imel svoj edinstveni cilj, saj sem bil 
večino svojega življenja na dnu. Začelo 
se je pri petnajstih letih, ko sem  hotel 
postati metalski pevec. Tri leta sem se 
sam učil petja in metalskega dretja ter 
se po letu in pol, verjemite ali ne, nau-
čil dveh tehnik metalskega dretja (ang. 
fry scream – slo. cvrtno kričanje) in 
(ang. death growl – slo. rjovenje).  Ob-
časno igram kitaro in rad filozofiram. 
Nato sem se odločil, da bi rad postal 
slikar.  Na spletni strani  YouTube sem 
ustvaril svoj kanal Artistic Art, kjer 
objavljam posnetke pospešenega slika-
nja (speed painting). Poleg risanja tudi 
rad telovadim, montiram posnetke in 
berem knjige o psihologiji ter likovni 
umetnosti (likovna anatomija, likovna 
teorija). Po izobrazbi sem grafični obli-
kovalec, vendar me grafika ne zanima 
tako kot slikanje. Moj profesor je želel, 

da bi se vpisal na fakulteto, vendar sem 
njegovo spodbudo za študij zavračal, 
saj nisem nameraval samo izpolnjeva-
ti ukazov, ki bi mi jih dajali profesorji. 
Na splošno sovražim početi nekaj, kar 
mi ni všeč, in samo izpolnjevati ukaze, 
saj se počutim kot suženj. Vseeno zelo 
rad pomagam ljudem, ko potrebujejo 
pomoč. Nekaterim moje razmišljanje 
verjetno ni všeč in me boste hote-
li spremeniti ter me morda imeli za 
norca. Toda včasih se mi zdi, da imam 
raje, da me imajo za norega, kot da ne 
bi bil pristen in takšen, kakršen sem. 
Tako pač je, z vami in s seboj moram 
biti iskren. Vabim vas,  da obiščete moj 
YouTube kanal Artistic Art, kjer obja-
vljam svoje posnetke, lahko si pogle-
date tudi moj Instagram aleks.lah. V 
marcu in aprilu 2024 bodo moja dela 
razstavljena v Cankarjevem salonu. 
Uživajte v moji razstavi ter začutite in 
izkusite umetnost! Na Univerzi za tre-
tje življenjsko obdobje Vrhnika slikam 
v okviru študijskega programa Risanje 
in slikanje pod mentorstvom Janeza 
Kovačiča. 

Tita in Tačke pomagačke
V naši knjižnici otroke s svojimi obiski 
in poslušanjem razveseljuje terapevtski 
par: jazbečarka Tita in njena vodnica 
Ljubica Jelovšek. Tita je lani sodelo-
vala na mednarodnem fotografskem 
natečaju Canon Young People, kjer 
so nastale krasne fotografije, ki si jih 
lahko do konca marca 2024 ogledate v 
Malavašičevem kotičku naše knjižnice. 
Avtorica fotografij je Liza Anamari 
Jelovšek, dijakinja prvega. letnika 
Srednje vzgojiteljske šole, gimnazije 
in umetniške gimnazije v Ljubljani. V 
okviru prej omenjenega programa je 
prikazala delovanje društva Tačke po-
magačke.

Rokodelska skupina KvaKvačkaš  – 
kvačkano srce Samo ljubezen
Rokodelska skupina KvaKvačkaš se 
je oblikovala pred desetimi leti s pove-
zovanjem prijateljic in znank, ljubite-
ljic ročnih del z Vrhnike, iz Domžal in 
Kamnika. Naše delo je kmalu preseglo 
izmenjavanje znanja novih vzorcev in 

kvačkanja prtičkov, ki pravzaprav ni-
koli niso bili naša tema. Dobivale smo 
se na kvačkarskih večerih v kavarnah 
in tako sledile trendu kvačkanja in 
pletenja v javnosti. Našemu delu smo 
kmalu dodale tudi socialno noto, saj 
smo kvačkane izdelke podarjale otro-
kom v varnih hišah in v ljubljanskem 
azilnem domu, kvačkale smo tudi kape 
in šale za ljubljanske brezdomce in za 
prosilce za azil ter begunce. V vsem 
času delovanja naše skupine se aktivno 
povezujemo z drugimi rokodelskimi 
skupinami iz Slovenije. Z Breja preja iz 
Škofje Loke se občasno srečujemo na 
njihovih Štrikerajih, z ženskami iz sku-
pine Razkrite roke z Jesenic pa že nekaj 
decembrov sodelujemo pri kvačkanju 
odej za prebivalce tamkajšnjega doma 
starejših. Naše rokodelstvo je povezano 
tudi z rokodelsko skupnostjo No-Bor-
der Craft, kjer skušamo s kvačkanjem 
in pletenjem povezati in opolnomočiti 
prosilke za azil in begunke, ki živijo v 
Ljubljani. Z našim kvačkanjem želimo 
tudi kritično opozoriti na družbene 
težave in delovati navzven. Tako je na-
stalo že kar nekaj kvačkanih grafitov: 
od našega protestnega kolesa z napi-
som SVOBODA in SKUPAJ, pa napisa 
HLAPCI pri Cankarjevem spomeniku 
na Vrhniki in kvačkanih drevesc na 
deblu kostanja pred ljubljansko Dra-
mo. Eden naših zadnjih grafitov je Ze-
leni bicikl, ki opozarja na prepočasno 
reševanje okoljskih težav; prvič smo 
ga peljale po ljubljanskih ulicah marca 
2023 na okoljskem protestu Mladih za 
podnebno pravičnost. Z ekokolesom, 
ki nosi napis Ni planeta B!, pošiljamo 
opozorilo širši družbi, ki ji je prema-
lo mar za okolje, da se ne strinjamo z 
uničevanjem narave za koristi kapitala. 
Želimo sodelovati in dodati svoj del k 
pobudi mladih ljudi, ki so se pripravlje-
ni izpostaviti in kritično opozarjati na 
škodljive prakse politike in kapitala, ki 
jim za naravo in svet naših zanamcev 
ni mar. Kvačkanemu srcu, ki ga raz-
stavljamo v Cankarjevi knjižnici in je 
bilo pred tem razstavljeno v galeriji 
Društva likovnih umetnikov Ljublja-
na, smo dale naslov Samo ljubezen. 
Avtorice: Darja Kališek, Martina 

Kališek, Branka Peterca, Lidija 
Toroš in Magda Nicoletti. Ideja za 
tem izdelkom oziroma projektom: v 
današnjem svetu so povezovanje, so-
čutje, solidarnost in iskrena ljubezen 
odrinjeni, nepomembni, postavljeni 
na stranski tir. To se našim življenjem 
v svetu individualizma, rivalstva, so-
vražnosti in vojn zelo pozna. S pisanim 
srcem iz malih kvačkanih kvadratkov 
smo želele opozoriti, da so prav prej 
omenjene vrline tiste, s katerimi mor-
da še lahko kaj spremenimo. Izjave ne-
katerih članic skupine: Darja Kališek: 
»Vsak kvadrat je majhen doprinos k ve-
čji sliki, povezani celoti. Povezani drug 
z drugim zmoremo, lahko kaj spreme-
nimo.« Magda Nicoletti: »Ljubezen je 
vseh barv. Različne roke so s svojim de-
lom, odnosom sestavile to zgodbo, ob 
kateri nam je lepo, toplo.« Branka Pe-
terca: »Ko smo poleti sestavljale pisane 
kvadratke v naše srce, sem čutila pove-
zanost; nastajalo je nekaj lepega. Zdaj 
pa je zunaj meglena mokra zima, dolge 
noči in kratki dnevi s premalo sonca; 
in kar je še huje: so vojne v naši bližini, 

v katerih je prizadetih toliko nedolžnih 
ljudi – to me zelo žalosti; srce zdaj po-
vezujem z žalostjo, nemočjo.« Kvačka-
no srce Samo ljubezen si lahko v marcu 
ogledate v sprejemnici naše knjižnice.  

Zverinice 
Igor Junak (Pavlovčič) ustvarja iz 
lesa in kovine – vrhniške Zverinice, ki 
si jih lahko ogledate v prostorih naše 
knjižnice. 

Redna mesečna 
srečanja, ki jih že drugo 

leto organiziramo v 
Cankarjevi knjižnici 

Vrhnika, so vedno 
bolj obiskana, odlično 

sprejeta, z različnimi 
aktualnimi temami, 

katerih skupna lastnost 
je, da gost odkrito pove 

svojo zgodbo. 

In življenjskih zgodb, izku-
šenj, iz katerih se lahko učimo 
vsi prisotni, je nešteto. Boga-
stvo človeka je tudi v njem sa-
mem. Vsak gost s svojo zgodbo 
vnese v prostor svojo energijo. 

V januarju smo gostili čudo-
vito Mojco Marijo Bedenik, 
operno pevko, ki je prisotne 

na srečanju in tudi obisko-
valce knjižnice pretresla z 
neverjetnim glasom. Ob tem 
so se marsikateremu obisko-
valcu nezavedno sprožile tudi 
solze. Mojco smo povabili z 
razlogom. Njen glas resnično 
opravi delo, ki ga začne naša 
pogrebna služba – pokojnika 
pospremi v svetlobo. 

Mojca Marija nam je naj-
prej zaupala svojo življenjsko 
zgodbo. To je tudi bistvo naših 
Odkritih pogovorov: na me-
stu, kjer smo, smo zaradi naše 
preteklosti. Naše zgodovine. 
Naših korakov. Mojca Marija 
ni izhajala iz glasbene družine, 
čeprav sama sedaj motivira za 
petje veliko svojih širših dru-
žinskih članov. Kot učiteljica 
petja nam je povedala, kako 
pomembno je, da pojemo. Da 

ne utišamo svojega glasu. 
Verjame v rek: Jaz sem moj 
glas. In to nam je tudi doka-
zala. Kot vedno je bilo sre-
čanje, čeprav dolgo dve uri, 
prekratko. 

Z Odkritimi pogovori 
bomo nadaljevali vsak mesec 
z novo tematiko; 16. februar-
ja bo naš gost Stoyan Svet, 
ustanovitelj društa Čisto 

modro nebo, ki nam bo pred-
stavil svojo življenjsko zgodbo. 
Ob tem se bomo dotaknili tudi 
njegovih zadnjih raziskovalnih 
projektov. Gostja Jana Lavtižar, 
zakonska in družinska tera-
pevtka, ki zagovarja odkritost, 
bo 14. marca predstavila svojo 
zgodbo in eno od svojih delav-
nic Ločitev – začetek novega 
življenja. Katarina Nagode, ki 
dela v zdravstu že petnajst let, 
pa bo 24. aprila predstavila 
svoje večletno delo – postala je 
namreč obsmrtna dula. Srčno 
vabljeni na srečanja, od koder 
boste odšli z novimi informa-
cijami, novimi znanstvi in z 
več optimizma. 

Pogrebne stroritve 
Monumentum, 

Marjeta Herksel

Deveti Teden pisanja z roko – Razglednice
V Cankarjevi knjižnici Vrhnika smo pripravili razglednice, 
ki ste jih v tednu od 22. 1. do 26. 1. 2024 lahko izpolnili s 

kratkim sporočilom in podatki naslovnika. 

Knjižnica jih je na svoje stroške poslala po pošti. Razglednice z različnimi 
motivi je oblikovala sodelavka Darija Arsič. Društvo Radi pišemo z roko 
je Teden pisanja z roko organiziralo že devetič. Projekt podpirajo tudi Mi-
nistrstvo za vzgojo in izobraževanje, Zavod RS za šolstvo in Pošta Slovenije. 
K sodelovanju smo letos povabili še Društvo upokojencev Vrhnika s predse-
dnico Fani Al Mansour, ki je naše razglednice ponudila članicam Bralnega 
kluba; Dom upokojencev Vrhnika, kjer so delovne terapevtke poskrbele, da 
so jih izpolnili stanovalci, in Dijaški dom Ivana Cankarja v Ljubljani, kjer so 
pod mentorstvom Renate Struna dijaki sami izdelali nekaj razglednic. Nekaj 
razglednic smo pridobili tudi v sodelovanju z Robertom Kužnikom iz Studia 
Zibka, ki skrbi za ohranitev in promocijo Gasparijeve dediščine, med drugim 
tudi razglednic, ki se jih marsikdo z veseljem spominja iz otroštva, ko so bile 
prisotne skorajda v vsaki slovenski hiši. Novinarka Nina Brus je o naših razgle-
dnicah pripravila prispevek, ki je bil objavljen na: https://prvi.rtvslo.si/podkast/
po-sloveniji-/173251258/175017538. Hvala vsem, ki ste sodelovali v projektu 
Teden pisanja z roko in ohranjate veščino pisanja z roko, saj vemo, da le-ta 
ustvarja edinstvene povezave v možganih in krepi spomin.

Sonja Žakelj, direktorica Cankarjeve knjižnice Vrhnika

Pozitivne učinke izobraževanja starejših 
potrjujejo številne raziskave, saj izobraže-
vanje vpliva na boljše zdravje, osebni razvoj, 
ohranjanje mentalnih sposobnosti, razume-
vanje družbenih sprememb, vključenost v 
lokalno skupnost itn. 

Upravni odbor Univerze za tretje življenjsko 
obdobje Vrhnika (U3ŽO Vrhnika) želi z anoni-
mno anketo ugotoviti, kako so starejši zadovoljni 
s ponudbo izobraževanj na Vrhniki in katere vse-
bine si še želijo. 

Izpolnjene anketne vprašalnike lahko do 
vključno petka, 12. 4. 2024, oddate v Cankar-
jevi knjižnici Vrhnika. Za sodelovanje se vam 
že vnaprej zahvaljujemo.

1. Starost:

2. Izobrazba (najvišja dosežena stopnja izobraz-
be):

3. Zaposlitveni status (upokojen, delno zaposlen, 
zaposlen, drugo): 

4. Ali bi vas kaj od spodaj naštetega spodbudilo k 
izobraževanju?  (Podčrtajte ustrezno, mogočih 
je več odgovorov.)

• Zanimive teme, vsebine izobraževanja
• Brezplačnost izobraževanja
• Možnosti za druženje, ki se ob tem ponujajo

• Veselje do učenja, rad(a) se učim
• Možnost, da si najdem nove prijatelje
• Da ohranim dejaven življenjski stil
• Da si zapolnim čas
• Osebni razvoj, osebni interesi
• Možnost, da krepim svoje sposobnosti mišlje-

nja in si pridobim novo znanje
• Večja možnost za  pridobitev zaposlitve (pri-

ložnostne, honorarne, prostovoljske …)
• Drugo

5. Ali poznate možnosti za izobraževanje starej-
ših na Vrhniki? Jih lahko naštejete? 

6. Menite, da je dovolj možnosti za izobraževanje 
starejših? Ali morda kaj pogrešate?

7. Kako bi lahko pritegnili več upokojenih oseb v 
izobraževalne aktivnosti U3ŽO Vrhnika?

8. Kaj menite, katere vsebine bi pritegnile moške 
udeležence v izobraževanje?

9. Katere nove študijske teme predlagate?  Katere 
vsebine bi vas še posebno zanimale?

10. Kako bi lahko povečali vlogo U3ŽO Vrhnika 
kot pomembnega socialnega subjekta v obči-
ni?

Najlepša hvala za sodelovanje.
Anketni listič najdete tudi v Cankarjevi knjižnici.

Redna mesečna srečanja z naslovom Odkriti pogovori Anketa o izobraževalnih potrebah 
starejših – U3ŽO Vrhnika
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V zimskih mesecih 
smo v Nogometnem 
klubu Vrhnika prvič 
organizirali zimsko ligo 
za mlajše selekcije. 

Odigranih je bilo kar 124 
tekem, na katerih smo videli 
zares veliko lepih akciji. Veseli 
smo, da smo več kot tristotim 
nogometašem med zimo ponu-
dili možnost igranja nogometa. 
Naši fantje so nastopili s petimi 
ekipami – dve sta se pomerili v 
selekciji U-10, dve pri selekciji 
U-11, v kategoriji U-13 pa je na-

stopila združena ekipa Borovni-
ce in Vrhnike. 

Kljub zimskim razmeram 
so se na zelenice vrhniške-
ga nogometnega parka vrnile 
vse selekcije naših nogometa-
šev.  Članska zasedba je odprla 
zimske priprave in v februarju 
odigrala štiri pripravljalne tek-
me, zadnja bo v začetku marca. 
Nato pa se vračajo prvenstvene 
tekme, kjer se bo Vrhnika v ne-
koliko okrepljeni zasedbi borila 
za višja mesta v tretji SNL Za-
hod. Mladinska selekcija se na 
delo vrača 10. marca, ko se bo 
na Kodeljevem pomerila z ekipo 

ND Slovana. Istega dne se bodo 
v tekmovalni pogon vrnili tudi 
kadeti in starejši dečki z doma-
čo tekmo proti Roltek Dobu.

Nogometni vrtec še vedno 
v svoje vrste vabi nove člane 
letnikov 2018, 2019 in 2020. Z 
igrivimi treningi in druženjem 
mladi nogometaši ustvarjajo 
nove spomine in ob tem urijo 
svoje motorične sposobnosti. 
Več informacij na št. 040 524 
141 (Gašper). Lepo vabljeni, da 
se jim pridružite!

NK Vrhnika

Ipros Vrhnika : Litija – 83 : 66

Povsem očitno je bilo, da je Litija 9. februarja 
prišla na Vrhniko po »revanšo« za poraz na do-
mačem parketu. A novinec v drugi SKL je bil 
ponovno pretrd oreh za ekipo, ki domuje v me-
stu ob najdaljši slovenski reki. Vrhničani so na 
krilih glasne domače publike sicer slabše začeli 
in tako prvo četrtino prepustili gostom (17 : 21). 
V vseh naslednjih pa so si priborili pozitiven re-

zultat, zlasti v drugem polčasu (23 : 14 in 23 : 15). 
S to zmago naši fantje na lestvici ohranjajo vi-
soko drugo mesto z najvišjim izkupičkom zmag 
na domačem terenu (9/1) in verjamemo, da bo 
to tudi ostal edini spodrsljaj pred domačimi 
navijači, ki so tokrat ustvarili enkratno vzdušje, 
podkrepljeno z grmenjem bobnov in zavijanjem 
siren. Velika hvala za bučno podporo in lepo va-
bljeni na naslednjo domačo tekmo! 

 Andrej Smrekar

Obdržali prvo mesto
v ligi

NK Vrhnika

Zimska liga za mlajše selekcije

Navijaška skupina Blue Argonavts. Mimogrede: članska ekipa po 19. kolu zaseda drugo mesto na lestvici.

Košarka

Litija ponovno klonila 
proti Vrhniki

Članska ekipa Silika je na tekmi 17. kroga proti Extremu z zmago 5.2 zadržala 1. mesto v 1.slovenski futsal ligi.

Siliko Vrhnika – Sevnica
27. 2. 2024, 20.30, Vrhnika

Meteorplast – Siliko Vrhnika
1. 3. 2024, 20.30, Ljutomer

Pokal Terme Olimia
Siliko Vrhnika - Meteorplast
8. 3. 2024, 20.30, Podcetrtek 

Siliko Vrhnika – Dobovec
15. 3. 2024, 20.30, Vrhnika 

v
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Letos smo tekmovalno 
sezono začeli s 

prvenstvom Slovenije 
v mnogoboju za 

pionirje in pionirke v 
kategoriji U-12 in U-14. 
Kvalifikacij za državno 

prvenstvo smo se 
udeležili v Novem 

mestu.

Vsi nastopajoči so se pome-
rili v štirih disciplinah, in sicer 
tek na 60 m, skok v daljino, met 
težke žoge in vzdržljivostni tek. 
Za U-12 je bila to razdalja na 
300 m, za U-14 600 m. Vrhni-
ški atleti so vse nastope opra-
vili z odliko. Borili so se dobe-
sedno od jutra do večera, saj je 
mnogoboj časovno in fizično 
konkreten zalogaj. 

Vsak rezultat v posamezni 
disciplini je ovrednoten z do-
ločenim številom točk. Po vseh 
kvalifikacijah v različnih regi-
jah se je po 24. mestu potegnila 
črta, kar pomeni, da so se vsi 
do vključno 24. mesta uvrstili 
v finale. Za naš klub je to po-
menilo uvrstitev Bineta Pleška 
v kategoriji U-12, ki se je v fi-
nale uvrstil kot šesti. Naslednja 
je kot petnajsta v isti kategoriji 
zasedla finalno mesto Jerca 
Marolt. Uspešen nastop Lane 
Leben je tudi zanjo pomenil 
uvrstitev v finale med pionir-
kami, mlajšimi od štirinajst let. 
Le za nekaj mest je zgrešila fi-
nalno elito v tej kategoriji Lana 
Otoničar, ki se je prav tako 
odlično izkazala. Pohvale pa 
tudi preostalim nastopajočim, 
ki so v posameznih disciplinah 
dosegli osebne rekorde.

Finale posamičnega in eki-
pnega prvenstva Slovenije je 
bilo na sporedu mesec kasneje. 
Bine Pleško se je v vseh disci-
plinah dobro izkazal, kar je na 
koncu zadoščalo za odlično 
drugo mesto. Lana Leben je 
pristala na sedemnajstem me-
stu. Čestitamo.

Za starejše kategorije smo se 
poleg mitingov udeležili tudi 
prvenstva Slovenije v Novem 
mestu. Izmed odmevnejših 
rezultatov bi izpostavila Svita 
Marinčiča Zalarja, ki je na-
stopil v tekih na 300 m, 200 
m in 60 m z ovirami. V vseh 
disciplinah je postavil osebni 
rekord in sam sebi zelo viso-
ko postavil letvico za poletno 
sezono. Odlično so se izkazale 
tudi pionirke v štafetnem teku 
4 x 200 m, in sicer Nika Rupnik, 
Maša Mohorič, Julija Wahl in 
Neža Gaberšek. Za vsa dekle-
ta je bil to prvi nastop na večji 
tekmi, pa vendar so nastopile 
popolnoma samozavestno. 

Drugi del prvenstva Slove-
nije je potekalo v Mariboru. 
Udeležili so se ga Svit Marinčič 
Zalar in Nika Rupnik v katego-
riji U-16 ter Julija Wahl v kate-
goriji U-14. Svit je z osebnim 
rekordom v teku na 60 m z ovi-
rami postal državni podprvak, 
s čimer je ponovno dokazal 
svojo vsestranskost. Julija je v 

teku na 60 m postavila odličen 
osebni rekord in si tako zago-
tovila lepo izhodišče za vsa 
naslednja tekmovanja med ve-
liko konkurenco v tej kategoriji. 
Nika pa je v finalnem teku na 
60 m z ovirami osvojila šesto 
mesto v državi.

Vsa tekmovanja se bodo na-
daljevala v marcu, ko se bomo 
iz dvoran preselili na zunanje 
atletske steze. Upam si trditi, 
da je za vrhniške atlete pred 
vrati uspešna sezona s pestrim 
naborom tekmovanj.

TŽ

Pilates je vadbeni 
program, ki je postal 

priljubljen po vsem 
svetu zaradi svojega 

celostnega pristopa k 
vadbi, ki izboljšuje moč, 
vzdržljivost, ravnotežje 

in gibljivost. 

Ta metoda, ki jo je  v začetku 
20. stoletja razvil Joseph Pila-
tes, združuje nadzorovane gibe, 
dihanje in osredotočenost, da 
ustvari harmonično povezavo 
med umom in telesom. 

Vpliv pilatesa na gibljivost in 
upogljivost telesa je izjemno 
pomemben za splošno dobro 
počutje in zdravje posamezni-
ka ter ima številne pozitivne 
učinke na življenjski slog. Ko 
je telo bolj gibko, je sposobno 
opravljati vsakodnevne naloge 
brez nepotrebnega stresa ali 
tveganja za poškodbe. Na pri-
mer: bolj gibko telo olajša dvigo-
vanje težkih predmetov, izboljša 
držo med sedenjem ali stoječim 
položajem in omogoča lažje 
izvajanje športnih dejavnosti. 

Upogljivost telesa je ključnega 
pomena za ohranjanje zdravih 
sklepov in mišic. Redna vadba 
pilatesa pomaga izboljšati pro-
žnost mišic in vezi, kar pove-
čuje obseg gibanja v sklepih. To 
je še posebno pomembno pri 
preprečevanju poškodb in bo-
lečin, povezanih s starostjo, ter 
pri soočanju s težavami, kot so 
artritis ali bolečine v hrbtu. Po-
večana upogljivost telesa omo-
goča tudi boljše kroženje krvi in 
limfe, kar prispeva k splošnemu 
zdravju in vitalnosti. Osredoto-
čenost in umirjenost, ki ju ter-
ja pilates, pomagata zmanjšati 
stres, izboljšati koncentracijo 

in spodbuditi duševno počutje. 
Redna vadba pilatesa lahko iz-
boljša kakovost spanja. Vendar 
pa je pomembno razumeti, da 
je mogoče pozitivne učinke 
pilatesa na gibljivost, upoglji-
vost in splošno zdravje telesa 
mogoče doseči le z dovolj po-
gosto in redno pravilno vadbo.  
Na Vrhniki vadbo organizira 
Društvo Motivkacija. Poteka 
ob torkih in četrtkih zvečer. Za 
prijavo in informacije pokličite 
040 559 991. Veseli bomo nove 
družbe. 

Breda Štupica, 
inštruktorica športne 

rekreacije pilates

Poskrbljeno je za proge za 
najmlajše tekače, ki še niso pre-
stopili praga osnovne šole in za 
vse razrede devetletke. Le-ti so 
razdeljeni po triadah. Starejši 
tekači in tekačice se lahko prija-
vijo za daljše razdalje. Najkrajša 
razdalja je t. i. Napoleonova 4ka, 
kjer je treba premagati 130 vi-
šinskih metrov. Trasa je dobila 
ime po Napoleonovem vodnja-
ku, mimo katerega je speljana. 
Bolje fizično pripravljeni se 
bodo podali na traso, ki je dol-
ga dobrih trinajst kilometrov 
s 550 višinskimi metri. To je 
naša osrednja trasa oz. prava 
tekaška poslastica in je od lan-
skega traila ostala popolnoma 
nespremenjena. Ponuja vse ele-
mente pravega trail teka ali po-
teka po urejenih gozdnih poteh 
in stezah. Tekači bodo tekli po 
različnih podlagah, kot so nekaj 
malega asfalta, makadam, goz-
dna pot, vlaka in steza. Najdalj-
ša razdalja bo znašala skoraj 27 
km, kjer pa bo treba premagati 
kar 1200 višinskih metrov in se 
povzpeti na vrh Ulovke (801 m). 
Za najpogumnejše smo pripra-
vili tudi duatlon, ki je sestavljen 
iz teka na 13 ali 27 km ter MTB 
kolesa (navadnega ali električ-
nega) v dolžini 25 km z dobrimi 
500 višinskimi metri. Lani smo 
prireditev podnaslovili Tek sko-
zi čas, saj se v ozadju naših tras 

skriva zgodovinsko dogajanje 
na tem območju. Poti vodijo ob 
rimskem zidu izpred dva tisoč 
let; po t. i. živosrebrni poti, ki je 
bila zgrajena okoli leta 1508 in 
je povezovala Idrijo z Vrhniko; 

po poteh in klancih, o katerih je 
pisal Ivan Cankar (1876–1918), 
ter po Rupnikovi liniji, kjer so 
z gradnjo začeli leta 1938 kot 
obrambo pred Italijanskim na-
padom. 

Več informacij o dogodku 
najdete na strani 
www.kinmet.si 
pod zavihkom Velikonočni Za-
plana trail.  

kinmet.si

Drugi Velikonočni 
Zaplana trail & bike

S pilatesom povečujemo 
gibljivost telesa 

Vrhniški atleti pred
vrati uspešne sezone

Pod okriljem kineziološke vadnice KinMet 
na velikonočni ponedeljek in dan šaljivcev 
organiziramo rekreativno prireditev v naravi, ki je 
namenjena tekačem vseh starosti in pohodnikom. 
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Lintverni na  Planinski 
gori in sv. Lovrencu,
4. februar 2024

Po nekajmesečnem zimskem zatišju smo se 
Lintverni tokrat zapeljali na Planino, neposred-
no pod gozdno-kraško planoto Hrušico. Pohod 
smo začeli z vzponom na Planinsko goro, 782 
m. Strmina je bila nepopustljiva in pravšnja za 
»nabiranje« kondicije. Z vzpenjanjem je strmina 
popuščala in šele pri cerkvi sv. Marije smo si neko-
liko oddahnili. Pohod smo nadaljevali po delu 

Notranjske planinske poti, ki poteka po razgib-
anem in izrazito kraškem terenu. V sončnem 
vremenu so bili razgledi čudoviti po vsej dolini, 
posebno pa na vasici Strmico in Studeno. Nasled-
nji vrh, ki smo ga dosegli, je bil  Špilnik, 1018 m, in 
nato smo čez nekaj brezimnih vrhov vztrajali do 
sv. Lovrenca,1020 m. Dokaj zahteven pohod smo 
zaključili s spustom v Studeno.

Ob vrnitvi smo se ustavili in prijetno druženje 
sklenili na kosilu Pr' Krištofu v Logatcu.

Pohoda smo se udeležili B’čar, Cvele, Cvičkar, 
Fotojager, Padalc, Ponca, Špilčk in Vezist.

Lintvern Vezist

20.1.2024 Vrhnika – 
Češmelj – Vrh Svetih 
Treh Kraljev

Kot doslej že nekaj let zapored smo se Veseli 
Triglavci tudi letos podali na naš tradicionalni 
kondicijski januarski pohod na Vrh Sv. 

Treh Kraljev (884 m). Zbrali smo se pred »štir-
no« v zelo mrzlem jutru, saj je jutranja tempera-
tura pokazala kar krepkih –9 stopinj. Z vzponom 
na našo Planino nad Vrhniko smo se kljub nizkim 
temperaturam dobro ogreli, a je vseeno prijal to-
pel čaj v koči. Po kratkem postanku smo krenili 
naprej mimo Ulovke in Miznega Dola proti Če-

šmelju, kjer sta nas, tako kot že nekaj let zapored, 
pričakala gostitelja Jelko in Metka Orel skupaj 
z njunim podmladkom. Z odlično toplo malico, 
sladkimi dobrotami in pijačo sta poskrbela, da 
nismo ostali ne lačni ne žejni. Kljub prijetnemu 
vzdušju smo morali naprej, saj nas je čakalo še kar 
nekaj kilometrov do cilja. Hoja po novo zapadlem 
snegu prejšnjega dne je bila zelo zabavna in lah-
kotna, vsekakor pa previdnost ni bila odveč, saj je 
bilo na nekaterih delih tudi ledeno. Po uri in pol 
hoje smo prispeli na vrh Sv. Treh Kraljev, ki se je 
nekoč imenoval Stanimirjev hrib. Na vzpetini na 
vrhu hriba stoji cerkev, ker pa smo imeli čudovit 
mrzel sončen dan, smo se lahko spogledovali z 
razgledom na predalpsko hribovje, v ozadju pa 
tudi na gore vse od Krna do Triglava in Karavank. 
V koči smo si odpočili, nato pa smo se s prevo-
zom vrnili proti domu. Zahvaljujemo se Srečku in 
Marti za vmesno postrežbo z odlično špehovko 
ter vodniku Jožetu. Posebna zahvala pa seveda 

pripada družini Orel za gostoljubje v prijetnem 
ambientu njunega domačega okolja.             Branka

Tedenska srečanja za krepi-
tev čuječnosti in spodbujanje 
sprostitve bodo od marca na-
prej potekala na šestindvajsetih 
različnih lokacijah po Sloveniji. 
Možnost brezplačne udelež-
be med drugim omogoča tudi 
Ministrstvo za zdravje. Namen 
brezplačnih vadb z umikom v 
mirne kotičke narave je, da ude-
leženci prepoznajo razliko med 
sproščenim in napetim stanjem 
telesa ter v dobri uri dosežejo 
stanje sproščenosti. 

Tudi letos se bodo srečanja 
začela s kratkim sprehodom 
v naravi do lokacije vadbe, ki  
telo spodbudi  v  gibanje. Krat-
ki umiritvi sledijo različne 
tehnike sproščujočih vaj – di-
halne tehnike za spodbujanje 
vitalnosti, vaje za hrbtenico za 
boljšo gibljivost in meditacija za 
sproščanje ter samozavedanje 
fizičnega in psihičnega poču-

tja. Vadba se konča s  tehniko 
tapkanja za sproščanje živčnega 
sistema. 

Celoten potek vaj vsakič vodi 
usposobljena oseba in jih izvaja 
v enakem zaporedju. Izbrane 
tehnike niso zahtevne, zato jih 
lahko udeleženci že po nekaj 
obiskih osvojijo in tudi upora-
bljajo v vsakdanjem življenju. 
Vadba je prilagojena vsem gene-
racijam. 

Odzivi vadečih iz prejšnjih 
sezon so pozitivni; mnogi so 
v tej skupinski aktivnosti pre-
poznali možnost za tedensko 
sprostitev in druženje. Zato se 
v društvu veselimo nove sezo-
ne, že četrte po vrsti, ki bo tudi 
letos trajala vse do oktobra z 
vmesnim poletnim premorom.  

Vabimo vas, da se nam pri-
družite na brezplačni tedenski 
vadbi Dihamo z naravo. 
Na Vrhniki bo letos poteka-

la kar na DVEH LOKACI-
JAH, in sicer:
• v Močilniku; vadbo vodi Bar-

bara Buh vsak PONEDELJEK 
ob 17.30 (zaželena prijava na 
barbara2buh@gmail.com)

• ob ribniku pri Ribiškem 
domu v Sinji Gorici; vadbo 
vodi Simona Rosa vsak ČE-
TRTEK ob 17.30 (prijava ni 
potrebna)

V Občini Dobrova - Polhov 
Gradec pa bo potekala:
• na igrišču ŠRC Gabrje; vadbo 

vodi Mauro Lugano vsak ČE-
TRTEK ob 17.30 (prijava ni 
potrebna)
Več informacij je tudi na sple-

tni strani: https://solazdravja.
com/category/dihamo-z-nara-
vo/ Zanje pa lahko pišete tudi 
vodji projekta Dihamo z naravo, 
Andražu Purgerju, na e-naslov: 
andraz@solazdravja.si.

Veselimo se srečanja in »di-
hanja« z vami v objemu narave!

Ana Pirih in Barbara Buh

Vadba poteka v objemu narave.  

Na Vrhniki in v Občini Dobrova - Polhov Gradec 
v pomlad z brezplačno vadbo 

Dihamo z naravo

Mladi vrhniški 
avtomobilistični dirkač 
Mitja Velkavrh uspešno 

združuje dirkanje v 
reliju in obiskovanje 

srednje šole za 
strojništvo. 

Po svojem debiju v reliju 
konec minulega leta nadaljuje 
svoj zmagovalni niz. Ob tem 
je zanimivo dejstvo, da sta se z 
izkušeno sovoznico Nino Vel-
kavrh Gorenc, ki mu je hkrati 
tudi mama, zelo dobro ujela in 
sestavljata odlično usklajeno 
ekipo.

Kar sta skupaj pokazala že na 
prvem reliju, sta prenesla tudi v 
naslednjo dirko, ki je prav tako 

potekala na Hrvaškem v mes-
tu Karojba. Tam so potekale 
štiri hitrostne preizkušnje, na 
prvi pa sta že pokazala dober 
ritem in bila vodilna pred vso 
konkurenco. Na koncu sta 
zasedla skupno drugo mesto, 
prvo mesto v skupini, za povrh 
vsega pa je Mitja zmagal še 
med mladinci in Nina med 
sovoznicami. Po enem mes-
ecu sta se podala že na novo 
dirko v Čazmo. Mitja je pred 
dirko povedal: ‘’Sedaj se poda-
jamo na zelo hitre ceste in me 
je tega tudi kar malo strah, ker 
še nisem nikoli vozil po tako 
hitrih cestah, kot so na tej dirki. 
Hkrati pa vem, da moram biti 
hiter in tudi priti v cilj.’’ Tudi na 
tej dirki sta po šestih hitrostnih 

preizkušnjah uspešno prišla do 
cilja in tako so z ekipo Rally-
show.si zaključili še eno dirko z 
zmago v skupini. Prav tako sta 
dosegla zmago med mladinci, 
Nina pa je osvojila drugo mes-
to med sovoznicami. Mladi 
Velkavrh je po dirki v Čazmi 
takole opisal svojo izkušnjo: 
»Vesela sva, da sva tudi na tej 
dirki pokazala, da sva hitra in 
konstanta, seveda to ne bi šlo 
brez pomoči kluba Autosport 
Jazon in strokovne pomoči 
Rallyshow.si, ob tem pa velja 
velika zahvala tudi pokrovi-
teljema, ki sta bila: Termotom, 
D. O. O., in avtoservis Mele, ki 
nas podpirata pri tej zgodbi.«

Peter Kavčič

Obvestilo 

Skladno s 30. členom Pravil Planinskega društva 
Vrhnika in sklepom 5. (5). seje Upravnega odbora 
Planinskega društva Vrhnika z dne 8. 12. 2023
sklicujem redni letni Občni zbor 
Planinskega društva Vrhnika,
ki bo v petek, 1. marca 2024, ob 19. uri v 
večnamenskem prostoru OŠ Ivana Cankarja na Vrh-
niki, Lošca 1.
Vljudno vabljeni!

Planinsko društvo Vrhnika
Tomaž STRŽINAR, predsednik

Vrhniški najstnik 
nadaljuje z odličnimi 
predstavami v reliju

Mitja Velkavrh in Nina Velkavrh Gorenc

P L A N I N S K I  K O T I Č E K

Predah na Notranjski planinski poti

Po zimskem premoru bomo v Društvu 
šola zdravja spet organizirali vodeno 
brezplačno vadbo Dihamo z naravo. 
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M A L I  O G L A S I

Storitve 

Trajno vam odpravim depresijo, 
razne strahove, tesnobo, izgorelost, 
ljubosumje, anksioznost, nespečnost, 
stres, panične napade ... s terapijo 
EFT. Mojca NENDL, 051-780-724, 
www.eft.si, mojca@eft.si.

Globinsko čiščenje sedežne gar-
niture, cena 70 €. Tel.: 031 648 877, 
Nina.

Nudim pomoč v gospodinjstvu – 
čiščenje. Tel.: 040 127 345 (Maja). 

Izkušen varilec nudim izdelke iz 
železa in inoxa: pohištvo, ograje ... in 
storitve namestitve. Za vse informa-
cije sem na voljo na telefonski številki 
070 999 985.

Nudim pomoč starejšim na 
domu. Imam dolgoletne izkušnje. 
Telefon: 051 206 714.

Smo skupina prostovoljcev, ki 
bi občanom Vrhnike rada ponudila 
pomoč pri skrbi za zdravje. Poslu-
žujemo se naravnih sredstev kot 
so hidroterapija, masaže in zelišča, 
svetujemo glede prehrane in pred-
stavljamo zdrav način kuhanja. Če si 
želite obiska ali srečanja z nami, nas 
pokličite na telefonsko številko: 040 
475 703 (Jasmina). 

Pomagam družinam in starejsim 
osebam pri čiščenju v hiši in stanova-
nju (npr. sesanje, pomivanje oken itn.) 
Tel: 070 219 044.

Šiviljske storitve, Ob progi 8, 1360 
Vrhnika, Tel.: 031 433 163.

Posamezna in skupinska psihote-
rapija na Vrhniki. Strokovna pomoč 
pri osebnih izzivih. Informacije in 
prijave na št.: 040 126 826, Ana Podli-
pnik www.motivacijainsvetovanje.si

Masaže – protibolečinska, trigger 
point, klasična, lipomodeling (inten-
zivna masaža – limfna drenaža),
nodana. Danijela Đokić, s. p., Lju-
bljanska cesta 6, Vrhnika.  
041 983 008.

Dajejo vaše krave premalo mleka s 
premajhno vsebnostjo, se vaše krave 
ne gonijo ali pa so pojatve tihe, vaših 
krav ne uspete uspešno osemeniti, 
se ukvarjate s slabimi parklji, somat-
skimi celicami in pogostimi vnetji 
vimena, ob- in poporodnimi zapleti?  
Pokličite in pomagali vam bomo. 
Stane Knez, dr. vet. med.,  Tel. 041-
588-933.

Nepremičnine, gradnja

V najem oddam prostor za mirno 
obrt ali skladišče, 100 m2. Prostor je 
ogrevan, urejene sanitarije in parkiri-
šče. Telefon: 041 626 892.
 

Najamem delavnico, okrog 100 m3, 
za varilska dela na Vrhniki ali v oko-
lici: Verd, Sinja Gorica, Drenov Grič, 
Ligojna, Horjul, Logatec, Borovnica ... 
Pokličite me na mobitel 070 999 985.

Ugodno prodam zazidljivo par-
celo, velikosti 846 m2.  Na parceli je: 
voda, elektrika in kanalizacija, 10 km 

RB SVETOVANJE d.o.o.
VZDRŽEVANJE IN POPRAVILA MOTORNIH VOZIL
IDRIJSKA CESTA 42, VRHNIKA

• SERVIS AVTOMOBILOV IN PLOVIL
• VULKANIZERSTVO
• AVTOOPTIKA HUNTER HAWK EYE 3D
• POLNJENJE KLIMATSKIH NAPRAV
• ROČNA AVTOPRALNICA 
(TUDI ZA PLOVILA)

041 708 172

iz LJ. Za informacije sem na voljo 041 
631 556. 

Kmetijstvo

Drva kostanjeva, hrastova, smrekova, 
mešana prodam. Zagotovo so suha. 
Naprodaj tudi smrekovi krajniki in 
žamanje za spodkuriti. Vse razrezano. 
Tudi manjše količine. Lokacija Log pri 
Brezovici. Tel.: 041 / 575 430. 

Suha bukova drva prodam. Mogoč 
razrez in dostava. Tel.: 041 390 657. 

Suha drva, kvalitetna, prodam. 051 
872 404 ali 031 740 792
 
Bukova in mešana drva, suha. Lah-
ko vam jih tudi nažagam in dostavim. 
041 388 442

Prodam kakovostna mešana suha 
drva. Možnost prevoza na dom. Tel.:  
031 740 792 ali 051 872. 404.

Sobni oljni radiator s termostatom, 
timerjem in regulatorjem, znamke 
Sentik, prodam. 031 819 330 
 
Regal iz nerjavečega jekla, 195 x 
153 x 42 cm, s 5 steklenimi policami 
širine 81 cm in 5 steklenimi policami 
širine 71 cm, prodam. Regal je 
sestavljiv. 031 819 330 

Umetno kovana mreža za na 
vhodna vrata, 102 x 36 cm, prodam. 
071 259 440

Umetno kovana kljuka za vhodna 
vrata dva para, prodam. Tel.: 031 819 
330, Janez 

Umetno kovane svečnike raznih 
velikosti, prodam. Tel.: 031 819 330, 
Janez 

Umetno kovane podstavke za 
steklenice — buteljke, prodam. Tel.: 
031 819 330, Janez 

Umetno kovana stropna luč, 
premer 33 cm, 2 komada, prodam. 
Tel.: 031 819 330, Janez 

Stenski obešalnik umetno kovan, 
83 x 31 cm, polička 22 cm, prodam. 
031 819 330, Janez 

Obračalnik — pajek, 4 vretena, nov, 
SPAIDER 350-4 ALP SIP, prodam 10% 
ceneje. 031 819 330 

Gumi voz, 2 kom. Traktorski priklop, 
13 in 15 col, kovaško okovan, zavore 
4x4, prodam. 031 819 330

Ostalo

Starinsko omaro, kuhinjsko kre-
denco, mizarsko mizo, skrinjo, mizo, 
stole, klop ... kupim 041 623 165.
 
Trobenta Dignatone, starejša, v 
kovčku, brezhibna, od gorenjskega 
trobentača, prodam. Tel.071 259 440.
 
Slika Marije z Jezusom in stenski 
križ. Ročno izdelano v tehniki intarzi-
je v lesu. Tel. 040 235 455.

Odkupim velike gramofonske 
plošče džez in rok glasbe. Tel.: 064 
185 331.

Štedilnik na trda goriva (drva), 
Kipperbush, temno rjave barve, 54 š x 
43 g, nerabljen, samo testiran. Telefon: 
040 856 975.

Prodam peč (Veto) za centralno 
ogrevanje za 2000 evrov. Prodam tudi 
cisterno za olje – za 100 evrov. 040 
450 527

Proučevanje Svetega pisma v 
majhni skupini na Vrhniki. Vabljeni 
vsi, ki ste iskrenega srca, ne glede na 
spol, starost ali izobrazbo. Skupina je 
brezplačna. Prijave na tel. 040 475 703. 

Prodam ženske zimske škornje, 
št. 43, simbolična cena. Tel.:  040 784 
718.

Diatonična Harmonika Zupan, 
velikost 33 cm, GFC, Slakov gumb, 
totter midi, lepe barve, v kovčku, 
prodam. Tel. 031 819 330.

Slušni aparat Starkey, s polnilcem, 
prodam. 031 255 648

Vino, kraški teran, prodam. 2,5 evra 
za liter. Tel.:  041 823 163.

Tovorno prikolico Neptun (homo-
logirano) prodam. Notranje mere 199 
x 117 cm, nova!! Tel.: 051 359 455.

Sestavljiv regal iz nerjavnega jekla, 
195 x 153 x 42 cm, s petimi stekleni-
mi policami, širine 81 cm, in petimi 
steklenimi policami širine 71 cm. Tel. 
031 819 330. 
 
200 litrski moder sod - 2 komada, 
oba s pokrovom. Cena soda 30 €. 040 
847 051

Gojzarje - skoraj nove moške 
pohodne čevlje št. 43, sivo-črne, 
ugodno prodam. Imajo kakovostno 
vodoodbojno in zračno membrano 
Alpitex. So lahki in udobni. Čisti in 
nepoškodovani. Le 3x obuti (zaradi 
bolezni).051258004

Lestev, kovinsko, preklopno, 114 cm 
višine, tri stopnice, nosilnost do 150 
kg – ugodno prodam. Zgoraj ima še 
varnostni ročaj, je zelo stabilna. Tel. 
051 258 004.

Tekaško stezo ABENA, model 
HK1689, malo rabljeno, prodam. 
Cena 150 eur. Tel. 041 613671

Prodam otroško leseno posteljo, 
narejeno iz masivnega lesa. Ni laki-
rana in je prijazna otroku. Mere: 120 
x 40 cm. Prodam tudi otroško zibko, 
visoko stoječo. Cena po dogovoru.  
Info: 041 956 076.

Prodam peč na olje za centralno 
kurjavo. Cena  po dogovoru. Tel.: 040 
450527.

Prodam bojler, samostoječ, okrogel, 
višina 127 cm, premer 34 cm. Telefon: 
031 558 643.
 
Traktorski plug za sneg, Riko Rib-
nica, prodam. Tel.: 041 625 044.

Diatonično harmoniko, Franc 
Kucler, dobro ohranjeno, prodam. Te.: 
051 311 573. 

Krznen plašč iz nutrije, samo 
dvakrat oblečen, prodam za 100 
evrov. Tel.: 070 670 933.

Odkupujem stare stripe, vzamem 
vse.Pridem na dom, plačam, naložim 
in odpeljem. Pošteno plačilo. Več in-

formacij na 041276687, Roman

Prodam breze in nekaj lip, vse posa-
jeno v loncih,   višina do 2 m. Tel.: 041 
499-424.

Delovna miza — ponk, 2 predala in 
polica, dolžina 150 cm širina 80 cm, 
višina 97 cm, prodam. 031 819 330

Invalidski voziček ročni, močnejši, 
Meyra, prodam. 071 259 440

Za volvo xc 90 prodam zadnji 
odbijač, črne barve, bočno in zadnje 
steklo, zadnje luči, letnik 2006. 031 
819 330 

Ustrojene kože, rdeče-bele barve, 
2 kom, velikost cca 1,5 kvadratnega 
metra, prodam. 031 819 330 

Leseni kolesi od velike kočije, 
premera 1,3 m, primerni za okras ali 
lestenec, prodam. 031 819 330 

Kovaški primež, velikost čeljusti 9 
cm, prodam. 071 259 440

Kleparska ali kovaška ravnalna 
miza (železna plošča), 100 x 90 cm, 
debeline 9 cm, z okroglo odprtino 
48 cm, teža cca 550 kg na podstavku, 
prodam. 071 259 440

Hidravlično dvigalo — žirafa 
za avtomehanike, dvojna funkcija, 
maksimalni dvig 320 cm, dvižna moč 
cca do 900 kg, prodam. 031 819 330

Elektromotor, trifazni, za kovaško 
ognjišče, original MONOBLOG, 
prodam. 031 813 330
 
Stroj za rezanje železnih profilov, 
domače izdelave, motor 3 KW, 2700 
obratov, za rezilno ploščo 300 mm, 
miza 55 x 60 x 75 cm, prodam. 031 
819 330

Prodam klaviaturo, ugodno, Porta-
sound yamaha Pa-30 (Casio), dolžina 
130 cm, širina 27 cm. Interesenti naj 
se oglasijo kadarkoli na št. 051 200 813 
(Vrhnika). 

Prodam kožo (preprogo) z 
vzorcem manjših kvadratkov, rjavo-
-bele barve, velikosti 206 x 170 cm, 
še neuporabljena in ličnega videza. 
Interesenti naj se oglasijo kadarkoli na 
št. 051 200 813 (Vrhnika). 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Po MAZDO se gre v Interclass cars na Viču.
Velika zaloga bogato opremljenih MAZD na zalogi, 
pohitite in ujemite super UGODNOSTI.

Salon MAZDA – T: 01 2000 955 / M: 070-394-555 in 041-630-680
prodaja@interclasscars.si / www.interclasscars.si

POPUSTI DO 3.500,00 EUR
(višina navedenega popusta velja za modele MAZDA CX-60)
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K

ai169987225916_Mazda_CX-30_03112023_196x138mm_Interclass-PP.pdf   1   13/11/2023   11:44

flayer.indd   1 14/02/2024   18:14:43

Oglašujte! 
Oglašujte!
Oglašujte!
Oglašujte!
v

Stroj za izdelavo novoletnih 
okraskov iz stiroporja ugodno 
prodam z vsemi šablonami, 
embalažo, retuš – pištolo, 
siti za sitotisk, varjakom za 
elektriko in zlati brokat itn. Za 
informacije sem na voljo 041 
631 556.

Prodam daljnogled, cena po 
dogovoru. Tel. 040 847 051.

 

»Inštrukcije«

Inštrukcije kemije, telefon: 
031 352 124. Zelo uspešno, 
z dvajsetletnimi izkušnjami, 
inštruiram kemijo za gimna-
zije, druge SŠ, osnovno šolo in 
pripravljam za maturo. ATO-
KEM. Zlatko Šorn.  s. p., e-po-
šta: zlatko.sorn@siol.net

Nudim učno pomoč šo-
loobveznim otrokom. Po 
izobrazbi sem pedagoginja 
in imam veliko izkušenj ter 
zagotavljam odlične rezultate.                    
Več informacij: 051 346 179

Inštruiram matematiko za 
osnovno in srednjo šolo, tudi 
na vašem domu. Informacije 
na telefonsko številko: 031 
392-842.
 
Ponujam inštrukcije za 
angleščino za osnovnošolce, pa 
tudi za srednjo šolo. instrukci-
je.anglescine.vrhnika@gmail.
com

Ponujam inštrukcije za 
angleščino, slovenščino in 
matematiko. Zagotavljam 
uspeh. Lepo povabljeni. GSM: 
041 878 661, Sabina Mivšek, 
Tičnica 24, Vrhnika.

Izkušena profesorica nudi 
instrukcije angleščine, vse 
stopnje, tudi konverzacija. Tel.:  
040 362 763, Vrhnika.

Nudim inštrukcije (ob 
celostnem pristopu glede na 
individualnost posameznika), 
OŠ in začetek SŠ. Matematika, 
biologija, slovenščina, poten-
cialno tudi še kateri drug na-
ravoslovno-tehniški predmet. 
Tel.: 040 127 345 (Maja).

Z veseljem nudim učno 
pomoč učencem do 6. razreda 
pri vseh predmetih. Sem prof. 
razrednega pouka, imam dolgo-
letne izkušnje. Zagotavljam tudi 
dobre rezultate. Če vaš otrok 
potrebuje pomoč, me lahko 
pokličete po telefonu, št. 041 
283 284, Barbara.

Angleščina za OŠ – umirje-
no in malo drugače. Inštrukcije 
na svojem domu na Vrhniki 
nudim učiteljica, prof. angl. 
E-naslov: 
zavedanje.si@gmail.com

Na vašem domu nudim in-
štrukcije kitare, glasbe in nem-
ščine za OŠ, SŠ in odrasle ter 
učno pomoč za OŠ pri druž-
boslovnih predmetih. Lokacije: 
Vrhnika, Log - Dragomer, 
Horjul, Brezovica, Dobrova - 
Polhov Gradec. Pišite na tea.
korencan@guest.arnes.si

Ponujam inštrukcije špan-
ščine za osnovno in srednjo 
šolo. Tel. št.: 030 689 854, Eva

Inštruiram angleščino, 
osnovna in srednja šola. Kliči! 
Mateja: 031 768 918

Na vašem domu ali prek 
Zooma nudim kakovostne in 
vam prilagojene inštrukcije ter 
tečaje kitare, glasbe, nemščine 
za OŠ, SŠ in odrasle – indi-
vidualno, v paru in manjših 
skupinah. Dolgoletne izkušnje 
z inštruiranjem in poučeva-
njem v OŠ. Stik: tea.korencan@
guest.arnes.si 

Starine

Odkupujem vse vrste 
starin: mizarske ponke, 
skrinje, orodja, kipe in drugo. 
Tel.: 051 258 936.

Kupim stare figurice PEZ. 031 
878351.

Lesena kolesa od velike 
kočije, premera 1,3 metra – za 
okras ali lestenec. Prodam. 
Telefon: 071 259 440.

Prodam stare knjige. Tel.: 040 
847 051.

Star lesen kovček s 
polkrožnim pokrovom, 71 x 39 
x 39 cm, prodam. 031 819 330  

Steklenice pletene, 15 l, 10 
kom, za žganje ali vino, cena 15 
eur, prodam. 031 819 330

Star kovaški dvostopenjski 
meh, premer meha 67 cm, 
višina 97 cm, raztegljivost 125 
cm brezhiben prodam. 071 259 
440
 
Radio Soča, star, prodam. Tel. 
031 819 330 Janez

Odpeljite se na 1. turo z Biciklancem. Odkrili boste 
lepote Vrhnike, preizkusili kolesa Biciklanc ter 
poskrbeli za svoje zdravje.

Zahtevnost: lahka

Obvezne prijave na: 
turizem@zavod-cankar.si do srede, 13. marca 2024.

Sobota, 16. marec, ob 9.00
Zbor pred trgovino Jan Sport, Vrhnika

Blizu. Zelena. Zanimiva. Prečudna. Obiščite Vrhniko!

Biciklanc 
tura

VisitVrhnika @visitvrhnikaVisit Vrhnika

www.visitvrhnika.si www.vrhnika.si
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ŽE OD 14.940 €
Z OPEL FINANCIRANJEM

AVTOHIŠA SEVER d.o.o. 
Sinja Gorica 112, 1360 Vrhnika 

T: 01 750 63 30 
opel-sever.com

Navedena cena 14.940 € velja ob nakupu na Opel Financiranje za model Opel Corsa Edition z 1.2-bencinskim motorjem Start/Stop 55 kW/75 KM in s 
5-stopenjskim ročnim menjalnikom. Kombinirana poraba goriva (po WLTP ciklu): 4,5–5,5 l/100 km, izpusti CO2: 101–125 g/km. Emisijska stopnja: EURO 
6d. Specifične emisije dušikovih oksidov (NOX): 0,0139–0,0319 g/km. Ogljikov dioksid (CO2) je najpomembnejši toplogredni plin, ki povzroča globalno 
segrevanje.Emisije onesnaževal iz prometa prispevajo k poslabšanju zunanjega zraka. Prispevajo zlasti k čezmerno povišanim koncentracijam ozona, 
delcev PM10 in PM2,5 ter dušikovih oksidov. Pridržujemo si pravico do spremembe ponudbe. Več informacij je na voljo www.opel.si ali pri pooblaščenih Opel 
trgovcih. Slike so simbolne. AH Sever, d.o.o., Sinja Gorica 112, 1360 Vrhnika

CORSA 
NEDVOMNO, 

Špan d.o.o.
Tržaška 547, 1351 Brezovica / LJ 
www.span.si   #mojspan     01 365 80 80    

1982

Spoznajte novi
Volkswagen Passat
Obiščite Špan Center mobilnosti
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Navadno in permanentno 
lakiranje nohtov

Masaža 
stopal

Naravna 
manikira

Estetska 
pedikura

Pedikas

ZAHTEVNA pEdikurA 

Po dogovoru tudi na domu!

Odstranjevanje kurjih očes in otiščancev, 
sanacija vraščenih nohtov, nega glivičnih nohtov in kože.

T: 040 593 008

PEDIKAS, NEGA ROK IN NOG
Barbara Smrtnik s.p., Slovenska cesta 7, 1354 Horjul

Ker se zima poslavlja, vas vabimo, da pripeljete kolo v naše prostore s široko ponudbo servisnih storitev.
Če kolesa še nimate, imamo za vas pestro ponudbo koles in dodatne opreme.

Pripravite se na leto zanimivih ponudb, dogodkov in še mnogo več iz kolesarske scene.

Lepo vabljeni v JanSport.

Če vam v 
kolesu kaj 

zaškripa, 
za to poskrbi 
Jan Sport 

ekipa.

Jan Sport, Trgovina, servis koles
Pod Hruševco 34B, 1360 Vrhnika
Trgovina: 070 430 250; Servis: 070 440 250
E-mail: info@jan-sport.si; www.jan-sport.si

031/244 495 041/688 211
instalacije.bizjan@gmail .com

centralno ogrevanje · vodovodne
inštalaci je · adaptaci je · pl inske

inštalaci je · toplotne črpalke · kotl i na
drva, pelete, sekance · rekuperaci ja

IŠČEMO NOVEGA SODELAVCA. 
Inf.: 031 244 495.

Interclass cars d.o.o., Gorjupova 1, 1000 Ljubljana
Tel: 01 2000 955,   WWW.INTERCLASSCARS.SI
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Tiho odšla si zdaj kot lepa misel,
ki mine, in nam pustila le spomine.

ZAHVALA

BOGOMILA - MILKA 
SUHADOLNIK,

roj. Ogrin
(2. 5. 1936 – 29. 1. 2024)

Ob izgubi naše drage mame, babice in ome se iskreno zahvaljujemo vsem 
sosedom, sorodnikom, prijateljem in znancem za izrečeno sožalje, sveče in 

cvetje ter spremstvo na njeni zadnji poti. Zahvala zdravnici dr. Evi Cedilnik Gorup 
za pomoč v času njene hude bolezni, patronažni službi, posebno pa Domu 
upokojencev Vrhnika, ge. Meliti za nego in topel odnos do pokojne mame. 
Zahvala tudi gospodu župniku Mohorju Rihtaršiču za lep poslovilni obred, 

pevcem, trobentaču in Pogrebni službi Vrhovec. Ne bomo tožili, ker te več ni, 
hvaležni smo, ker si bila.

Vsi, ki smo jo imeli radi.

ZAHVALA
V 64. letu nas je zapustila draga mami, hčerka, 

sestra, oma, teta in tašča

MAGDA JAPELJ
iz Verda

(22. 7. 1959 – 25.12.2023)
Od nje smo se poslovili 3. 1. 2024 na pokopališču v Verdu. Iskreno se 

zahvaljujemo vsem  sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem. Hkrati se 
zahvaljujemo zaposlenim na Pošti Slovenija, Ydria Motors in Hofer Slovenija 

za podarjeno cvetje in izkazano spoštovanje. Iz srca se zahvaljujemo gospodu 
duhovniku, pevcem, trobentaču in Pogrebni službi Vrhovec. Zahvaljujemo se 

vsakemu posebej, ki ste jo v tako velikem številu pospremili na njeni zadnji poti.

Vsi njeni
Verd, Pokojišče, Logatec, Cerknica

Kadar bom vandral 
zadnjič v življenju,

ko bom zatisnil trudne oči,
takrat prijat’li, zadnjič zapojte,

pesem domača naj zadoni.

ZAHVALA
Kruta neizprosna bolezen je bila močnejša od 

njegove želje, da bi ponovno po lovsko vandral 
po okoliških gozdovih.

Našega dragega 

MARTINA LUŽARJA 
(20. 10. 1962 – 4. 1. 2024)

ni več med nami.

Ob njegovem odhodu se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem 
in lovcem LD Borovnica, Rakitna, Vrhnika, Vinski Vrhovi, Cajnarje in Tomišelj, ki ste 
ga pospremili k večnemu počitku, darovali sveče, cvetje in darove za svete maše. 
Posebna zahvala osebju UKC Ljubljana, stanovskemu kolegu g. Pavčiču za besede 
slovesa, rogistom, Mateju in kvartetu pod vodstvom Matije Bizjana za občuteno 

zapete in odigrane pesmi slovesa. Zahvala tudi g. župniku Šilarju in Pogrebni 
službi Pieta za opravljen pogreb.

Vsi njegovi
Borovnica, januar 2024

Solze žalost naj blažijo,
a spomin naj ne zbledi;
vsi, ki v večnosti živijo,
na svetu puščajo sledi.

ZAHVALA

MAGDALENA MAVSAR
(8. 7. 1933 – 24. 1. 2024),

po domače Mikševa Milena iz Velike Ligojne 
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in sosedom za 
izrečeno sožalje in podporo. Hvala tudi župniku Mohorju Rihtaršiču za opravljen 

obred, mežnarju Rudiju Sedeju, vnukinji Andreji za ganljiv govor, Pogrebni službi 
Vrhovec in pogrebcem ter vsem, ki ste jo pospremili na zadnji poti. Posebna 

zahvala tudi osebju Doma upokojencev Vrhnika, zlasti Anji za nego in skrb ter 
posebno ljubeč odnos, ki ga je izkazala naši mami, babici in prababici.

Žalujoči: vsi njeni

V šumenju vetra
slišim tvoj glas.
V šopku cvetja
vidim obraz.

Senca spomina
in bolečina,

oboje se v dušo
zajeda …

ZAHVALA
Mnogo prerano se je po težki bolezni poslovila

JOŽICA DEBENEC
(11. 3. 1968 – 17. 1. 2024)

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, sodelavcem, prijateljem in 
znancem za izrečeno sožalje in pomoč. Hvala dr. Devjaku, patronažni sestri Aniti, 
prijatelju Marjanu, gospodu župniku in Pogrebni službi Vrhovec za lepo opravljen 
poslovilni obred. Hvala vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti. Draga žena 

in mami, radi smo te imeli in vedno boš ostala v naših srcih ter mislih.  

Žalujoči: mož Damijan, hči Kristina in 
sin Žiga in vnuk Bor

Log, 2024

Ni te več na vrtu, ne v hiši, 
nič več glas se tvoj ne sliši. 

Če lučko na tvojem grobu ugasnil 
bo vihar,

v naših srcih je ne bo nikdar. 

ZAHVALA
Ob prerani in boleči izgubi naše drage mamice, 

tašče, babice in prababice 

VIDE STRAŽIŠAR
(11. 5. 1936 — 21. 1. 2024)

Iskreno se zahvaljujemo za izrečeno sožalje vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem za darovano cvetje, sveče in druge darove. Posebno zahvala velja 
zdravstvenemu osebju: dr. Majdi Žagar, sestri Damjani Košir, dr. Milanu Ličini, 
dežurni službi Vrhnika ter osebju bolnišnice Psihiatrija v Ljubljani. Zahvala tudi 

domu ostarelih, predvsem sestrama Klari in Martini, Pogrebni službi Pieta, 
pevcem in Društvu upokojencev Borovnica ter g. župniku za opravljen cerkveni 
obred. Zahvaljujemo se vsem, ki ste jo v tako lepem številu pospremili na njeni 

zadnji poti in jo boste ohranili v lepem spominu. Vsem iskrena hvala. 

Žalujoči sinovi: Jože, Boris, Milan z družinami

Ni res, da si odšel in nikoli ne boš. 
Ujet v naša srca z najlepšimi 

spomini
boš vsak naš korak spremljal 

v tišini.

ZAHVALA 

SLAVKO CELARC — 
S57DX

(19. 4. 1957 — 4. 2. 2024) 

Ob mnogo prezgodnjem slovesu od dragega moža, atija, brata, strica in prijatelja 
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, sodelavcem, znancem in 
prijateljem od blizu in daleč, ki ste nam izrekli sožalje, sočutne besede, darovali 
sveče, cvetje in denarno pomoč. Zahvala tudi Onkološkemu inštitutu - dr. Nini 

Turenšek, oddelku paliative, gospe Darji Odlazek Jereb, Pogrebni službi Vrhovec, 
pevcem, predstavniku SV, vojnim veteranom in radioamaterjem za sočutne 

poslovilne govore in gardi SV za lepo opravljeno pogrebno slovesnost. Hvala 
vsakemu posebej, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, se poslovili od 

njega in ga pospremili k zadnjemu počitku.  Dragi mož, ati in prijatelj za vedno 
boš v naših srcih.

Žena Pavla, hčerka Simona, sin Jure in vsi njegovi
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Je čas, ki da,
je čas, ki vzame,

je čas, ki celi rane.
In je čas, ki nikdar ne mine,
ko zasanjaš se v spomine.

ZAHVALA 
Poslovil se je

JAKOB DOBROVOLJC,
po domače Petračev Jaka z Mirk.

(4. 8. 1933 — 2. 12. 2023) 
Iskreno se zahvaljujem vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, nekdanjim 

sodelavcem in znancem za izrečeno sožalje, darovano cvetje in sveče. Hvala vsem, 
ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. 

Žena Ana
Mirke, december 2023

Nihče ne odide zares. Z nami hodi 
v korak, z nami zvezde šteje – misel 

nanj nas greje.

ZAHVALA

JOŽE MALAVAŠIČ
(5. 6. 1946 – 25. 1. 2024)

Ob izgubi našega očeta, tasta, dedija in pradedija se zahvaljujemo sorodnikom, 
prijateljem in znancem za izrečeno sožalje. Zahvaljujemo se tudi negovalnemu 

osebju DUV, Pogrebni službi Vrhovec, pevcem in trobentaču ter župniku g. 
Mohorju za lepo opravljen obred. Srčna hvala tudi dms. Sabini Lenarčič in njenim 

sodelavcem v UKC Ljubljana.

Vsi njegovi

Pride čas, 
ko krog življenja se konča,

in pride čas, 
ko Stvarnik roko ti poda,

 odpelje te tja,
kjer je večni mir doma.

Poslovil se je naš oči, dedi, pradedi

STANE ARTAČ
(24. 9. 1929 – 29. 1. 2024)

Hvala vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, ki ste ga pospremili na njegovi 
zadnji poti. Hvala vsem za izrečeno sožalje, za darovano cvetje in sveče. Hvala 

gospodu župniku za lepo opravljen pogrebni obred. Hvala Karmen za lepo cvetje. 
Hvala Pogrebni družbi Pieta za pripravo slovesa.

Vsi njegovi

Noč v korakih mirnega je sna vzela,
kar življenje da.

Pot zdaj tvoja vodi tja,
kjer so drugi tvoji že doma. 

ZAHVALA 

KATARINA LEVEC 
(16. 4. 1934 – 31. 1. 2024)

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom, sodelavcem, 
znancem za izrečeno sožalje in besede podpore, za darovano cvetje, sveče in 
darove za svete maše. Hvala tudi osebju DU Vrhnika. Pogrebni službi Vrhovec, 
pevcem. Gospodu župniku za lepo opravljen obred. Hvala Valči Vidovič za vso 
njeno dobroto. Hvala vsem, ki ste bili del njenega življenja, in vsem ki ste jo 

pospremili na njeni zadnji poti. 

Vsi njeni

Ni te več na vrtu, ne v hiši,
nič več glas se tvoj ne sliši.

Če lučko na grobu upihnil bo vihar,
v naših srcih je ne bo nikdar.

ZAHVALA 
Zapustil nas je 

FRANC FURLAN
(22. 2. 1946 – 23. 1. 2024)

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom, znancem, 
osebju Doma upokojencev Vrhnika in Pogrebni službi Vrhovec, za izrečeno sožalje, 

cvetje in sveče.

Vsi njegovi

  ..
 , 

     
www.usluge-lavanda.si

PIETAPOGREBNA SLUŽBA

Franci Tršar s.p.

Gabrče 9, 1360 Vrhnika
e-pošta: franci.trsar@siol.net
pieta.trsar@gmail.com
www.pieta.si

24-urna dosegljivost

031 774 939 
051 371 177 
041 930 936

Delujemo na območju občin Vrhnika, 
Borovnica, Log-Dragomer in Brezovica.

EDINI POOBLAŠČENI 
IZVAJALEC POKOPALIŠKE 

DEJAVNOSTI NA 
POKOPALIŠČU VRHNIKA

W W W . V R H O V E C . E U
D O S E G L J I V I  2 4  U R

041  637  617
031  7 16  176

Celotne pogrebne, pokopališke in 
cvetličarske dejavnosti na območju 

občin Vrhnika, Dobrova-Polhov 
Gradec, Horjul, Log

VSE NA ENEM MESTU

DRENOV GRIČ 128, VRHNIKA

Oj, Triglav, moj dom, 
kako si krasan,

kako me izvabljaš iz nizkih ravan,
v poletni vročini na strme vrhe,
da tam si spočije v samoti srce.

ZAHVALA

FRANKO KRIŽAJ
(18. 9. 1945 – 2. 1. 2024)

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, prijateljem in znancem za izrečeno 
sožalje, darovane sveče in cvetje.  Bil je strasten gornik, ljubitelj Planine, Triglava 

... Hvala Planinskemu društvu Vrhnika, Zvezi veteranov vojne za Slovenijo, 
posebna zahvala pa gospodu kaplanu in Pogrebni službi Vrhovec za lepo 

opravljen poslovilni obred. Hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji 
poti.

Žalujoči sorodniki
Vrhnika, januar 2024

Veseli s teboj smo živeli,
žalostni, ker te več ni.
Ostali so živi spomini.

Z nami potuješ vse dni …

ZAHVALA
Poslovila se je 

DEVA IVANOVIĆ
(15. 9. 1942 – 22. 12. 2023)

Iskrena hvala vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in sosedom za izrečeno 
sožalje, darovano cvetje, vence in sveče. Hvala vsem, ki ste jo pospremili na njeni 

zadnji poti.

Vsi njeni

Zapustila nas je naša draga mama

FRANČIŠKA 
SCHWARZMANN

11. 3. 1941 – 6. 2. 2024

Od nje smo se poslovili  v ožjem družinskem krogu. Hvala vsem, ki ste bili del 
njenega življenja in z njo delili tako lepe kot težke trenutke. Mama, za vedno boš 

ostala v naših srcih.

Mož Jože, sinova Jože in Tomaž ter hči Helena z 
družinami
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Nagradna križanka S U D O K U

Navodila za igranje:  
Cilj igre sudoku je izpopolniti mrežo 
tako, da se v vsakem stolpcu, vrstici 
in malem kvadratu 3 x 3 le enkrat 
uporabi ena izmed danih rešitev. 
Nobena številka ali barva se torej v 
vrstici, stolpcu ali malem kvadratu 
ne sme pojaviti dvakrat. Za pomoč 
pri reševanju si lahko pomagate z 
zaznamki, ki jih vpišete v prazna 
polja.

J U N I O R

Nagradno geslo pretekle križanke, ki je potekala pod pokroviteljstvom Slaščičarna Berzo, se je glasilo »Krofi slaščičarne Berzo«. V uredništvo smo 
prejeli ogromno pisem z rešitvami. Nagrajenci, ki se bodo sladkali s krofi, so Anica Oblak, Frančiška Mevec, Pavle Remškar, Gita Štirn 
in Mojca Mihevc. Rešitve (nagradno geslo) za tokratno križanko pošljite najkasneje do 8. marca na naslov Naš časopis, Tržaška cesta 9, 1360 Vrhnika 
(ali nascasopis@zavod-cankar.si), s pripisom »Nagradna križanka«. Očesna ordinacija in optika Brezovica bo petim nagrajencem podelila 
bon v vrednosti 70 evrov. 

V primeru, da sem izžreban, dovoljujem da Naš časopis objavi moje osebne podatke.   

REŠI ME

PRIIMEK IN IME:

KONTAKTNI PODATKI:

Kontaktne podatke zbiramo za namene nagradne igre in bodo v 7 dneh po izidu časopisa uničeni. Vaših osebnih podatkov ne bomo posredovali, prodajali ali zamenjali z nobenim drugim podjetjem ali fizično osebo.



Izdajatelj: Zavod Ivana Cankarja Vrhnika, katerega ustanoviteljica je Občina Vrhnika. Soizdajateljice: občine Borovnica, Horjul, Dobrova-Polhov Gradec in Log-Dragomer. Urednik: Peter Perše. Časopis izhaja praviloma vsak zadnji ponedeljek 
v mesecu. Brezplačno ga prejmejo vsa gospodinjstva v omenjenih občinah. Ponatis posameznih delov ali celote časopisa za objavo v drugih medijih je mogoč samo s pisnim dovoljenjem uredništva. Uredništvo si pridružuje pravico, da 

nenaročenih prispevkov ne objavi. Pisma bralcev morajo biti obvezno  opremljena s polnim naslovom s telefonsko številko. Naslov: Naš časopis, Tržaška cesta 9, 1360 Vrhnika. Uredništvo: 041 336 277, elektronski naslov: nascasopis@zavod-cankar.si. 
Celostna grafična podoba Našega časopisa: Studio OKUSI - Vrhnika, oblikovalec Jani Govekar. Grafična realizacija: Tomograf, Tomo Cesar, s. p., naklada 14 060 izvodov; tisk Tiskarna Salomon. Cena zahvale: 68,72 evra. ISSN: 2536-4073

Le zakaj? 
Zakaj Sneguljčica ne jé z vilicami?
Ker ima raje palčke.

Oh, ta elektrika
Prva blondinka pravi drugi:
»Oh, včeraj sem pa spet ostala dolgo v 
Modni hiši.«
Druga: »Zakaj pa, a si na veliko naku-
povala?«
Prva: »Ne ne, spet je elektrike zmanj-
kalo, pa sem ostala ves dan na tekočih 
stopnicah!«

Moder nasvet
»Ali ste bili že pri kom drugem, preden 
ste prišli k meni?« vpraša domišljavi 
zdravnik novega pacienta.
»Ja, bil sem pri farmacevtu v lekarni ...«
»In kakšno neumnost vam je priporo-
čil?«
»Rekel mi je, naj grem k vam.«

Ljubezen?
Slon in slonica korakata, držeč se za 
rilec.
Nenadoma slonica pogleda slona in ga 

vpraša:
»Ali me imaš res rad, ali me samo vle-
češ za nos?«

Bonboniera
Sosed pride v trgovino: »Imate bonbo-
niero z napisom: Moji edini ljubezni?«
Trgovka: »Imamo.«.
Sosed: »Dajte mi štiri.«

Svečke
Ob cesti ima mlada dama parkiran av-
tomobil. Havba je odprta in ona opa-

zuje notranjost. 
Mimo se pripelje mlad fant, se zaustavi 
in vpraša: »Kaj je, a se je pokvaril?«
Ona: »Ne, ne. Rojstni dan imam in pi-
ham v svečke!«

Bolečine
Pacient: »Gospod doktor, mene vse 
boli, ko se zbudim zjutraj.«
Doktor: »Potem se pa zbudite popol-
dne.«

Martinovo
Kako se reče Štajercu, ki je trezen na 
martinovo?

Pravljično bitje.

Megla
Zjutraj je bila taka megla, da sem moral 
obrniti psa, ker je lajal v steno.

Prekinitev
Na sodišču žena reče sodniku: »Go-
spod sodnik, moj mož deset let ni ho-
tel govoriti z menoj.« Sodnik se resno 
obrne k možakarju in ga vpraša: »Je to 
res?« 
Mož odgovori: »Nisem je hotel preki-
njati!«
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Špan d.o.o.
Tržaška 547, 1351 Brezovica / LJ 
www.span.si   #mojspan     01 365 80 80    

1982

Spoznajte novi
Volkswagen Passat
Obiščite Špan Center mobilnosti
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